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Αθήνα, σήµερα στις 5 Μαρτίου 2025, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
19.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-
σης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων:
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «Νέα Αριστε-
ρά» κ. Αλέξης Χαρίτσης, «Πλεύση Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντο-
πούλου» κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινοβου-
λευτικών τους Οµάδων και εννέα ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού
της Βουλής. 

Η συζήτηση θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντά-
γµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής, σε συνδυασµό και
µε ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 91 παράγραφος 5, 96 και 97
του Κανονισµού της Βουλής. 

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης θα πρό-
τεινα η ακολουθούµενη διαδικασία να είναι η εξής: Η συζήτηση
θα αρχίσει µε την οµιλία των δύο συναδέλφων που υπογράφουν
την πρόταση δυσπιστίας, σύµφωνα µε το άρθρο 142 παράγρα-
φος 5, εδάφιο α’ του Κανονισµού της Βουλής. Ο χρόνος οµιλίας
των δύο αυτών είναι δεκαπέντε λεπτά για τον καθένα.

Κατά τη διάρκεια των οµιλιών τους θα εγγραφούν οι συνάδελ-
φοι Βουλευτές µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, όπως κάνουµε σε
αντίστοιχες περιπτώσεις σύµφωνα µε το άρθρο 142, παράγρα-
φος 5, εδάφιο β’ του Κανονισµού της Βουλής. 

Προτείνω οι αγορεύσεις των συναδέλφων Βουλευτών να ορ-
γανωθούν σε κύκλους οµιλητών. Ο πρώτος κύκλος θα απαρτίζε-
ται από εννιά κατά προτεραιότητα Βουλευτές, εναλλασσόµενους,
έναν από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα, καθ’ υπόδειξή τους, µε
χρόνο οµιλίας δέκα λεπτά. 

Στη συνέχεια, θα εισέλθουµε στις αγορεύσεις των οµιλητών
επί του ενιαίου καταλόγου, κατ’ εφαρµογή της διάταξης της πα-
ραγράφου 5, του άρθρου 65 του Κανονισµού της Βουλής. Οι κύ-
κλοι οµιλητών του ενιαίου καταλόγου θα καταρτιστούν από την
αρµόδια Υπηρεσία, από τους εγγεγραµµένους Βουλευτές όταν
κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής, µε κριτήριο την κατ’
αναλογία εκπροσώπηση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και των
ανεξαρτήτων Βουλευτών και θα εναλλάσσονται οι Βουλευτές της

Συµπολίτευσης µε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. 
Ο κάθε κύκλος θα απαρτίζεται από δεκατέσσερις οµιλητές

Βουλευτές µε χρόνο οµιλίας επτά λεπτά χωρίς δικαίωµα δευτε-
ρολογίας. Σε κάθε πλήρη κύκλο οι επτά πρώτοι οµιλητές θα προ-
έρχονται από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Οι
υπόλοιποι επτά οµιλητές θα προέρχονται εναλλάξ ανά κύκλο από
τις επόµενες Κοινοβουλευτικές Οµάδες και τους ανεξάρτητους,
προκειµένου να διασφαλιστεί η παρουσία τους σε όσο το δυνα-
τόν περισσότερους κύκλους. 

Οι αναλογίες αυτές θα τηρούνται µέχρι εξαντλήσεως του αριθ-
µού των Βουλευτών κάθε Κοινοβουλευτικής Οµάδας και των ανε-
ξαρτήτων και θα αναπροσαρµόζονται µε τους εναποµείναντες
κατά περίπτωση, που σηµαίνει ότι στους τελευταίους κύκλους εκ
των πραγµάτων, η αναλογία θα περιορίζεται στις µεγαλύτερες
σε δύναµη Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Δεν θα υπάρχουν Βουλευ-
τές των µικρότερων Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Στη συζήτηση µπορούν να µετέχουν, επίσης, εφόσον το επιθυ-
µούν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, όπως ορίζεται
από το άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής. 

Η αγόρευση του Πρωθυπουργού και Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη
δύναται να διαρκέσει µέχρι είκοσι λεπτά και µέχρι δεκαπέντε
λεπτά για τους Προέδρους των υπόλοιπων οκτώ Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων. 

Οι Υπουργοί, οι Αναπληρωτές Υπουργοί και οι Υφυπουργοί
µπορούν να λάβουν τον λόγο για δέκα λεπτά. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν έως
τρεις φορές για δώδεκα, έξι και τρία λεπτά, εκτός αν έχει προ-
ηγηθεί οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής τους Οµά-
δος, οπότε θα περιοριστούν στον χρόνο της δευτερολογίας και
της τριτολογίας τους.

Σε όλες τις συνεδριάσεις έχουν δικαίωµα να παρεµβαίνουν εν-
διαµέσως των αγορεύσεων των οµιλητών του καταλόγου, σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής, οι Πρόεδ-
ροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, οι Υπουργοί και οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι. Υπογραµµίζω ότι σε όλες τις συνεδριάσεις
ο αριθµός των παρεµβάσεων δεν είναι απεριόριστος. Συγκεκρι-
µένα, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, οι Υπουργοί
και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα έχουν δικαίωµα παρεµ-
βάσεων µέχρι τρεις φορές ανά ηµέρα συνεδρίασης, χωρίς εξαί-
ρεση. 

Επίσης, η τήρηση του χρόνου οµιλίας από όλους τους Βουλευ-
τές, Υπουργούς, Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους µε εξαίρεση,
όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε, τη σχετική ανοχή µόνο για την κυ-
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ρίως οµιλία των Αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, απο-
τελεί προϋπόθεση για να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι
από τους εγγεγραµµένους Βουλευτές. Παράλληλα, για να το επι-
τύχουµε, οι συνεδριάσεις και των τριών ηµερών θα διαρκέσουν
όσο γίνεται περισσότερο και επίσης θα είναι πολύωρες µέχρι τις
πρώτες πρωινές ώρες. Θα σας πω παρακάτω. 

Τέλος, την Παρασκευή 7 Μαρτίου 2025, τελευταία ηµέρα συ-
ζήτησης της πρότασης δυσπιστίας, θα ξεκινήσουµε στις 9.00’ και
προτείνω την ηµέρα εκείνη να ολοκληρωθεί η διαδικασία µε τις
κυρίως οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων σε έναν
κύκλο, δηλαδή να µιλήσουν όλοι σε έναν κύκλο, µε αντίστροφη
σειρά, όπως το συνηθίζουµε από τα µικρότερα προς τα µεγαλύ-
τερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα, και να ακολουθήσουν
οι οµιλίες των Αρχηγών των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, επίσης
µε αντίστροφη σειρά, ώστε να οδηγηθούµε στη λήψη απόφασης
µε ονοµαστική ψηφοφορία, που θα διεξαχθεί µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 142, παράγρα-
φοι 4 και 5 σε συνδυασµό µε τις διατάξεις των άρθρων 141 πα-
ράγραφος 3, 72 και 72Α’ του Κανονισµού της Βουλής. Η προ-
βλεπόµενη ονοµαστική ψηφοφορία -πρόταση είναι κι αυτό- προ-
τείνω να διεξαχθεί στις 21.00’ η ώρα της Παρασκευής για λόγους
που καταλαβαίνετε όλοι.

Επίσης, οι Βουλευτές δύναται να ψηφίσουν µε επιστολές που
θα αποσταλούν στο Προεδρείο σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής όπως ισχύει, οι οποίες και θα συνυπο-
λογιστούν στην καταµέτρηση. Η σχετική απόφαση λαµβάνεται µε
την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών, δη-
λαδή µε εκατόν πενήντα µια ψήφους, όπως ορίζουν το Σύνταγµα
και ο Κανονισµός της Βουλής.

Συνοψίζοντας, επαναλαµβάνω ότι στο πλαίσιο της εξάντλησης
του καταλόγου των οµιλητών η σηµερινή συνεδρίαση θα ολοκλη-
ρωθεί περί τις τρεις τα ξηµερώµατα. Η δεύτερη συνεδρίαση, της
Πέµπτης, αύριο το πρωί, θα αρχίσει και αυτή 9.00’ και θα ολο-
κληρωθεί και αυτή τις πρώτες πρωινές ώρες της Παρασκευής
πλέον. Η τρίτη συνεδρίαση -το είπαµε και παραπάνω- της Παρα-
σκευής 7 Μαρτίου, θα αρχίσει επίσης στις 9.00’ και θα ολοκλη-
ρωθεί στις 21.00’ µε την ονοµαστική ψηφοφορία.

Τυχόν αλλαγές στη σειρά των εγγεγραµµένων οµιλητών, θα
πρέπει να γίνονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις µε έγγραφο του
Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας στην οποία ανήκουν
οι Βουλευτές, το οποίο θα απευθύνεται στο Προεδρείο και µε την
απαραίτητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής.

Συµφωνεί το Σώµα µε αυτήν τη συνολική πρόταση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

συµφώνησε οµοφώνως.
Όπως προανέφερα, θα τηρηθούν αυστηρά οι προβλεπόµενοι

χρόνοι όλων, Βουλευτών, Υπουργών και Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής Επικρατείας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Παναγιώτης
Δουδωνής, ο οποίος έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ να ανοίξει και το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγρα-
φής των οµιλητών.

Κύριε Δουδωνή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µε την κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας µετά και
τα πορίσµατα που είδαν το φως της δηµοσιότητας, εναρµονίζεται
η λαϊκή αίσθηση, η ανάγκη του κόσµου για αλήθεια και δικαιο-
σύνη µε την κοινοβουλευτική πραγµατικότητα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ ησυχία. Αν

κάποιος θέλει να αποχωρήσει, πρέπει να αποχωρήσει και οι κου-
βέντες έξω από την Αίθουσα του Κοινοβουλίου.

Κύριε Δουδωνή, δεν σας έχω χρεώσει τον χρόνο. Μπορείτε να
ξεκινήσετε και παρακαλώ ησυχία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Επαναλαµβάνω, λοιπόν, κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάθεση της πρότα-
σης µοµφής είναι η κοινοβουλευτική έκφραση του αιτήµατος εκα-
τοµµυρίων Ελλήνων για αλήθεια και δικαιοσύνη και αυτό είναι
κάτι στο οποίο οφείλουµε να σταθούµε. Η πρόταση δυσπιστίας

είναι -δεν πρέπει να ξεχνούµε- το ύψιστο µέσο κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Γι’ αυτό και πρέπει να αντιµετωπίζεται µε τη δέουσα σο-
βαρότητα εκ µέρους της Κυβέρνησης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κύριε Στύ-

λιο, παρακαλώ µη µιλάτε. Θέλετε να βγείτε έξω να µιλήσετε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κοιτάξτε, κύριοι της Συµπολίτευ-

σης, δεν καταλαβαίνω γιατί µιλάτε τόσο πολύ µεταξύ σας. Πιθα-
νόν να ετοιµάζεστε για τις οµιλίες σας. Θα τις ακούσουµε, αλλά
θα  τις ακούσουν και οι εκλογείς σας να έχετε υπ’ όψιν σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Δουδωνή, συ-
νεχίστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Η πρόταση, λοιπόν, ως ύψιστο
µέσο κοινοβουλευτικού ελέγχου περιέχει και κάποιες προβλέ-
ψεις. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω γιατί ο Πρωθυπουργός
δήλωσε ενώπιον του Κοινοβουλίου ότι την αποδέχεται.

Κύριε Βορίδη, δεν νοµίζω ότι είχε τη δυνατότητα να µην την
αποδεχθεί. Έτσι δεν είναι; Την τελευταία φορά που το κοιτάξαµε
δεν ήταν έτσι το άρθρο του Συντάγµατος.

Ταυτοχρόνως είπε ότι πρόκειται για µια συµµαχία προθύµων.
Τι είναι αυτό ακριβώς; Δεν γνωρίζει ότι η πρόταση µοµφής απαι-
τεί την υπογραφή πενήντα Βουλευτών και ότι το ΠΑΣΟΚ, καίτοι
είναι Αξιωµατική Αντιπολίτευση, χρειάζεται συνέργειες κοινοβου-
λευτικές για την κατάθεση της πρότασης µοµφής; Όσον αφορά
δε στο πολιτικό σκέλος και στα υπονοούµενα, να το πούµε ξεκά-
θαρα: Κύριε Μητσοτάκη και κύριε Βορίδη, αυτή η παράσταση
που θέλετε να ανεβάσετε δεν υπάρχει και κατά τούτο δεν χρει-
άζεται να αναφέρεστε σε αυτήν. Είναι παράσταση επιστηµονικής
φαντασίας.

Όσον αφορά στο αν σύρεται ο κ. Ανδρουλάκης πίσω από άλ-
λους ηγέτες της Αντιπολίτευσης, νοµίζω ότι είναι απρεπές και
αντικοινοβουλευτικό να το λέτε αυτό απέναντι σε έναν πολιτικό
αρχηγό που σας θυµίζω είναι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, γιατί ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ είναι ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του τόπου.

Ούτε όµως και η πάνδηµη αίσθηση συγκάλυψης στερείται δε-
δοµένων και στοιχείων. Βλέπω ένα επαναλαµβανόµενο non paper
που επαναλαµβάνεται ξανά και ξανά και το ακούµε συνέχεια: «Τι
συγκαλύπτουµε»; «Τι συγκαλύπτουµε» λέτε και νοµίζετε ότι αυτό
είναι ένα τροµερό επιχείρηµα που µας αποστοµώνει. Συγκαλύ-
πτετε τις πολιτικές και ποινικές ευθύνες -τυχόν ποινικές- στελε-
χών σας, την επικοινωνιακή διαχείριση πανικού που κάνατε το
2023 µε σκοπό να κερδίσετε τις εθνικές εκλογές και να παραµεί-
νετε στην εξουσία. Αυτό συγκαλύπτετε, αυτή είναι η απάντησή
µας.

Όλη, όµως, η ηθική χρεοκοπία αυτού του Κοινοβουλίου, αυτής
της σύνθεσης, συµπυκνώνεται σε µια εικόνα, στην εικόνα των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας να χειροκροτούν ενθουσια-
σµένοι τον κ. Κωνσταντίνο Αχιλλέως Καραµανλή, ενθουσιασµέ-
νοι, όταν αρνήθηκε να διερευνηθούν οι ποινικές του ευθύνες για
τη µη εκτέλεση της σύµβασης 717. Μιλάµε για τον ίδιο τον κ. Κα-
ραµανλή που διαβεβαίωνε λίγες µέρες πριν τα Τέµπη για την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων και που έψεγε την Αντιπολίτευση
που έθετε το θέµα αυτό.

Θυµάµαι εσάς, κύριε Βορίδη, να κάνετε σχοινοτενείς αναλύ-
σεις για την έννοια του αιτιώδους συνδέσµου. Το θυµάστε ή το
ξεχάσατε; Κι εγώ να σας λέω ότι µε οποιαδήποτε θεωρία συνδέ-
εται αιτιωδώς η µη εκτέλεση της σύµβασης 717 µε τον θάνατο
των πενήντα επτά συνανθρώπων µας.

Τώρα, όµως, απορώ και µετά την απόφαση της δικαιοσύνης µε
την 966/2024 που επιδίκασε αποζηµίωση για την αιτιώδη σύνδεση
ακριβώς της µη ύπαρξης συστήµατος σηµατοδότησης και τηλε-
διοίκησης µε τον θάνατο του ελεγκτή, έχετε να πείτε κάτι; Έχετε
να πείτε κάτι µετά το πόρισµα της επιτροπής Γεραπετρίτη, αλλά
και µετά τα όσα είπε ο επικεφαλής του ΕΟΔΑΣΑΑΜ στη συνέ-
ντευξη Τύπου;

Μια στάση εδώ. Θα χώριζα τις ευθύνες, αλλά και τις προσπά-
θειες παραπληροφόρησης της Κυβέρνησης σε σχέση µε τα
Τέµπη σε τρεις φάσεις. Στη φάση που προηγήθηκε της σύγκρου-
σης των τρένων, στη σύγκρουση την ίδια και στο µετά τη σύ-
γκρουση. Αναφορικά, λοιπόν, µε το στάδιο προ της σύγκρουσης,
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µιλήσαµε για την 717, αλλά υπήρχε και κάτι άλλο τις πρώτες
µέρες. Αφενός µεν η θεωρία περί χρόνιων παθογενειών -την
ακούσαµε σήµερα να την επαναλαµβάνει ο Πρωθυπουργός, αλλά
και ο επικεφαλής των Σπαρτιατών ως αφανής κυβερνητικός συ-
µπορευόµενος, εξάλλου υπάρχουν και τα χρήµατα γι’ αυτό,
έχουµε βρει τα τριάκοντα αργύρια- και η θεωρία ότι όλα οφείλο-
νται αποκλειστικώς και άρα σε τίποτα άλλο πέρα από το ανθρώ-
πινο λάθος.

Εδώ σας έχω ένα κείµενό µου στο «KReport» από τις 15 Μαρ-
τίου του 2023, λίγες µέρες δηλαδή µετά το έγκληµα στα Τέµπη,
που εξηγώ αναλυτικώς τι συνέβη µε την πρόσληψη του σταθ-
µάρχη.

Ο εν λόγω σταθµάρχης σε µια προκήρυξη που έθετε µέγιστο
όριο ηλικίας τα σαράντα οκτώ έτη έκανε αίτηση όντας πενήντα
εννέα ετών. Έντεκα χρόνια µεγαλύτερος από το µέγιστο επιτρε-
πόµενο όριο ηλικίας, σαν να µην ήξερε ότι αυτό είναι κώλυµα για
τη µετάταξή του. Πέντε µέρες όµως µετά τη µετάταξη αυτή
υπήρξε υπουργική απόφαση του Υπουργού Κωνσταντίνου Αχιλ-
λέως Καραµανλή, που εξάλειφε το µέγιστο όριο ηλικίας. Θα
έλεγε, λοιπόν, κανείς ότι ο σταθµάρχης σαν και να ήξερε ότι
πέντε µέρες µετά τη µετάταξη θα άλλαζαν οι όροι αυτοί. Όροι οι
οποίοι δεν καταλαµβάνουν βέβαια τον ίδιο τον σταθµάρχη, αλλά
οπωσδήποτε είναι σαν να το ήξερε. Πώς τα ήξερε όλα αυτά ο
σταθµάρχης που έκανε την αίτηση;

Πάµε όµως και στο αφήγηµα περί κοµµατικών διαχρονικών πα-
θογενειών. Κανείς δεν αρνείται σφάλµατα του παρελθόντος,
αλλά ρίξτε µια µατιά στην ΕΡΓΟΣΕ. Ποια είναι τα βασικά χαρα-
κτηριστικά των διοικήσεων που τοποθετήσατε; Ξεκινήσατε µε τον
κ. Ακριτίδη, υποψήφιο Βουλευτή Κοζάνης. Πρώτος επιλαχών,
πρώτη τοποθέτηση. Συνεχίσατε µε τον κ Βίνη. Ποιο είναι το βα-
σικό του χαρακτηριστικό; Ποια ήταν τα εχέγγυά του; Είχε υπο-
γράψει υπέρ του Κυριάκου Μητσοτάκη στις εσωκοµµατικές της
Νέας Δηµοκρατίας ως εκπρόσωπος ΟΝΝΕΔ. Και µετά ακολού-
θησε ο κ. Παλιός. Ήταν στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας
και συνδικαλιστής της Νέας Δηµοκρατίας στο ΤΕΕ. Αυτό είναι το
βαθύ κοµµατικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας και σας ακούω
σήµερα να λέτε για συνταγµατική κατοχύρωση της αξιολόγησης.
Ναι, µε µεγάλη χαρά να το συζητήσουµε. Μπορείτε πρώτα, όµως,
να εφαρµόσετε τους νόµους για την ίδια την αξιολόγηση; Μπο-
ρείτε να µας θυµίσετε γιατί το 50% των θέσεων προϊσταµένων
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα ορίζεται µε ανάθεση; Έλεγε ο Εµ-
µανουήλ Ροΐδης ότι «εις νόµος απαιτείται ο οποίος επιτάσσει την
εφαρµογή των υπολοίπων νόµων». Αλλά εδώ η συνταγµατοποί-
ηση του ζητήµατος δεν σας βγάζει από τις ευθύνες σας για τη
µη εφαρµογή νόµων, πολλών δε από τους οποίους είναι και νόµοι
σας, γιατί λόγω µεν υπερασπίζεστε την αξιολόγηση και την αξιο-
κρατία, έργω δε έχετε εγκαθιδρύσει ένα βαθύ κοµµατικό κράτος
και αυτό είναι κάτι πολύ σαφές και στην τραγωδία των Τεµπών. 

Και πάµε τώρα στο δεύτερο σκέλος, στην ίδια τη σύγκρουση,
όπου το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ εκτιµά ότι η προέλευση της πυ-
ρόσφαιρας που συνάδει µε µερικούς τόνους εύφλεκτου πτητικού
καυσίµου πρέπει να αναζητηθεί αλλού και όχι στα έλαια των µε-
τασχηµατιστών. Ποια ήταν η δήλωση του Πρωθυπουργού στη συ-
νέντευξή του στον Σταύρο Θεοδωράκη λίγες µέρες µετά τα
Τέµπη; Η κατηγορηµατική άρνηση οποιασδήποτε άλλης αιτίας
πλην της σύγκρουσης της ίδιας, η παραποµπή ως ψεκασµένων
όλων των θεωριών ή των εκτιµήσεων για οποιαδήποτε άλλη αιτία
της φωτιάς. Και όταν εν όψει των πληροφοριών για το πόρισµα
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ προσπάθησε να ανασκευάσει ο Πρωθυπουργός,
τι είπε; Ότι δεν έκανε λάθος, διότι έχει το αλάθητο, αλλά παρα-
σύρθηκε από ένα ανύπαρκτο πόρισµα της Πυροσβεστικής, διότι
πόρισµα δεν υπήρχε, και από την «Hellenic Train», δηλαδή από
µια εταιρεία εµπλεκόµενη λίγες µέρες πριν στον θάνατο πενήντα
επτά ανθρώπων.

Αλλά πάµε τώρα στα µετά της σύγκρουσης. Πού να ξεκινήσει
και πού να τελειώσει κανείς. Χθες αποφασίστηκε η σύσταση ειδι-
κής κοινοβουλευτικής επιτροπής για διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης για τον κ. Τριαντόπουλο. Να σας θυµίσω ότι έγινε µια
σύσκεψη έξι ατόµων. Ο ένας αποχώρησε, ο διευθυντής της Τρο-
χαίας. Από τους πέντε που έµειναν, για τους τέσσερις, η εισαγ-
γελέας µε διάταξή της ζήτησε την ποινική τους δίωξη. Ο δε

πέµπτος είναι ο κ. Τριαντόπουλος, τον οποίον προστατεύει η
υπουργική του ιδιότητα. Άρα εµείς τι κάναµε; Ζητούσαµε και ζη-
τήσαµε την παραποµπή του στη δικαιοσύνη µε τον ίδιο τρόπο
που θα παραπέµπετο ο κάθε πολίτης. 

Αυτό είναι εκείνο για το οποίο επιχειρηµατολογούσατε χθες,
κύριε Βορίδη. Και επειδή σας άκουσα και εσάς και τον κ. Πλεύρη
να µιλάτε και να λέτε ότι µόνο ως προδήλως αβάσιµες απορρί-
πτονται οι προανακριτικές, άρα παραδέχεστε ότι θεωρήσατε
προδήλως αβάσιµο το πόρισµα της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας που
ζητούσε προανακριτική για κακούργηµα µάλιστα για τον κ. Κα-
ραµανλή. Και όχι µόνο αυτό, αλλά τον χειροκροτούσατε και όρ-
θιοι. Τι άλλαξε; Το βάρος της λαϊκής κατακραυγής. Και τι βέβαια,
δεν είχαµε ακούσει για αυτό το µπάζωµα. Μέχρι και τον Υπουργό
Δικαιοσύνης επί εκκρεµούς προδικασίας να λέει ότι όσοι λένε για
το µπάζωµα είναι για τα µπάζα. Αισθάνοµαι αυτό που λένε ετε-
ροντροπή γι’ αυτό που είπε ο κ. Φλωρίδης. Ο ίδιος όµως αισθά-
νεται ντροπή γι’ αυτά που ο ίδιος είπε; 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Ήµασταν σε εκείνη την εξεταστική -
και εγώ ήµουν µέλος της- την οποία προκάλεσε το ΚΚΕ, κακώς
και το έχουµε ψέξει γι’ αυτό, που ήταν όπως είχα πει σε εκείνη
την επιτροπή µέσα, µια επιτροπή που ξεκίνησε µε τη συγκάλυψη
διά της αποσιώπησης, συνεχίστηκε µε τη συγκάλυψη διά της
φλυαρίας και κατέληξε µε τη συγκάλυψη διά της κατασυκοφά-
ντησης νεκρών, όπως ο νεκρός µηχανοδηγός. Και δεν κάλεσε ως
µάρτυρες πρόσωπα για τα οποία τώρα ζητείται η σύσταση και θα
συσταθεί προανακριτική επιτροπή, όπως ο κ. Τριαντόπουλος.
Ποιος το έκανε αυτό; Γιατί δεν ήταν η καλύτερη στιγµή της Βου-
λής; Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό; Ο κ. Μητσοτάκης προφανώς και
όποιος ήταν τότε ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασούλας ο
οποίος επιβραβεύτηκε µε την Προεδρία της Δηµοκρατίας για να
µας υπενθυµίζει ο κ. Μητσοτάκης ότι είναι εκλεγµένος Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας. Τι σηµαίνει άραγε αυτό ως προς τη δυνατό-
τητά µας να του ασκούµε κριτική για τα πεπραγµένα του;

Και βέβαια µια πρόταση µοµφής, στην οποία ήρθατε να µας
πείτε ότι υπηρετούµε συµφέροντα για να αποπέµψετε δύο
Υπουργούς σας καταγελοιοποιούµενοι οι οποίοι συνεστιάζονταν
µε τα συµφέροντα αυτά. Πρωτοφανής η αποποµπή Υπουργών εν
µέσω πρότασης δυσπιστίας στα χρονικά. Και ποιος ξέρει άραγε
πού θα καταλήξει η σηµερινή και αυριανή και µεθαυριανή διαδι-
κασία. Εύχοµαι καλή τύχη σε όλους σας. 

Πάνω από όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλανάται
µια έννοια θεµελιώδης και κοµβική για τη δηµοκρατία. Και αυτή
είναι η έννοια της πολιτικής ευθύνης. 

Όταν έγινε το Μάτι αναφέρθηκα εγώ προσωπικά…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα χρειαστώ λίγα λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Δεν γίνεται.

Ένα λεπτό µόνο ανοχή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Είναι εισηγητής, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εισηγούµαι την

πρόταση δυσπιστίας.
Σας παρακαλώ, µια ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχουν προσδιοριστεί

οι χρόνοι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Δεν έχω µιλήσει ποτέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αλλιώς αφαιρείτε τον

χρόνο από συναδέλφους που πρέπει να µιλήσουν.
Λοιπόν, όλοι στον χρόνο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Δεν έχω µιλήσει ποτέ σε δύο χρό-

νια κοινοβουλευτικής διαδροµής πάνω από τριάντα δευτερόλε-
πτα άνω του χρόνου.

Παρακαλώ για µια ανοχή στο πρόσωπό µου ως εισηγητού.
Η κρίσιµη, λοιπόν, έννοια αυτή είναι η έννοια της πολιτικής ευ-

θύνης, όπως σας είπα. Και όταν έγινε το Μάτι µιλούσαµε τότε και
µιλούσα προσωπικά αναφερόµενος στο Συνταγµατικό Δίκαιο του
Δηµήτρη Τσάτσου που έλεγε ότι η ανάληψη πολιτικής ευθύνης
σηµαίνει παραίτηση. Τώρα άραγε πόσο καταγελάτε την έννοια
της πολιτικής ευθύνης, όταν παίζετε γύρω-γύρω από αυτήν,
χωρίς να επαλαµβάνετε καµία; Αλλά δεν παραδέχεστε και κανένα
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λάθος. Αλλά σύµφωνοι, κάθε άλλο παρά λάθος είναι όλα όσα έγι-
ναν. Ήταν µια ενορχηστρωµένη προσπάθεια, µε έναν µόνο σκοπό
και το επαναλαµβάνω. Να κερδίσει η Νέα Δηµοκρατία τις εκλογές
του 2023, να παραµείνει στην εξουσία. Όποιος όµως δεν διστάζει
να µετέλθει όλων αυτών των µεθόδων εν µέσω ανθρώπινου
πόνου, είναι σίγουρο ότι θα αντιµετωπίσει την τίση της ύβρεώς
του. 

Και δεν είναι τυχαίο ότι τα συλλαλητήρια για τα δύο χρόνια από
τα Τέµπη ήταν µεγαλύτερα από τα συλλαλητήρια από τον ένα
χρόνο για τα Τέµπη ή τα συλλαλητήρια όταν έγιναν τα Τέµπη. Κι
αυτό γιατί υπάρχει µια γενικευµένη αίσθηση συγκάλυψης και κο-
ροϊδίας του κόσµου. Τα συλλαλητήρια είναι ακηδεµόνευτα, ακοµ-
µάτιστα, αλλά πάντως έχουν έναν πολιτικό στόχο, τον κ. Μητσο-
τάκη και την αναλγησία του και αυτό δεν µπορεί να το αρνηθεί
κανένας. Άρα, κάπου τα ψέµατα τελειώνουν. 

Οι προπαγανδιστικοί µηχανισµοί, οι αλλοιώσεις, τα τρολς, τα
φίλια µέσα δεν µπορούν να είναι σύµµαχός σας, κύριε Μητσο-
τάκη. Τα ψέµατα τελειώνουν και είστε µόνος, κύριε Μητσοτάκη.
Εσείς και ο καθρέφτης σας, η επιτοµή και η προσωποποίηση ενός
ηθικά χρεοκοπηµένου κράτους. Και για όλα αυτά, κυρίες και κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πρέπει να απαντήσετε.

Κλείνοντας, δεν θα πω κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι δεν
θεωρώ ότι µπορώ να απευθυνθώ σε ανθρώπους οι οποίοι κατα-
χειροκροτούσαν τον κ. Καραµανλή, γλιτώνοντάς τον από τις ποι-
νικές ευθύνες. 

Θέλω να απευθυνθώ και θέλουµε να απευθυνθούµε στις νέες
και στους νέους αυτής της χώρας και να πούµε ότι αυτή η Ελ-
λάδα που βλέπετε, δεν είναι η Ελλάδα µας, δεν είναι η χώρα που
αξίζουµε µια χώρα όπου οι πολιτικοί καλύπτουν άλλους πολιτι-
κούς και το έγκληµα των Τεµπών δεν είναι ο δικός µας καθρέ-
φτης, είναι ο καθρέφτης του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, τα Τέµπη
και η συγκάλυψή τους είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και ο καθρέ-
φτης του.

Όσο για εµάς, είναι χρέος µας να φτιάξουµε µια άλλη χώρα
που σέβεται τους πολίτες της, µια χώρα που το Σύνταγµα δεν θα
χρησιµοποιείται µε παραθυράκια για να γλιτώνουν από τις ευθύ-
νες τους πολιτικοί, µια χώρα που δεν θα κλάψουν άλλοι γονείς
τα παιδιά τους, ούτε άλλα παιδιά τους φίλους τους, µια χώρα µε
δικαιοσύνη που θα λειτουργεί και θα αφήνεται πραγµατικά ανε-
ξάρτητη να κάνει τη δουλειά της. 

Ας µην περιµένετε, λοιπόν, τίποτα από τις τοποθετήσεις των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Όπως λέει και ο Μανόλης
Αναγνωστάκης, «τόσοι είναι». Το χρέος µας είναι αυτή η Κυβέρ-
νηση, αυτή η αλαζονεία, αυτή η ύβρις, οι ανισότητες, η δυστυχία
που έφερε στον ελληνικό λαό, σύντοµα να αποτελέσουν παρελ-
θόν. Και να φτιάξουµε µια άλλη Ελλάδα, µια άλλη Ελλάδα της δι-
καιοσύνης και της αλήθειας. Γι’ αυτόν τον λόγο καταθέσαµε
πρόταση µοµφής. Γι’ αυτόν τον λόγο ζητούµε την υπερψήφισή
της.

Καταθέτω στα Πρακτικά όσα ανέφερα προηγουµένως.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Δουδωνή.
Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κα-
τερίνα Νοτοπούλου η οποία έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, υπάρχουν στιγµές όπου τα λόγια δεν αρκούν για να
εκφράσουν το συλλογικό πένθος, τον ανθρώπινο πόνο, την οργή
και την απόγνωση. Υπάρχουν στιγµές που τα λόγια δεν αρκούν
να περιγράψουν τη δίψα για την αλήθεια, το αίτηµα και το πάθος
για τη δικαιοσύνη, την αγάπη για τον άνθρωπο και τη δηµοκρατία.
Αυτές τις ιστορικές στιγµές που τα λόγια δεν αρκούν, τότε οι
πράξεις γίνονται ο πιο ηχηρός λόγος, εκείνος που φέρνει τη µε-
γάλη πολιτική αλλαγή που ζητά ο ελληνικός λαός. 

Οι συγγενείς των θυµάτων και οι επιζήσαντες απαίτησαν να µά-
θουν τα «πώς» και τα «γιατί» που κόστισαν τη ζωή πενήντα επτά

συνανθρώπων µας. Όχι µόνο δεν τους ακούσατε, όχι µόνο δεν
διευκολύνατε την έρευνα, αλλά τους στοχοποιήσατε µε χυδαία
προπαγάνδα. Κλείσατε τα αυτιά και τα µάτια σας, αλλά κλείσατε
και κάθε δρόµο για τη διερεύνηση ευθυνών και την απόδοση δι-
καιοσύνης. Τους αναγκάσατε να ψάξουν ό,τι είχε αποµείνει από
τα νεκρά παιδιά τους, τα δολοφονηµένα, στα χώµατα που πετά-
ξατε. Τους αναγκάσατε να ακούσουν τη φωνή των παιδιών τους
να φωνάζουν: «Δεν έχουµε οξυγόνο». Όµως, οι συγγενείς των θυ-
µάτων, οι πολίτες, ο ελληνικός λαός δεν υπέκυψαν ούτε στην τρο-
µοκρατία, ούτε στη συκοφάντηση. Ο ελληνικός λαός δεν σας
φοβάται. Είναι εκεί έξω και διαµαρτύρεται και θα είναι κάθε µέρα
µέχρι να αποδοθεί δικαιοσύνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Εσείς όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, φοβάστε. Την
Παρασκευή όλος ο ελληνικός λαός ενωµένος, ζητούσε οξυγόνο.
Σήµερα εµείς µεταφέρουµε αυτό το αίτηµα στη Βουλή. Καταθέ-
τουµε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης του εγκλήµα-
τος των Τεµπών και της συγκάλυψής του.

Κύριε Μητσοτάκη, η κοινωνία σας έχει ήδη απορρίψει. Βρί-
σκετε θεωρίες συνωµοσίας περί δήθεν αποσταθεροποίηση της
χώρας. Δεν αποσταθεροποιεί η Αντιπολίτευση τη χώρα, ούτε οι
µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις του ελληνικού λαού. Εσείς έχετε
αποσταθεροποιηθεί από τη δύναµη του λαού. Μόνη λύση για να
ανοίξουµε τον δρόµο στη ζωή του λαού είναι να φύγετε όσο πιο
γρήγορα γίνεται και να έρθει η προοδευτική διέξοδος. Ο ελληνι-
κός λαός δεν σας εµπιστεύεται γιατί γνωρίζει τις ευθύνες σας.
Γνωρίζει τις ευθύνες σας για το έγκληµα των Τεµπών. Ήταν άλ-
λωστε κεντρική επιλογή σας η ιδιωτικοποίηση της υποδοµής του
σιδηροδρόµου και η απαξίωσή του.

Φωνάζαµε όταν ο κ. Καραµανλής, λίγες µέρες πριν από το δυ-
στύχηµα τον Φεβρουάριο του 2023, είχε διακηρύξει ότι η Κυβέρ-
νησή σας σχεδίαζε τρία έργα ΣΔΙΤ για τη συντήρηση της
υποδοµής στη βόρεια Ελλάδα, την κεντρική και τη νότια. Ποιο
ήταν το κεντρικό σας επιχείρηµα; Ότι τότε χρειαζόταν ένας επεν-
δυτής για να ανατάξει τον σιδηρόδροµο. Και τότε και σήµερα σας
καταγγέλλουµε ευθέως για συνειδητή εγκατάλειψη του σιδηρο-
δρόµου.

Η δική µας παράταξη επί τρία χρόνια πριν από το τραγικό δυ-
στύχηµα είχε καταθέσει πάνω από εξήντα ερωτήσεις, είχαµε κα-
ταθέσει πάνω από εκατό δηµόσιες παρεµβάσεις, κρούαµε τον
κώδωνα του κινδύνου για τα ζητήµατα του σιδηροδρόµου.

Μίλησε ο κ. Μητσοτάκης για σύγκρουση της ανθρώπινης αµέ-
λειας µε τις γραφειοκρατικές παθογένειες. Θα ήταν πιο σοφό,
κύριοι συνάδελφοι, αν µίλαγε για επιτηδευµένη, στοχευµένη,
εγκληµατική αµέλεια του κ. Καραµανλή και για τις παθογένειες
του επιτελικού του κράτους.

Δεν σας πιστεύει κανείς. Δεν σας πιστεύει κανείς γιατί γνωρίζει
ο ελληνικός λαός ότι απαξιώσατε τον σιδηρόδροµο σε όλα τα
επίπεδα. Υποβαθµίσατε το τρένο, αφήσατε ασυντήρητο το δί-
κτυο, είχαµε αλλεπάλληλους εκτροχιασµούς, απαξίωση του ΟΣΕ
και του προσωπικού του, πλήρης υποστελέχωση. Για δώδεκα συ-
νεχόµενα λεπτά τα δύο µοιραία τρένα στα Τέµπη κινούνταν στην
ίδια ράγα, χωρίς να υπάρχει ούτε σύστηµα προειδοποίησης, ούτε
σύστηµα αποφυγής της σύγκρουσης. Αυτά ήταν τα τραγικά απο-
τελέσµατα των πολιτικών σας επιλογών.

Η υποστελέχωση του ΟΣΕ: Επί ΣΥΡΙΖΑ το 2018 ο ΟΣΕ είχε χί-
λιους διακόσιους µόνιµους εργαζόµενους και διακόσιους είκοσι
τέσσερις εργαζόµενους µε ατοµικές συµβάσεις από το ΑΣΕΠ. Το
2022 µειώσατε τους εργαζόµενους σε επτακόσιους τριάντα
πέντε, το 2023 τους µειώσατε σε εξακόσιους σαράντα πέντε, στο
µισό. Οι σταθµάρχες το 2018 ήταν διακόσιοι σαράντα επτά µόνι-
µοι και έµπειροι. Το 2023 ήταν εκατόν δέκα επτά. Το 2024 ήταν
µόλις εκατόν οκτώ. Οι δε κλειδούχοι ήταν µόλις πενήντα επτά,
στο 14% των θέσεων που προβλέπονται. Πλήρης διάλυση. Αυτό
ήταν το έργο σας στον ΟΣΕ.

Μιλήσατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, -τολµάτε να µι-
λάτε- για «βαθύ κράτος», εσείς που χτίσατε το «βαθύ κράτος»,
εσείς που φορτώσατε µε 16 δισεκατοµµύρια παράνοµες κρατικές
ενισχύσεις, σκάνδαλα και σπατάλες τον ΟΣΕ. Ακόµα και µετά από
την τραγωδία όµως συνεχίζετε να µην προσλαµβάνετε µόνιµο

9076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προσωπικό στον ΟΣΕ σε κρίσιµες θέσεις, όπως οι σταθµάρχες.
Κάνετε ατοµικές συµβάσεις, πάλι χωρίς κριτήρια, χωρίς δηµόσια
πρόσκληση, εκτός ΑΣΕΠ, εκτός στοιχειωδών κανόνων διαφά-
νειας, ούτε για τα µάτια του κόσµου.

Και θα καταθέσω στα Πρακτικά τη λίστα καταρτιζόµενων ατο-
µικών συµβάσεων, που ακόµα και σήµερα κάνετε χωρίς καµία
προκήρυξη, γιατί αυτοί είστε, το µόνο που σας νοιάζει µε τα ρου-
σφέτια σας, το µόνο που σας νοιάζει είναι να συντηρήσετε ένα
πελατοκεντρικό κράτος, δεν τα καταφέρνετε όµως, γιατί και οι
δικοί σας ψηφοφόροι είναι στον δρόµο. Όλη η ελληνική κοινωνία
δυσπιστεί απέναντί σας. Ο δε διωκόµενος για τη µετάταξη του
µοιραίου σταθµάρχη εξακολουθεί και επιλέγει τους νέους σταθ-
µάρχες. Αναρωτιέται κανείς εύλογα τι πρέπει να γίνει για να αλ-
λάξετε µυαλά.

Διαλύσατε τις δικλίδες ασφαλείας που υπήρχαν ως το 2019, οι
οποίες θα είχαν αποτρέψει την τραγωδία. Θα είχατε, κύριοι συ-
νάδελφοι, αποσοβήσει το δυστύχηµα αν ίσχυαν σωρευτικά ή και
ξεχωριστά τα ακόλουθα:

Αν λειτουργούσε το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου στην Κα-
ρόλου. Αν δεν είχατε διορίσει τον απολύτως ακατάλληλο σταθ-
µάρχη, αν είχατε φτιάξει την τηλεδιοίκηση της Λάρισας, ναι,
αυτήν την τηλεδιοίκηση που είχε καταστραφεί τον Ιούλιο του
2019, αλλά ποτέ δεν νοιαστήκατε να την αποκαταστήσετε. Για
τέσσερα χρόνια κινούνταν τα τρένα χωρίς τηλεδιοίκηση, κόβατε
εισιτήρια, όπως µας είπαν οι Υπουργοί σας, σε προορισµούς
χωρίς επιστροφή µε τα τρένα του θανάτου. Αυτοί είστε.

Στέλνατε τότε τον Υφυπουργό κ. Παπαδόπουλο στη Λάρισα να
προσπαθήσει να βαφτίσει το τοπικό κέντρο ελέγχου τηλεδιοίκηση
που θα επέτρεπε στον απολύτως ακατάλληλο σταθµάρχη, αν
υπήρχε, να βλέπει και το σηµείο της σύγκρουσης των τρένων.

Την έφτιαξε αυτήν την τηλεδιοίκηση ο κ. Γεραπετρίτης, µε λίγα
χρήµατα, κάποιους µήνες µετά από το τραγικό έγκληµα, την τη-
λεδιοίκηση που δεν την φτιάξατε για 50 και 60 χιλιάδες ευρώ, ενώ
δώσατε δεκαπλάσια για το «µπάζωµα». Τόσο κόστισε το πάγωµα
της αλήθειας. Τόσο κόστισε η συγκάλυψη των ευθυνών σας.
Τόσο κόστισε το να πολλαπλασιάσετε την οδύνη των συγγενών
και τον πόνο τους. Αυτή ήταν η ύψιστη ύβρις, η µεγάλη ντροπή.

Όλα τα πεπραγµένα σας είναι ένα µεγάλο «γιατί».
Όλα τα πεπραγµένα σας είναι ένα µεγάλο «γιατί». Γιατί από το

2019 έως το 2023 είχαµε σχεδόν µηδενικές επενδύσεις από το
δηµόσιο κάτοχο υποδοµής και δικτύου, τον ΟΣΕ, σχεδόν µηδε-
νική εξέλιξη των έργων που παρέδωσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ;
Γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης, αθετήσατε τη συµφωνία για επεν-
δύσεις ασφαλείας στο σιδηρόδροµο; 

Ενώ η αρχική συµφωνία το 2020 ήταν η ΤΡΑΙΝΟΣΕ να είναι
υποχρεωµένη να κάνει επενδύσεις, ύψους 645 εκατοµµυρίων
ευρώ, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µας έφερε αλλαγµένη τη σύµ-
βαση το 2022 µε µειωµένες επενδύσεις στα 62 εκατοµµύρια
ευρώ και ταυτόχρονα απαλείφθηκε η υποχρέωση του Δηµοσίου
να κάνει τα έργα ασφάλειας. 

Από το 2021 δεκάδες οι έγραφες προειδοποιήσεις, κινητοποι-
ήσεις, νοµικές ενέργειες, εξώδικα, παραιτήσεις εργαζοµένων,
αλλά και πολλών - πολλών µέσα από τον ΟΣΕ. Αγνοήθηκαν από
τον κ. Καραµανλή. Ήταν στο ΣΥΡΙΖΑ, που απαντούσε, ότι είναι
ντροπή και πρέπει να ντρεπόµαστε, που θέτουµε ζητήµατα ασφα-
λείας για τον ελληνικό σιδηρόδροµο και λίγες ηµέρες µετά θρή-
νησε ο ελληνικός λαός. 

Προκλητική η αλαζονεία του κ. Καραµανλή, αλλά και όλων σας,
διότι είστε η Κυβέρνηση του µπαζώµατος των έργων, είστε η Κυ-
βέρνηση του µπαζώµατος της οικονοµίας, είστε η Κυβέρνηση του
µπαζώµατος των υποδοµών, είστε η Κυβέρνηση του µπαζώµατος
της δικαιοσύνης. Το µόνο που ξέρετε πάρα πολύ καλά να κάνετε
είναι να χτίζετε αποζηµιώσεις, στους εργολάβους, στα καρτέλ,
αδιαφάνεια. Αυτά είναι τα έργα σας. Κατά τα λοιπά λέτε διαχρο-
νικές ευθύνες. Μάλιστα. 

Τα νέα έργα, που παραδόθηκαν από τη διακυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ 2015 - 2019, σε διάστηµα τεσσεράµισι ετών είναι πολύ πε-
ρισσότερα από τα αντίστοιχα της προηγούµενης δεκαετίας µέσα
σε σκληρές δηµοσιονοµικές συνθήκες και επίσης συµβάσεις για
πλήθος άλλων νέων έργων. Για την υλοποίηση των έργων αυτών
απορροφήθηκαν περισσότερα από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αν

ρωτήσουµε τους Υπουργούς σας, που τους ρωτάµε συνέχεια,
πόσα χρήµατα έχετε απορροφήσει; Η απάντηση είναι ότι τα έργα
όλα είναι στάσιµα, τα έχετε παγώσει ακόµα και µετά το έγκληµα
των Τεµπών. 

GSM-R, κινητή τηλεφωνία των τρένων, ένα έργο που ολοκλη-
ρώθηκε στις αρχές του 2018. Από τον Ιούλιο του 2019 έως το δυ-
στύχηµα δεν είχε τεθεί σε λειτουργία. Γιατί; Από αυτά τα γιατί,
που γίνονται λυγµός και δάκρυα για όλους, εκτός από εσάς.

Όλη µέρα σας παρακολουθήσαµε στη συζήτηση των πολιτικών
αρχηγών να χαζογελάτε. Με τι γελάτε; Με τον πόνο των συγγε-
νών; Με τον αγώνα της Αντιπολίτευσης; Με την αγωνία του ελ-
ληνικού λαού εκεί έξω για δικαιοσύνη και οξυγόνο; Με τι γελάτε;

Τα κενά στην ασφάλεια των σιδηροδρόµων αναδεικνύονται και
µε επιστολή κόλαφο από την Κοµισιόν, παραπέµπεται η χώρα µας
για παραβίαση δύο ευρωπαϊκών Οδηγιών και πέντε κανονισµών.
Ανακοινώθηκε στις 16 Δεκέµβρη ότι κινήθηκε η διαδικασία επί πα-
ραβάσει, επειδή δεν ευθυγραµµίζεται και πάλι η χώρα µας µε τις
απαιτήσεις της νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων. Και επειδή σ’ αυτό το κακοπαι-
γµένο έργο, το κακοπαιγµένο χυδαίο θέατρο που παίζετε, έρχε-
ται άλλη µία ευθύνη να προστεθεί, να σας τη θυµίσουµε ξανά.
Εθνικό Σχέδιο Μεταφορών, το πετάξετε στον κάλαθο των αχρή-
στων. Το είχε συγκροτήσει η δικιά µας η κυβέρνηση και προ-
έβλεπε πραγµατική ανάταξη του σιδηροδρόµου. 

Πήγατε να κρυφτείτε πίσω από διαχρονικές παθογένειες και
τη σύµβαση 717. Δύο παρατηρήσεις να κάνω. Ο ΣΥΡΙΖΑ παρέ-
λαβε µια σύµβαση εξαιρετικά προβληµατική. Δεν το λέµε µόνο
εµείς. Αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου, το πόρισµα της
ΕΔΕΛ, όλοι το λένε. 

Ολοκληρώσαµε τα αναγκαία βήµατα για να µπορεί να εκτελε-
στεί αυτή η σύµβαση. Σας την παραδώσαµε ολοκληρωµένη κατά
72,4%. Τι κάνατε; Μέχρι τις 14 Φλεβάρη του 2023 το έργο είχε
ολοκληρωθεί σε ποσοστό µόλις 77% αντί να έχει τελειώσει και να
λειτουργεί ήδη.

Και κάτι ακόµα. Είστε εσείς, που λέτε ότι δεν φέρετε εµπόδια
στη δικαιοσύνη και απορρίψαµε την προανακριτική για την 717.
Εµείς την ζητήσαµε. Ο ίδιος, ο Χρήστος Σπίρτζης αυτοβούλως
ζήτησε τη σύσταση ειδικής επιτροπής. Δεν υπήρξε ως σήµερα
γραπτή απάντηση. Γιατί άραγε; Μήπως, γιατί θα πρέπει και οι
δικοί σας Υπουργοί να κάνουν το ίδιο. Κρύβονται, όµως, οι
Υπουργοί σας, όπως κρύβεται και ο Πρωθυπουργός. 

Η συζήτηση γι’ αυτά τα ποσοστά υλοποίησης ξεκίνησε από τον
επικοινωνιακό σας µηχανισµό. Θέλετε διάχυση ευθυνών και απο-
προσανατολισµού. Τις ίδιες πρώτες, τις κρίσιµες ώρες προχώ-
ρησαν, κύριοι συνάδελφοι, στην εκχωµάτωση και στο µπάζωµα.
Διέπραξαν ύβρη απέναντι στους νεκρούς και τους συγγενείς
τους. Κατέστρεψαν κρίσιµα στοιχεία, χώµατα, ανθρώπινα µέλη.
Κατέστρεψαν τον τόπο του εγκλήµατος, µετά το δυστύχηµα,
όµως.

Ακούσαµε τον κ. Μητσοτάκη να αναρωτιέται τι µπορεί να ήθελε
να συγκαλύψει. Μα, ο ίδιος έχει οµολογήσει την ίδια στιγµή τη
συγκάλυψη, έχει οµολογήσει ότι η εξεταστική επιτροπή δεν ήταν
µια καλή στιγµή, άρα ήταν µια κακή στιγµή. Και αναρωτιέµαι,
εσείς πώς το ανέχεστε, πρώτον, να φορτώνει ο Πρωθυπουργός
όλες οι ευθύνες πάνω σας και δεύτερον, γιατί δεν παραιτείστε
αφού εµποδίσατε τη δικαιοσύνη να κάνει το έργο της, αφού
εµποδίσατε τον ελληνικό λαό να µάθει την αλήθεια; 

Ο Πρωθυπουργός έχει δείξει ότι αποκλείστηκαν προφανώς µε
εντολή του ιδίου και εκτέλεση της Πλειοψηφίας µάρτυρες, όπως
ο Πρόεδρος των µηχανοδηγών, ο κ. Γενιδούνιας, που είχε επι-
πλήξει µε εξώδικα και τον κ. Καραµανλή και όλη την Κυβέρνηση.
Ο κ. Τσαλίδης, επίσης είχε πει ότι ήξερε τα πάντα για την κατά-
σταση του σιδηροδρόµου, δεν κλήθηκε. Ο υπεύθυνος για το
ETCS παραιτήθηκε µπρος την κυβερνητική αδράνεια, δεν κλή-
θηκε. Μια εξεταστική που την κλείσατε άρον – άρον. Στο Ευρω-
κοινοβούλιο, όµως, βρήκαν φωνή οι συγγενείς των θυµάτων. 

Οφείλει ο κ. Μητσοτάκης, αφού δεν το έπραξε το πρωί, να δε-
σµευτεί ότι στην επόµενη παρέµβασή του, θα θέσει τον εαυτό
του στη διάθεση της προανακριτικής επιτροπής, που δεν είναι
προανακριτική του Τριαντόπουλου, είναι η πρώτη προανακριτική
για τα Τέµπη, να έρθει να καταθέσει ως µάρτυρας. Είναι ο εντο-
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λέας του κ. Τριαντόπουλου. Είναι ο αρχιτέκτονας, είναι ο σχεδια-
στής, ο υλοποιητής του εγκλήµατος της συγκάλυψης. Να έρθει
να εξηγήσει το σχέδιο του όπως εκτελέστηκε εκείνες τις ηµέρες
και αφορούσε το τρίπτυχο µπάζωµα – ξεµπάζωµα – µονταζιέρα.
Να έρθει να εξηγήσει ποιος τον ενηµέρωσε για το αποκλειστικά
ανθρώπινο λάθος. Να έρθει ο κ. Μητσοτάκης στην προανακριτική
και να εξηγήσει σε ποια πληροφόρηση βασίστηκε. Να µας πει
πού πήγαν τα βίντεο. Να µας πει για τη µονταζιέρα στα ηχητικά,
τότε που κοµπορρηµονούσατε ότι δεν υπήρχε τίποτα εύφλεκτο. 

Έρχεται, όµως, το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ και µιλάει για πι-
θανό εύφλεκτο υλικό και αποσυνδέει τα έλαια σιλικόνης από την
έκρηξη. Να µας πει, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης αν έδωσε ή όχι
εντολή στον κ. Τριαντόπουλο να συντονίσει τη συγκάλυψη. Διότι,
η Εισαγγελία Λάρισας, µετά από ερώτησή µας, έδειξε πολιτική
εντολή. Όλοι εσείς να δεσµευτείτε ότι δεν θα εµποδίσετε ξανά
την κλήση κανενός µάρτυρα στην προανακριτική. 

Η κοινωνία, όµως, δεν σας εµπιστεύεται. Δεν σας εµπιστεύεται
και για έναν επιπρόσθετο λόγο. Διότι, γνωρίζει πως δεν έχετε
απαντήσεις σε καµία από τις µεγάλες προκλήσεις, ούτε στο δη-
µογραφικό, ούτε στα εθνικά ζητήµατα, ούτε στην κλιµατική κρίση,
ούτε στην οικονοµική, ούτε στα προβλήµατα της στέγης. Δεν
απαντάτε στο µεγάλο πρόβληµα της ακρίβειας, τη συσσώρευση
του ιδιωτικού χρέους, στον αποκλεισµό των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων από το Ταµείο Ανάκαµψης, τον τραπεζικό δανεισµό και
τη ρευστότητα, στη στεγαστική κρίση που τα νοικοκυριά δαπα-
νούν το µισό διαθέσιµο εισόδηµά τους για την κάλυψη των στε-
γαστικών τους αναγκών.

Παραλάβατε µια χώρα εκτός µνηµονίων, µε ρυθµισµένο το
χρέος, µε τις δοµές της δηµόσιας υγείας και παιδείας δωρεάν
για όλους τους πολίτες και µε αξιοπρέπεια. Φέρατε παραπάνω
ιδιωτικά χρέη, παραπάνω ανεργία, παραπάνω κατασπατάληση
δηµόσιου χρήµατος χρονιά µε τη χρονιά που περνάει. 

Τι άλλο έχουµε; Δυσθεώρητα υπερκέρδη για τις τράπεζες -δεν
τολµάτε να τα φορολογήσετε- από τραπεζικές προµήθειες και
υψηλά επιτόκια. Έχουµε υπερπλεονάσµατα, που δεν επιστρέ-
φουν στην ελληνική κοινωνία. Τι δεν έχουµε; 

Δεν έχουµε καµία προστασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
της ελληνικής κοινωνίας που πονά, που υποφέρει, που βιώνει
πολλαπλά αδιέξοδα. Αυτή είναι η πολιτική σας, όµως.

Ακόµη και µπροστά στις διεθνείς αναταραχές, όπως για παρά-
δειγµα η επιβολή δασµών στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τη νέα δι-
οίκηση των ΗΠΑ, δεν σας έχει προβληµατίσει καθόλου. Παίρνετε
τις αναταραχές και τις πολλαπλασιάζετε στο εσωτερικό της
χώρας, εις βάρος της οικονοµίας και εις βάρος της κοινωνίας,
µία πολιτική που εξυπηρετεί µόνο τη συγκέντρωση του πλούτου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται να επιστρέψει το αί-
σθηµα ασφάλειας στις καρδιές και τις ζωές των συµπολιτών µας.
Πείτε µου, ποιος µπορεί να νιώσει ασφάλεια όταν δεν µπορεί να
βγάλει τον µήνα ή την εβδοµάδα, όταν δεν µπορεί να θρέψει τα
παιδιά του, όταν τετρακόσιες ογδόντα χιλιάδες παιδιά ζουν κάτω
από το όριο της φτώχειας και σε εξαθλίωση, όταν δυόµισι εκα-
τοµµύρια και παραπάνω συµπολίτες µας ζουν σε πλήρη εξα-
θλίωση και φτωχοποίηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Νοτοπούλου. Έχετε υπερβεί αρκετά τον χρόνο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Η κοινωνία, λοι-
πόν, δεν σας εµπιστεύεται, γιατί πληγώνετε και το κράτος δι-
καίου. Ψήφισµα καταπέλτη για την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη εξέδωσε το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο για το κράτος δι-
καίου. 

Δεν σας εµπιστεύεται η κοινωνία, ούτε γιατί εσείς επιµένετε ότι
δήθεν στηρίζετε τη δηµοκρατία και τη δικαιοσύνη. Σκάνδαλο των
υποκλοπών. Όλοι θυµόµαστε. Το µεγαλύτερο σκάνδαλο της Με-
ταπολίτευσης. Σήµερα έγινε η δίκη και έλειπαν οι πραγµατικοί
υπεύθυνοι, που είστε εσείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε. Βάλτε µια τε-
λεία, σας παρακαλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, να ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν από λίγο οµό-
φωνα δεχτήκαµε µία διαδικασία, η οποία από την πρώτη στιγµή
παραβιάζεται.

Κλείστε, σας παρακαλώ. Υπάρχουν κι άλλοι συνάδελφοί σας
που θα συµπληρώσουν αυτά τα οποία εσείς θα λέγατε στον µη
υπολειπόµενο χρόνο. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Την περασµένη
Παρασκευή στην µεγάλη κινητοποίηση στην ιστορία του ελληνι-
κού λαού σε καιρό ειρήνης, ο λαός ήρε ηχηρά την εµπιστοσύνη
του στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Ο Πρωθυπουργός
είναι απονοµιµοποιηµένος. Η Κυβέρνησή σας δεν µπορεί να στα-
θεί µε αυτό το µέγεθος των κινητοποιήσεων, των διαµαρτυριών
και της δυσπιστίας, δυσπιστία απέναντι στους χειρισµούς και
τους ανθρώπους, στις πολιτικές που οδήγησαν στο έγκληµα των
Τεµπών και τη συγκάλυψή τους. Είµαστε σε µια νέα πολιτική πε-
ρίοδο, ιστορική. Ο λαϊκός παράγοντας καθοδηγεί τις εξελίξεις,
βγαίνει στους δρόµους, αξιώνει αλήθεια και δικαιοσύνη.

Κύριε Μητσοτάκη, το έδρανο του Πρωθυπουργού επί τρεις
ηµέρες µετατρέπεται σε ειδώλιο κατηγορουµένου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Νοτοπούλου,
δεν µπορεί άλλο να συνεχιστεί. Δεν γίνεται.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Εδώ θα πρέπει, να
είστε και να απολογείστε για όσα έγιναν και δεν έγιναν, για όσα
στοίχισαν τη ζωή πενήντα επτά συνανθρώπων µας, για όσα αµαύ-
ρωσαν τη µνήµη τους, για όσα µαυρίζουν τη ζωή των συγγενών,
για όσα αδιέξοδα δηµιουργείτε στους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αν είχατε, κύριοι

συνάδελφοι, υπευθυνότητα, θα είχατε παραιτηθεί. 
Ο λαός µας, ψήφισε την πρόταση µοµφής που ο ίδιος…
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Λίγο σεβασµό στον χρόνο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Νοτο-

πούλου. Δυσκολεύετε την κατάσταση. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: …οι καρδιές του

ελληνικού λαού δεν βολεύονται, παρά µόνο στο δίκαιο. Και αυτό
το δίκαιο και το οξυγόνο, θα το φέρει ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ νόµιζα ότι τελει-
ώσατε, αλλά κάνατε και επίλογο. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
οµιλητών.

Καλώ στο Βήµα τον Υπουργό Επικρατείας τον κ. Βορίδη για
δέκα λεπτά µε την ανοχή που έδωσα στους πρωτοµιλήσαντες και
λεγόµενους, ας πούµε, εισηγητές των δύο κοµµάτων που υπέβα-
λαν την πρόταση δυσπιστίας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε µια σχετικά πρωτό-

τυπη πρόταση δυσπιστίας. Έχει στοιχεία πρωτοτυπίας και θα πω
γιατί. Πρώτον, διότι είναι προαναγγελθείσα. Οι προτάσεις δυσπι-
στίας συνήθως, µέχρι τούδε στην κοινοβουλευτική πρακτική, συν-
δέονταν µε κάποιο γεγονός το οποίο, εν πάση περιπτώσει, ήταν
εξαιρετικό, ιδιαίτερο, σπουδαίο, ακριβώς γιατί υπάρχει αυτός ο
περιορισµός από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό για το κάθε
πότε µπορείς να καταθέσεις προτάσεις δυσπιστίας. Ο χρονικός
αυτός περιορισµός επιβάλλει να είναι φειδωλή η Αντιπολίτευση
στην αξιοποίηση αυτού του µείζονος µέσου κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Εδώ προφανώς έγινε κάτι το οποίο, όµως, δεν είχε αυτό
το χαρακτήρα, εξ ου και προαναγγέλθηκε. Αυτή η πρώτη πρωτο-
τυπία.

Αφού προαναγγέλθηκε, εν συνεχεία, κατέστη ένα αντικείµενο
δηµόσιας διαβούλευσης. Γιατί; Διότι η κατάσταση της Αντιπολί-
τευσης -και της Αξιωµατικής και της Ελάσσονος- είναι τέτοια που
πλέον δεν έχει την κοινοβουλευτική δύναµη για να ασκήσει αυτό
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το µέσο ένα κόµµα, µια κοινοβουλευτική δύναµη, άρα πρέπει να
διαβουλευτούν µεταξύ τους. Κι έτσι άρχισε µια διελκυστίνδα. 

Τόσο µείζον και σηµαντικό είναι το ζήτηµα της δυσπιστίας, που
κατέστη αντικείµενο επί µακρόν, επί εβδοµάδων, διαβουλεύσεων.
Ο ΣΥΡΙΖΑ να λέει: «Τώρα πρέπει να γίνει», το ΠΑΣΟΚ να λέει:
«Αφήστε να περιµένουµε το πόρισµα και αργότερα να γίνει». Και
αφού ήρθε το πόρισµα, να λέει: «Ίσως και λίγο αργότερα, αφού
γίνει κάτι άλλο». Ακόµα και σήµερα…

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία

Αποστολάκη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Γιατί ταρά-

ζεστε; Αν ξεκινήσετε την αντιπαράθεση από τώρα, θα ταλαιπω-
ρηθείτε. Αφήστε λίγο. Έχει ακόµη πορεία. Υποµονή. Στο 1.58’
είµαστε. Δεν έχω πει κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αποστολάκη,
γιατί έχετε ανησυχία; Μην διακόπτετε! Όταν πάρετε τον λόγο, θα
πείτε τα δικά σας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλω, λοι-
πόν, να πω το εξής: Αφού, λοιπόν, κατέστη αντικείµενο διαβού-
λευσης ήταν ακόµα πιο ωραίο το τελευταίο εξ όσων πληροφο-
ρούµεθα, ότι εδώ ετέθησαν και ζητήµατα: Να την καταθέσουµε,
αλλά στην έναρξη της προ ηµερησίας ή αργότερα; Και πόσο αρ-
γότερα; Μετά τους δύο αρχηγούς; Μετά τους τρεις αρχηγούς;
Να µιλήσουµε όλοι οι αρχηγοί; 

Αφού, λοιπόν, -ακούστε σπουδαιότητα της πρότασης δυσπι-
στίας- το αντικείµενο της διαπραγµάτευσης…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αυτό είναι το θέµα τώρα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βεβαίως

αυτό είναι το θέµα. Διότι το θέµα ακριβώς είναι ότι… 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία)
Όλα δικαιώµατά σας, αλλά και δικαίωµά µας να κρίνουµε τον

τρόπο που ασκείτε τα δικαιώµατά σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Δεν το απαγορεύει ο Κανονισµός!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν είπα

τίποτε εγώ για απαγορεύσεις. Είστε στον χώρο της πολιτικής κρι-
τικής, όχι της απαγορεύσεως. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής)
Ακούστε, εγώ δεν έχω καµία αντίρρηση, όπως ξέρετε, να µε

διακόπτετε, υπό την αυστηρή προϋπόθεση ότι θα κρατείται ο
χρόνος µου! Όσο µε διακόπτετε, τόσο θα µιλάω! Άµα κάνουµε
αυτή τη συµφωνία, δεν έχω καµία αντίρρηση. 

Συνεχίζω, όµως, λέγοντας ότι τόσο σπουδαία και σοβαρά είναι
και τα αντιµετωπίζετε τα ζητήµατα που θέτετε µε την πρόταση
δυσπιστίας, που δεν µπορούσατε να την καταθέσετε και καταλή-
ξατε πράγµατι να τη φέρετε σήµερα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος σας τα είπε αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ακούσαµε. Ακούσαµε ότι «ένας
από τους λόγους που προξένησαν αυτή την τραγωδία των Τε-
µπών στην οποία, κυρίως, αναφέρεται η πρόταση δυσπιστίας,
ήταν η ιδιωτικοποίηση του σιδηροδρόµου» για την οποία ευθύ-
νοµαι εµείς. Και το άκουσα από την οµιλήτρια του ΣΥΡΙΖΑ! Μάλι-
στα. 

Αν δεν απατώµαι στις 14-9-2017 επωλήθη η ΤΡΑΙΝΟΣΕ στη
«Ferrovie dello Stato Italiane» έναντι 45 εκατοµµυρίων ευρώ και
ήρθαν και µας είπαν ότι εµείς φταίµε για την ιδιωτικοποίηση!
Αυτή είναι η σοβαρότητα των επιχειρηµάτων!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι είχατε συµφωνήσει εσείς;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούσαµε

ότι ο κ. Σπίρτζης είναι γενναίος και στον ΣΥΡΙΖΑ, και αυτοί είναι
γενναίοι. Γιατί; Διότι τόλµησαν και ζήτησαν να προχωρήσουν
στην προκαταρκτική. 

Ξέρετε πόσο γενναίος είναι ο κ. Σπίρτζης; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχει παραιτηθεί από την παραγραφή!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για ξανα-

πείτε το, κύριε Παππά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχει παραιτηθεί από την παραγραφή!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λέει ο κ.
Παππάς, για να το ακούσουν όλοι οι συνάδελφοι, το εξής ωραίο
-για το οποίο συγχωρείστε µόνο γιατί δεν έχετε επαφή µε τα νο-
µικά-: «Είχε παραιτηθεί από την παραγραφή -κατά νοµική ακρι-
βολογία εξάλειψη- του αξιόποινου ο κ. Σπίρτζης». 

Ενηµερωτικώς: Είναι θεσµός δηµοσίας τάξεως από τον οποίο
δεν χωρεί παραίτηση. Πόσο γενναίος είναι ο κ. Σπίρτζης και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ζήτησαν τον έλεγχο για εξαλειφθέν αξιόποινο. Τόσο γεν-
ναίος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά προσέξτε, είναι ενδιαφέρον ότι εδώ ακούγονται και ξανά

ακούγονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ίδια και τα ίδια. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αποσβεστική προθεσµία λέγεται!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα ίδια και

τα ίδια. Τα ίδια και τα ίδια. 
Γιατί; Διότι αυτά που συζητάµε σήµερα, µα ακριβώς τα ίδια, µε

την ίδια επιχειρηµατολογία, πανοµοιότυπα, έχουµε συζητήσει και
στην προηγούµενη πρόταση δυσπιστίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπαγιάτικο θέµα!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας παρα-
καλώ πολύ.

Το ζήτηµα είναι τελείως διαφορετικό. Το ζήτηµα είναι το κίνη-
τρό σας. Το ζήτηµα είναι αν υπάρχει κάτι νεότερο. Το ζήτηµα
είναι τι προσδοκάτε από αυτό. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τίποτε δεν προσδοκούµε…(Δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Διαβάστε
λίγο παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, που
υποθέτω ότι είχαν την πρωτοβουλία -δεν ξέρω αν το συνδιαµορ-
φώσατε- πάντως η προηγούµενη πρόταση ήταν έτσι όπως είχε
έρθει. Είναι ακριβώς το περιεχόµενο των αυτών, η 717, η προκα-
ταρκτική, η εξεταστική, το ζήτηµα της διαµορφώσεως του χώρου
και οι τυχόν ποινικές ευθύνες, το θέµα της λεγόµενης συνθέσεως
της µονταζιέρας -υποτίθεται- των βίντεο. Αυτά όλα περιλαµβάνο-
νται στην ήδη κριθείσα πρότασή σας, οπερέτα σας. Είναι τα ίδια
ακριβώς.

Έχουν προστεθεί -νοµίζω- έτσι για συγκάλυψη του πραγµατι-
κού σκοπού αυτής της πρότασής τους δύο παράγραφοι για το
κράτος δικαίου, δηλαδή ξανά το ζήτηµα των υποκλοπών, ξανά το
ζήτηµα των ανεξάρτητων αρχών που συνδέεται µε τις υποκλοπές
και µία παράγραφος -είναι µία παράγραφος κυριολεκτικά- για την
ακρίβεια και τα καρτέλ. 

Να υποθέσω ότι µετά από δύο χρόνια κυβερνητικής θητείας
δεν υπάρχουν άλλα ζητήµατα διαφωνίας µε την κυβερνητική πο-
λιτική που να τα θεωρείτε µείζονα, ώστε να τα συµπεριλάβετε
στην πρόταση δυσπιστίας. Δηλαδή, να υποθέσω βάσιµα ότι πά-
ντως µε τα υπόλοιπα σηµεία της κυβερνητικής πολιτικής δεν δια-
φωνείτε τόσο ώστε να τα συµπεριλάβετε και θέλετε µόνο να
επαναφέρετε αυτά που ήδη έχουν κριθεί µε την προηγούµενη
πρόταση δυσπιστίας, από την οποία έχετε πάρει κοινοβουλευτική
απάντηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Δεν ήξερα ότι έχει δεδικασµένο…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεδικα-

σµένο δεν ξέρω εάν έχει, αλλά µπορείτε άµα θέλετε και το επό-
µενο εξάµηνο να τα ξαναφέρετε να συζητήσουµε τα ίδια. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όποτε θέλετε, και το µεθεπόµενο εξάµηνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε! Σας

παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για να µην

ταλαιπωρείστε, µπορείτε να κάνετε και copy paste, print out, να
το έχετε έτοιµο, να αλλάζετε ηµεροµηνία και αν θέλετε να συζη-
τάµε. Διότι όλα αυτά είναι ζητήµατα για τα οποία έχετε πάρει
απαντήσεις. Όλα αυτά είναι ζητήµατα για τα οποία έχουµε µιλή-
σει αναλυτικά και εξαντλητικά. Όλα αυτά είναι δε ζητήµατα για
τα οποία προξενήσατε προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση, την
οποία περιφρονήσατε και διακόψετε για να µην λάβετε απάντηση
στη δευτερολογία από τον Πρωθυπουργό, γιατί στην πραγµατι-
κότητα δεν σας ενδιαφέρουν οι απαντήσεις. 
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Τι σας ενδιαφέρει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Γιαννακοπού-

λου, είστε πολύ ανήσυχη σήµερα και δεν σας κατανοώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η προανα-

κριτική, κύριε Παππά και ο Πρωθυπουργός. 
Πρώτα απ’ όλα να καταλήξετε στο εξής: Είναι ένοχος ή υπό-

λογος ή ύποπτος ο Πρωθυπουργός;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ένοχος!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εσάς σας

έχουµε δεδοµένη, µην στεναχωριέστε. Δεν υπάρχει άγχος ως
προς αυτό. Είναι ξεκάθαρα τα πράγµατα. Σας έχω πει ότι δεν
χρειάζεται να ταλαιπωρηθείτε να παρακολουθήσετε την προκα-
ταρκτική. Δεν χρειάζεται.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για εσάς
τα θέµατα είναι δεδοµένα. Λέω για τους υπόλοιπους µήπως και
έχουν κάποια διαφορετική άποψη ή στάση. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός είναι υπεύθυνος για τις πράξεις του
κ. Τριαντόπουλου και ό,τι του αποδίδετε; Ρωτώ, ποια είναι η
άποψή σας;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Διότι αν η άποψή σας είναι αυτή, γιατί δεν τον συµπεριλάβατε

στην πρόταση για την προκαταρκτική;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα το ερευνήσουµε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τι να ερευ-

νήσετε; Θα τον καλέσετε ως µάρτυρα, αλλά θα εννοείτε ότι θέ-
λατε να τον έχετε κατηγορούµενο και ύποπτο;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτή είναι

η προσέγγισή σας και µετά στεναχωριέστε, που σας λέµε για πο-
λιτική εκµετάλλευση; 

Άρα λοιπόν, για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν
δοθεί κατ’ επανάληψη απαντήσεις. Και ποιο είναι το ζητούµενο
αυτή τη στιγµή; Τι ζητάτε; Ζητάτε εσείς από το ΠΑΣΟΚ να πέσει
η Κυβέρνηση, να ψηφίσουµε εµείς, να υπερψηφίσουµε -αυτό ζη-
τάτε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας-
την πρόταση δυσπιστίας, να πέσει η Κυβέρνηση και να πάµε σε
εκλογές. Σωστά; Αυτό δεν θέλετε; Αυτό είναι η συνέπεια της απο-
δοχής της προτάσεώς σας. Το ΠΑΣΟΚ ερωτώ. Το θέλετε, προ-
κειµένου να υλοποιήσετε το σχέδιο που βλέπουµε να υλοποιείται
µε αυτή την πρόταση δυσπιστίας, δηλαδή τη λεγόµενη συνεργα-
σία των προοδευτικών δυνάµεων, δηλαδή να έρθει µία κυβέρ-
νηση, κύριε Δουδωνή, µε εσάς, µε τον κ. Παππά, µε πρωταγω-
νιστικό ρόλο της κ. Κωνσταντοπούλου -προεξαρχούσης υπο-
θέτω- και της Νέας Αριστεράς; Αυτό είναι το σχέδιο στο οποίο
θέλετε να στέρξουµε; Και αυτό προτείνετε στον ελληνικό λαό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Απαντήσαµε, έχουµε απαντήσει!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Την απά-

ντησή σας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας σε αυτό το σχέδιο καταστροφής της χώρας, θα την πάρετε
την Παρασκευή που θα διαπιστώσετε την απόλυτη στήριξη της
Νέας Δηµοκρατίας στην Κυβέρνησή µας και στον Πρωθυπουργό
µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Ζητούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τον λόγο. Θα δώσω

τον λόγο µε τη σειρά της κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµά-
των. 

Ορίστε, κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο για την τρίλεπτη,
πρώτη για σήµερα, παρέµβασή σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μάλιστα, κύριε Βορίδη. 
Όλο αυτό όπως και η προηγούµενή σας οµιλία για την προ-

ανακριτική, πόση ώρα χλευάσατε; Για να πείτε τι τελικά; Ότι συµ-

φωνείτε µε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Αυτό δεν είπατε; Εσείς δεν
ψηφίσατε την προανακριτική; Όλη αυτή η συζήτηση, όλη αυτή η
χλεύη από εδώ, για να ψηφίσετε τελικά αυτό που εµείς προτεί-
ναµε. 

Έρχεστε σήµερα λοιπόν, την επόµενη µέρα και αναλύετε ξανά
και ξανά τη διαδικασία, όχι το πολιτικό διακύβευµα, αλλά τη δια-
δικασία. Μα εάν ήσασταν τόσο σχολαστικοί -όπως είσαστε σή-
µερα επί της διαδικασίας- στην 717, αν ήσασταν τόσο σχολα-
στικοί στο πώς προσλάβατε τον σταθµάρχη, σήµερα θα ζούσαν
πενήντα επτά ψυχές. Αυτό θα το χλευάσετε ή πονάει; Γιατί εµάς,
µας πονάει. 

Αυτή είναι λοιπόν η αντιµετώπιση που θα έχετε; Απέναντι σε
ένα τέτοιο ζήτηµα, απέναντι σε µια κινητοποίηση όλου του ελλη-
νικού λαού, θα περάσουµε αυτές τις τρεις ηµέρες γελώντας για
αυτά τα οποία κάνει και λέει η Νέα Δηµοκρατία; Αν αυτό είναι το
σχέδιό σας για το τριήµερο, τότε ό,τι και να συµβεί εδώ µέσα,
εκεί πέρα έχετε τελειώσει. Ό,τι και να ψηφίσετε εσείς εδώ µέσα,
εκεί πέρα έχετε τελειώσει. Δεν υπάρχει αύριο για σας. Δεν θα
µπορείτε να πλησιάσετε τις πόλεις και τα χωριά σας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν χρειάζεται να το κάνω εγώ. Δεν είδατε; Τυφλοί είσαστε;

Καλά, δεν ακούτε. Δεν βλέπετε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γερουλάνο, να

απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Συγγνώµη, όταν διακόπτουµε εµείς,

εγκαλείτε. Όταν όµως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακριβώς το ίδιο βλέ-

πετε, ε; Μπράβο!
Συνεχίστε, αφού βλέπετε το ίδιο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Εδώ και πάρα πολύ καιρό το µόνο το

οποίο προσπαθείτε να κάνετε είναι να κοιτάξετε τη µια µεριά του
προβλήµατος. Και ποια είναι αυτή; Να µην τιµωρηθούν οι όποιοι
ένοχοι σε αυτή την διαδικασία. Αλλιώς γιατί δεν φωνάξατε τον κ.
Καραµανλή, γιατί δεν φωνάξατε τον κ. Τριαντόπουλο την τελευ-
ταία φορά, αλλά τώρα;

Ξέρετε, όµως, ποιο είναι το πρόβληµα µε το να µην µάθουµε
ποτέ την αλήθεια; Όχι µόνο δεν θα τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι,
αλλά ότι δεν θα διασφαλίσετε για την ασφάλεια των σιδηροδρό-
µων. Και µετά από έξι χρόνια διακυβέρνησης, δύο χρόνια µετά
τα Τέµπη και άλλα δύο χρόνια ακόµα -µας λέει τώρα Πρωθυπουρ-
γός- δεν µπορείτε να διασφαλίσετε το εξής πολύ απλό, να µπο-
ρούν να µπαίνουν τα παιδιά στο τρένο και να πηγαίνουν στην
Θεσσαλονίκη. Και λένε στις µάνες τους «µην ανησυχείς µάνα, θα
κάθοµαι στα πίσω βαγόνια», γιατί δεν µπορεί να εγγυηθεί αυτή η
Κυβέρνηση την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. 

Εσείς τι λέτε στη µάνα; «Να ανησυχείς, γιατί για δύο χρόνια
ακόµα δεν ξέρεις αν θα φτάσουν τα παιδιά στη Θεσσαλονίκη».
Και αυτό εδώ θα το χλευάζετε για τρεις µέρες; Δεν ντρέπεστε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Παππάς έχει τον
λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε κάποιες ευγενικές υπενθυµίσεις προς την πλευρά

της πλειοψηφίας και της Κυβέρνησης. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
το 2015 παρέλαβε µια δέσµευση για πλήρη ιδιωτικοποίηση του
ΟΣΕ, και της υποδοµής και της ακίνητης περιουσίας. Η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ έδωσε µάχη για να κρατηθεί στο δηµόσιο ο
ΟΣΕ. Ο ΟΣΕ για τον οποίο συζητάµε είναι κρατικός. Στον κρατικό
ΟΣΕ διορίσατε τον «άχρηστο» σταθµάρχη. Τον κρατικό ΟΣΕ απο-
ψιλώσατε από προσωπικό. 

Τι πέρασε στην κρατική εταιρεία σιδηροδρόµων, κύριε Βορίδη;
Το µεταφορικό έργο και το προσωπικό, αποκλειστικά και µόνο. 

Επεισόδιο δεύτερο: Τι παραλάβατε από τη δική µας κυβέρ-
νηση; Παραλάβατε ένα µνηµόνιο συνεργασίας του ελληνικού
κράτους µε την Hellenic Train, που έλεγε ότι θα κάνει 600 εκα-
τοµµύρια επενδύσεις, στο κέντρο των οποίων επενδύσεων βρί-
σκονταν τα συστήµατα ασφαλείας, υπογεγραµµένη από τον κ.
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Τσαλίδη τότε, ο οποίος ήταν στη διοίκηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ. Το µνη-
µόνιο συνεργασίας αυτό είχε υπογραφεί σε δεύτερο χρόνο και
από τον κ. Καραµανλή. Αυτή τη δέσµευση ξεκινήσατε να υλοποι-
είτε. Ζητούσαµε για δύο χρόνια να έρθει η σύµβαση και το σχέδιο
σύµβασης το οποίο διαπραγµατεύεστε. 

Όταν ολοκληρώθηκε η διαπραγµάτευση τι έγινε, κύριε Βορίδη;
Απαλλάξατε την Hellenic Train από 600 εκατοµµύρια υποχρέωση
επενδύσεων. Πάλι υπογραφή Καραµανλή. Δηλαδή ο «φρέσκος»
Καραµανλής υπογράφει την υποχρέωση της Hellenic Train να
επενδύσει στην υποδοµή και την ασφάλεια και ο «µπαγιάτικος»
την απαλλάσσει από αυτήν την ευθύνη, κλείνει τα αυτιά στις ερω-
τήσεις της Αντιπολίτευσης και έρχεται το δυστύχηµα. Δυστυχώς
εµείς δεν εκπλαγήκαµε, κύριοι. Είχε µαλλιάσει η γλώσσα µας γι’
αυτές τις ιστορίες. 

Δεύτερον, κύριε Βορίδη, γιατί έχω µόνο τρία λεπτά. Ασκείτε
καθήκοντα εσείς σήµερα εδώ ή είστε παρατηρητής σαν τον Τρια-
ντόπουλο; Είστε κατά το ΦΕΚ των αρµοδιοτήτων σας παρών;
Διότι θέλω να σας απευθύνω µία ερώτηση, γιατί δικαιούµεθα να
υποθέσουµε ότι ασκείτε καθήκοντα στην Ολοµέλεια απόψε και
εκπροσωπείτε τον Πρωθυπουργό. Υπάρχει ένα κενό έδρανο
δίπλα σας, όπου είναι ο βασικός κατηγορούµενος για το έγκληµα
για το οποίο συζητάµε. 

Σας ενηµέρωσε αν θα έρθει ως µάρτυρας στην προανακριτική;
Θα δώσει στοιχειωδώς ένα σήµα ότι εννοεί πως θα έρθουν όλα
στο φως; Διότι όταν του απηύθυνε το ερώτηµα σήµερα νωρίτερα
ο Σωκράτης Φάµελλος, τον είδαµε να ταράσσεται. Μας είπε να
ζητήσουµε να έρθει και να δούµε. Σας ενηµέρωσε καθόλου; Συ-
σκεφθήκατε στο µεσοδιάστηµα;

Μπορείτε εσείς να δεσµευτείτε, εάν δεν έχετε πάθει Τριαντό-
πουλο, που ήταν παρατηρητής κατά τη διάρκεια του µπαζώµα-
τος, να δεσµευτείτε για δύο πράγµατα, ότι θα έρθει ο Μητσοτά-
κης να καταθέσει, να µας πει ποιος τον ενηµέρωσε, τι εντολές
έδωσε; Και το δεύτερο, πολύ πιο κρίσιµο διότι είστε και νοµικός
και τα γνωρίζετε, µπορείτε να δεσµευτείτε ότι δεν θα αποκλείσετε
κανένα µάρτυρα, όπως αισχρά πράξατε και επιλέξατε κατά τη
διάρκεια της Εξεταστικής, κατά το πέρας της οποίας χειροκρο-
τάγατε µε χέρια και µε πόδια τον κ. Καραµανλή; 

Απλές ερωτήσεις, απλές απαντήσεις, τις οποίες είµαι βέβαιος
ότι µπορείτε να δώσετε, κύριε Βορίδη, υπό την προϋπόθεση βε-
βαίως ότι εντός της Αιθούσης ασκείτε καθήκοντα και δεν είστε
εδώ ως χοµπίστες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

φίλης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παίρνω τον λόγο πρώτα απ’ όλα για
να χαιρετίσουµε τις δεκάδες ή και εκατοντάδες χιλιάδες που συµ-
µετέχουν στο σηµερινό συλλαλητήριο, τέσσερις ηµέρες µετά το
συλλαλητήριο της Παρασκευής, που οργάνωσαν οµοσπονδίες
του εργατικού και λαϊκού κινήµατος, εργατικά κέντρα πολλά,
πάρα πολλά σωµατεία, και που υπάρχει µια, θα έλεγα, παραπάνω
απ’ όσο περιµένει κανένας κοσµοπληµµύρα, και κυρίως από
νέους ανθρώπους. 

Κύριε Βορίδη και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πρέπει να συ-
νηθίσετε αυτήν την εικόνα, γιατί δεν θα είναι µία και δύο. Έτσι θα
είναι από εδώ και στο εξής. «Μέχρι τέλους» λένε οι εργαζόµενοι
και τα λαϊκά στρώµατα, µέχρι τέλους λέµε κι εµείς. Φυσικά το
τέλος καθένας µπορεί να το εννοεί διαφορετικά. 

Δεύτερον, κι εδώ είναι η ελπίδα και αυτούς φοβάστε. Κι όχι
µόνο εσείς, και οι άλλοι τους φοβούνται, και ας κάνουν ότι είναι
µαζί τους πάντα. Γιατί -το ξαναλέω- αυτοί κεντρικό σύνθηµα ξέ-
ρετε ποιο έχουν; Ή τα κέρδη τους ή τις ζωές µας. Η καρδιά του
προβλήµατος, που κανένα άλλο κόµµα µέσα στη Βουλή δεν το
έχει αναφέρει τουλάχιστον όσο άκουσα. Μην υπάρχει κάποιος
που το είπε; Αλλά δεν νοµίζω. Αυτό το αγνοούν. Και κατανοητό
γιατί το κάνουν αυτό. 

Εκεί είναι λοιπόν η ελπίδα, στον λαό και όχι στα τερτίπια και
στους συνδικαλισµούς µες στο Κοινοβούλιο, που τους ξέρουµε
πολύ καλά. Και µπορεί να έχετε και οι µεν και οι δε -για να µην

πω και οι «δεν»- πώς να το πω, µια άνεση σε αυτή την αντιπαρά-
θεση, που είναι εύκολη, στον αέρα είναι. 

Η µεγάλη όµως αντιπαράθεση γίνεται από τον λαό. Η µεγάλη
αντιπαράθεση και η κινητοποίηση γίνεται όταν πας έξω από το
εργοστάσιο, όταν παλεύεις για την απεργία, όταν ενηµερώνεις
τον κόσµο, ο οποίος ανταποκρίνεται πρωτοφανώς κυριολεκτικά
για τα τελευταία χρόνια. 

Και επειδή µπορεί να πετάγεστε και στον ύπνο σας από εφιάλ-
τες, να ξέρετε ότι οι εφιάλτες θα γίνουν και πραγµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτα για
τη δική του παρέµβαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ.
Δεν ξέρω αν θα είναι καλό αυτό. Ξέρετε, και εγώ αλλά και οι

περισσότεροι δεν είµαστε επαγγελµατίες πολιτικοί και πολλές
φορές λέµε αυτά που σκεφτόµαστε. Δεν ξέρω αν είναι καλό,
παίρνουµε το ρίσκο εν πάση περιπτώσει και όπου βγει, θα δούµε.

Ακούγοντας τα όσα λέγονται εδώ µέσα, ξέρετε τι σκέφτηκα,
κύριε Βορίδη και κύριοι συνάδελφοι των κοµµάτων; Αν είχε τύχει
να έχουµε κυβερνήσει ή να είµαστε µέλος µιας Κυβέρνησης για
µία µέρα, για µία µέρα, για µία µέρα µόνο, και είχε περάσει από
τα χέρια µας η σύµβαση 717, θα ντρεπόµασταν να βρισκόµαστε
εδώ, πόσω µάλλον δε να παίρνουµε τον λόγο και να το παίζουµε
υπερασπιστές της δικαιοσύνης και των θυµάτων. 

Ντροπή για όσους κυβέρνησαν, για όσους συµµετείχαν όλα
αυτά τα χρόνια και πέρασε έστω και ένα λεπτό από τα χέρια τους
η σύµβαση 717. Ντροπή στον ΣΥΡΙΖΑ, στο κοµµάτι που του ανα-
λογεί. Ντροπή στο ΠΑΣΟΚ, στο κοµµάτι που του αναλογεί η 717.
Ντροπή στη Νέα Δηµοκρατία, στο κοµµάτι που της αναλογεί η
σύµβαση 717. Δεν µας ενδιαφέρει τι κάνατε, τι παραλάβατε, τι
παραδώσατε! Δεν το τελειώσατε! Και η 717 είναι ο κύριος λόγος
που θρηνούµε αυτά τα πενήντα επτά θύµατα. 

Το λιγότερο που µπορείτε να κάνετε είναι να σιωπήσετε. Και
να µην ξεχνάτε, έχετε ένα παρελθόν που κουβαλάτε. Έχετε ένα
παρελθόν το οποίο σας βαραίνει. Πάω παρακάτω.

Κύριε Βορίδη, υπήρχε παλιά µια διαφήµιση, δεν ξέρω αν τη θυ-
µάστε, που έλεγε: «Μιλάτε, σας ακούµε». Την κάνατε πράξη πα-
λαιότερα µε τις υποκλοπές, «µιλάτε σας ακούµε». Τώρα είσαστε
στο άλλο, στο αντίθετο «µιλάτε, δεν σας ακούνε» ό,τι και να πείτε,
όσο και να φωνάξετε, όση ηθοποιία και να βάλετε εσείς, οι συ-
νεργάτες σας, οι συνάδελφοί σας, ο Πρωθυπουργός. Ό,τι και να
πείτε, µιλάτε, αλλά ο κόσµος δεν σας ακούει. Πρέπει να καταλά-
βετε ότι έχει χαθεί η εµπιστοσύνη. Η πιο σοβαρή πρόταση δυσπι-
στίας και µοµφής είναι της κοινωνίας, δεν είναι του ΠΑΣΟΚ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι προσπαθείτε να το απολαύσετε πολι-
τικά εδώ µέσα, γιατί έχετε ερασιτέχνες πολιτικούς σκακιστές απέ-
ναντί σας, εύκολους αντιπάλους. Το διασκεδάζετε, και το
βλέπουµε, µε το ΠΑΣΟΚ. Αλλά δεν είναι οι εποχές για να γελάµε
ούτε για να διασκεδάζουµε. Οι άνθρωποι είναι ερασιτέχνες σκα-
κιστές. Σας κάνουν τη ζωή εύκολη, αντί να σας την κάνουν δύ-
σκολη. Αυτό είναι φοβερή επιτυχία, το πώς το καταφέρνουν. Έτσι
και οι ίδιοι αυτοκαταστρέφονται και καταφέρνουν και εσάς να συ-
σπειρώσουν. Φοβερή επιτυχία και αυτή. Δεν φταίτε εσείς βασικά,
φταίνε αυτοί εδώ οι τρεις, αυτή η Αντιπολίτευση. Αυτοί φταίνε.
Όµως, να ξέρετε ότι τίποτα από ό,τι λέµε εδώ δεν φτάνει στον
κόσµο, όλα µένουν εδώ µέσα στα τείχη της Ολοµέλειας. Δεν φτά-
νει τίποτα στον κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω. Εσείς δεν έχετε αγωνία, κύριε Βορίδη; Εµείς λέµε το
εξής. Ζητάµε από τον Πρωθυπουργό της χώρας -προσέξτε από
τον Πρωθυπουργό της χώρας ζητάµε- να µας πει για αυτό το
έγκληµα των Τεµπών -όπως ο ίδιος λέει- ποιος τον παραπλάνησε.
Βγαίνει ο Πρωθυπουργός και λέει: «Ρε, παιδιά, εγώ δεν φταίω,
κάποιοι κακοί, συνεργάτες, οποιοιδήποτε, µε παραπλάνησαν».
Δεν µας λέει ποιοι είναι. Γιατί δεν βγαίνετε να πείτε εσείς, για να
επανακτήσετε και τις σχέσεις σας µε τους Έλληνες πολίτες, να
µας πείτε ποιοι σας παραπλάνησαν, ποιοι σας οδήγησαν στα
βράχια, ποιοι εκµεταλλεύτηκαν ή χειρίστηκαν µε αυτόν τον άθλιο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’ - 5 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 9081



τρόπο το έγκληµα των Τεµπών; Πείτε µας ποιοι σας παραπλάνη-
σαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Με εµάς η πολιτική ζωή σας, δεν θα είναι εύκολη, µε τους κυ-

ρίους θα είναι. Εγώ βλέπω στο βάθος ότι µε έναν τρόπο το δια-
σκεδάζετε. Ίσως και εγώ να το έκανα αυτό, δεν ξέρω. Πραγ-
µατικά είναι µια εύκολη λεία. Και κατάφεραν οι άνθρωποι, ενώ
ήσασταν στα σχοινιά, να σας συσπειρώσουν. Και το είπαµε, θα
σας δούµε την Παρασκευή εκατόν πενήντα οκτώ, και δυο τρεις
αδέσποτοι, να σας χειροκροτάνε και να συσπειρώνεστε. Όµως,
θα µείνει εδώ, δεν θα πάει στην κοινωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Ηλιόπου-
λος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Βορίδη, είπατε ότι αντιµετωπίζουµε µια πρωτότυπη πρό-
ταση δυσπιστίας. Θα έλεγε κάποιος ότι είναι ιδιαίτερα πρωτό-
τυπη η στιγµή, όταν το 80% της ελληνικής κοινωνίας πιστεύει -και
καταγράφεται- ότι µια κυβέρνηση συγκαλύπτει τον θάνατο πενή-
ντα επτά ανθρώπων. Το λες πρωτότυπο, ευγενικά το λέω, που
λέτε και εσείς. Άρα, σε µια πρωτότυπη συγκυρία µπορεί να
έχουµε και µια πρωτότυπη πρόταση δυσπιστίας. 

Είπατε ότι δεν είδατε κάποιο σηµαντικό γεγονός, ότι δεν
υπήρξε κάποιο µείζον γεγονός για να συζητάµε πάλι σε έξι µήνες
τα ίδια και τα ίδια. Πάνω από ένα εκατοµµύριο άνθρωποι κατέβη-
καν σε µια συγκέντρωση όχι για µισθούς και συντάξεις, σε µια
συγκέντρωση για δικαιοσύνη, σε µια συγκέντρωση γιατί λένε ότι
συγκαλύπτεται ένα έγκληµα. Όµως, µπροστά σε αυτό που είπε
ο Κυριάκος Μητσοτάκης το πρωί, δεν µπορώ να κάνω σε εσάς
ιδιαίτερη κριτική. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης το πρωί µας είπε ότι περίπου ένα εκα-
τοµµύριο άνθρωποι κατέβηκαν για το ψηφιακό κτηµατολόγιο και
την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων. Ακραία παράκρουση.
Ακραία παράκρουση! Δηλαδή να χτυπάµε το κεφάλι µας στον
τοίχο όλοι παρέα. Ένα εκατοµµύριο άνθρωποι κατέβηκαν για την
αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων! Ποιος το λέει; Η Κυβέρ-
νηση που άλλαξε, και εκ των υστέρων, παράνοµα διόρισε έναν
άνθρωπο σταθµάρχη εκεί που δεν έπρεπε να είναι. 

Κύριε Βορίδη, µας είπατε: «Τα ίδια θα συζητάµε;». Ούτε εσείς
συζητάτε τα ίδια. Πέρσι τέτοιο χρόνο όλοι λέγατε: «Δεν υπήρχε
µπάζωµα, δεν υπήρχε καταστροφή στοιχείων». Τώρα όλοι λέτε
ότι υπήρχε καταστροφή στοιχείων, απλά δεν φταίµε εµείς, δεν
φταίει κανένα πολιτικό πρόσωπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έστειλε ο Πρωθυπουργός τον Υφυπουργό παρά τω Πρωθυ-
πουργώ να συντονίζει, µε βάση επίσηµο δελτίο Τύπου, την απο-
κατάσταση του χώρου, και ο άνθρωπος δεν κατάλαβε ότι
καταστράφηκαν στοιχεία, είναι ανόητος. Απαλλάξτε µας λόγω
βλακείας. Άρα, συζητάµε ένα καινούργιο επιχείρηµα, κύριε Βο-
ρίδη. Συζητάµε την απαλλαγή σας λόγω βλακείας, είναι καινούρ-
γιο επιχείρηµα. Πέρυσι δεν το λέγατε. Και ως καλός νοµικός
ξέρετε ότι αν έχουν καταστραφεί στοιχεία που σχετίζονται µε το
θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων, η βλακεία δεν σε αθωώνει. Δεν
γίνεται. Το γεγονός είναι συγκεκριµένο.

Και για να κλείσω, κύριε Βορίδη, θα πω το εξής. Αναρωτηθή-
κατε πριν λίγο για τη γενναιότητα της Αντιπολίτευσης και τα
λοιπά και πόσο γενναίοι είναι και τα λοιπά. Κύριε Βορίδη, δεν
ήσασταν υπό παρακολούθηση; Δεν ήσασταν υπό παρακολού-
θηση και εσείς, µαζί µε το µισό Υπουργικό Συµβούλιο; Πόσο γεν-
ναίος είστε εσείς; Πόσο γενναίος είστε εσείς, κύριε Βορίδη, που
ήσασταν υπό παρακολούθηση και το κατάπιατε;

Και ξέρετε κάτι; Δεν µας ενδιαφέρει η προσωπική σας αξιο-
πρέπεια. Μας ενδιαφέρει ότι ένας Υπουργός της Κυβέρνησης -
µιας κυβέρνησης µε την οποία είµαστε ενάντιοι, αλλά µιλάµε για
έναν Υπουργός της Κυβέρνησης- ήταν υπό παρακολούθηση, ένα
µισό Υπουργικό Συµβούλιο ήταν υπό παρακολούθηση, η ηγεσία

του Στρατού ήταν υπό παρακολούθηση. Και τα κατάπιατε όλα
αυτά, τίποτα, σιωπή. 

Κύριε Βορίδη, βγάλατε τις υποκλοπές µε «αυτοφοράκια» τον
κ. Δηµητριάδη, δεν θα βγάλετε τα Τέµπη µε «αυτοφοράκια» ούτε
τον Καραµανλή ούτε τον Τριαντόπουλο. Θα απολογηθείτε. Θα
απολογηθείτε, και ο κ. Μητσοτάκης δεν είναι αθώος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε
τις παρεµβάσεις µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, στην οµιλία σας, µας είπατε αφενός ότι υπάρχει

µια πρωτοτυπία στην πρόταση µοµφής που καταθέσαµε σήµερα,
αφετέρου µας είπατε ότι µοιάζει και µε την περσινή. Δεν σας κα-
ταλαβαίνουµε. Όµως, µας είπατε, επίσης, ότι δεν υπάρχει κάποιο
γεγονός. Θα σας πω ποιο είναι το γεγονός. Το γεγονός είναι ότι
συγκαλύπτετε ένα έγκληµα που στοίχισε τη ζωή σε πενήντα επτά
ανθρώπους. Αυτό είναι το γεγονός.

Και µας ρωτάτε στις διάφορες παρεµβάσεις που κάνετε το τε-
λευταίο διάστηµα να σας πούµε ποιον συγκαλύπτετε, λες και δεν
καταλαβαίνετε τι σας λέµε. Τον εαυτό σας συγκαλύπτετε. Η Κυ-
βέρνηση εµπλέκεται και ο Πρωθυπουργός εµπλέκεται στο
έγκληµα αυτό. Και αν δεν το καταλάβατε αυτό, σας το ξαναλέµε
τώρα για να µπει στο µυαλό σας µια για πάντα.

Το γεγονός, κύριε Βορίδη, είναι ότι πριν µερικές ηµέρες είχατε
το θράσος να πείτε ότι το έγκληµα των Τεµπών είναι µικρό και
βγήκε ένα εκατοµµύριο στους δρόµους και στις πλατείες όλης
της χώρας και στο εξωτερικό, να σας αποδείξει ότι δεν είναι κα-
θόλου µικρό και ότι πρέπει να ντρέπεστε όταν βάζετε τόσο κόσµο
ενάντιά σας. 

Το γεγονός, κύριε Βορίδη, είναι ότι έχετε πέσει τόσο χαµηλά
που κάνατε δηλώσεις πριν από δεκαπέντε µέρες περίπου για την
κ. Καρυστιανού, στις οποίες είπατε: «Από τους εκατό νεκρούς
που υπήρχαν στο Μάτι, είδατε κανέναν από τους συγγενείς να
παίζει τον ρόλο που παίζει σήµερα η κ. Καρυστιανού;». Κατ’ αρ-
χάς, οι νεκροί στο Μάτι ήταν εκατόν τέσσερις και όχι εκατό. Δεύ-
τερον, η κ. Καρυστιανού δεν παίζει ρόλο, είναι µια µάνα που έχει
χάσει το παιδί της σε ένα έγκληµα και ζητά να υπάρξει αλήθεια
και δικαιοσύνη. Αυτό είναι το γεγονός, ότι συγκαλύπτετε την αλή-
θεια και έχετε βάλει απέναντί σας όλη την κοινωνία, και τους συγ-
γενείς των θυµάτων. Και τέλος να σας πω ότι είστε µια Κυβέρ-
νηση απονοµιµοποιηµένη.

Είπατε ότι είναι πρωτότυπο να χρειάζονται παραπάνω από ένα
κόµµατα να συγκεντρώσουν πενήντα υπογραφές για να κατατε-
θεί πρόταση µοµφής. Είναι πρωτότυπο, όµως, να υπάρχει και µία
Κυβέρνηση αυτοδύναµη µε το 28% των ψήφων. Είναι αυτά που
λάβατε στις ευρωεκλογές. Αν θυµάστε, είχαµε και µια αντιπαρά-
θεση και λέγατε «είµαστε η Κυβέρνηση του 41%» και σας υπεν-
θύµισα ότι ο Πρωθυπουργός µετά τις ευρωεκλογές είπε «κάποιοι
καβάλησαν πολύ το καλάµι και έφυγε πια το 41% και είµαστε η
Κυβέρνηση του 28%». Τώρα πρέπει να είστε και πιο κάτω και
αυτό είναι πρωτότυπο γεγονός και είναι ασυνήθιστο. Δεν έχετε
νοµιµοποίηση.

Επίσης, οι δηµοσκοπήσεις για µεγάλο διάστηµα δείχνουν ότι
οκτώ στους δέκα Έλληνες θεωρούν ότι συγκαλύπτετε το
έγκληµα των Τεµπών και αυτό είναι απονοµιµοποίηση. Δεν έχετε
καµία νοµιµοποίηση µέσα στην κοινωνία και όσο συµβαίνει αυτό,
η Αντιπολίτευση θα καταθέτει προτάσεις δυσπιστίας. Αν σε έξι
µήνες είστε ακόµη στην εξουσία, θα καταθέσουµε ξανά, αλλά φο-
βόµαστε πως έτσι όπως πάτε, δεν θα είστε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, αν και

ερωτηθήκατε από πολλούς και για πολύ, θα σας δώσω πέντε
λεπτά, αλλά παράκληση θερµή να ολοκληρώσετε στα πέντε
λεπτά.

Παράκληση θερµή: Είδατε ότι δεν υπήρξε καµία απολύτως δια-
κοπή. Να µην αρχίσει ξανά ο όχλος της προηγούµενης στιγµής
και το εννοώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η όχλησις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν από λίγο που µί-

λαγε ο κ. Βορίδης, δεν αφέθηκε καθόλου να ολοκληρώσει. Μπο-
ρεί να µη συµφωνείτε, όπως κι εγώ δεν συµφωνώ µε όλα όσα
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ακούω, αλλά δεν µιλώ. Και η άλλη πτέρυγα δεν συµφωνεί, αλλά
δεν µιλάει. Παράκληση θερµή.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, σας παρα-
καλώ θερµά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Είµαστε Κυβέρνηση απονοµιµοποιηµένη και η πρόταση δυσπι-
στίας έχουµε καταλάβει όλοι γιατί γίνεται. Όταν λέω ότι δεν
υπάρχει κάτι νεότερο, εννοώ ότι δεν υπάρχει νεότερο γεγονός,
εννοώ ότι συζητάµε πράγµατα τα οποία έχουµε συζητήσει σε
αυτή την Αίθουσα δεκάδες φορές, πάρα πάρα πολλές φορές και
µε την προηγούµενη πρόταση δυσπιστίας. Αυτό είναι το νεότερο
γεγονός. Πράγµατι, όµως, αυτό το οποίο τώρα σας ενδιαφέρει
είναι, όπως το είπε -νοµίζω- ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, να φέρετε
αυτό που θεωρείτε ότι είναι κοινωνική δυσαρέσκεια, επειδή έγι-
ναν οι συγκεντρώσεις αυτές, µέσα στην Αίθουσα της Βουλής. 

Ας λύσουµε τα θέµατα της νοµιµοποίησης. Νοµιµοποίηση σε
µία δηµοκρατικά εκλεγµένη κυβέρνηση δίνουν οι εκλογές. Αυτή
είναι η χρονική στιγµή που ο λαός αποφασίζει την κυβέρνησή του
και τη σύνθεση του Κοινοβουλίου. Περαιτέρω νοµιµοποίηση κατά
τη διάρκεια της κοινοβουλευτικής θητείας µιας κυβερνήσεως
δίνει η κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Έχουµε πάρει την πλει-
οψηφία όταν έγιναν εκλογές και έχουµε νοµιµοποίηση από αυτές
τις εκλογές και θέλετε να δοκιµάσετε το αν έχουµε την κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο. Θα πάρετε την απάντηση
την Παρασκευή. Αυτά είναι τα δύο πράγµατα που γεννούν πολι-
τική νοµιµοποίηση.

Συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας των πολιτών: Απολύτως σεβα-
στές, απολύτως προστατευµένο το συνταγµατικό δικαίωµα της
συναθροίσεως και ακούµε και µε πάρα πολλή προσοχή ό,τι θέ-
λουν να µας πουν οι πολίτες και αυτοί που συγκεντρώνονται για
να διαµαρτυρηθούν ενδεχοµένως για πολιτικές µας, για πρά-
γµατα τα οποία δεν έχουµε κάνει, για πράγµατα που θεωρούν ότι
έπρεπε να έχουµε κάνει. Όλα αυτά τα ακούµε πολύ προσεκτικά,
όπως ακούµε πολύ προσεκτικά και τους πολίτες που δεν κατε-
βαίνουν στις διαµαρτυρίες και στις συγκεντρώσεις, αλλά µας µι-
λάνε καθηµερινά, καθώς η Νέα Δηµοκρατία παραµένει η
µεγαλύτερη λαϊκή παράταξη σε αυτόν τον τόπο µε άµεση και
στενή επαφή και επικοινωνία µε τον ελληνικό λαό, την οποία κά-
νουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τους οποίους σήµερα
απαξιώνετε.

Άρα, λοιπόν, η νοµιµοποίηση είναι ακριβώς αυτή, εκτός και αν,
κύριε Καζαµία, έχετε καµιά καλύτερη ιδέα. Θα ήθελα πάρα πολύ
να την ακούσω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Να παραιτηθείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποια είναι

η νοµιµοποίηση και από πού πηγάζει; Από το ποιος θα κάνει τη
µεγαλύτερη συγκέντρωση διαµαρτυρίας; Είναι µια πηγή νοµιµο-
ποίησης αυτή; Αυτά, λοιπόν, θέλουµε να µας τα διευκρινίσετε. 

Επειδή µιλήσατε ξανά και ξανά και ξανά, κύριε Γερουλάνο και
µάλιστα επιτιµητικά και αναρωτιέστε αν µπορούµε να µιλάµε ή
να ντρεπόµαστε για τα θέµατα της συγκάλυψης, για πάµε. Εξε-
ταστική επιτροπή την οποία κάναµε εµείς δικαίωµα της Μει-
οψηφίας. Οι εξεταστικές επιτροπές στο Σύνταγµα έγιναν µε τη
δική µας Αναθεώρηση δικαίωµα της Μειοψηφίας, το οποίο ασκεί-
ται, το οποίο άσκησε εν προκειµένω το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. Για πείτε µου εάν υπάρχει κοινοβουλευτικό προηγούµενο
που να στέργει η κοινοβουλευτική πλειοψηφία στη συγκρότηση
προκαταρκτικής επιτροπής για να εξεταστούν ενδεχοµένως ποι-
νικές ευθύνες µέλους κυβερνήσεως που στηρίζει η κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία. Θέλετε να µου πείτε τέτοιο σχετικό προηγού-
µενο;

Άρα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή αυτοί που κατηγορείτε για συγκά-
λυψη έχουν κάνει πράγµατα, τα οποία στην τελευταία τουλάχι-
στον τριακονταετία που θυµάµαι εγώ, δεν έχουν ξανασυµβεί στον
πολιτικό βίο. Εµείς, οι συγκαλύπτοντες!

Και τώρα, αφού έχουµε πει όλα αυτά, ξανασυζητάµε, αλλά
θέλω να σας ρωτήσω ευθέως και θα κάνουµε µια καθαρή συζή-
τηση. 

Η κοινοβουλευτική πλειοψηφία, κύριε Παππά, είναι υποχρεω-
µένη να συντάσσεται µε τις νοµικές απόψεις της Μειοψηφίας; Εί-

µαστε υποχρεωµένοι; Διότι τότε να µη συζητάµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν έχει υποχρέωση…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Συγγνώµη,

δεν έχουµε τότε να συζητήσουµε τίποτε. Να µας στέλνετε τι θέ-
λετε να υπογράφουµε και να το πράττουµε. Δεν χρειάζεται να κά-
νουµε συζήτηση για τον αιτιώδη σύνδεσµο, δεν χρειάζεται να
κάνουµε συζήτηση για το αν υπάρχουν ενδείξεις ή όχι, δεν χρει-
άζεται να κάνουµε συζήτηση για το ποιοι µάρτυρες πρέπει ή δεν
πρέπει να κληθούν, δεν χρειάζεται να συζητάµε τίποτε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Ό,τι θέλει η µειοψηφία θα το πράττουµε. 

Έτσι είναι ή έχουµε δικαίωµα να έχουµε απόψεις; Έχουµε ή
δεν έχουµε δικαίωµα να έχουµε απόψεις και επί νοµικών ζητηµά-
των και επί πραγµατικών ζητηµάτων και επί ζητηµάτων διαδικα-
σίας; Μας επιτρέπετε; Έχετε την ευγενή καλοσύνη να έχουµε την
άποψή µας, να την εκθέτουµε, να την υπερασπιζόµαστε, να ανα-
λύουµε γιατί έχουµε αυτήν την άποψη και πράγµατι να προσπα-
θούµε να πείσουµε και εσείς και εµείς τους συναδέλφους µας
στο Κοινοβούλιο -λιγότερο, γιατί εδώ είναι διαµορφωµένα τα
µπλοκ-, αλλά και περισσότερο την κοινή γνώµη που µας παρακο-
λουθεί, για την άποψη που έχει ο καθένας και που υποστηρίζει;
Αυτό θα µας το επιτρέψετε, ελπίζω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επειδή µε ρωτάτε επίµονα για το αν θα έρθει ο Πρωθυπουργός
στην προκαταρκτική, εάν κληθεί, η απάντηση είναι ότι αυτό είναι
µια απόφαση που πρώτα πρέπει να την πάρει η προκαταρκτική.
Πρέπει να τον καλέσει. Θέλετε η Κυβέρνηση να σας το πει αυτό;
Αυτό είναι ένα ζήτηµα της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να θέσει εαυτόν στη διάθεση της επι-
τροπής.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα συ-
γκροτηθεί η επιτροπή, θα πάει η επιτροπή, θα συζητήσει. Κατα-
λαβαίνω από τη στάση σας ότι θα υποβάλετε συγκεκριµένο
αίτηµα. Θα αξιολογηθεί το αίτηµα από την επιτροπή και από εκεί
και πέρα προφανώς όλα είναι ανοιχτά και όλα εξετάζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τελειώνω.
Μας απασχολεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πράγµατι

υπάρχουν έρευνες που δείχνουν ότι υπάρχουν συµπολίτες µας -
και δη πολλοί συµπολίτες µας- που πιστεύουν ότι η Κυβέρνηση
κάτι έχει συγκαλύψει. Μας απασχολεί πολύ. Μας απασχολεί, µας
προβληµατίζει και µας ενοχλεί βαθιά, αλλά αυτό τι σηµαίνει; Ότι
έχουµε να κάνουµε πολύ περισσότερη δουλειά για να αποδεί-
ξουµε αυτό που είναι η αλήθεια στους συµπολίτες µας, δηλαδή
ότι δεν έχουµε κάνει την παραµικρή πράξη συγκαλύψεως, ότι
αντίθετα έχουµε κάνει ό,τι µπορούµε σε όλα τα επίπεδα, προκει-
µένου να µη µείνει η παραµικρή σκιά σε αυτήν την υπόθεση. Τα
έχουµε απαριθµήσει κατ’ επανάληψη. Αν χρειαστεί να τα πούµε
χίλιες φορές, θα τα πούµε χίλιες φορές µέχρι να µη µείνει κανείς
που να µην καταλαβαίνει ότι αυτή η Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί
για να διευκολύνει στη διερεύνηση αυτής της τραγωδίας. 

Να αντιστρέψω, όµως, το ερώτηµα. Σας απασχολεί ότι το 75%
των ίδιων ερωτηθέντων λέει ότι η Αντιπολίτευση κάνει πολιτική
εκµετάλλευση; Εµάς µας απασχολεί. Αυτό είναι το πρώτο. 

Το δεύτερο εσάς σας απασχολεί για την στάση σας και τον
τρόπο που στέκεστε απέναντι σ’ αυτήν την τραγωδία; Ελπίζω να
σας απασχολεί όσο και εµάς το πρώτο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ζήτησε την πρώτη

της παρέµβαση η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, πα-
ράκληση θερµή, γιατί πρέπει να µπούµε και στον κατάλογο των
οµιλητών. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Στα αλήθεια η καρδιά µου χτυπάει µε τον κόσµο που είναι έξω.
Πέρασα ανάµεσα στους πολίτες. Ανεβήκαµε µε τον Διαµαντή Κα-
ραναστάση από τη Μητροπόλεως ανάµεσα στους συγκεντρωµέ-
νους ανθρώπους, αυτούς ανάµεσα στους οποίους δεν µπορείτε
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να περάσετε. Κανείς σας. Κι αυτό δεν είναι απειλή. Είναι απλώς
η αλήθεια. Η καρδιά µου χτυπάει εκεί. Και στ’ αλήθεια δεν µου
αρέσει καθόλου που βρίσκοµαι εδώ µε πρόσωπα επίορκα, ελεγ-
χόµενα, διαβλητά.

Και ξέρετε και τι άλλο δεν µου αρέσει; Δεν µου αρέσει αυτό
που δεν αρέσει και σε πολλά µέλη του κόµµατός σας. Δεν µου
αρέσει που την Κυβέρνηση εκπροσωπεί ως πρωτοστατών, πρω-
τοκράτορας και αντ’ αυτού του κυρίου Πρωθυπουργού ένας…
Δεν µου αρέσει αυτό και δεν το επιτρέπω εκπροσωπώντας την
Αντιπολίτευση. Δεν θα άφηνα αφύλακτη τη Βουλή να ποδοπατάει
τη δηµοκρατία ο ανταγωνιστής του Μιχαλολιάκου, ο τσεκουρο-
φόρος κ. Βορίδης, που αυτός µόνο σας έµεινε, αυτός είναι ο προ-
εξάρχων της Κυβέρνησής σας. 

Αυτόν άφησε στο πόδι του ο κ. Μητσοτάκης που είπε τις εξυ-
πνάδες του, τα ευφυολογήµατά του και αποχώρησε. Άφησε τον
κ. Βορίδη µε τις γκριµάτσες του να µας υπενθυµίζει τον άλλο δη-
µοκράτη τον κ. Μαρκόπουλο, που διατυµπάνιζε ότι διασκεδάζει
στην εξεταστική επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών. 

Συγκρατηθείτε, κύριε Βορίδη. Αφήστε τις γκριµάτσες, τους
µορφασµούς, τις χειρονοµίες και αναλογιστείτε ότι την απά-
ντηση, κύριε Βορίδη, δεν θα την δώσετε εσείς την Παρασκευή.
Αυτή είναι απλώς η παρηγοριά που θα δώσετε στους εαυτούς
σας ψηφίζοντας την παράταση της παραµονής στις θέσεις εξου-
σίας όπου γαντζωµένοι παραµένετε, την ίδια ώρα που ο ελληνι-
κός λαός σας έχει προ πολλού καθαιρέσει. Την απάντηση σας
την έδωσαν οι πολίτες. 

Ίσως δεν είστε εξοικειωµένος µε αυτά. Εγώ γεννήθηκα το
1976. Δεν µπορούσα να γεννηθώ νωρίτερα γιατί ο πατέρας µου
ήταν φυλακή στη χούντα, τότε που εσείς κάνατε καριέρα. Η µη-
τέρα µου τον επισκεπτόταν στα βασανιστήρια. Και η ίδια φυλακί-
στηκε και βασανίστηκε. Δεν έχετε, λοιπόν, µάθει ότι τη νοµιµο-
ποίηση δεν την δίνουν άπαξ οι εκλογές. Δεν έχετε µάθει ότι δεν
παίρνετε µια εντολή το 2023 λαθραία, εξαπατώντας τον κόσµο
και παριστάνοντας τους αθώους του αίµατος και µετά κάθεστε
πάνω σ’ αυτή την εντολή και κακοποιείτε τους πολίτες, την κοι-
νωνία, τον ελληνικό λαό, τη νέα γενιά. 

Όχι, κύριε Βορίδη. Τη νοµιµοποίηση τη δίνει καθηµερινά ο ελ-
ληνικός λαός. Αυτή είναι η αρχή της λαϊκής κυριαρχίας. Αυτό λέει
το πρώτο άρθρο του Συντάγµατος. Μη σηκώνετε τα φρύδια σας.
Αυτό λέει το πρώτο άρθρο του Συντάγµατος. Μάθετέ το. Ψηφί-
στηκε το 1975, πριν από πενήντα χρόνια. Εσείς ήσασταν αλλού. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, ναι.
Έντεκα χρονών. Κάπου θα ήµουν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, στην ΕΠΕΝ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έντεκα
χρονών; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Χαίροµαι που διασκεδάζετε, αλλά να ξέρετε ότι ο κό-
σµος εκεί έξω δεν γελάει. Δεν αστειεύεται γιατί, σε αντίθεση µε
εσάς που παίζετε στα ζάρια τη ζωή του, έχει πάρει πολύ σοβαρά
και τη ζωή του και το µέλλον του και δεν σας το χαρίζει. Και δεν
σας αφήνει να κακοποιείτε τις µανάδες. 

Ντροπή σας. Ντροπή σας να επικαλεστείτε τις µανάδες από το
Μάτι, κύριε Βορίδη, που δεν ξέρετε ούτε πόσα είναι τα θύµατα.
Είναι η περιφέρειά σας το Μάτι. Εκατόν τέσσερις είναι οι νεκροί,
κύριε Βορίδη. Το ξέρω γιατί είµαι δίπλα στους ανθρώπους από την
πρώτη στιγµή, αυτούς τους ανθρώπους που προδώσατε γιατί δεν
φέρατε ούτε πρόταση εξεταστικής επιτροπής ούτε πρόταση προ-
ανακριτικής επιτροπής. Ο εκλεκτός σας, ο κ. Ντογιάκος, ο ίδιος
που παρενέβη για τα Τέµπη είναι αυτός που µας είπε µαζί µε τους
συγγενείς τον Ιούλιο του 2022, όταν ζητούσαµε οι εκατόν τέσσερις
θάνατοι να χαρακτηριστούν ως κακούργηµα και όχι σαν πληµµέ-
ληµα, όπως δικάζονται, σαν τροχαίο χωρίς θύµατα. «Μα, µου το
φέρατε τελευταία στιγµή. Δεν κάνω αναίρεση». Ούτε είχε επιδοθεί
το βούλευµα. Και του απάντησαν τα θύµατα «Εµάς δεν µας δώ-
σατε ούτε 20 λεπτά για να σωθούµε. Και µας λέτε ότι έχετε δύο
µέρες και είναι τελευταία στιγµή;». Αφήστε, λοιπόν, τις επικλήσεις
των θυµάτων. Όλα τα θύµατα τα έχετε περιφρονήσει και τα έχετε
αγνοήσει και τα έχετε κακοποιήσει και τα έχετε προδώσει. 

Και σας έχω νέα γιατί τολµήσατε να προσβάλλετε το πρόσωπο
της Μαρίας Καρυστιανού, µιας µάνας που το κορίτσι της η
Μάρθη, κάηκε ζωντανό πριν προλάβει να κλείσει τα είκοσί της
χρόνια. Την 1η Απριλίου του 2023 θα γινόταν είκοσι η Μάρθη, µε
τα όνειρά της µπροστά. Τολµήσατε να πείτε σε αυτή τη γυναίκα
ότι παίζει ρόλο. Ποιος της τον έδωσε αυτό τον ρόλο της µάνας
του δολοφονηµένου κοριτσιού; Και τολµήσατε στο πρόσωπό της,
κύριε Βορίδη, να προσβάλετε τις µανάδες και τους πατεράδες
και τους γονείς όλων των θυµάτων κρατικών εγκληµάτων. Δεν
υπάρχει µάνα που έχασε το παιδί της από κρατικό έγκληµα και
είναι µαζί σας, κύριε Βορίδη. Δεν υπάρχει µάνα που δεν στηρίζει
τον αγώνα αυτών των µανάδων, αυτών των συγγενών, αυτών των
οικογενειών για αλήθεια και δικαιοσύνη. 

Και επειδή ζητάτε νέο, το γεγονός, κύριε Βορίδη, είναι ότι δεν
ορίζετε πια εσείς το παιχνίδι. Ευτυχώς δεν ορίζετε πια εσείς την
ιστορία. Την ιστορία τη γράφει ο λαός εκεί έξω, η κοινωνία, οι πο-
λίτες που σας έχουν καταλάβει. Έχουν καταλάβει τα τερτίπια
σας, τα µοντάζ, τα κολλάζ, τις περιδινήσεις, τις κυβιστήσεις, τις
προσποιήσεις. Όλα σας τα έχουν καταλάβει. 

Και στο τέλος αυτοί οι πολίτες είναι που θα βγουν µπροστά και
θα φροντίσουν επιτέλους και εδώ µέσα στη Βουλή να µην είναι
κάποιοι καρεκλοκένταυροι βολεµένοι, απατεώνες, διεφθαρµένοι
και διαπλεκόµενοι, πρώην χουντικοί που το παίζουν δηµοκράτες
αλλά να είναι άνθρωποι που πονάνε που λυγάνε, που υπερασπί-
ζονται την ανθρώπινη ύπαρξη και τη δηµοκρατία. Εµείς θα είµα-
στε δίπλα τους. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πρόεδρε, θα

σας παρακαλέσω θερµά να διαγράψετε τη λέξη «χουντικός».
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εδώ είµαστε όλοι δη-

µοκρατικά εκλεγµένοι. Κι εγώ πρέπει να σας πω ότι πολιτεύοµαι
επί πολλά χρόνια στην ίδια εκλογική περιφέρεια µε τον κ. Βορίδη
τον οποίο εκλέγει µε πολύ µεγάλη πλειοψηφία ο ελληνικός λαός
και ιδιαίτερα η πολύ µεγάλη περιφέρεια της Αττικής παλαιότερα
και νυν ανατολικής Αττικής. 

Εάν δεν τη διαγράφετε εσείς, θα διαγραφεί από µένα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν το δέχοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εδώ είµαστε όλοι δη-

µοκρατικά εκλεγµένοι και δηµοκράτες. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Αν κάποιος άλλος έχει αντίρρηση, από οποιαδήποτε πτέρυγα,
να σηκωθεί να µου το πει. 

Η λέξη αυτή, παρακαλώ, να διαγραφεί από τα Πρακτικά και το
περιεχόµενο, µάλιστα, γιατί εδώ είµαστε δηµοκράτες και τα τε-
λευταία λόγια που µας αγγίζουν όλους δεν είναι αυτά τα οποία
έπρεπε να πείτε. Γιατί είµαστε όλοι µε την ψήφο του ελληνικού
λαού και εγώ αισθάνοµαι τιµή που επί έντεκα φορές µε τίµησε ο
ελληνικός λαός, µαζί µε τον κ. Βορίδη.

Κύριε Βορίδη, θέλετε τον λόγο; Προφανώς, θέλετε τον λόγο,
γιατί δεν υπήρξε παρέµβαση. Αυτή ήταν µία επίθεση συνολική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Α, δεν σας αρέσει ε; Μόνο να λέτε, να ακούτε όχι.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευτυχώς.

Ευτυχώς, κύριε Πρόεδρε, έχουµε ένα πολίτευµα που λέγεται
«κοινοβουλευτική δηµοκρατία» και τη νοµιµοποίησή µου, µετά
από δεκαοκτώ χρόνια στο Κοινοβούλιο, δεν χρειάζοµαι να την
παίρνω από ανθρώπους που θαυµάζουν τον Στάλιν. Δεν τη χρει-
άζοµαι τη νοµιµοποίηση από εκεί. Ευτυχώς. Είµαι δεκαοκτώ χρό-
νια εκλεγµένος στο Κοινοβούλιο, ξέρουν οι συνάδελφοί µου εάν
ποτέ έχω κάνει προσωπικές επιθέσεις. Ξέρουν ότι οι αντιπαρα-
θέσεις µου όλες είναι ιδεολογικές, προγραµµατικές, πολιτικές. 

Αλλά, θέλω να σας πω και κάτι άλλο. Πράγµατι, κυρία Κωνστα-
ντοπούλου, εσείς είστε η απόλυτη περιγραφή του τι σηµαίνει «χυ-
δαία εκµετάλλευση του ανθρώπινου πόνου». Επιβεβαιώνετε
πλήρως το γιατί έχουν διαµορφώσει αυτήν την πεποίθηση για την
Αντιπολίτευση οι Έλληνες πολίτες. Το 70% σας βλέπει και βλέπει
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στο πρόσωπό σας τη χυδαία εκµετάλλευση του ανθρώπινου
πόνου και της ανθρώπινης τραγωδίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Κύριε Βορίδη, εννοείτε ότι όλοι εµείς

θαυµάζουµε τον Στάλιν; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μια χαρά

τον θαυµάζετε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας παρακαλώ να µας εξαιρέσετε.

Είναι ντροπή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τον κα-

τάλογο των συναδέλφων οµιλητών. Παρακαλώ τον Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας και Γενικό Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας τον κ. Σταύρο Καλαφάτη να
έρθει στο Βήµα. 

Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ξεκινήσει

µια από τις κορυφαίες κοινοβουλευτικές διαδικασίες και απαιτεί-
ται από όλες και όλους να αναλογιστούν ότι αυτήν τη συζήτηση
την παρακολουθούν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες και θα µας κρί-
νουν αυστηρά. Θα µας κρίνουν αυστηρά όλους. 

Η αλήθεια είναι µία: Η τραγωδία των Τεµπών µας έχει συγκλο-
νίσει όλους. Όµως, κανείς από εµάς -ούτε ένας από τους τρια-
κόσιους- δεν µπορεί να µπει στο µυαλό, στην ψυχή και στην
καρδιά των συγγενών των θυµάτων αυτής της ανείπωτης τραγω-
δίας. Ούτε ένας. Κανένας από εµάς δεν δικαιούται να ισχυρίζεται
ότι πενθεί περισσότερο. Γιατί κανένας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν µπορεί να µπει στη θέση αυτών των γονιών. Και, σί-
γουρα, είναι ηθικά, πολιτικά, κοινωνικά ανεπίτρεπτο κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να εργαλειοποιούν µια τέτοια τραγωδία προκει-
µένου να αποκοµίσουν κοµµατικά οφέλη. Και αυτό, κυρίες και κύ-
ριοι της Αντιπολίτευσης, οι περισσότεροι από εσάς το κάνετε
συστηµατικά, προκλητικά και απροκάλυπτα και είστε ηθικά υπό-
λογοι απέναντι στην κοινωνία γι’ αυτήν σας τη συµπεριφορά. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, αντίθετα, είµαστε προσανατολι-
σµένοι σε ένα στόχο: Μέσα από τους συντεταγµένους θεσµούς
της πολιτείας να φτάσουµε στην αλήθεια. Να αποδοθεί δικαιο-
σύνη χωρίς αστερίσκους. Να κάνουµε οτιδήποτε είναι ανθρωπί-
νως δυνατό ώστε να µη ζήσουµε κάτι τέτοιο ποτέ ξανά. Και αν η
Αντιπολίτευση “πατά” πάνω στον ανείπωτο πόνο για να διώξει την
Κυβέρνηση, εµείς οφείλουµε να απαντήσουµε. Είναι χρέος µας
απέναντι στην κοινωνία και σε όλους τους πολίτες. Και απαντάµε
υπεύθυνα. Στα συνθήµατα, απαντάµε µε πράξεις. Στις θεωρίες,
µε αποδεδειγµένα έργα. Στις έωλες κατηγορίες, µε τεκµηριω-
µένο λόγο.

Γιατί αν στην τραγωδία των Τεµπών συναντήθηκαν τα ανθρώ-
πινα λάθη µε τις πιο σκληρές παθογένειες του βαθέως κράτους,
αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει αλλάξει την πο-
ρεία αυτού του τόπου προς το καλύτερο. Εθνικά, οικονοµικά, κοι-
νωνικά. Και είναι ευκαιρία, αλλά και καθήκον µας, στη Νέα
Δηµοκρατία να αναδείξουµε πού ήµασταν ως χώρα, πού είµαστε
τώρα και πού θέλουµε να φτάσουµε, δίχως να παραγνωρίζουµε
το γεγονός ότι έχουµε τόσα -µα τόσα, πολλά ακόµα- να κάνουµε. 

Γιατί, άλλωστε, αυτός είναι ο στόχος της πρότασης δυσπι-
στίας, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, έτσι δεν είναι; Να
φύγει αυτή η κακιά Κυβέρνηση που, πεντέµισι χρόνια τώρα, είναι
µια καταστροφική Κυβέρνηση. Η χώρα έχει πάει πίσω σύµφωνα
µε τα λεγόµενά σας. Και καταθέτετε αυτήν την πρόταση για να
φύγει αυτή η κακιά, η άθλια Κυβέρνηση που καταδυναστεύει τον
Έλληνα πολίτη, έχει καταστρέψει την οικονοµία και έχει ωθήσει
στον βόρβορο όλους τους συµπολίτες µας. 

Ας πάρουµε, λοιπόν, την ευκαιρία, ως οφείλουµε, να υπενθυ-
µίσουµε και να αναδείξουµε -στον χρόνο που έχουµε στη διάθεσή
µας- τι έχει κάνει αυτή η πολύ κακιά κυβέρνηση. Και θα την υπο-
στείτε τη βάσανο αυτή, γιατί εσείς µάς δίνετε την ευκαιρία να
ενηµερώσουµε και να υπενθυµίσουµε το τι έχει κάνει αυτή η Κυ-
βέρνηση.

Γιατί η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από πεντέµισι
χρόνια -και όσοι είναι ακριβοδίκαιοι κριτές, το αναγνωρίζουν
αυτό- ήταν στα όρια της εξαθλίωσης, µε κατακρεουργηµένο το
25% του ΑΕΠ της, µε ασθενική έως ανύπαρκτη φωνή στα διεθνή

κέντρα αποφάσεων, µε πολλούς συµπολίτες µας να βρίσκονται
στο περιθώριο.

Την ίδια στιγµή, στην Ελλάδα κληθήκαµε να διαχειριστούµε
πολλαπλές και µεγάλες κρίσεις σε πολλά επίπεδα. Κρίσεις, που
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τις αντιµετώπισε µε επιτυ-
χία:

Την πανδηµία, µε ένα καλά συντονισµένο πρόγραµµα εµβολια-
σµού, που αφενός προστάτευσε τους Έλληνες πολίτες και αφε-
τέρου διασφάλισε την επαγγελµατική και οικονοµική τους σταθε-
ρότητα.

Την υβριδική κρίση στα σύνορά µας στον Έβρο, µε την αποτε-
λεσµατική αντιµετώπιση της τουρκικής προκλητικότητας.

Τη µεταναστευτική κρίση µε την υιοθέτηση µιας αυστηρής,
αλλά δίκαιης, µεταναστευτικής πολιτικής, η οποία αποτέλεσε και
οδηγό για όλη την Ευρώπη.

Παράλληλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα µε επικε-
φαλής τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη πρωταγωνίστησε
στην αντιµετώπιση της πανδηµίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο και ανέ-
λαβε πρωτοβουλία για τη δηµιουργία του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, η οποία απέφερε δεκάδες εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ µε ωφελούµενους τους συµπολίτες µας. Και αυτή
η έντονη δραστηριότητα της χώρας και του Πρωθυπουργού για
ζωτικά ζητήµατα κοινού ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος συνεχίζεται
και σήµερα, µε τη χώρα µας να συµβάλλει σηµαντικά στη συζή-
τηση που ξεκινά για κοινή ευρωπαϊκή αµυντική πολιτική και εξαί-
ρεση των αµυντικών δαπανών των κρατών από τους δηµοσιονο-
µικούς περιορισµούς.

Πέρα, όµως, από αυτά, η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια ενισχύε-
ται σηµαντικά όσον αφορά την αµυντική της θωράκιση και τη διε-
θνή της παρουσία. Γιατί αυτά είναι γεγονότα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Αυτά έκανε αυτή η Κυβέρνηση. Ενδυνάµωσε την
αποτρεπτική ικανότητα της χώρας µε νέους σύγχρονους εξοπλι-
σµούς, όπως µε την παραλαβή υπερσύγχρονων αεροσκαφών Ra-
fale, τη ναυπήγηση των φρεγατών Belharra, την αναβάθµιση των
αεροσκαφών F-16, την παραγγελία των F-35. Διεύρυνε και δυνα-
µώνει τις διεθνείς συµµαχίες της µε την υπογραφή στρατηγικών
συµφωνιών, όπως είναι µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής,
τη Γαλλία, τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα και την Αίγυπτο.

Η χώρα, λοιπόν, συνεχίζει και ενισχύει την αµυντική της θωρά-
κιση και τη διεθνή της παρουσία, επεκτείνοντας τα ελληνικά χω-
ρικά ύδατα στο Ιόνιο και ερχόµενη σε συµφωνία για οριοθέτηση
ΑΟΖ µε την Ιταλία και µερική οριοθέτηση µε την Αίγυπτο, διευ-
ρύνοντας τα τριµερή σχήµατα συνεργασίας µε χώρες της περιο-
χής Ελλάδα - Κύπρος - Αίγυπτος, Ελλάδα - Κύπρος - Ισραήλ, µε
συµµετοχή Ευρωπαίων και άλλων συµµάχων µας, ενισχύοντας τη
στρατηγική συνεργασία µε το Ισραήλ και εµβαθύνοντας τις σχέ-
σεις µας µε τη Σαουδική Αραβία.

Σηµαντικά βήµατα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κά-
ναµε και στον τοµέα της οικονοµίας. Η χώρα µας πριν από λίγα
χρόνια δεν είχε πυξίδα, κρεµόταν στο κενό. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Αυτή είναι η αλήθεια. Σήµερα για πολλούς αποτελούµε
ένα θετικό παράδειγµα επιτυχίας, οικονοµικής ανάπτυξης και
ανάκαµψης. Με τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του κράτους. Με
ρυθµό ανάπτυξης διπλάσιο του ευρωπαϊκού µέσου όρου. Με
ρεκόρ εξαγωγών, ρεκόρ άµεσων ξένων επενδύσεων και ρεκόρ
προσέλευσης τουριστών στη χώρα µας. Με συνεχή ενίσχυση του
εισοδήµατος των συµπολιτών µας µέσω της αύξησης των συντά-
ξεων και των µισθών στον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα, της
αύξησης του κατώτατου και συνεπακόλουθα και του µέσου µι-
σθού, της συνεπούς πολιτικής που ασκούµε αναφορικά µε τη µεί-
ωση φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, αλλά και µε τη διαρκή
µάχη για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, καθώς και τη
λήψη µέτρων για τον περιορισµό των συνεπειών της ενεργειακής
κρίσης. Και, βέβαια, µην ξεχνάµε ότι µισό εκατοµµύριο συµπολί-
τες µας βρήκαν δουλειά. Είναι απτή απόδειξη της µείωσης της
ανεργίας τα πολλά τελευταία χρόνια. 

Και στο κοινωνικό κράτος, όµως, βγήκαµε µπροστά, καλύψαµε
χαµένο έδαφος, ανοίγουµε νέους δρόµους. Με σειρά µέτρων δί-
νουµε ανάσες στα νέα ζευγάρια, στις νέες µητέρες, στα άτοµα
µε αναπηρίες, στους ευάλωτους συµπολίτες µας. Ενδεικτικά ανα-
φέρω το πρόγραµµα στεγαστικής πολιτικής που βρίσκεται σε
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πλήρη εξέλιξη για την αντιµετώπιση του δηµογραφικού, τα προ-
γράµµατα στήριξης για τα άτοµα µε αναπηρία, καθώς και το
Εθνικό Πρόγραµµα Πρόληψης «Προλαµβάνω» µε το οποίο δί-
νουµε έµφαση στις δωρεάν προληπτικές εξετάσεις. Ήδη µέσω
του προγράµµατος αυτού έχουµε αποτρέψει σοβαρούς κινδύ-
νους για δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Όµως, όσα κι αν κάνουµε, για εµάς ποτέ δεν είναι αρκετά. Γιατί
αυτή η χώρα, οι συµπολίτες µας, αξίζουν περισσότερο. Γι’ αυτό
και θα συνεχίσουµε να προσπαθούµε όσο κι αν απέναντί µας
έχουµε πολιτικούς αντιπάλους που παράγουν και αναπαράγουν
µιζέρια, τοξικότητα και fake news. Αντιπάλους που θέλουν να
στήσουν λαϊκά δικαστήρια, που επιτίθενται σε δικαστές και εισαγ-
γελείς, αδιαφορώντας αν µε αυτή τους τη στάση πλήττουν κορυ-
φαίους θεσµούς της δηµοκρατίας όπως είναι η δικαιοσύνη. 

Όµως, οι Έλληνες έχουν νου και γνώση. Και στο τέλος της
ηµέρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνουν, συγκρίνουν και
προκρίνουν τι είναι καλό γι’ αυτούς, για τον τόπο µας και το µέλ-
λον των παιδιών µας. Ξέρουν ποιοι επενδύουν στο χάος και στην
αβεβαιότητα και ποιοι εγγυώνται την ασφάλεια σε έναν κόσµο
που αλλάζει προς το άγνωστο, ποιοι κάνουν την ανυπαρξία πολι-
τικού λόγου χολή και την έλλειψη προγράµµατος άναρθρες
κραυγές. 

Ας είναι. Εµείς προχωράµε µπροστά µε πολύ περισσότερη
δουλειά, αποτελεσµατικότητα, ανθρωπιά. Η Νέα Δηµοκρατία,
στην πράξη και όχι στα λόγια, είναι το πραγµατικό, πατριωτικό,
φιλελεύθερο, λαϊκό κόµµα. Το κόµµα της αλληλεγγύης. Το κόµµα
που προσέχει εκείνον που έχει περισσότερη ανάγκη. Όχι µε συν-
θήµατα. Με έργα. Η χώρα αλλάζει πρόσωπο. Το βλέπουν στην
καθηµερινότητά τους οι πολίτες. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα η πόλη µου, η Θεσσαλονίκη, που
βλέπει έργα υποδοµής -και όχι µόνο-, να σχεδιάζονται και να υλο-
ποιούνται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έργα που
συµβάλλουν αποφασιστικά για τη µετατροπή της Θεσσαλονίκης
σε πόλη-πόλο στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Ευ-
ρώπης. Αυτό γίνεται πράξη µε το εµβληµατικό έργο του µετρό,
το πιο σύγχρονο της Ευρώπης, τον περιφερειακό οδικό άξονα
Flyover, την ανανέωση του στόλου των λεωφορείων του ΟΑΣΘ,
τα δύο νέα σύγχρονα νοσοκοµεία, το Παιδιατρικό, το πιο σύγ-
χρονο στη Βαλκανική, δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
και το Νέο Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο στο πρώην Στρατόπεδο Κα-
ρατάσιου, καθώς και µε µια σειρά έργων που κάνουν την πόλη
πιο λειτουργική, πιο σύγχρονη και πιο ανθρώπινη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε
αποφασισµένοι να συνεχίσουµε να οικοδοµούµε µια Ελλάδα
ισχυρή, µε υψηλό επίπεδο ευηµερίας για όλους τους πολίτες. Να
συνεχίσουµε να θεµελιώνουµε µια ανθρώπινη κοινωνία: µια κοι-
νωνία πολιτών. Μια Ελλάδα που δεν θα αφήνει κανέναν πίσω. Μια
Ελλάδα που θα δίνει ευκαιρίες σε όλους. 

Γιατί ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι υπάρ-
χει µια σειρά ερευνών τα τελευταία χρόνια. Ξέρετε τι δείχνει αυτή
η εικόνα ερευνών; Δείχνει ότι δεν φαίνεται να υπάρχει καµία εναλ-
λακτική απέναντι σε αυτή την Κυβέρνηση. Γιατί όσο κι αν δεν θέ-
λετε να το παραδεχτείτε, όσο δύσκολο κι αν είναι -µέσα στον
µικρόκοσµό σας- να το αποδεχθείτε. Όσο κι αν δεν µπορείτε να
το αφουγκραστείτε, αυτή η Κυβέρνηση αυτό που κάνει είναι να
ακούει τη σιωπηρή πλειοψηφία. Για εµάς, αυτή είναι η ηχηρή
φωνή των Ελλήνων πολιτών. Είναι ο οδηγός µας. Είναι ο οδηγός
για τη χάραξη του µέλλοντός µας, του κοινού µας αύριο. Είµαστε
ταγµένοι εκείνους να υπηρετούµε. Εκείνους που µοχθούν για
ατοµική προκοπή και συλλογική πρόοδο, εκείνους που απαιτούν
να πάµε την Ελλάδα πιο ψηλά, πιο µπροστά, πιο δυνατά. Και αυτό
συνεχίζουµε να κάνουµε.

Ο Πρωθυπουργός, η Κυβέρνηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας, όλοι µαζί, µε περισσότερη δύναµη και
ορµή θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε για µια χώρα που ευηµε-
ρεί, µια Ελλάδα που µας αξίζει, µια πατρίδα που µας κάνει όλες
και όλους περήφανους. Κι αυτή είναι η απάντησή µας στην πρό-
ταση δυσπιστίας που κατατέθηκε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα να κάνω µία παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγιναν οι παρεµβά-

σεις. Περιµένετε λίγο τουλάχιστον.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε ένα

λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κοιτάξτε. Αυτή τη στι-

γµή έξω από τη Βουλή η Αστυνοµία διαλύει τη συγκέντρωση µε
ακραία βία, χηµικά και ξύλο µέσα στον κόσµο. Για άλλη µια φορά
κάνετε το ίδιο πράγµα, µία τεράστια συγκέντρωση που την πνί-
γετε ξανά στα χηµικά και στο ξύλο. Να δούµε αν θα καταλήξει
ξανά σε συλλήψεις κόσµου στο σωρό ή σε ξύλο σε φωτορεπόρ-
τερ, όπως κάνατε και στις δύο προηγούµενες µεγάλες συγκε-
ντρώσεις, µε τραυµατισµένους φωτορεπόρτερ. Όταν η Αστυνο-
µία χτυπάει φωτορεπόρτερ, χτυπάει τα µάτια της κοινωνίας και
το ρεπορτάζ και την είδηση. Αυτό κάνετε. Όµως, δεν πέφτουµε
από τα σύννεφα µε αυτό που κάνετε. Το ελάχιστο που πρέπει να
γίνει είναι να φύγει τώρα η Αστυνοµία από τη συγκέντρωση. Τα
καταφέρατε, τη διαλύσατε τη συγκέντρωση. Να φύγει τουλάχι-
στον έστω και τώρα ο κόσµος µε ασφάλεια. Είναι ντροπή σας
αυτό που κάνετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο
Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής τον κ. Ανα-
στάσιο Νικολαΐδη. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-
θώντας µε προσοχή τις προηγούµενες ηµέρες, και σήµερα του
κ. Καλαφάτη, τις τοποθετήσεις όλων τους, καταλήγω στο συµπέ-
ρασµα ότι η κυβερνητική πλειοψηφία στέκεται πολύ µακριά από
την κοινωνία και βρίσκεται απέναντι από το ισχυρό αίτηµα από-
δοσης δικαιοσύνης για το σιδηροδροµικό δυστύχηµα των Τε-
µπών. 

Οι τεράστιες, αυθόρµητες και ακοµµάτιστες συγκεντρώσεις
του Ιανουαρίου, του Φεβρουαρίου και η σηµερινή έχουν ως επί-
κεντρο και κεντρικό ζητούµενο να πέσει άπλετο φως στο έγκληµα
που στέρησε τη ζωή από πενήντα επτά συµπολίτες µας, να τιµω-
ρηθούν όσοι ευθύνονται γι’ αυτό, να διασφαλιστεί ότι δεν πρό-
κειται να επαναληφθεί και επιτέλους οι σιδηροδροµικές µεταφο-
ρές στη χώρα µας να γίνονται µε απόλυτη ασφάλεια. 

Απέναντι στην οργή της κοινωνίας, η Κυβέρνηση προσπαθεί να
βρει το κατάλληλο κυβερνητικό αφήγηµα για να µετριάσει τις
αντιδράσεις. Ο σιδηρόδροµος και τα τρένα ως µέσο µεταφοράς
βρίσκονται στο επίκεντρο. Τη µία µας λέτε ότι έχουν γίνει πολλά.
Την άλλη ότι όσα έχουν γίνει δεν είναι αρκετά. Ταυτόχρονα, εκ-
φράζετε ισχυρισµούς ότι ο σιδηρόδροµος είναι ασφαλής, αλλά
και ότι στόχος είναι µια άρτια και ασφαλής γραµµή Αθήνα-Θεσ-
σαλονίκη ως το 2027. Τελικά τι από όλα αυτά ισχύει, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας; Ποιο επικοινωνιακό αφήγηµα είναι πραγµα-
τικό; 

Η µεγάλη αλήθεια είναι ότι ο σιδηρόδροµος, ως µέσο µεταφο-
ράς, τα έξι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έχει
υποβαθµιστεί πλήρως. Για περισσότερο από έναν αιώνα τρένο
στη χώρα µας δεν σήµαινε µόνο η γραµµή Αθήνα-Θεσσαλονίκη,
αλλά και πλήθος ακόµη δροµολογίων που σήµερα είτε δεν γίνο-
νται είτε στην καλύτερη περίπτωση γίνονται µε λεωφορείο. Στη
Δράµα, µε τη σιδηροδροµική παράδοση, το τρένο δεν περνάει
από τον τοπικό σιδηροδροµικό σταθµό και οι µετακινήσεις από
Σέρρες και Ξάνθη γίνονται µε λεωφορεία. Με λεωφορεία γίνεται
και το δροµολόγιο προς Φλώρινα ή ακόµη και προς Πάτρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια µετά το έγκληµα στα
Τέµπη η Κυβέρνηση παραδέχεται ότι η γραµµή Αθήνα - Θεσσα-
λονίκη δεν είναι ασφαλής, ότι θα πρέπει να ανανεωθεί το τροχαίο
υλικό και ότι χρειάζεται συντήρηση και αναβάθµιση του δικτύου
και ότι όλα αυτά θα γίνουν µέχρι το 2027. Θα είχε πραγµατικά εν-
διαφέρον, κύριοι της Κυβέρνησης, αν ο παραπάνω σχεδιασµός
είχε ειπωθεί κατά τη διάρκεια των προγραµµατικών δηλώσεων
της Κυβέρνησής σας, όχι όµως στο µέσο της θητείας σας, γιατί
πρόκειται ξεκάθαρα για οµολογία αποτυχίας της κυβερνητικής
σας πολιτικής για τον σιδηρόδροµο.
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Βέβαια και σε άλλα µεταφορικά µέσα φαίνεται ότι υπάρχει υπο-
βάθµιση µε ανησυχητικές καταγγελίες από πλευράς εργαζοµέ-
νων που θέτουν σοβαρά ζητήµατα ασφάλειας. Αναφέροµαι στις
αεροπορικές µεταφορές για τις οποίες υπήρξαν ανακοινώσεις
για µη λειτουργικά συστήµατα προειδοποίησης και για απαρχαι-
ωµένο εξοπλισµό, µε αποτέλεσµα η ασφάλεια των πτήσεων να
βασίζεται στην ετοιµότητα των ελεγκτών. Σε αντίθεση µε τον σι-
δηρόδροµο, όπου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πριν από
το δυστύχηµα στα Τέµπη δεν έλαβε υπ’ όψιν πλήθος προειδοποι-
ήσεων από πλευράς εργαζοµένων µε τραγικές συνέπειες, είναι
απόλυτη υποχρέωση να λάβει υπ’ όψιν το αρµόδιο Υπουργείο τα
όσα αναφέρονται για τις αεροπορικές µεταφορές και να δώσει
άµεσα λύσεις. Όπως οφείλει να δώσει λύσεις και για το καθηµε-
ρινό µαρτύριο που υποµένουν χιλιάδες πολίτες κατά τις µετακι-
νήσεις τους µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς στα µεγάλα αστικά
κέντρα, άνθρωποι στοιβαγµένοι, πολύωρες αναµονές, χαµένα
δροµολόγια και γενικά µια εικόνα που δεν αξίζει να τη ζουν οι συ-
µπολίτες µας που κινούνται µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς. Πα-
ρουσιάζεται κατά καιρούς ως λύση οι αγορές νέων µέσων, όµως
το µεγάλο πρόβληµα είναι το προσωπικό και η υποστελέχωση.
Απαιτούνται άµεσα προσλήψεις για να βγαίνουν κανονικά όλες
οι βάρδιες και τα λεωφορεία και τα τραµ να επιτελούν το πολύ
σηµαντικό τους έργο.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, βρισκόµαστε περί-
που στο µέσο της κυβερνητικής σας θητείας και ήδη η Κυβέρ-
νησή σας έχει καταφέρει να απογοητεύσει τη µεγάλη πλειοψηφία
των πολιτών, είτε σας στήριξαν στις εκλογές του 2023 είτε όχι.
Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα. Δεν θα ήθελα να αναφερθώ
στην περιφέρειά µου, τη Δράµα, όµως ο δρόµος Δράµα - Αµφί-
πολη ακόµα να ξεκινήσει, αν και η δέσµευση του Πρωθυπουργού
ήταν να δηµοπρατηθεί µέσα σε δεκαοκτώ µήνες από τον Σεπτέµ-
βριο του 2019. Είµαστε, δηλαδή, περίπου µια τετραετία πίσω.

Όσον αφορά τον δρόµο Δράµα - Καβάλα υλοποιούνται µόλις
οκτώ χιλιόµετρα, ενώ για τα υπόλοιπα τριάντα δεν έχει εξασφα-
λιστεί χρηµατοδότηση, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν να µη γί-
νουν ποτέ. Και όµως κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτούς
τους δρόµους καθηµερινά σκοτώνεται κόσµος. Και όσοι έχετε
έρθει από αυτούς τους δρόµους και άλλους δρόµους ανά την
Ελλάδα δεν µπορεί σήµερα να µας µιλάτε για έργα υποδοµής.

Βγήκε ο κ. Καλαφάτης και µίλησε για τη Θεσσαλονίκη. Ποια
Θεσσαλονίκη; Πήγατε στη Θεσσαλονίκη; Καταλαβαίνετε τι βιώ-
νουν οι πολίτες; Βγαίνετε στην κοινωνία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Έχετε πάει σε νοσοκοµείο; Έχετε πάει; Έναν παθολόγο έχει
το Νοσοκοµείο της Δράµας. Έντεκα είναι οι θέσεις. Το γνωρίζετε,
φαντάζοµαι, κύριοι Υπουργοί. Το 2021 έγινε αίτηµα για να κηρυ-
χθεί άγονο. Το 2024 το αποφασίσατε. Κάλλιο αργά παρά ποτέ.
Σήµερα χωρίς γιατρούς. Ήρθατε; Πάτε στα µέρη σας; Μπαίνετε
στα νοσοκοµεία; Μπαίνετε στα σχολεία;

Εχθές µου τηλεφώνησε γιατρός και µου είπε ότι είναι µόνος
του στα επείγοντα µε ειδικότητα γενικής ιατρικής. Γνωρίζει ο κ.
Ξανθόπουλος. Είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε τον τόπο
µας, την πατρίδα µας γενικά και εσείς είσαστε έξω και κυνηγάτε
τον κόσµο µε δακρυγόνα. Ο κόσµος κάτι θέλει να πει. Οφείλουµε
να τον ακούσουµε! Ακούστε τον κόσµο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν µπορεί να ζούµε εµείς σε άλλο µέρος και εσείς σε άλλο.
Στην ίδια κοινωνία ζούµε. Τους ίδιους πολίτες που βλέπω εγώ µε
τον κ. Ξανθόπουλο, τους ίδιους βλέπει και ο κ. Κυριαζίδης. Έτσι
είναι σε όλους. Δεν µπορούµε να ζούµε µε το φιλότιµο των ερ-
γαζοµένων και την αυταπάρνησή τους. Δεν είναι λύση αυτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλετε να βγείτε στην κοινω-
νία. Οφείλετε να αφουγκραστείτε τα προβλήµατα των πολιτών.
Οφείλετε να το κάνετε.

Δεν θα γελούσα ποτέ σε οµιλία σας, ποτέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαντικά είναι τα προβλήµατα

που καλούνται να ξεπεράσουν οι συµπολίτες µας και στην καθη-
µερινότητά τους.

Με προσβάλλετε µε αυτό που κάνετε, µε προσβάλετε, αλλά

συνεχίζεται η αλαζονεία σας. Μας έχει ξεπεράσει όλους και έχει
ξεπεράσει και τους συµπολίτες µας. Δεν µπορεί να µιλάει συνά-
δελφός σας Βουλευτής και να γελάτε. Με προσβάλλετε ως άν-
θρωπο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Διασκεδάζουν. Την ώρα που πονάει ο κόσµος, διασκε-
δάζουν.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):…
(Δεν ακούστηκε)

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Να γελάτε; Να γελάτε;
Να γελάτε; Σας είπα εγώ να είσαστε προσοχή, κυρία Υπουργέ;
Σας είπα, κυρία Υπουργέ, να είσαστε προσοχή; Να µη γελάτε
λέω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, ηρε-

µήστε.
Συνεχίστε, κύριε Νικολαΐδη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το συ-

νηθίζει η κυρία Υπουργός.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Νικολαΐδη, συ-
νεχίστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Η αλαζονεία σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν έχει όρια,
ειλικρινά δεν έχει όρια. Δεν ζήτησα τίποτα πέρα από σεβασµό.
Τίποτα. Δεν νοµίζω να πρόσβαλα κανέναν και δεν θα το έκανα
ποτέ.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνησή σας
βρίσκεται πλέον αντιµέτωπη µε τη δυσπιστία της µεγάλης πλει-
οψηφίας της κοινωνίας της χώρας µας. Το 41% ανήκει οριστικά
στο παρελθόν. Οι πολίτες έχουν χάσει την εµπιστοσύνη τους στη
Νέα Δηµοκρατία. Πλέον µετρά αντίστροφα ο χρόνος για τη µε-
γάλη πολιτική αλλαγή που τόσο ανάγκη έχει ο τόπος µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και για την ακρίβεια στον χρόνο.
Έχει ζητήσει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου τον λόγο για τη δεύ-
τερη για σήµερα παρέµβασή της, για τρία λεπτά. Στη συνέχεια
θα µιλήσει ο κ. Παφίλης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν πρόλαβαν να περάσουν πέντε λεπτά από την ώρα
που είπα ότι η καρδιά µου χτυπάει για τον κόσµο στη διαδήλωση,
στη συγκέντρωση, στο Σύνταγµα, όπου είχαν συγκεντρωθεί εκα-
τοντάδες χιλιάδες άνθρωποι, εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι,
δεν πρόλαβα να το πω, την ώρα ακριβώς που θύµιζα ότι την Κυ-
βέρνηση έχει αποµείνει να εκπροσωπεί ένα κατάλοιπο της χού-
ντας, ο κ. Βορίδης και επιδράµατε, κύριοι, στους πολίτες, στους
συγκεντρωµένους, στις οικογένειες, στους εργαζοµένους, στους
δικηγόρους των θυµάτων, στα θύµατα, στα παιδιά, στα νέα,
στους µεγαλύτερους, επιδράµατε, χρησιµοποιώντας τις αστυνο-
µικές δυνάµεις ως εργαλείο καταστολής και παραβίασης του θε-
µελιώδους και κορυφαίου συνταγµατικού δικαιώµατος, του
δηµοκρατικού δικαιώµατος στη διαδήλωση, στη διαµαρτυρία,
στη συγκέντρωση. Τόσο δηµοκράτες είστε!

Τόσο δηµοκράτες είστε που δεν ανέχεστε µια πλατεία γεµάτη,
παλλόµενη απέναντί σας, που συγκεντρώνετε τις δυνάµεις. Κινη-
µατογράφησα µε το κινητό µου, όπως έκαναν οι πολίτες την Πα-
ρασκευή. Συγκεντρώσατε εδώ µέσα, στο προαύλιο της Βουλής
δυνάµεις καταστολής, την Υπηρεσία Αποκατάστασης Τάξης,
οπλοφόρους, ροπαλοφόρους, ασπιδοφόρους, κρανοφόρους,
µέσα στη Βουλή. Εσείς, κύριοι! Γιατί είστε µια έµφοβη Κυβέρ-
νηση, µια έντροµη Κυβέρνηση, που επαφίεστε τελικά στη βία για
να καθυποτάξετε την κοινωνία. 

Ξέρετε, καµιά εξουσία που βασίστηκε στη βία δεν µακροηµέ-
ρευσε. Και σίγουρα καµία τέτοια εξουσία δεν γράφτηκε στην
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ιστορία µε λευκά γράµµατα ή µε χρυσά, αν προτιµάτε. Στις µαύ-
ρες σελίδες της ιστορίας και στα µαύρα κατάστιχα καταγράφη-
καν εκείνοι που περιφρόνησαν τον λαό, την κοινωνία, τη νέα
γενιά, το αίσθηµα δικαίου των πολιτών, εκείνοι που σε ένδειξη
ύβρεως αποκάλεσαν την κοινωνία «όχλο» και ταύτισαν τον εαυτό
τους µε τον Χριστό. Γιατί αυτά έχουµε ακούσει από τον κ. Γεωρ-
γιάδη. Είστε εσείς ο Χριστός και ο λαός είναι ο όχλος που επέ-
λεξε τον Βαραβά. Αυτά έχουµε ακούσει. Μέχρι εκεί φθάνει η
ύβρις σας.

Έχω διατελέσει Πρόεδρος της Βουλής και ουδέποτε επέτρεψα
σε πάσης φύσεως υπηρεσίες να µπαίνουν µέσα στη Βουλή, να
επιχειρούν και να επιτίθενται σε πολίτες. Δεν το επέτρεψα ποτέ
και ποτέ µου δεν καταδέχθηκα τη βία. Ακόµη και όταν υπήρχε η
διαδήλωση «Μένουµε Ευρώπη», ανέβηκαν µέσα µέχρι το προ-
αύλιο της Βουλής. Καµία καταστολή, καµία βία. Γιατί είστε τόσο
φοβισµένοι; Γιατί είστε τόσο φοβισµένοι, κύριοι; Γιατί ξέρετε ότι
δεν έχετε κοινωνική νοµιµοποίηση. Ξέρετε ότι δεν έχετε λαϊκή νο-
µιµοποίηση. Ξέρετε ότι δεν έχετε εντολή διακυβέρνησης, ότι απέ-
συρε την εντολή της ακόµη και αυτή η πλειοψηφία του 41%, του
50%. Ένα 20% και κάτι είχατε που σας έδωσε και πενήντα Βου-
λευτές µπόνους που δεν έρχονται. Γι’ αυτό φοβάστε. Ξέρετε ότι
είστε µειοψηφία και παριστάνετε την πλειοψηφία. Ξέρετε ότι
έχετε απέναντί σας όλη την κοινωνία. 

Και ξέρετε κάτι; Έχω φάει “κρότου λάµψης” µαζί µε τον κόσµο,
µαζί µε τους πυροσβέστες τους εποχικούς, µαζί µε τους φοιτη-
τές. Έχω φάει δακρυγόνα, έχω φάει τη βία σας προσωπικά και
ας λένε κάποιοι ότι δεν έχω φάει ούτε χαστούκι. Έχω να σας πω
το εξής: ο κόσµος αυτός που διώξατε, ο κόσµος αυτός που του
αρνηθήκατε το δικαίωµα να σας αµφισβητεί και να διαδηλώνει
απέναντί σας, ο κόσµος αυτός θα ξαναµαζευτεί. Θα ξαναµαζευ-
τεί, κύριοι. Δεν τον εξαφανίζετε µε τη βία, γιατί η βία ποτέ δεν κα-
τάφερε να νικήσει τη δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, ο κ. Παφίλης και µετά
ο κ. Παππάς ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλουµε να καταγγείλουµε και να πά-
ρετε θέση την αναίτια, απαράδεκτη, τροµοκρατική επίθεση δυ-
νάµεων της Αστυνοµίας µε το κλασικό πρόσχηµα των διαφόρων
επεισοδίων που κάνουν κάποιοι, που επιτέθηκε σε όλους, έριξε
χηµικά σε διαδηλωτές που αποχωρούσαν. Αυτά είναι καταγε-
γραµµένα. Αποχωρούσαν! Μέχρι δε άφησαν να ξηλώσουν την
εξέδρα που υπήρχε, αδιάκριτα, µέσα στο πλήθος. Και εδώ υπάρ-
χει τεράστιο θέµα και πολιτική ευθύνη, αλλά και άλλες ευθύνες
για το πώς δρουν αυτά τα περιβόητα Σώµατα Ασφαλείας. Εµείς,
σας το έχουµε ξαναπεί. Με τέτοιες µεθόδους πεισµώνει ο κό-
σµος. 

Και το δεύτερο και το πιο σηµαντικό. Να ξέρετε και ιστορικά
ότι το ξύλο έχει δύο άκρες. Παίρνετε τη µία. Αν ο λαός πάρει την
άλλη, δεν θέλω να πω µια φράση που είπα, θα δούµε πού θα κρυ-
φτείτε. Δεν µπορεί να συνεχιστεί. Σας λέω και πάλι ό,τι και να κά-
νετε, περισσότεροι θα κατεβαίνουν. Κανείς από τους προφέσο-
ρες δεν προέβλεπε πόσος κόσµος θα κατέβει σήµερα στο κάλε-
σµα των οµοσπονδιών, των εργατικών συνδικάτων, άλλων φο-
ρέων, των συγγενών των θυµάτων. Μετά από τέσσερις µέρες, µε
τριήµερο αποκριάς. Αυτή η οργή θα σας πνίξει, να είστε σίγουροι,
αργά ή γρήγορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παππά, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση κάνει για δεύτερη φορά µέσα σε

λίγες µέρες την επιλογή της βίας. Αυτό που είδαµε στην πλατεία
Συντάγµατος είναι ηθικά και πολιτικά απαράδεκτο. Αυτήν τη στι-
γµή που µιλάµε η πλατεία Συντάγµατος έχει πνιγεί στα χηµικά.
Πιστεύετε πραγµατικά ότι υπάρχει περίπτωση να µετατρέψετε τα
συντριπτικά ποσοστά της κοινής γνώµης, η οποία έχει αποφανθεί
κατηγορηµατικά ότι υπάρχουν πολιτικές και ποινικές ευθύνες, ότι
υπάρχει συγκάλυψη; Είστε αποφασισµένοι να βάλετε την ελλη-
νική κοινωνία στην επικίνδυνη ατραπό της βίας; Αυτές τις εντολές
έχει δώσει ο απών και τρεµάµενος κ. Μητσοτάκης, ο οποίος
καθώς περνούν οι ώρες θυµίζει τους στίχους του Ιάκωβου Κα-

µπανέλλη: «Κάστρο φυλάει ερηµικό, έχει τον φόβο φυλαχτό όπου
φωνή φοβάται ν’ ακούει απ’ τον λαό». Κλιµακώνετε τη βία, θα κλι-
µακώνονται και οι αντιδράσεις. Η βία είναι η επιλογή των φοβι-
σµένων και των αποµονωµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Πλεύ-
ρη, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για την
πρώτη σας για σήµερα παρέµβαση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βεβαίως. Πάνω σε αυτό το οποίο γί-
νεται, προκαλώ τον οποιονδήποτε να πάει να δει τι γίνεται έξω.
Οι φιλειρηνικές διαδηλώσεις είναι µε τις µολότοφ που πέφτουν
κατά ριπάς; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ντρέπεστε; Εσείς τις πετάτε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν µου λέτε, τις βλέπετε τις µολό-
τοφ;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τις πετάτε τις µολότοφ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τι θέλετε; Έχετε καταλάβει; Θέλετε
να επαναλάβετε διαδικασίες στις οποίες είστε συνηθισµένη;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Ακου-

στήκατε όλοι, µε ηρεµία. Ήρεµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρία Κωνσταντοπούλου, δύο µέρες

έχουµε αντέξει να σας ακούµε γύρω στις τέσσερις ώρες που
έχετε µιλήσει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και πού είστε ακόµα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αφήστε µας τα δύο λεπτά να µιλή-
σουµε και εµείς.

Κύριε Πρόεδρε, επιχειρείται µέσα από τα κόµµατα τα οποία
ήδη έχουν δηµιουργήσει το έρεισµα της δήθεν κοινωνικής νοµι-
µοποίησης, να υποστηρίξουν αυτό το οποίο γίνεται τώρα έξω από
το Κοινοβούλιο, όπου δέχονται κατά ριπάς µολότοφ οι αστυνο-
µικοί. Και σας καλώ να µου πείτε πώς έχουµε ειρηνικές διαδηλώ-
σεις, όταν πέφτουν συνέχεια µολότοφ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς πετάτε µολότοφ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να καταλάβετε κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε! Γιατί

διακόπτετε; Ακουστήκατε µε ηρεµία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Καταλαβαίνω ότι για την Αριστερά η

κανονικότητα δεν είναι κάτι το οποίο το επιθυµεί. Είναι η δήλωση,
η οποία έχετε κάνει. Εµείς αυτό το οποίο λέµε είναι ότι σήµερα
ζούµε µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία. Μαζεύτηκαν κά-
ποιοι άνθρωποι εδώ να διαµαρτυρηθούν και µέσα σε αυτήν τη
διαµαρτυρία υπάρχουν οµάδες, οι οποίες ενδιαφέρονται απο-
κλειστικά και µόνο να κάνουν επεισόδια. 

Ξεκάθαρα, λοιπόν, δεν θα επιτρέψει αυτή η Κυβέρνηση να γί-
νονται επεισόδια, δεν θα επιτρέψει να γυρίσουµε µια δεκαετία
πριν, όπως επιθυµείτε.

Να ξέρετε ότι εµείς οποτεδήποτε παραβιάζονται δικαιώµατα
Ελλήνων πολιτών, οποτεδήποτε παραβιάζεται το δικαίωµα της
ασφάλειας των Ελλήνων πολιτών, θα αντιδρούµε. Όποιος παρα-
νοµεί, θα έχει συνέπειες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τα τανκς να στείλετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Γερουλάνος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ -
Κινήµατος Αλλαγής. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μάλιστα, φταίνε οι άνθρωποι που µα-
ζεύτηκαν έξω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Με τις µολότοφ.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Με τις µολότοφ.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σοβαρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γερουλάνο, σε

µένα, αν θέλετε. Μην κάνετε διάλογο, γιατί τότε εγώ δεν παίζω
κανέναν ρόλο. Κάντε µου τη χάρη. Πείτε την άποψή σας, αλλά
απευθυνόµενος στο Προεδρείο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Όµως, θα ήθελα πάρα πολύ να µου
εξηγήσετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Πριν από έναν
µήνα περίπου µαζεύτηκε χιλιάδες κόσµου στις πλατείες. Ρου-
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θούνι δεν άνοιξε. Κατέβηκαν οικογένειες, παιδιά. Ήταν πάρα
πολύ ειρηνική διαδήλωση, µια διαδήλωση την οποία δεν περιµέ-
νατε. Και η απόδειξη ότι δεν την περιµένατε είναι ο πανικός του
κ. Μητσοτάκη την επόµενη µέρα στη συνέντευξη µε τον κ. Σρόι-
τερ, ο οποίος ξαφνικά άλλαζε το αφήγηµα και έλεγε: «Πω, πω,
συγγνώµη, τι συνέβη;» Εκεί πήρατε χαµπάρι τον κόσµο. Κι από
την ώρα που πήρατε χαµπάρι τον κόσµο άρχισαν οι µολότοφ στις
συγκεντρώσεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τι εννοείτε, κύριε Γερουλάνε; Όχι,
πείτε τι εννοείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε, κύ-
ριε Πλεύρη, σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αυτό που γίνεται έξω είναι ευθύνη
των χιλιάδων ανθρώπων που µαζεύτηκαν ειρηνικά πριν από έναν
µήνα και ξαναµαζεύτηκαν προχθές ή είναι άλλο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν είπε κανείς αυτό. Είναι άλλο είπε
κανείς; Αυτό;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Η διαφορά ποια είναι από τότε; Ότι
αρχίσατε να προσέχετε τις συγκεντρώσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για τη δεύτερη παρέµβασή µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτήν τη στιγµή ο κ. Γερουλάνος, για

να συνεννοηθούµε µε το ΠΑΣΟΚ, είπε ότι η διαφορά από τις προ-
ηγούµενες συγκεντρώσεις ήταν ότι επειδή υπήρξαν µεγάλες
υπάρχουν µολότοφ. Αυτό είπε ο κ. Γερουλάνος. Προσχωρεί λοι-
πόν στη θέση την οποία ακούµε ότι στην πραγµατικότητα…

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Τι είπα;
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είπατε. Είπατε ότι πριν από έναν µήνα

υπήρχαν µαζικές συγκεντρώσεις και δεν υπήρξαν µολότοφ. Τι άλ-
λαξε από τότε; Τι εννοείτε λοιπόν; Εννοείτε ότι τις µολότοφ τις
βάζουν κάποιοι άλλοι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τις βάζετε!

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Πάντως δεν τις βάζουν οι άνθρωποι
που ήταν εκεί.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εννοείτε αυτό το οποίο λέει η κ. Κων-

σταντοπούλου; Ότι βάζουµε εµείς τις µολότοφ; Αυτό το οποίο
έχει πει κατά καιρούς ο ΣΥΡΙΖΑ;

Προσχωρεί λοιπόν το ΠΑΣΟΚ στην άποψη αυτήν; Και να δούµε
τις εικόνες για να δούµε ποιους υπερασπίζεστε. Αυτούς υπερα-
σπίζεστε. Αστυνοµικοί οι οποίοι δέχονται µολότοφ από τους ει-
ρηνικούς διαδηλωτές.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Γερουλάνο, ουδέποτε αναφερθήκαµε στον κόσµο που

µαζεύτηκε πριν από έναν µήνα, ούτε στον κόσµο που µαζεύτηκε
προχθές, ούτε στον κόσµο που µαζεύτηκε σήµερα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Απλώς τον δέρνετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όµως, από τις µολότοφ έχουµε θρη-
νήσει νεκρούς πάλι σε µαζικές συγκεντρώσεις. Κι εκείνοι νεκροί
ήταν, οι τρεις νεκροί της Marfin. Αν υπάρχουν Βουλευτές εδώ που
υπερασπίζονται αυτούς που ρίχνουν µολότοφ είναι ντροπή για
τα κόµµατά τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και γιατί δεν συλλάβατε κανέναν;
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχω φάει πιο πολλές από εσάς,

κύριε Πλεύρη. Όταν οι δικοί σας Βουλευτές έλεγαν…  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία.
Ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θέλω να απευθυνθώ στον κ. Πλεύρη Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας και να του υπενθυµίσω ότι
όταν το αριστερό χέρι αδυνατίζει, δηλαδή όταν η ασκούµενη από

την κυβέρνηση πολιτική δεν απευθύνεται στη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία κι αυτή (η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία) φτωχαίνει,
τότε δυναµώνει το δεξί χέρι, δηλαδή η καταστολή και ο αυταρχι-
σµός, για να αντιµετωπιστούν οι λαϊκές αντιδράσεις. Αυτό κάνετε.

Επίσης, παρότι δεν είναι εδώ ο κ. Βορίδης, θα ήθελα να κάνω
µερικές παρατηρήσεις σε σχέση µε αυτά που είπε. Είπε κατ’
αρχάς ότι η υπόθεση των Τεµπών δεν είναι σηµαντική και ότι δεν
υπάρχουν νέα στοιχεία.

Απευθύνοµαι λοιπόν στον κ. Βορίδη, τον απόντα κ. Βορίδη, και
του λέω ότι αυτή η υπόθεση είναι εξαιρετικά σηµαντική. Έχει πε-
νήντα επτά νεκρούς και είναι υπόθεση η οποία αφορά και το
έγκληµα καθ’ αυτό, το δυστύχηµα, αλλά και το έγκληµα που ακο-
λούθησε και το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη, το έγκληµα της επι-
χείρησης συγκάλυψης. Νέα στοιχεία δηµοσιοποιούνται συνεχώς
και αποδεικνύουν τις κυβερνητικές ευθύνες και για το ένα έγκ-
ληµα και για το άλλο.

Δεύτερον, ασχολήθηκε ιδιαίτερα  ο κ. Βορίδης για τον τρόπο
που τα τέσσερα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης κα-
τέθεσαν την πρόταση δυσπιστίας. Θα έλεγα ότι αυτό δείχνει την
αγωνία, τον φόβο για να µην πω τον πανικό, της Κυβέρνησης και
της Νέας Δηµοκρατίας για την ενιαία στάση της προοδευτικής
Αντιπολίτευσης. 

Τρίτον, είπε ότι για πρώτη φορά κυβέρνηση ψήφισε πρόταση
για τη συγκρότηση προκαταρκτικής επιτροπής για Υπουργό της.
Είναι γνωστό ότι αυτό έγινε «για τα µάτια». Από εκεί και πέρα, θα
δούµε πώς θα εξελιχθούν τα πράγµατα, όταν συγκροτηθεί σε
σώµα η προκαταρκτική επιτροπή, το πώς θα λειτουργήσετε και
αν θα λειτουργήσετε όπως µε την εξεταστική επιτροπή παρωδία. 

Και ένα τελευταίο σχόλιο για τον κ. Καλαφάτη. Είπε ότι η κα-
τάσταση των Ελλήνων πολιτών βελτιώθηκε από τότε που αναλά-
βατε τη διακυβέρνηση της χώρας. Ο κ. Καλαφάτης δεν είναι εδώ,
βέβαια. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Εδώ είµαι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Να είστε καλά. Ο τρόπος που συµπε-

ριφέρεστε, πάντως, δεν είναι αυτός που πρέπει κοινοβουλευτικά. 
Είπατε, λοιπόν, ότι η κατάσταση των Ελλήνων πολιτών βελτιώ-

θηκε από τότε που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας. Βέ-
βαια, πρόσφατη έρευνα σας διαψεύδει αφού σ’ αυτήν αποτυ-
πώνεται το εντελώς αντίθετο. Κι αυτό αφορά όλα τα κοινωνικά
στρώµατα, όλες τις κοινωνικές τάξεις: Και στην επαρχία και στην
πρωτεύουσα και τους εργαζόµενους και τους µικροµεσαίους και
τους αγρότες ακόµη και την ανώτερη µεσαία τάξη, τα ανώτερα
µεσαία στρώµατα. Συνεπώς, αυτό που είπατε δεν ισχύει. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι, συζητάµε µια πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυ-
πουργού κ. Μητσοτάκη. Η πρόταση δυσπιστίας δεν συνιστά συµ-
βολική κίνηση, αλλά είναι µια πολιτική πράξη που ανταποκρίνεται
στο µήνυµα της κοινωνικής δυσπιστίας και της αντίδρασης, όπως
αποδεικνύεται από τα συνεχή παλλαϊκά συλλαλητήρια και ιδίως
εκείνα της προηγούµενης Παρασκευής σε όλη τη χώρα. Θέλουµε
µέσω της πρότασης δυσπιστίας να αναδείξουµε την κακή κατά-
σταση, στην οποία έχει περιέλθει η χώρα, µε ευθύνη της σηµερι-
νής Κυβέρνησης. 

Την Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διατρέχει µία πολ-
λαπλή κρίση, οικονοµική-κοινωνική, θεσµική κρίση του κράτους
δικαίου, της δικαιοσύνης, αλλά και εθνική και αυτές τις διαστά-
σεις της κρίσης τις έχετε προκαλέσει και εν πάση περιπτώσει τις
έχετε ενισχύσει σε µεγάλο βαθµό. 

Η θεσµική διάσταση της κρίσης αποτυπώνεται µε ενάργεια
στην υπόθεση των Τεµπών, στο έγκληµα καθαυτό και στην επι-
χείρηση συγκάλυψής του. Το κράτος δικαίου είναι αρχή του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος. Σ’ αυτό περιλαµβάνεται και η ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης. Η δικαιοσύνη κατά το Σύνταγµα συνιστά
την τρίτη λειτουργία, τον τρίτο, αλλά όχι έσχατο πυλώνα του δη-
µοκρατικού πολιτεύµατος. Η θεσµική διάσταση της κρίσης απο-
τυπώνεται εναργώς στην υπόθεση των Τεµπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, δυστυχώς, έχει καταστήσει τη δικαιοσύνη εργαλείο εξυ-
πηρέτησης πολιτικών και οικονοµικών συµφερόντων, παρεµβαί-
νοντας απροκάλυπτα σε κρίσιµες υποθέσεις και επιτρέποντας
την ατιµωρησία σε ισχυρούς παράγοντες. Παράλληλα, η καθη-
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µερινή δικαστηριακή πρακτική χαρακτηρίζεται από καθυστερή-
σεις, ενώ οι πολίτες που αγωνίζονται για τα δικαιώµατά τους αντι-
µετωπίζουν το µηχανισµό του κράτους καταστολής, όπως
σήµερα καλή-κακή ώρα προς όφελος των ολίγων και ισχυρών. 

Με την ανεξάρτητη και αµερόληπτη κρίση των δικαστικών λει-
τουργών διασφαλίζονται τα δικαιώµατα των πολιτών, κατοχυρώ-
νεται η εµπιστοσύνη των πολιτών προς τους θεσµούς και εν τέλει
διατηρούνται η κοινωνική ισορροπία και η κοινωνική συνοχή, πρά-
γµα που δεν γίνεται σήµερα. Στο πλαίσιο αυτό, θα έπρεπε να δια-
σφαλίζεται ότι ο νόµος δεν επιβάλλεται για την προώθηση
συγκεκριµένων συµφερόντων και τη δηµιουργία εντυπώσεων και
συγχρόνως (ο νόµος) πρέπει να εφαρµόζεται ισότιµα και δίκαια
προς όλους, ανεξαρτήτως οικονοµικής ισχύος, κοινωνικής θέσης
και πολιτικής εύνοιας. Νοµίζω ότι τα αντίθετα απ’ όλα αυτά συµ-
βαίνουν σήµερα. Εν τέλει πρέπει να διασφαλίζεται, ότι η δικαιο-
σύνη θα λειτουργεί πραγµατικά ως προστάτης των δικαιωµάτων
των πολιτών και θεµατοφύλακας της δηµοκρατικής οµαλότητας. 

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια από τότε που αναλάβατε τη
διακυβέρνηση της χώρας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, βιώ-
νουµε αυτή τη θεσµική κρίση, µε τη λειτουργία του κράτους δι-
καίου και των θεσµών της δικαιοσύνης να εµφανίζουν ανησυ-
χητικές αρνητικές εκφάνσεις. Και αυτό, διότι το κράτος δικαίου
διέρχεται µια βαθιά κρίση, πολλαπλά φαινόµενα αντιθεσµικής
υπονόµευσης και παρεµβάσεων από την Κυβέρνηση και ισχυ-
ρούς εξωθεσµικούς παράγοντες και παράλληλα καθυστέρηση
στην απονοµή της δικαιοσύνης παρά τον περίφηµο νέο δικαστικό
χάρτη, ο οποίος µάλλον οδηγεί σε επιβράδυνση, παρά σε επιτά-
χυνση απονοµής της δικαιοσύνης. Και όλα αυτά, η κρίση δηλαδή
του κράτους δικαίου, της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης αποτυ-
πώνονται και σε εκθέσεις διεθνών οργανισµών ακόµη και κοινο-
τικών οργάνων, όπως το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που έχει βάλει
την Ελλάδα στη µαύρη λίστα των κρατών, στα οποία το κράτος
δικαίου αντιµετωπίζει τεράστιο πρόβληµα –υποχωρεί.

Η υπόθεση των υποκλοπών, το έγκληµα των Τεµπών µε την
εξελισσόµενη επιχείρηση συγκάλυψής του, αλλά και το ναυάγιο
της Πύλου είναι οι κορυφαίες περιπτώσεις που αποδεικνύουν όλη
αυτή την ζοφερή, την δυστοπική κατάσταση. Η αντιµετώπιση της
κρίσης απαιτεί την ανάληψη πρωτοβουλιών, µε την ενεργό σύ-
µπραξη όλων των εµπλεκοµένων. Απαιτείται να προστατευτούν
η θεσµική ανεξαρτησία της δικαιοσύνης στη σηµερινή εποχή των
µεγάλων προκλήσεων, των αντιθεσµικών πιέσεων, των κοινωνι-
κών ανισοτήτων, µέσω των οποίων δοκιµάζονται οι λειτουργίες
του κράτους. Πρέπει να διασφαλιστεί, πράγµα που δεν γίνεται,
ότι οι δικαστικοί λειτουργοί θα µπορούν να ασκούν τα καθήκοντά
τους χωρίς παρεµβάσεις µε πλήρη ελευθερία και αίσθηµα ευθύ-
νης. 

Εµείς αναγνωρίζουµε τα προβλήµατα και των δικαστικών λει-
τουργών και γι’ αυτό στηρίζουµε τα δίκαια αιτήµατά τους, ούτως
ώστε να µπορούν και αυτοί, αλλά και οι δικαστικοί υπάλληλοι και
οι δικηγόροι, που είναι παράγοντες της απονοµής της δικαιοσύ-
νης, να ασκούν τα καθήκοντά τους µε τρόπο που να ανταποκρί-
νεται και στις νέες συνθήκες, αλλά κυρίως να έχουν και
αξιοπρεπείς αµοιβές και συγχρόνως να ασκούν τα καθήκοντά
τους υπό αξιοπρεπείς συνθήκες. 

Παραµένουµε σταθεροί στην υπεράσπιση της θεσµικής ανε-
ξαρτησίας της δικαιοσύνης. Προτάσσουµε πολιτικές, που ενι-
σχύουν την αξιοπιστία της, αλλά και την ποιοτική αναβάθµισή
της. Δεν είναι όλα ταχύτητα, είναι και ποιότητα και αυτό δεν το
έχετε καταλάβει κύριοι της Κυβέρνησης. Συνεπώς, προς αυτήν
την κατεύθυνση µπορεί και πρέπει να λειτουργήσει και η προσε-
χής διαδικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος, ώστε να µη χει-
ραγωγείται τη δικαιοσύνη. Θα έλεγα ότι πρέπει στο πλαίσιο της
αναθεώρησης -και αυτό το προτείνουµε και θα το προτείνουµε
µε συγκεκριµένο τρόπο- να αποκοπεί ο οµφάλιος λώρος της ηγε-
σίας της δικαιοσύνης από την εκάστοτε κυβέρνηση µε την αλ-
λαγή του τρόπου εκλογής της, όπως επίσης αυτό µπορεί να γίνει
και νοµοθετικά αµέσως να προσδιοριστεί ένας εύλογος χρόνος
από την αφυπηρέτηση δικαστικών λειτουργών µέχρι τον διορισµό
τους σε άλλες δηµόσιες θέσεις, διότι είναι γνωστό ότι η γυναίκα
του Καίσαρα δεν πρέπει να είναι µόνον τίµια, αλλά πρέπει και να
φαίνεται. Αυτό δεν το δείχνετε. Η δική σας πρακτική όλα αυτά τα

χρόνια είναι να τοποθετείτε αφυπηρετούντες δικαστικούς ανώ-
τερους και ανώτατους σε δηµόσιες θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Παπαηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Το έγκληµα των Τεµπών δεν είναι το µοναδικό που αναδεικνύει

τη σοβαρή κρίση, στην οποία βρίσκεται το κράτος δικαίου στη
χώρα µας. Τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας έχει σηµειωθεί µία
σειρά από σοβαρές παραβιάσεις που αφορούν την ιδιωτικότητα
των πολιτών και την ελευθερία τους, ο λόγος για τις υποκλοπές,
τη συστηµατική παρακολούθηση πολιτικών αντιπάλων, δηµοσιο-
γράφων, επιχειρηµατιών και άλλων προσώπων του δηµοσίου
βίου, ακόµη και Υπουργών της Κυβέρνησης και βέβαια, της ηγε-
σίας του στρατού. Μπορείτε να φανταστείτε σε άλλη χώρα τι θα
είχε γίνει αν παρακολουθούνταν η ηγεσία του στρατού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Παπαηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Εδώ, σιωπή. Άκρα του τάφου σιωπή,
ακόµη και από αυτούς, οι οποίοι φαίνεται ότι υπήρξαν θύµατα
παρακολουθήσεων. Δυστυχώς, η αξιοπρέπειά τους µέχρι εκεί
φτάνει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιδιώκουµε την ανατροπή της
Κυβέρνησης και αν δούµε και τα χαρακτηριστικά της κοινωνικής
αντίδρασης, αυτό µπορεί να επιτευχθεί. Παρά τις προσπάθειές
της να εµφανιστεί η κατάσταση ως κανονικότητα, οι πολίτες ξέ-
ρουν πολύ καλά ότι δεν υπάρχει κανονικότητα στη ζωή τους,
αυτή κινδυνεύει από την ανικανότητα της Κυβέρνησης και κυ-
ρίως, από τον προσανατολισµό της πολιτικής της. Είναι ένας προ-
σανατολισµός εσφαλµένος σε όλα τα πεδία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η κατατεθείσα πρόταση δυσπιστίας τεσσάρων κοµµάτων της

προοδευτικής Αντιπολίτευσης, ανταποκρίνεται στην κοινωνική
δυσπιστία και αντίδραση που εκφράστηκε µε τα παλλαϊκά συλ-
λαλητήρια και αναδεικνύει την ανάγκη, αλλά και τις δυνατότητες
και την υποχρέωση των κοµµάτων του προοδευτικού χώρου να
συµπλεύσουν, ώστε να καταστεί δυνατή η ανατροπή της Κυβέρ-
νησης και µέσω ενός κυβερνητικού προγραµµατικού σχεδίου, να
ανοίξει ο δρόµος για µια άλλη διακυβέρνηση, µε προοδευτικό
προσανατολισµό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, παρά την κατάχρηση του χρόνου.
Να θυµίσω ξανά ότι απόψε θα τελειώσουµε τρεις το πρωί.

Υπήρξε µεγάλη καθυστέρηση λόγω των δικαιωµένων -αλίµονο-
παρεµβάσεων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

Επειδή πολλοί ενδιαφέρεστε και κυρίως οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, είναι ακόµα να µιλήσουν τέσσερις Υπουργοί µέχρι
τις 3.00’. Θα προηγηθεί η κ. Αγαπηδάκη, Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Υγείας, η οποία θα πάρει τώρα τον λόγο. Ακολουθεί ο κ. Στυ-
λιανίδης, Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο
Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό και Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
κ. Παύλος Μαρινάκης και η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας κ. Ζαχαράκη, µε την οποία είµαστε και συµπατριώ-
τες από το Καρπενήσι.

Εποµένως, να το έχετε υπ’ όψιν. Αµέσως µετά την κυρία Υ-
πουργό, τον λόγο θα πάρει ο κ. Καραθανασόπουλος και θα συ-
νεχίσουµε τον κατάλογο. Θα υπάρξουν δυο-τρεις Βουλευτές
ακόµα και µετά ένας Υπουργός. Ο κατάλογος δεν έχει έρθει σε
µένα ακόµα, διαµορφώνεται. Από τον κύκλο των κατά προτεραι-
ότητα οµιλητών, έχουµε ακόµα πάνω από τους µισούς.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν ξεκινήσω το κυρίως µέρος της οµιλίας µου, θέλω να κάνω

ένα σχόλιο σε σχέση µε όσα αναφέρατε νωρίτερα για τα επεισό-
δια στην Πλατεία Συντάγµατος. Με βάση τις πληροφορίες που
έχουµε…

9090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Fake news.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ξέρετε δεν είναι αστεία αυτά, κυρία Κωνσταντοπούλου! Από µία
φωτοβολίδα σαν αυτή που πετάνε απόψε στους αστυνοµικούς,
σκοτώθηκε πριν από λίγο καιρό, δεν πάνε πολλά χρόνια, ο Γιώρ-
γος Λυγγερίδης. Το δικαστήριο είναι αυτές τις µέρες

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν γελάω. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Δεν υπάρχουν νεκροί από εκεί και από δω. 

Ο κ. Τσίπρας στην Κυβέρνησή του, που υπηρετούσατε, κυρία
Κωνσταντοπούλου, το 2017, µας έλεγε εδώ ότι οι µολότοφ είναι
καλές ή κακές, ανάλογα µε το σε ποια πλευρά βρίσκεσαι, αν είσαι
από εκεί που τις ρίχνουν ή από εκεί που πέφτουν. Αυτό, λοιπόν,
συζητάτε εδώ πέρα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είστε ανιστόρητοι. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Οι
µολότοφ είναι καλές όταν τις ρίχνουν και είσαι από εκείνη την
πλευρά και κακές όταν πέφτουν. 

Εµείς είµαστε ένα κόµµα το οποίο θεωρεί δηµοκρατικό δι-
καίωµα κάθε ανθρώπου να διαδηλώνει, χωρίς να διακυβεύεται η
σωµατική του ακεραιότητα και δικαίωµα ενός αστυνοµικού να
µπορεί να γυρίσει σώος στα παιδιά του, κυρία Κωνσταντοπούλου.
Νοµίζω ότι επ’ αυτού, δεν µπορεί να διαφωνήσει κανένας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τους κάνατε εχθρούς της κοινωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε,
κυρία Κωνσταντοπούλου. Ακούγεστε πάντα µε ευπρέπεια από
όλους. Μην διακόπτετε.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε την πρόταση δυ-
σπιστίας προς την Κυβέρνηση, που κατέθεσε η Αντιπολίτευση,
µε επικεφαλής το ΠΑΣΟΚ, για το θέµα των Τεµπών. 

Φτάσαµε στην πρόταση δυσπιστίας αφού υπήρξαν έντονες
διαβουλεύσεις, τις περιέγραψε και ο Πρωθυπουργός και ο Υ-
πουργός Επικρατείας ο κ. Βορίδης. Σαν ένα ανατολίτικο παζάρι
µοιάζει όλο αυτό ανάµεσα σε ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά,
Πλεύση Ελευθερίας για το ποιος θα καταθέσει την πρόταση,
ποιος θα φανεί περισσότερο, ποιος λιγότερο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στο µυαλό σας γίνανε αυτά!

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Εί-
χαµε τον κ. Ανδρουλάκη που προσπαθούσε να κερδίσει τις εντυ-
πώσεις έναντι του κ. Φάµελλου που κατέθεσε το αίτηµα για την
προ ηµερήσιας διάταξης συζήτηση που προηγήθηκε και έσπευσε
να προαναγγείλει την κατάθεση πρότασης δυσπιστίας µε αφορµή
το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ πριν ακόµη ολοκληρωθεί καν η συ-
νέντευξη τύπου του ΕΟΔΑΣΑΑΜ για το πόρισµα. 

Αυτά τα αναφέρω για να καταλάβουν οι πολίτες ποια είναι η
πραγµατική σας έγνοια. Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι η ερ-
γαλειοποίηση της τραγωδίας και το καπέλωµα των συλλαλητη-
ρίων. Ούτε για την αλήθεια νοιάζεστε, ούτε για τη βελτίωση του
σιδηροδρόµου, ούτε για τη δικαίωση των θυµάτων. Υποτιµάτε
τους πολίτες σε σηµείο που νοµίζετε ότι δεν θα καταλάβουν ότι
προσπαθείτε να τους χειραγωγήσετε, αλλά θα τους πείσετε ότι
νοιάζεστε, ότι για το καλό τους επιχειρείτε να εργαλειοποιήσετε
την τραγωδία των Τεµπών και τα συλλαλητήρια που εκφράζουν
το κοινωνικό αίτηµα για δικαιοσύνη και σύγχρονο κράτος. Η αλή-
θεια, όµως, είναι ότι οι πολίτες καταλαβαίνουν πολύ καλά τι κά-
νετε και τα αξιολογούν όλα. 

Έχω προσπαθήσει επανειληµµένα, µε όση δύναµη έχει η φωνή
µου, να επισηµάνω κι άλλες φορές ότι πρέπει το πολιτικό σύστηµα
να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων. Πρέπει να νιώσουν οι πολί-
τες ότι εδώ µέσα δεν µιλάµε µεταξύ µας, αλλά απευθυνόµαστε
στην κοινωνία. Δυστυχώς, µέχρι αυτή την ώρα παρατηρώ ότι η
Αντιπολίτευση µάς σερβίρει µια από τα ίδια: «Η Κυβέρνηση είναι
οι κακοί και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είναι καλοί». Μιλάµε
για πράγµατα που δεν θα πίστευε ούτε ένα παιδί πέντε ετών. 

Διεκδικείτε για τον εαυτό σας το αλάθητο. Παρουσιάζεστε ως
εξαιρετικοί άνθρωποι, ενάρετοι, που θέλουν το καλό του λαού
απέναντι σε µια κακή Κυβέρνηση που τα κάνει όλα λάθος. Απο-
τύχατε να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων και εκτός από τη
δικαιοσύνη, υπονοµεύετε µε τη στάση σας και την πίστη των πο-
λιτών στη δηµοκρατία. Γιατί, µε όσα λέτε σήµερα, είναι σαν να
τους λέτε ότι σας είναι αδύνατο να αλλάξετε, σας είναι αδύνατο
να συµβάλλετε σε µία ουσιαστική συζήτηση. Μια από τα ίδια, δη-
λαδή. Και είναι ακριβώς αυτό που αποµακρύνει τους πολίτες από
την πολιτική και υπονοµεύει την εµπιστοσύνη τους στη δηµοκρα-
τία, το «µία από τα ίδια». 

Όταν έγινε τραγωδία στα Τέµπη, συγκλονίστηκα όπως συγκλο-
νίστηκαν όλοι οι πολίτες αυτής της χώρας. Μιλάµε για µία εθνική
τραγωδία, ένα συλλογικό τραύµα. Ό,τι κι αν κάνουµε από εδώ
και πέρα, δεν µπορούµε να αναστρέψουµε την απώλεια των αν-
θρώπων που χάθηκαν. Γι’ αυτό και έπρεπε να είµαστε πιο προ-
σεκτικοί σε ό,τι λέµε, εντός και εκτός Βουλής. 

Δεν περνάει µέρα να µην σκεφτώ τους ανθρώπους που έχασαν
τη ζωή και τα νιάτα τους, αλλά και τους συγγενείς των θυµάτων,
την απώλειά τους, την απώλεια του παιδιού που ανέθρεψαν µε
αίµα και ιδρώτα, τους ανθρώπους που έχασαν συναδέλφους, συ-
ντρόφους, συµφοιτητές, φίλους, το πώς ζουν µέρα µε τη µέρα
µετά από αυτό, ώρα µε την ώρα. 

Αυτές τις µέρες γυρνάει στη χώρα µας ο Γεράσιµος. Οι σκέ-
ψεις µας είναι µαζί του και µε τον αγώνα, τον Γολγοθά, που έχουν
µπροστά τους οι γονείς του. 

Τίποτα λιγότερο δεν µπορώ να πω, παρά ότι αυτή η τραγωδία
και οι συνέπειές της µε συντρίβουν. Διότι το πένθος δεν είναι
προϊόν, δεν είναι πολιτικό εµπόρευµα. Οι ζωές που χάθηκαν, δεν
χωρούν σε προεκλογικά πανό. Και είµαι σίγουρη ότι δεν µπορεί
να είναι αλλιώς, αποκλείεται να είναι αλλιώς, και ότι το ίδιο ισχύει
για όλους µέσα σε αυτή την Αίθουσα, για όλους! Δεν µπορώ να
φανταστώ ότι υπάρχει κάποιος που στέκεται αδιάφορος σε αυτό
το δράµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Κι αν είναι έτσι τα πράγµατα -και το πιστεύω ότι έτσι είναι- ανα-
ρωτιέµαι: Πώς οδηγείστε, η Αντιπολίτευση, σε αυτή την άγρια
εκµετάλλευση; Πώς φτάνετε να υιοθετείτε τα πιο ακραία σενάρια;
Πώς καταλήγετε να µοιράζετε αβασάνιστα στον ένα και στον
άλλο ευθύνες και µάλιστα ποινικές, ούτε καν πολιτικές; Κι ακόµα
περισσότερο, πώς µπορείτε να προσβάλλετε τον αγώνα των συγ-
γενών για την απόδοση δικαιοσύνης µε το να καπηλεύεστε αυτόν
τον αγώνα για ψηφοθηρικούς λόγους; Πώς µπορείτε να έρχεστε
στη Βουλή και να αναπαράγετε διαλόγους των θυµάτων, χωρίς
να σκέφτεστε ότι εκείνη την ώρα κάποιος γονιός σάς ακούει να
µιλάτε για το νεκρό παιδί του, για να κερδίσετε ψήφους;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άκουσε το παιδί του ο γονιός, που το σκοτώσατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Κωνσταντοπούλου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Είναι αλήθεια, πολίτες κατέκλυσαν τους δρόµους και τις πλατείες
ζητώντας δικαιοσύνη. Κάποιοι σκόπιµα επιχειρούν να χτυπήσουν
και να διαβρώσουν θεσµούς και να πείσουν τους πολίτες ότι σε
αυτή την πατρίδα δεν υπάρχει δικαιοσύνη. Αλλά, όπως και να
έχει, το αίτηµα των πολιτών είναι θεµιτό, δεδοµένο και αυτο-
νόητο: Δικαιοσύνη για τα θύµατα των Τεµπών. Και σε αυτό το αί-
τηµα δεν υπάρχει κανένας που να µην συντάσσεται, κανείς! 

Τι δικαιοσύνη, όµως, ζήτησαν οι πολίτες; Να βρούµε έναν, δυο,
τρεις πολιτικούς να τους χώσουµε φυλακή να τελειώνουµε; Ή να
βρούµε ποιος έφταιξε, σε τι έφταιξε, γιατί έφταιξε, πόσο έφταιξε
και να αποδοθεί στον καθένα η ευθύνη που του αναλογεί και να
χρησιµοποιήσουµε τη δικαιοσύνη και τα συµπεράσµατα αυτά για
να φτιάξουµε κάτι καλύτερο στη χώρα µας; 

Δυστυχώς, είµαι σίγουρη ότι ως Αντιπολίτευση θα δεχόσασταν
να υπήρχε ένας και µόνο κατηγορούµενος γι’ αυτή την υπόθεση,
αντί για τους σαράντα τρεις, άσχετα αν µπορούσε ή όχι να στοι-
χειοθετηθεί και να σταθεί νοµικά ποινική δίωξη εναντίον του.
Είµαι σίγουρη ότι ως Αντιπολίτευση θα δεχόµασταν αδιαµαρτύ-
ρητα να συγκαλυφθεί κάθε ευθύνη και υπαιτιότητα άλλου που
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συµµετείχε στα αίτια αυτής της τραγωδίας, αρκεί να µπορούσατε
να είχατε µια αµφίβολη και εύθραυστη ποινική δίωξη κατά ενός
Υπουργού της Κυβέρνησης ή ακόµα και κατά του ίδιου του Πρω-
θυπουργού, για να την εκµεταλλευτείτε ψηφοθηρικά. 

Οι πολίτες, όµως, δεν ζήτησαν αυτό. Οι γονείς και οι συγγενείς
των θυµάτων δεν ζήτησαν αυτό. Δεν ζητάνε βολικές θεωρίες. Ζη-
τάνε δικαιοσύνη και αλήθεια και είµαστε µαζί τους σε αυτό, να
µην έχει κανένας καµία αµφιβολία. 

Οι πολίτες που διαδηλώνουν ζητούν κι άλλα δύο πράγµατα:
υπευθυνότητα και αποτελεσµατικότητα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μολότοφ και δακρυγόνα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Υπευθυνότητα από όλους µας, κυρία Κωνσταντοπούλου! Υπευ-
θυνότητα και αποτελεσµατικότητα πρώτα και κύρια από την Κυ-
βέρνηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, συγ-
γνώµη. 

Μπορείτε να µην µουρµουράτε, να µπορεί να µιλήσει ο καθέ-
νας όπως θέλει; 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): …
γιατί ξέρουν ότι η Κυβέρνηση µπορεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το έχουµε κερδίσει
αυτό, το έχουµε κερδίσει εδώ µέσα, να µπορεί να µιλήσει ο κα-
θένας όπως θέλει! Το έχουµε κερδίσει!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας):…(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μην µουρµουράτε,
κυρία Κωνσταντοπούλου!

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Αλλά και υπευθυνότητα και σοβαρότητα απ’ όλο το πολιτικό σύ-
στηµα.

Στην πραγµατικότητα οι άνθρωποι που διαδηλώνουν, ζήτησαν
το ακριβώς αντίθετο από αυτό που γίνεται σήµερα όλη µέρα εδώ.
Ζήτησαν ένα πολιτικό σύστηµα, που θα σταθεί στο ύψος των πε-
ριστάσεων και δεν θα διαγκωνίζεται ποιος θα εξαπολύσει τις πιο
βαριές κατηγορίες εναντίον της Κυβέρνησης και ποιος θα προ-
λάβει τον άλλο στην πρωτοβουλία για πρόταση δυσπιστίας. Ζή-
τησαν ένα πολιτικό σύστηµα που παράγει αποτελέσµατα για να
καλυτερεύσει την καθηµερινότητά τους και την επιβίωσή τους.

Και επειδή µιλώ ως Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας στη δια-
δικασία αυτή για την πρόταση δυσπιστίας, θέλω να µιλήσω για
την αποτελεσµατικότητα και την υπευθυνότητα που επιδεικνύει
αυτή η Κυβέρνηση, όχι θεωρητικά αλλά µε απτό έργο, µε απο-
δείξεις που τεκµηριώνουν ότι πράγµατι νοιαζόµαστε. Και αυτά
είναι όσα κάναµε για τον προσωπικό γιατρό και τα περισσότερα
τα καταψηφίσατε, όσα κάναµε µε το πρώτο οργανωµένο σύ-
στηµα πρόληψης που έχει επιτέλους η χώρα µας από το 1983
που ιδρύθηκε το ΕΣΥ, µε δωρεάν εξετάσεις για ασφαλισµένους
και ανασφάλιστους και αφορά πάνω από 10 εκατοµµύρια δικαιού-
χους, για τον καρκίνο του µαστού, τον καρκίνο του τραχήλου της
µήτρας, τον καρκίνο του παχέος εντέρου, τα καρδιαγγειακά νο-
σήµατα. 

Έχουµε ήδη πάνω από σαράντα µία γυναίκες να έχουν εντοπι-
στεί έγκαιρα χάρις το Πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά». Ογδόντα
χιλιάδες γυναίκες έχουν κάνει τεστ Παπ, HPV, DNA test και δύο
χιλιάδες έχουν παραπεµφθεί για κολποσκόπηση και βιοψία. Από
τους εξακόσιους είκοσι πέντε χιλιάδες που έκαναν το self-test,
δεκαεπτά χιλιάδες άνθρωποι παραπέµφθηκαν για κολονοσκό-
πηση και βιοψία. Και έχουµε τρεις χιλιάδες να προχωρούν και σε
περαιτέρω διαδικασίες για χειρουργική επέµβαση. Ξέρετε πόσοι
καρκίνοι έχουν διαγνωστεί από αυτό το πρόγραµµα;

Έχουµε και το πρόγραµµα για τα καρδιαγγειακά. Ξέρουµε µε
βάση την επιστήµη ότι για κάθε ένα εκατοµµύριο πολιτών που θα
συµµετέχει σε αυτό, η χώρα γλιτώνει είκοσι χιλιάδες θανάτους
από εµφράγµατα και εγκεφαλικά. Να σας πω ότι µέχρι τώρα µε
το πρόγραµµα αυτό έχει σωθεί µία πόλη µεγαλύτερη από τη
Λαµία και το καταψηφίσατε. Πολλές διατάξεις του έχετε καταψη-
φίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, να ολο-

κληρώνετε στα δώδεκα µε δεκατρία λεπτά.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Συντοµεύω, κύριε Πρόεδρε.
Προχωράµε µε τον ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό -δεν θα σταθώ

αναλυτικά σε όλα αυτά- και τις ανακαινίσεις σε όλα τα κέντρα
υγείας, τις δύο χιλιάδες προσλήψεις για την πρωτοβάθµια, τις κι-
νητές µονάδες υγείας, τις οποίες και αυτές καταψηφίσατε -και
µε τις οποίες έχουµε τη δυνατότητα να παρεµβαίνουµε και κατ’
οίκον στους ανθρώπους που έχουν αναπηρία- τα προγράµµατα
για την παιδική παχυσαρκία, την ψυχική υγεία παιδιών και εφή-
βων. Είναι µια σειρά από προγράµµατα τα οποία θα υλοποι-
ήσουµε φέτος.

Ακούσατε κάτι γι’ αυτά; Ξέρετε για τα προγράµµατα πρόλη-
ψης; Τα ξέρουν οι πολίτες. Τα ξέρετε και εσείς, γιατί έχετε λάβει
τα SMS. Ποιος ασχολήθηκε όµως να προτρέψει τους πολίτες να
κάνουν τις εξετάσεις τους; Πότε η χώρα είχε τέτοια δωρεάν προ-
γράµµατα που σώζουν ζωές; Αναφέροµαι ενδεικτικά σε όλα αυτά
που έχουν γίνει. 

Πραγµατικά υπάρχει µια κορυφαία αντίφαση. Μας κατηγορείτε
ότι δεν προλάβαµε το δυστύχηµα, γιατί εσείς θέλετε ένα κράτος
που προλαµβάνει έγκαιρα. Και εδώ είναι που αποκαλύπτεται η
βαθιά σας υποκρισία. Αφού θέλετε ένα κράτος που προλαµβάνει,
πώς είναι δυνατόν να καταψηφίζετε τις διατάξεις που αφορούν
το πρώτο οργανωµένο σύστηµα πρόληψης, που έχει για πρώτη
φορά η χώρα µας; Πώς γίνεται να θέλετε πρόληψη καταψηφίζο-
ντας την πρόληψη;

Δεν σας ενδιαφέρει λοιπόν η πρόληψη. Απλά είστε απέναντι σε
κάθε τι που κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Έτσι αντιλαµβάνεστε τον
ρόλο σας ως Αντιπολίτευση. «Λέω όχι σε καθετί, άρα είµαι δια-
φορετικός από αυτό που κάνει η Κυβέρνηση». Και για να συνει-
δητοποιήσουν οι πολίτες σε τι έχετε πει όχι, να πω τα εξής. Έχετε
πει όχι στο να µπορεί ένας άνθρωπος, ο οποίος είναι φτωχός, να
έχει καλή υγεία. 

Πάµε όµως και ένα βήµα παραπέρα. Δεν µας λέτε ποιο είναι
το σχέδιό σας για την υγεία. Και το λέω γιατί το έχετε συµπερι-
λάβει και αυτό, έστω µε µια φράση, στην πρόταση δυσπιστίας.
Μας λέτε κάτι γενικόλογα ότι είστε υπέρ της δηµόσιας και δω-
ρεάν υγείας. Δεν έχετε σχέδιο. Έχετε µόνο καλές προθέσεις. Να
σας εµπιστευτούν, λοιπόν, οι πολίτες γιατί είστε καλοί άνθρωποι. 

Εµείς που στο µυαλό σας είµαστε κακοί, έχουµε σώσει χιλιά-
δες ζωές. Έχουµε δώσει περισσότερα χρόνια υγιούς ζωής σε δε-
κάδες χιλιάδες ανθρώπους και παλεύουµε για να γίνουν ακόµα
περισσότερα. Είστε, λοιπόν, καλοί άνθρωποι, όχι υπεύθυνη πολι-
τική δύναµη που µπορεί να κάνει κάτι χειροπιαστό για να βελτιώ-
σει τη ζωή των πολιτών. Καλό παιδί, που λέει και µια ψυχή, να το
κεράσουµε µια πάστα. 

Λυπάµαι βαθιά. Γιατί δεν µπορείτε να αντιληφθείτε ότι αυτά τα
κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, αλλά είναι κατα-
κτήσεις της χώρας. Αυτές τις κατακτήσεις δεν µπορείτε να τις
ανατρέψετε. Γιατί δεν είναι αυτά που µου φαίνονται εµένα σωστά,
αλλά είναι αυτά που είναι επιστηµονικά τεκµηριωµένα. Είναι αυτά
που κάνουν οι περισσότερες χώρες και έχουν καταφέρει να µει-
ώσουν τους θανάτους από τα καρδιαγγειακά, να µειώσουν τους
θανάτους από τον καρκίνο, να µειώσουν τη νοσηρότητα, να δώ-
σουµε κάτι παραπάνω από αυτά που δίνει το ΕΣΥ τόσα χρόνια,
ασθένεια και νοσοκοµεία, να δώσουµε υγεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Υπουργέ.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, αν αυτό είναι υπευθυνότητα του πολιτικού
συστήµατος, να πάτε να πείτε στους ανθρώπους ότι καταψηφί-
σατε τις ΚΟΜΥ και δεν θέλατε να σωθούν οι τρεις ζωές που σώ-
θηκαν στον Έβρο. Και αυτά δεν είναι παραµύθια. Τα έζησαν οι
άνθρωποι, όταν µας βρήκαν εκεί και πήραν αυτές τις περιουσίες.
Να πείτε ότι δεν θέλετε να υπάρχουν δωρεάν προληπτικές εξε-
τάσεις, δεν θέλετε να έχουµε κατ’ οίκον φροντίδα στους ηλικιω-
µένους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, πα-
ρακαλώ!

Υπάρχουν συνάδελφοι που θα µιλήσουν στις 3.00’. 
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ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κλείνω αµέσως.

Δεν σας ενδιαφέρει αν ο φτωχός πολίτης έχει καλή υγεία. Αυτό
που σας νοιάζει είναι να σας ψηφίζει, όχι το πώς ζει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Αγαπηδάκη, ο ορισµός της σεµνότητας και ταπεινότη-

τας!
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας χαιρετίζει τους εκατοντάδες

χιλιάδες που και σήµερα βγήκαν στο δρόµο, που διαδήλωσαν και
διατράνωσαν τη θέλησή τους ότι το έγκληµα αυτό δεν θα παρα-
γραφεί, θα τιµωρηθούν όλοι οι υπεύθυνοι αλλά και θα διαµορ-
φωθούν και οι προϋποθέσεις για να µην έχουµε νέα Τέµπη. Και
βεβαίως αυτή τη λαϊκή οργή και αγανάκτηση κανένα σχέδιο της
Κυβέρνησης µέσω της αξιοποίησης των παρακρατικών µηχανι-
σµών δεν πρόκειται να την καταστείλει. Γιατί µπροστά σας θα τη
βρείτε αυτή την οργή και δεν θα είναι και πολύ αργά, κύριοι της
Κυβέρνησης.

Από την πρώτη στιγµή το ΚΚΕ ανέδειξε τις εγκληµατικές ευθύ-
νες της Κυβέρνησης µιλώντας για προδιαγεγραµµένο έγκληµα.
Και µάλιστα στο πόρισµά του της εξεταστικής επιτροπής κατέ-
δειξε συγκεκριµένα ποινικά αδικήµατα για πολιτικά πρόσωπα,
όταν τα άλλα κόµµατα σφύριζαν αδιάφορα. Από την πρώτη στι-
γµή το ΚΚΕ βρίσκεται στην πρώτη γραµµή της οργάνωσης της
πάλης της εργατικής τάξης, των αυτοαπασχολούµενων, των βιο-
παλαιστών αγροτών, των συνταξιούχων της νέας γενιάς για το
σύνολο της κυβερνητικής πολιτικής την οποία αντιπαλεύουµε µε
συνέπεια. 

Από την άλλη µεριά, όµως, δεν θα γίνουµε και το πλυντήριο
για να ξεπλυθούν οι ευθύνες των κοµµάτων που συνυπογράφουν
την πρόταση δυσπιστίας, γιατί αποτελούν µέρος του εγκλήµατος
των Τεµπών. Καµιά εµπιστοσύνη, λοιπόν, και στα άλλα κόµµατα
που κινούνται στις ίδιες ράγες µε την κυβερνητική πολιτική, στις
ράγες που στρώνουν η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και η στρα-
τηγική συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες.

Οι κοµµουνιστές πρωτοστατούν στην οργάνωση της λαϊκής
πάλης, στο να εκδηλώνονται καθηµερινά νέες εστίες αντίστασης,
ανυπακοής και απειθαρχίας στην κυρίαρχη πολιτική. Γιατί έχουµε
πρόταση εξουσίας στον αντίποδα της αστικής στρατηγικής και
γι’ αυτό ακριβώς αποτελούµε και τον στρατηγικό αντίπαλο του
συστήµατος και του πολιτικού του προσωπικού.

Παρακολουθούµε µε αφορµή το έγκληµα στα Τέµπη µια κάλ-
πικη αντιπαράθεση ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στα άλλα κόµ-
µατα. Μιλάνε για παθογένειες, για ελλείψεις στον σιδηρόδροµο.

Αλήθεια αυτές οι παθογένειες και οι ελλείψεις είναι ουρανοκα-
τέβατες; Δεν είναι το αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών οι
οποίες οδήγησαν στο ξήλωµα της ασφάλειας και στην υποβάθ-
µιση των σιδηροδρόµων από τα τέλη της δεκαετίας του ‘90 και
µετά; Δεν είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απε-
λευθέρωση των σιδηροδρόµων; Απελευθέρωση από τι; Από τα
διάφορα εµπόδια, όπως τα θεωρούσαν, στην αύξηση της χωρη-
τικότητας, των ταχυτήτων, για να µεταφέρονται ακόµη πιο γρή-
γορα οι εµπορευµατικές µεταφορές, διασφαλίζοντας και θωρα-
κίζοντας την κερδοφορία των επιχειρήσεων. 

Στον βωµό του κέρδους λοιπόν θυσίαζαν τα µέτρα ασφαλείας
γιατί αποτελούν κόστος, στον βωµό του κέρδους µειώνουν τον
αριθµό των εργαζοµένων και εντατικοποιούν ακόµη περισσότερο
την εργασία τους, µε αποτέλεσµα να αυξάνονται τα σοβαρά σι-
δηροδροµικά ατυχήµατα στο ευρωπαϊκό σιδηροδροµικό δίκτυο. 

Άλλωστε ολοκληρωµένα συστήµατα ασφαλείας έχουν εγκατα-
σταθεί µόλις στο 14% του κύριου, του βασικού σιδηροδροµικού
δικτύου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό το κέρδος είναι που βρί-
σκεται και πίσω από τα πρόσφατα τραγικά αεροπορικά δυστυχή-
µατα που είχαµε στις Ηνωµένες Πολιτείες, στην Ιαπωνία και
αλλού. 

Αυτή η πολιτική είναι που υπηρετεί τα συµφέροντα των αντα-
γωνιστικών επιχειρηµατικών οµίλων και οδήγησαν την Ελλάδα το
2023 να µην λειτουργεί κανένα σύστηµα ασφαλείας, παρά το γε-

γονός ότι από το 2010 έπρεπε να λειτουργούν τα συστήµατα
GSM-R και ETCS και από το 2017 έπρεπε να λειτουργεί η φωτο-
σήµανση και η τηλεδιοίκηση. Γιατί δεν ολοκληρώθηκαν; Γιατί
αυτές οι συµβάσεις είχαν σχεδιαστεί για να εξυπηρετούνται τα
αντιτιθέµενα συµφέροντα όλων των επιχειρηµατικών οµίλων, µε
αποτέλεσµα η κατάτµηση, η ασυµβατότητα των συστηµάτων, η
απαξίωση συστηµάτων. Γι’ αυτό και δεν λειτουργούσαν.

Χρήµατα λοιπόν για τους επιχειρηµατικούς οµίλους να εγκα-
ταστήσουν απαξιωµένα συστήµατα είχατε, χωρίς όµως αποτέλε-
σµα, όπως υπάρχουν χρήµατα για τους στρατιωτικούς εξοπλισ-
µούς, για το ΝΑΤΟ, για τους εφοπλιστές, τους βιοµηχάνους και
τους τραπεζίτες, ενώ δεν υπάρχουν για την υγεία, για την παι-
δεία, για την ασφάλεια και την προστασία του λαού από τα φυ-
σικά φαινόµενα. Γι’ αυτό υπάρχει και ο «κόφτης» του κόστους-
οφέλους αλλά και η δαµόκλειος σπάθη της δηµοσιονοµικής πει-
θαρχίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να επιτυγχάνουµε τα µα-
τοβαµµένα πρωτογενή πλεονάσµατα. 

Γι’ αυτό λέµε ότι είστε συνένοχοι, γιατί όλοι µαζί αυτό το πλαί-
σιο το έχετε αποδεχθεί και το έχετε υπηρετήσει, είτε από θέσεις
κυβερνητικές είτε από θέσεις αντιπολίτευσης. 

Αλλά και από την άλλη µεριά, προκύπτει και µια διαδικασία του
να δίνετε κάλπικες υποσχέσεις στον λαό και τη νέα γενιά, µιλώ-
ντας για τι πράγµα; Για κοινωνικό κράτος. Ωραίο. 

Όµως αυτό το κράτος λειτουργεί και µπορεί, όπου θέλει, να
είναι επιλεκτικά ικανό να χρηµατοδοτεί και να στηρίζει τα επεν-
δυτικά σχέδια των επιχειρηµατικών οµίλων, να δηµιουργεί υπο-
δοµές απαραίτητες για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Είναι
επιλεκτικά ικανό να γονατίζει τον λαό από τη δυσβάσταχτη φο-
ρολογία. Είναι επιλεκτικά ικανό να εµπλέκεται στις ιµπεριαλιστι-
κές επιχειρήσεις.

Κι από την άλλη µεριά, είναι επιλεκτικά ανίκανο, συνένοχο για
να αντιµετωπίσει την ακρίβεια, για να ικανοποιήσει τις λαϊκές ανά-
γκες, για να προστατέψει τα δικαιώµατα του λαού και της νέας
γενιάς. Είναι επιλεκτικά ανίκανο να αντιµετωπίσει τις πληµµύρες,
να αντιµετωπίσει τις φωτιές και τους σεισµούς. 

Μιλάτε για κράτος δικαίου. Μόνο που αυτό το δίκαιο το δια-
µορφώνουν οι οικονοµικά ισχυροί, η αστική τάξη για τα συµφέ-
ροντά της, για να νοµιµοποιήσει την εκµετάλλευση, για να νοµι-
µοποιήσει τις ανισότητες, για να νοµιµοποιήσει τις αντιλαϊκές πο-
λιτικές, για να στοχοποιήσει τα συλλογικά δικαιώµατα, τη συνδι-
καλιστική δράση, τους αγώνες και τις απεργίες. 

Αυτό είναι το αντιλαϊκό, ταξικό δίκαιο, το δίκαιο του ισχυρού.
Κι αυτό το έχετε συνδιαµορφώσει όλοι σας. Αυτή είναι η κανονι-
κότητα της αστικής δικαιοσύνης, που επιτρέπει στον Μπάιντεν
από τη µια µεριά και στον Τραµπ από την άλλη να αθωώνουν, να
απαγορεύουν τις όποιες διώξεις για τους δικούς τους ανθρώ-
πους. 

Εξωραΐζετε την αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
λέγοντας στην πρόταση δυσπιστίας, «Η αποµάκρυνση της χώρας
από το ευρωπαϊκό θεσµικό και κοινωνικό κεκτηµένο έχει άµεση
και δραµατική επίπτωση». 

Αλήθεια; Ποιο είναι αυτό το ευρωπαϊκό κεκτηµένο το οποίο
θαυµάζετε; Είναι ευρωπαϊκό κεκτηµένο η συµµετοχή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις για το µοίρασµα
και το ξαναµοίρασµα των αγορών; Είναι ευρωπαϊκό κεκτηµένο η
µετατροπή της οικονοµίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε πολεµική
οικονοµία, µειώνοντας ακόµη περισσότερο τις δαπάνες για υγεία,
παιδεία, για να αυξηθούν οι εξοπλισµοί, να µατώνουν οι λαοί; 

Είναι το ευρωπαϊκό κεκτηµένο τα ευρωπαϊκά µνηµόνια; Είναι
ευρωπαϊκό κεκτηµένο η ενεργειακή φτώχεια; 

Είναι ευρωπαϊκό κεκτηµένο οι τροµονόµοι που στρέφονται
απέναντι στη ριζοσπαστική δράση και στοχοποιούν το ταξικό κί-
νηµα; Είναι ευρωπαϊκό κεκτηµένο, τέλος, το πλαίσιο προληπτικών
παρακολουθήσεων; Όλοι µπορούν να παρακολουθούνται, λέει η
Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τη νοµιµοποίηση και των διαφόρων λογι-
σµικών παρακολούθησης. 

Γι’ αυτό αυτή η αντιπολίτευσή σας είναι κάλπικη. Το µόνο δια-
κύβευµά της είναι πώς θα εγκλωβιστεί και θα χειραγωγηθεί η
λαϊκή δυσαρέσκεια για να διασφαλιστεί η συνέχιση της ίδιας αντι-
λαϊκής πολιτικής, παραδίδοντας το ένα κόµµα την Κυβέρνηση
στο άλλο, χωρίς να διαταραχθεί η πορεία αυτή. 
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Γιατί αυτό είναι το σχέδιο του αντιπάλου του λαού. Ποιο είναι
το σχέδιο του αντιπάλου του λαού; Να εναλλάσσονται οι διαχει-
ριστές και να συνεχίζεται η ίδια πολιτική, να γίνεται ακόµη πιο
αντιδραστικό το σάπιο σύστηµα. 

Άλλωστε και στο παρελθόν είχαµε δει αντίστοιχα φαινόµενα,
όπως για παράδειγµα µε επιχείρηµα την κάθαρση αυτό που έγινε
στην Ελλάδα τη δεκαετία του 1989. Το 1989, για το οποίο κάναµε
την αυτοκριτική µας ως κόµµα. Αντίστοιχα ήταν τα «Καθαρά
Χέρια» στην Ιταλία, που έφεραν στην εξουσία τον δισεκατοµµυ-
ριούχο Μπερλουσκόνι, επιχειρηµατία, ιδιοκτήτη µέσων µαζικής
ενηµέρωσης και ποδοσφαιρικών οµάδων. 

Άλλαξε τίποτα; Όχι. Γιατί η σήψη, η διαφθορά είναι συστατικό
στοιχείο του συστήµατος αυτού του εκµεταλλευτικού. Και βε-
βαίως δεν έχουµε, κύριε Μητσοτάκη, να κάνουµε µε µια ετερό-
κλητη συµµαχία. Συµπληρωµατικές δυνάµεις είναι αυτές που
υπογράφουν την πρόταση δυσπιστίας. Και είναι σύνηθες το φαι-
νόµενο αυτοί που εµφανίζονται ως αντίπαλοι, οι χθεσινοί, να µε-
τατρέπονται ξαφνικά σε σηµερινοί συγκυβερνήτες. Το παρά-
δειγµα της Γερµανίας είναι χαρακτηριστικό µε τη νέα κυβέρνηση
που ετοιµάζεται.

Σε αυτήν λοιπόν την κάλπικη αντιπαράθεση ο λαός και η νέα
γενιά πρέπει να γυρίσει την πλάτη του, αναδεικνύοντας τον µε-
γάλο ένοχο, που είναι το σύστηµα, το οποίο έχει ως ιερό δισκο-
πότηρο το κέρδος και στον βωµό του οποίου αυξάνεται η
εκµετάλλευση της εργατικής τάξης, θυσιάζονται τα εργατικά δι-
καιώµατα, θυσιάζεται η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών και στο
κυνήγι για τη µεγιστοποίηση του κέρδους καθηµερινά δηµιουργεί
νέα Τέµπη και προχωρά σε εγκλήµατα σε βάρος της ανθρωπό-
τητας µέσα από τις ιµπεριαλιστικές επιδροµές. 

Αυτό το σύστηµα έχει ως κεντρικό το εχθρικό αστικό κράτος
µε τους σάπιους θεσµούς και µηχανισµούς καταστολής και θω-
ράκιση της εξουσίας της αστικής τάξης. Είναι το αστικό πολιτικό
σύστηµα, το οποίο αγωνιά για την απρόσκοπτη συνέχιση της
αντιλαϊκής πολιτικής. 

Ψηφίζουµε λοιπόν την πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, στην αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης αλλά και πάνω από όλα δεσµευόµαστε ως ΚΚΕ να κλι-
µακώσουµε τις προσπάθειες για να πολλαπλασιαστούν και να
φουντώσουν οι εστίες αντίστασης και ανυπακοής. 

Τότε µόνο µπορεί να τιµωρηθούν παραδειγµατικά οι υπεύθυνοι
για το έγκληµα στα Τέµπη αλλά και να µην έχουµε νέα Τέµπη,
γιατί το οξυγόνο για τον λαό βρίσκεται στην πάλη, η οποία στο-
χοποιεί το κέρδος και η οποία µπορεί να φέρει τα κάτω πάνω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

για να έχετε µια εικόνα του προγραµµατισµού, να σας πω ότι θα
µιλήσουν τώρα δύο συνάδελφοι, ο κ. Παπαδάκης και η κ. Πέρκα
και µετά θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής κ. Στυλιανίδης.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαδάκης από την Ελληνική Λύση.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ πραγµατικά απορώ γιατί ο κ. Βορίδης µαλώνει την Αντι-

πολίτευση και γιατί σηκώνει τους τόνους. Εδώ σας έχουν κάνει
δύο δώρα, δηλαδή πήραν ένα πλυντήριο, κατά πάσα πιθανότητα
Siemens, σας βάλανε µέσα, σας ξεπλύνανε και τους µαλώνετε
και από πάνω, αντί να τους πείτε και ευχαριστώ. 

Σας έφερε χθες το ΠΑΣΟΚ µια προανακριτική για το πληµµέ-
ληµα της παράβασης καθήκοντος, πλαίσιο ποινής µε την εξύ-
βριση και τη συκοφαντική δυσφήµιση για την αλλοίωση του
χώρου του εγκλήµατος, που πλέον η δικαιοσύνη -γιατί λέµε να
το αφήσουµε στη δικαιοσύνη- δεν έχει τα στοιχεία τα απαιτού-
µενα για να έχει µια δίκαιη απόφαση. Ο κ. Τριαντόπουλος φέρεται
ότι τέλεσε το άρθρο 134 του Ποινικού Κώδικα, κακούργηµα, σφε-
τερισµός της δηµόσιας εξουσίας. Τα είπαµε εχθές, δεν θα λέµε
πάλι τα ίδια σήµερα. 

Με αυτό το αδίκηµα, αν συµπεριλαµβανόταν µέσα στην πρό-
ταση, θα είχαµε το νοµικό έρεισµα, διότι ως προκαταρκτική
έχουµε καθήκοντα και αρµοδιότητες εισαγγελέα, να ανοίξουµε
τα τηλέφωνα, σύµφωνα µε το άρθρο 156 παράγραφος 4 του Κα-
νονισµού της Βουλής. Αυτό δεν θέλουµε όλοι; Να ανοίξουµε τα
τηλέφωνα του Μητσοτάκη, του Τριαντόπουλου, όλων των υπευ-

θύνων. Με αυτή τη διάταξη θα µπορούσαµε να το κάνουµε. Βε-
βιασµένες κινήσεις µόνο προς εντυπωσιασµό, πολιτικό όφελος
άγρα ψήφων, ουσία µηδέν. 

Εµάς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελληνική
Λύση δεν µας ενδιαφέρει για αυτή την υπόθεση ούτε το πολιτικό
κόστος ούτε το πολιτικό όφελος. Εµάς µας ενδιαφέρει να δικαιω-
θούν οι πενήντα επτά ψυχές. Μας ενδιαφέρει να δικαιωθούν οι
µανάδες, οι γονείς, οι συγγενείς. Μας ενδιαφέρει να πάνε φυλακή
όσοι ευθύνονται, όσο ψηλά και αν είναι, για τον σιδηρόδροµο
Αφρικής που έχετε φτιάξει. 

Σήµερα η Αντιπολίτευση σας κάνει ακόµα ένα δώρο, σας κάνει
ένα δώρο µε αυτήν την πρόταση µοµφής. Τώρα που είστε κάτω
και τρώτε «ξύλο» -πολιτικό εννοώ, µην παρεξηγηθώ- σας δίνει σα-
νίδα σωτηρίας και σας βγάζει στον αφρό. Θα σας συσπειρώσει.
Θα δείτε πάλι εδώ εκατόν πενήντα οκτώ ή εκατόν εξήντα µε τους
υπόλοιπους. Θα χειροκροτιέστε µεταξύ σας. Και η πρόταση δυ-
σπιστίας θα µετατραπεί σε ψήφο εµπιστοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, αυτοί που καταθέσατε
την πρόταση δυσπιστίας, «είναι αργά για δάκρυα, Στέλλα». Εί-
χατε την ευκαιρία να ρίξετε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη µε τον
γάµο των οµοφυλοφίλων, όπου το ένα τρίτο δεν ψήφισε το νο-
µοσχέδιο, αλλά εσείς προτάξατε τους ΛΟΑΤΚΙ και τους τρανς,
αντί των πενήντα επτά ψήφων. Δεν θα περνούσε το νοµοσχέδιο
το συγκεκριµένο. Και την επόµενη µέρα θα καταθέταµε όλοι πρό-
ταση δυσπιστίας µε το ίδιο ακριβώς αντικείµενο. Να δω τότε οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που δεν ψήφισαν το νοµοσχέ-
διο, αν θα στήριζαν την πρόταση δυσπιστίας ή όχι.

Εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ, που κόπτεστε για τον άθλιο σιδηρόδροµο,
ακούστε το εξής. Υπάρχει ένας παίκτης εκεί στον ΠΑΟΚ, ένας πι-
τσιρικάς, ο οποίος είναι πολύ καλός και έφυγε στην Αγγλία και
λέγεται Στέφανος Τζίµας. Ξέρετε πόσο κάνει η µεταγραφή του;
Κάνει 30 εκατοµµύρια περίπου. Και εσείς πουλήσατε τον ελλη-
νικό σιδηρόδροµο 45 εκατοµµύρια. Και αν βάλουµε µέσα και την
προίκα που είχε το αποθεµατικό και αν βάλουµε και τις επιχορη-
γήσεις εκατοµµυρίων ευρώ σε άγονες γραµµές -που τα τρένα σε
άγονες γραµµές δεν πάνε, στον Έβρο έχουµε να δούµε είκοσι
χρόνια τρένο- βγήκε πολύ πιο φτηνά. 

Έχετε καταλάβει τι κάνατε στον ΣΥΡΙΖΑ; Έχετε καταλάβει ότι,
µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία, δεν υλοποιήσατε την
717 που θα έπρεπε να παραδοθεί µέσα σε δύο χρόνια, το 2016;
Όταν µιλάµε για τους άλλους, καλό είναι να κοιτάµε τη δικιά µας
την καµπούρα πρώτα, να κοιτιόµαστε στον καθρέφτη, να µετριό-
µαστε και µετά τους υπολοίπους. Ένα και το αυτό είστε, Νέα Δη-
µοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, µια αγκαλιά. Φέρατε µαζί τα funds
που ληστεύουν τους Έλληνες πολίτες. 

Οι ανατοκισµοί τρέχουν και δεν ξέρουµε πόσο έχουν φτάσει
τα δάνεια. Παίρνει κάποιος εκατό χιλιάρικα και µε τους τόκους
φτάνει τα τριακόσια χιλιάρικα, που οι τόκοι είναι πολύ παραπάνω
από το κεφάλαιο. Ληστεύουν τους Έλληνες. Παίρνουν τις πρώτες
κατοικίες. Πέντε στα δέκα νοµοσχέδια τα στηρίζετε και η ζωή συ-
νεχίζεται, κάνετε αντιπολίτευση. 

Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη σήµερα να λέει ότι: «Την 717 την
υλοποιήσαµε και παραδόθηκε τον Σεπτέµβρη του 2023». Πρόκει-
ται για ωµό ψέµα στον ναό της δηµοκρατίας. Λειτουργεί η τηλε-
διοίκηση σε όλον τον σιδηρόδροµο σήµερα που µιλάµε; Λει-
τουργεί το ΕTCS, που αν υπήρχαν αυτά τα συστήµατα ασφα-
λείας, η αυτόµατη πέδηση, δεν θα γινόταν αυτό που έγινε; Λει-
τουργεί το GSMR σήµερα, η επικοινωνία µεταξύ των σταθµαρχών
µε τους οδηγούς; Ούτε οι µηχανοδηγοί µεταξύ τους δεν µπορούν
να µιλήσουν, ούτε τότε µπορούσαν να µιλήσουν. Αυτά δεν είναι
αντικείµενο και περιεχόµενο της 717; Υλοποιήθηκαν αυτά; Πώς
έρχεται και λέει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός «εµείς παραδώσαµε και
υλοποιήσαµε την 717»;

Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη, επίσης, να λέει ότι ο σιδηρόδροµος
θα είναι ασφαλής το 2027. Μάλιστα! Τότε γιατί από το 2023 και
µετά βάζουν κόσµο µέσα; Γιατί βάζουν κόσµο στα φέρετρα; Διότι
στα φέρετρα τον βάζουν τον κόσµο. Αυτό είναι ξεκάθαρη έκθεση
σε κίνδυνο. Τυποποιείτε νοµοτυπικά το αδίκηµα -το έγκληµα- του
άρθρου 306 του Ποινικού Κώδικα. Ένας εισαγγελέας -όχι δύο,
ένας εισαγγελέας- υπάρχει για να σταµατήσει αυτό που συµβαί-
νει σε αυτή τη χώρα;
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Ήρθε ο κ. Βορίδης χθες και τι µας είπε; Μας είπε ότι την
εντολή για το µπάζωµα, λέει, δεν την έδωσε ο Τριαντόπουλος,
την εντολή για το µπάζωµα την έδωσε η Πυροσβεστική. Και ποιος
πλήρωσε τον εργολάβο, τον Πανδρεµµένο, που µπήκε µέσα µε
τριάντα φορτηγά και πήρε τόνους χώµατα, µαζί µε τα υπολείµ-
µατα των αθώων αυτών ανθρώπων; Το Υπουργείο Ανάπτυξης; Το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Και γιατί το πλήρωσε το Υπουργείο Κλι-
µατικής Κρίσης, αφού ήταν εντολή της Πυροσβεστικής; Να προ-
σέχουµε λίγο τι λέµε εδώ πέρα. 

Λέτε, η Νέα Δηµοκρατία, ότι ο κόσµος στις 28 Φεβρουαρίου
ζήτησε έναν καλύτερο σιδηρόδροµο, για αυτό βγήκε. Λέτε ότι ζή-
τησε δικαιοσύνη, και το µήνυµα ήταν στη δικαιοσύνη όχι στην Κυ-
βέρνηση. Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε. Μια χαρά καταλαβαί-
νετε, αλλά είστε «µάνα» στο να κάνετε το άσπρο µαύρο και το
ψάρι κρέας. 

Ο κόσµος είπε και το µήνυµα ήταν «πάτε σπίτι σας, φτάνει, κα-
ταστρέψατε τη χώρα». Ο κόσµος είπε να πάνε φυλακή τα πολι-
τικά πρόσωπα που ευθύνονται. Κανένας για τη Siemens, κανένας
για το Μάτι, κανένας για τη Μάνδρα, κανένας για τα Τέµπη, αυτό
λέει ο κόσµος. Ο κόσµος βγήκε γιατί δεν δώσατε 40.000 ευρώ να
φτιαχτεί η τηλεδιοίκηση που είχε καεί από το 2019 στο σηµείο
εκείνο που έγινε το έγκληµα. Για 40.000 ευρώ πέθαναν τα παιδιά
µας στα Τέµπη. Ο κόσµος βγήκε γιατί τα 40.000 ευρώ δεν τα βρή-
κατε να τα δώσετε, αλλά τα 700 χιλιάρικα για το µπάζωµα τα βρή-
κατε την επόµενη µέρα. 

Ο κόσµος βγήκε γιατί φάγατε τα δισεκατοµµύρια, και σιδηρό-
δροµο µέχρι σήµερα δεν έχουµε. Ο κόσµος βγήκε γιατί παρενέβη
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός για να φύγει η δικογραφία από τον φυ-
σικό δικαστή και να πάει στον εφέτη ανακριτή, ο οποίος ξέχασε
να συµπεριλάβει µέσα στη δικογραφία εξακόσιες εβδοµήντα χι-
λιάδες βιντεοληπτικό και ηχητικά. 

Ο κόσµος βγήκε γιατί ο Πρωθυπουργός χτυπιόταν όταν έγινε
το έγκληµα ότι η πυρόσφαιρα ήταν από τα έλαια σιλικόνης, και
τώρα τον παραπλανήσανε. Ο κόσµος βγήκε γιατί µετά από δύο
χρόνια µετά την πρώτη διαδήλωση, τώρα τον Ιανουάριο, ο κ. Μη-
τσοτάκης ευχήθηκε στον Σρόιτερ να του βγει βίντεο, και βγήκε
το τζίνι, ο Καπερνάρος, και του έφερε το βίντεο σε τρεις ηµέρες,
που το βρήκε στα σκουπίδια. 

Ποιον κοροϊδεύουµε εδώ µέσα τώρα; Ο κόσµος βγήκε για το
θάψιµο των δικογραφιών, που είναι από τον Ιούλιο του 2024 και
φτάσαµε στο 2025, που αν δεν γινόταν τον Ιανουάριο αυτό που
έγινε, πάλι αραχνιασµένη θα ήταν η δικογραφία. Ο κόσµος βγήκε
για τη γελοία εξεταστική επιτροπή που στήσατε, που έφταιγε
µόνο ο σταθµάρχης και κανένας άλλος. 

Ο κόσµος βγήκε για τις προκλητικές δηλώσεις στελεχών σας,
που αντί να σιωπήσετε, να κατεβάσετε το κεφάλι και τουλάχιστον
να µη µιλάτε, µιλάτε κιόλας προκλητικά και χειροκροτούσατε εδώ
πέρα τον κ. Καραµανλή, και τον χειροκροτούσε απροκάλυπτα και
η ίδια εξεταστική επιτροπή και το προεδρείο της, το οποίο θα
αποφάσιζε υποτίθεται ακραιφνώς για το αν έχει ευθύνη ή όχι ο
Καραµανλής. 

Και µετά λέτε: «Για ποια συγκάλυψη µιλάτε;». Δηλαδή άµα θέ-
λατε να συγκαλύψετε, τι θα κάνατε; Άµα θέλατε να συγκαλύψετε,
τι θα κάνατε! Θα εξαφανίζατε τα πτώµατα; Τι θα κάνατε; Στις 28
Φεβρουαρίου αυτοί που βγήκαν φώναξαν για δικαιοσύνη, που
εσείς τη στερείτε από αυτούς. Έχετε στρεβλώσει τη δικαιοσύνη
και πλέον δεν έχετε νοµιµοποίηση.

Να σας το πω και νοµικά, µπας και το καταλάβετε καλύτερα.
Άρθρο 52 του Συντάγµατος: «Η ελεύθερη και ανόθευτη εκδή-
λωση της λαϊκής θέλησης ως έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας
τελεί υπό την εγγύηση όλων των λειτουργών της πολιτείας που
έχουν υποχρέωση να τη διασφαλίζουν σε κάθε περίπτωση». 

Ο κυρίαρχος λαός µίλησε, εκδηλώθηκε ανόθευτα, ακοµµάτι-
στα, ακηδεµόνευτα και αντί να διασφαλίσετε αυτήν τη θέλησή
του διά της παραιτήσεώς σας, εσείς κάνετε ότι δεν καταλαβαί-
νετε. Έχετε κατορθώσει ο κόσµος πλέον να µην εµπιστεύεται
τους θεσµούς, τη δικαιοσύνη. Επικίνδυνο. Η ίδια η δικαιοσύνη διά
της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων µιλά ξεκάθαρα για πα-
ρέµβαση από τον Πρωθυπουργό. Η Ένωση Διοικητικών Δικαστών
αφήνει αιχµές για δικαιοσύνη και κράτος δικαίου. Η ίδια η Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας, η κ. Σακελλαροπούλου, αφήνει αιχµές

για δικαιοσύνη και εύχεται ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη. Γιατί εύ-
χεται;

Έχετε καταφέρει να συγκρουστούν οι εξουσίες µεταξύ τους,
η εκτελεστική µε τη δικαστική εξουσία. Ο πολίτης έχει χάσει δι-
καίως την εµπιστοσύνη του προς τους θεσµούς. Έχει κλονιστεί
ανεπανόρθωτα το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, αλλά εσείς έχετε
γαντζωθεί στην εξουσία και δεν την αφήνετε για έναν µόνο λόγο.
Κυβέρνηση που λυσσά να µείνει στην εξουσία ενώ η κοινωνία δεν
τη θέλει, ενώ η δικαιοσύνη την αµφισβητεί, τότε φοβάται τη φυ-
λακή και η υγρασία αρχίζει και µυρίζει πλέον για µερικούς στην
Κυβέρνηση.

Έχετε καταφέρει να αποµονώσετε τη χώρα. Τα χαλάσατε µε
τη Ρωσία, τα χαλάσατε µε την Αµερική. Η Ευρώπη κάνει συνό-
δους, δεν µας καλεί, αλλά καλεί την Τουρκία. Χρησιµοποίησαν
τον Μητσοτάκη για να φέρει τη woke ατζέντα, να την ενισχύσει,
τον χρησιµοποίησαν και τον πέταξαν. 

Όλα αυτά έχουν υπογραφή Μητσοτάκη και Νέας Δηµοκρατίας,
επικίνδυνα παιχνίδια που σέρνουν από πίσω όλους τους Έλληνες
και όλες τις Ελληνίδες. Η µοναδική δύναµη εδώ µέσα, ένα κόµµα
4,5% είµαστε εµείς που διατηρούµε σχέσεις και µε την Αµερική
και µε τη Ρωσία, όχι όµως επειδή αγαπάµε την Αµερική και τη
Ρωσία περισσότερο από την Ελλάδα, αλλά γιατί υποστηρίζουµε
το εθνικό συµφέρον και η υποστήριξη του εθνικού συµφέροντος
επιβάλλει να τα έχεις καλά µε τις υπερδυνάµεις. Δεν χρειάζεται
να έχεις τελειώσει κάποιο πανεπιστήµιο για να τα γνωρίζεις όλα
αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
χάσαµε ακόµα µια ευκαιρία. Η Αντιπολίτευση κινήθηκε τυπικά και
όχι επί της ουσίας και το µοναδικό πλεονέκτηµα το κάναµε µει-
ονέκτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ενηµερώνω τους κυρίους συναδέλφους ότι γύρω στις έντεκα
θα σας δώσουµε προγραµµατισµό για όλη τη διάρκεια της συνε-
δρίασης.

Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα από τη Νέα Αριστερά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ο Πρωθυπουργός της χώρας

ξεπέρασε τα όρια. Μάλλον έχει χάσει την ψυχραιµία του και είναι
πολύ λογικό. Πάνω από ένα εκατοµµύριο πολίτες βγήκαν στον
δρόµο. Δεν µπορεί να µακροηµερεύσει µια κυβέρνηση έτσι και
σήµερα αυτό που κάνει ο Πρωθυπουργός είναι να επιβεβαιώνει
το καθεστώς που έχει δηµιουργήσει µε την Κυβέρνησή του. Κα-
ταστολή. Δεν γλιτώνετε µε την καταστολή. 

Μας είπε, λοιπόν, ότι πέρσι έγινε πρόταση µοµφής για µια µο-
νταζιέρα που ουδέποτε υπήρξε. Τα ψέµατα έχουν κοντά ποδάρια.
Οι συνοµιλίες που παραδόθηκαν στη δικαιοσύνη πραγµατικά
ήταν πλήρεις. Αυτό, όµως, που κυκλοφόρησε στα µέσα ήταν προ-
φανώς µονταζιέρα. Αποδείχτηκε, όµως επιµένετε να λέτε ότι δεν
ίσχυε αυτό. Δηλαδή την ώρα που οι συγγενείς έψαχναν τους δι-
κούς τους ανθρώπους και η κοινωνία ήταν σε σοκ, κάποιοι παρα-
ποιούσαν τις συνοµιλίες, τις οποίες πήραν παρανόµως από τον
ΟΣΕ, του οποίου διευθύνων παραµένει ο κ. Τερεζάκης που ευθύ-
νεται για όλα αυτά. Τα είπαµε χθες, δεν θα τα επαναλάβω. Δεν
απαντάει κανείς γιατί παραµένει στη θέση του. Μια χαρά τα πήγε;
Μάλλον.

Προφανώς ο κ. Μητσοτάκης και την τωρινή πρόταση µοµφής
-ακούσαµε και τον κ. Βορίδη- δεν την καταλαβαίνει, δεν καταλα-
βαίνει πώς άλλαξαν οι συνθήκες. Μάλλον δεν καταλαβαίνει πώς
βλέπει ο κόσµος και η κοινωνία, να µην πω εµείς, την Κυβέρνησή
του. Ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε ότι όλα είναι µύθοι, φαντασιώσεις
και θεωρίες συνωµοσίας. Επιµένει. Όσο και να έρχεται µια από-
δειξη για όλα αυτά που κατά καιρούς έχει πει, όσο και αν φαίνεται
είτε ψευδόµενος είτε «παραπλανηµένος» -σε πάρα πολλά εισα-
γωγικά-, επιµένει σε θεωρίες συνωµοσίας. Αντί να έλθει σήµερα
απολογούµενος, ήλθε πάλι και άρχισε να µοιράζει ευθύνες σ’
όσους κυβέρνησαν πριν απ’ αυτόν, πάντως σε οποιονδήποτε
άλλον εκτός από το να καθίσει να αναµετρηθεί µε τις δικές του
ευθύνες. 
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Βεβαίως υπάρχουν ευθύνες διαχρονικές, αλλά υπενθυµίζω ότι
η παράταξή σας ήταν αυτή που κυβέρνησε τα περισσότερα χρό-
νια τη χώρα. Δισεκατοµµύρια για τον σιδηρόδροµο και σιδηρό-
δροµο δεν είχαµε ποτέ, µόνο διορθώσεις δηµοσιονοµικές από
την Ευρώπη. Λειτουργικό έλλειµµα στον ΟΣΕ 10 δισεκατοµµύρια
και κανείς δεν έχει απολογηθεί γι’ αυτό. Δάνεια δισεκατοµµυρίων
που φορτώθηκαν µετά στο ελληνικό χρέος και κανείς δεν µιλάει
γι’ αυτά. Εταιρείες που ιδρύθηκαν, πολλές εταιρείες που είχαν
χιλιάδες προσλήψεις, διοικητικά συµβούλια, κόστος λειτουργίας
και διοικητικό χάος και βεβαίως µια πολυδιάσπαση στο τέλος
όλων αυτών µε τεράστια χρέη και κρατικές ενισχύσεις, όπως
ήταν η ΤΡΑΙΝΟΣΕ ήδη από το πρώτο µνηµόνιο και µην το ξανα-
κούσω αυτό.

Στην εξεταστική επιτροπή καταθέσαµε έναν κατάλογο έργων
τα οποία ξεκίνησαν πριν από πολλά χρόνια, κατασπαταλήθηκε
χρήµα και τελείωσαν µετά από είκοσι χρόνια, όσα τελείωσαν.
Μας θυµίζει κάτι όλο αυτό; Εγώ θα έλεγα ότι η ιστορία του σιδη-
ροδρόµου και η κατάρρευσή το προσοµοιάζει, περιγράφει την
κατάρρευση της χώρας, το πώς φτάσαµε στην πτώχευση. Είναι
ένα πολύ καλό παράδειγµα για ανάλυση και αποφυγή. Απ’ ό,τι
βλέπω, δεν την έχετε κάνει αυτήν την άσκηση.

Ακούστε λίγο, κύριοι συνάδελφοι. Όταν λέµε «όλοι φταίµε, όλοι
φταίνε» και αυτό δεν ποσοστοποιείται, µεταµορφώνεται αυτοµά-
τως σε «όλοι ίδιοι είναι» και αυτό είναι πολύ επιβλαβές για τη δη-
µοκρατία. Αν θέλουµε δηλαδή να βρούµε τον περισσότερο ή τον
λιγότερο ένοχο για τα χάλια του σιδηροδροµικού δικτύου και του
ΟΣΕ, πρέπει να ακολουθήσουµε το χρήµα, όπως λένε οι Αµερι-
κάνοι. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι έγινε την τετραετία 2019-2023 µε στοιχεία.
Χθες κατέθεσα πολλά. Σε ό,τι αφορά τα σιδηροδροµικά έργα,
δεν είχαµε απλά µια επιβράδυνση, είχαµε πέδηση στα όρια της
κατάρρευσης. Έχουµε πάρα πολλές ερωτήσεις γι’ αυτό. Η ΕΡ-
ΓΟΣΕ βρισκόταν σε χειµερία νάρκη, µε απίθανες εξαγγελίες για
έργα 3,5-4 δισεκατοµµύρια ετησίως, όταν η απορρόφηση ήταν
σε χαµηλά ιστορικά για την ΕΡΓΟΣΕ 40 µέχρι 50 εκατοµµύρια. Η
απορρόφηση το ’20 είναι µακράν η χαµηλότερη από την ίδρυση.
Ήταν 45 εκατοµµύρια, τα οποία αφορούσαν όλα απευθείας ανα-
θέσεις, δηλαδή όχι από κοινοτικά κονδύλια, αλλά από τον κρατικό
προϋπολογισµό. 

Σύµβαση 717: Τη λέµε, την ξαναλέµε. Δίνουµε στοιχεία. Ακού-
στε να δείτε. Προχώρησε ο πολιτισµός. Εκεί που είχαν από την
αρχαιότητα µία µονάδα µέτρησης, φτάσαµε σήµερα να υπάρχει
µία µονάδα µέτρησης για την πρόοδο µιας σύµβασης. Αυτό δεν
είναι τίποτε άλλο από επιµετρήσεις, πιστοποιήσεις, ανακεφαλαι-
ωτικούς πίνακες. Τέλος. 

Άλλα µας έλεγε ο κ. Καραµανλής στην εξεταστική, άλλα ο κ.
Γεραπετρίτης και άλλα λέει ο κ. Σταϊκούρας, άλλα λέει ο καθένας
σας στα κανάλια. Τα κατέθεσα χθες και θα σας τα ξαναφέρω ένα-
ένα. Αποφάσεις του διοικητικού συµβουλίου της ΕΡΓΟΣΕ της
δικής σας διακυβέρνησης. Δεν µπορείτε να τα αµφισβητήσετε.
Τον Μάιο του ’19 72,04% η εξέλιξη, τον Μάρτιο του ’20 74%, δη-
λαδή 2% πρόοδος, τον Φεβρουάριο του ’23 77%. Σε τρία χρόνια
είχε προχωρήσει 3%. 

Να µην πούµε για το GSM-R -γιατί και αυτό το ακούµε-, το
οποίο παραδόθηκε το ’18 έτοιµο, πιστοποιήθηκε -δεν ξέρουµε
γιατί- τέσσερα χρόνια αργότερα, το ’22, και δεν λειτουργεί
ακόµα. Γιατί δεν λειτουργεί; Αν λειτουργούσε, θα µπορούσαν και
οι µηχανοδηγοί να ακούσουν τους σταθµάρχες. Μάλλον η Ηelle-
nic Τrain εκεί αντιδρά. 

Έρχεται το 2023 και συµβαίνει ένα τραγικό, ένα αδιανόητο, ένα
αναιτιολόγητο έγκληµα των Τεµπών. Δύο τρένα συγκρούονται
ενώ κινούνται, ενώ υπάρχει διπλή σιδηροδροµική γραµµή. Είναι
το χρονικό ενός προαναγγελθέντος δυστυχήµατος, γιατί οι προ-
ειδοποιήσεις ήταν πολλές και από πολλές µεριές. Όλοι µιλούσαν
για θέµατα ασφάλειας και κατάρρευσης του σιδηροδρόµου.
Έχουµε, λοιπόν, από τη µια προειδοποιήσεις και από την άλλη
µια κυνική αδιαφορία, εγκληµατική παραµέληση, µε αποτέλεσµα
να µη ληφθεί καµία µέριµνα και να µην υπάρχει καµία δικλίδα
ασφαλείας, από την πιο απλή, να έχεις έναν εκπαιδευµένο σταθ-
µάρχη, να έχεις έναν δεύτερο σταθµάρχη, να έχεις έναν κλει-
δούχο, γιατί εκεί είχε κλείσει η διαγώνιος, από τον Νοέµβριο του

’22 όµως έµεινε ξεκλείδωτη κι έτσι µπήκε το τρένο. Υπάρχουν
πολλές µαρτυρίες. Μιλάµε για τα πιο απλά έως τα πιο σύγχρονα
συστήµατα. 

Ακούστε, συνάδελφοι. Τα τρένα δεν έπεφταν το ένα πάνω στο
άλλο όταν η χώρα είχε µονή γραµµή και χειροκίνητα συστήµατα.
Τώρα το έµπειρο προσωπικό µειώθηκε, έχουµε προδήλως παρά-
νοµες µετατάξεις, όπως του µοιραίου σταθµάρχη, ό,τι χαλούσε
δεν φτιαχνόταν, ό,τι έλειπε δεν γινόταν. Το «πάµε κι όπου βγει»
έγινε ο κανόνας.

Και σήµερα, λυπάµαι που το λέω, η κατάσταση είναι χειρότερη
από εκείνο το βράδυ του Φλεβάρη του 2023. Και είναι χειρότερη
γιατί µειώνεται ακόµη το προσωπικό, δεν λειτουργούν τα συστή-
µατα, δεν έχει υπάρξει καµία βελτίωση. Και αυτό αποτυπώνεται
και στο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Το έγκληµα των Τεµπών απο-
τελεί µια συλλογική πληγή. Από εκείνο το σηµείο όλα άλλαξαν.
Αυτό που θέλουµε όµως να τονίσουµε µε κάθε τρόπο είναι ότι
είναι καθήκον του κράτους να διασφαλίσει το βέλτιστο δυνατό
επίπεδο ασφάλειας. 

Για τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ τα είπαµε αλλά θα τα ξαναπώ. Δεν µπο-
ρείτε να επιχαίρετε για έναν οργανισµό που τον φτιάξατε και ήταν
ένα χαρτί, ένα ΦΕΚ. Μετά από τόσους µήνες, τον Σεπτέµβρη του
2023 απέκτησε διοίκηση, µετά από άλλους µερικούς µήνες απέ-
κτησε µόλις δύο διερευνητές και δε µπορούσε να λειτουργήσει.
Κάνατε ό,τι ήταν δυνατό για να µη λειτουργήσει. Ο αρµόδιος
αντιπρόεδρος για τα σιδηροδροµικά απευθύνθηκε στον Ευρω-
παϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων, τον ERA. Αυτό σας ξέφυγε
γιατί βλέπω ότι το πόρισµα του Μετσόβιου Πολυτεχνείου δεν εµ-
φανίζεται ακόµα. Γιατί άραγε; Έπεσαν πιέσεις και στον ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ και φάνηκε και από τις δηλώσεις του, όχι από το πόρισµα. 

Το ακούσαµε και σήµερα, το ακούµε και το ξανακούµε. Πού
στηρίζεται το συµπέρασµα περί µη κυβερνητικής εντολής; Και θα
εξηγήσω τι λέω. Το πόρισµα βασίζεται σε επιστηµονικά δεδο-
µένα. Είναι µία επιτροπή που δεν αποδίδει ευθύνες πραγµατικά.
Είναι επιστηµονική. Για να δει την ανάφλεξη κάνει τα πειράµατα
κ.τ.λ..Το ότι δεν υπήρχε κυβερνητική κεντρική εντολή από ποια
επιστήµη προσδιορίζεται; Από ποια έρευνα; Δεν απαντάει κανείς
γι’ αυτό. Αυτό είναι ένα συµπέρασµα που βγήκε, µια υποθετική
κρίση ότι προφανώς δεν υπήρχε, κάποιον ρωτήσαµε κ.τ.λ.. Δεν
ξέρετε, λοιπόν, πώς έγινε το µπάζωµα και γιατί έγινε, αν υπήρχε
εντολή. Δεν υπήρχε εντολή. Έγινε από µόνο του. Έφυγαν οι
µπουλντόζες µόνες τους. Όµως δόθηκαν 650.000. Ούτε αυτό το
ξέρουµε; Ο κ. Μητσοτάκης δεν έχει ιδέα προφανώς γιατί δεν έχει
ιδέα ποτέ για τίποτα. Το λέτε και µε καµάρι σαν να είστε περή-
φανοι για το µπάχαλο που περιγράφεται σε αυτό το πόρισµα για
το επιτελικό σας κράτος. Λέτε, δηλαδή, ότι τα κυβερνητικά στε-
λέχη ήταν απλοί παρατηρητές. Και καµαρώνετε γι’ αυτό, προφα-
νώς γιατί µάλλον θεωρείτε ότι είναι καλύτερα να είσαι άχρηστος
παρά να είσαι ένοχος. Πάντως και ως παρατηρητές τα πήγατε
πολύ καλά γιατί η αλήθεια είναι ότι ο τόπος του εγκλήµατος έγινε
λαµπίκο, όπως ήταν η εντολή και έχει καταγραφεί.

Υπήρχε ένα έργο συλλογής στοιχείων, ιχνών, πειστηρίων. Ο κ.
Τριαντόπουλος δεν το έκανε αυτό. Είχε άλλη δουλειά να κάνει
για καλό σκοπό να µπαζώσει κ.τ.λ.. Υπάρχει όµως και σχέδιο δια-
χείρισης ανθρώπινων απωλειών. Εσείς πια που τα κάνετε όλα
σωστά, αυτό γιατί δεν τηρήθηκε; Ποιος τα µάζεψε αυτά; Θα σας
πω εγώ ποιος. Το λέει και το πόρισµα. Οι οικογένειες των θυµά-
των και οι πραγµατογνώµονες. Αυτοί έβρισκαν τους ιστούς και
τα κόκκαλα των ανθρώπων από εδώ και από εκεί. Δεν τα βρήκε
καµία Κυβέρνηση και κανένας υπεύθυνος που ήταν εκεί. Κι αυτό
βέβαια αναφέρεται στο πόρισµα. Και µιλάνε για ένα τιτάνιο έργο
που έκαναν οι οικογένειες και τους ευχαριστούµε πολύ. Και να
ζητήσουµε και συγγνώµη. 

Και έρχεται µετά το πόρισµα και συνεχίζει και πάει και το άλλο
αφήγηµα. Δεν ήταν τα έλαια σιλικόνης, λέει. Υπήρχε εύφλεκτο
υλικό που δεν ξέρουµε ποιο είναι. Πώς να ξέρεις πού είναι αφού
έχει καθαρίσει ο τόπος. Δεν υπάρχει κανένα τεκµήριο. Και βγαίνει
και λέει ο Πρωθυπουργός «εντάξει, λάθος έκανα. Παραπλανή-
θηκα. Σας παραπλάνησα γιατί έτσι µε ενηµέρωσαν. Αυτή την πλη-
ροφόρηση είχα». Από ποιον; Από την Πυροσβεστική, που το
πόρισµα της Πυροσβεστικής είναι µία σελίδα όχι ολόκληρη. Και
έφυγε γιατί πήρε εντολή να φύγει. Και από την Hellenic Train η
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οποία πρέπει να οµολογήσουµε -το παρακολουθούµε- ότι είχε
µια πολύ διακριτική µεταχείριση από το αρµόδιο Υπουργείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Λίγο ακόµα θέλω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στα δώδεκα λεπτά,

παρακαλώ.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, ναι.
Αποφάσισε εκ νέου εξαίρεση απ’ τα δικαιώµατα επιβατών στα

σιδηροδροµικά. Μόνο στην Ελλάδα γίνεται αυτό. Έδωσε επιδό-
τηση για άγονες γραµµές για δεκαπέντε χρόνια. Πρωτοφανές
στην Ευρώπη σε µη κρατική σιδηροδροµική εταιρεία. Και φρό-
ντισε συγχρόνως να εξαλείψει υποχρεώσεις της εταιρείας 600
εκατοµµυρίων ευρώ αλλά και την υποχρέωση του δηµοσίου να
εξασφαλίσει την ασφάλεια του δικτύου µε τα συστήµατα. Σε
σχέση µε το έγκληµα των Τεµπών η Hellenic Train είναι αντιµέ-
τωπη µόνο µε πληµµελήµατα. Νοµίζω ότι ήρθε ο καιρός µετά τα
φορτία και όλα αυτά να µπει στο κάδρο στα πολύ σοβαρά.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Ανακαλύψατε σή-
µερα το βαθύ κράτος. Σας διέφυγε ότι η παράταξή σας το έχει
στήσει αυτό; Ότι έχει κυβερνήσει τα πιο πολλά χρόνια σε αυτή
τη χώρα; Όπως καταλάβαµε όµως εντοπίσατε και το πρόβληµα
ότι είναι δηµόσιοι υπάλληλοι. Όχι ότι αποσύρεται το κράτος από
παντού. Όχι ότι αποψιλώνεται η δηµόσια διοίκηση. Όχι ότι εκχω-
ρείτε τα πάντα σε ιδιώτες που είναι φίλα προσκείµενοι στην Κυ-
βέρνησή σας. Και αν στα Τέµπη για την Κυβέρνηση είχαµε
διαχρονικές αστοχίες που συναντήθηκαν µε ανθρώπινα λάθη, για
οτιδήποτε άλλο που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες πολίτες ξέρετε
ποιος φταίει; Οι εξωγενείς παράγοντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Καµία ευθύνη για την ακρίβεια
στην ενέργεια, καµία στα κέρδη ρεκόρ των εισηγµένων και των
τραπεζών, καµία ευθύνη για τις υποκλοπές, καµία ευθύνη για την
συγκάλυψη στην Πύλο, για τη συγκάλυψη των Τεµπών. Είστε µια
Κυβέρνηση άµοιρη ευθυνών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ! Όταν
λέµε «παρακαλώ», λέτε την τελευταία φράση. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Δεν σας έχει πλέον εµπιστοσύνη
η κοινωνία και γι’ αυτό πρέπει να φύγετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-

λιτικής κ. Στυλιανίδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε εικόνα για τον

κατάλογο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Γύρω στις 11.00’

ανακοίνωσα πριν ότι θα σας πούµε. Στις 11.10’ το αργότερο θα
σας δώσω πλήρη εικόνα. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, αφού έχει

κατατεθεί µια πρόταση δυσπιστίας, από έναν µικρό απολογισµό
τού τι έγινε στο Υπουργείο Ναυτιλίας και τι προτιθέµεθα να κά-
νουµε έτσι ώστε να κρατήσουµε τον Κανονισµό της Βουλής,
όπως προβλέπει ότι οι Υπουργοί όταν έρχονται να µιλήσουν στη
Βουλή για πρόταση δυσπιστίας πρέπει να καταθέτουν το έργο
του Υπουργείου τους, πού εν πάση περιπτώσει θέλουν να εστιά-
σουν ώστε να ολοκληρωθεί το έργο. 

Ξεκινώ, λοιπόν, µε το Υπουργείο Ναυτιλίας λέγοντας ότι είναι
ένα Υπουργείο που βασίζεται στην ελληνική ναυτοσύνη. Έχει τε-
ράστια αξία για τη χώρα µας πέρα από την ιστορικότητα και τους
συµβολισµούς γιατί συνεισφέρει ένα πολύ σηµαντικό ποσοστό
στο ΑΕΠ της χώρας. Ο ελληνικός στόλος είναι γύρω στα πέντε
χιλιάδες πεντακόσια πλοία. Δηλαδή, οι Έλληνες πλοιοκτήτες
ελέγχουν το 20% της παγκόσµιας χωρητικότητας ενώ αντιπρο-
σωπεύουµε στην ευρωπαϊκή Ναυτιλία το 60%. Η ελληνική σηµαία
παρ’ όλα τα κάποια προβλήµατα παραµένει όγδοη παγκοσµίως
µε ένα εξαιρετικό επίπεδο αξιοπιστίας σε κάθε λιµάνι του κόσµου. 

Τα λέω αυτά γιατί µέσα σε ένα τέτοιο κλίµα νοµίζω είναι σηµα-
ντικό να θυµόµαστε ότι αυτή η χώρα, αυτός ο λαός έχει και πολύ
σηµαντικά πλεονεκτήµατα. Έχει πολύ σηµαντικά ατού µέσα σε
ένα τέτοιο δύσκολο διεθνές γεωπολιτικό περιβάλλον που ζούµε.
Θυµάµαι τελευταία ήµουν στην Ινδία σε ένα µεγάλο συνέδριο και
όταν είπα ότι οι Έλληνες είµαστε το 0,8% του παγκόσµιου πλη-
θυσµού και έχουµε τέτοια παρουσία στον χώρο της παγκόσµιας
Ναυτιλίας, στο διάλειµµα Υπουργοί και άλλοι µε ρωτούσαν γιατί
δεν πίστευαν ότι ένα κράτος µε τόσο µικρό πληθυσµό µπορεί να
έχει τέτοια σηµασία και αξία στον δύσκολο κλάδο της Ναυτιλίας. 

Πέντε πράγµατα που αφορούν στο Υπουργείο. Ξεκινήσαµε στο
Υπουργείο και µε συντονισµένες προσπάθειες πετύχαµε την
εκλογή µας στην πρώτη θέση στον IMO κάτι που αποδεικνύει την
επιρροή, τη σηµασία της Ελλάδας στον χώρο αυτόν. Η σηµασία
αυτή της πρωτιάς που δεν ήταν αυτοσκοπός, παρ’ όλες τις δυ-
σκολίες τότε µε τη Ρωσία εναντίον µας για ειδικούς λόγους, έγινε
αντιληπτή στη διάρκεια των γεωπολιτικών κρίσεων όταν η µετα-
φορά των αγαθών παγκοσµίως βασίστηκε και πάλι σε µεγάλο
βαθµό στον ελληνικό στόλο. 

Η Ναυτιλία όµως, η ποντοπόρος και η ακτοπλοΐα µας, αντιµε-
τωπίζουν µεγάλες προκλήσεις και οφείλουµε να ανταποκριθούµε
για να δώσουµε λύσεις όσο το δυνατόν πιο αξιόπιστες, πιο απο-
τελεσµατικές. Ποιες είναι αυτές οι προκλήσεις; Πρώτον, είναι οι
περιβαλλοντικοί στόχοι όχι µόνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά
και του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού. Η ανάγκη για απαν-
θρακοποίηση του διεθνούς ναυτιλιακού τοµέα µέχρι το 2050. Οι
ελλείψεις των ναυτικών και η ανάγκη επανειδίκευσης των πληρω-
µάτων. Η τεχνολογική πρόοδος και η ψηφιοποίηση, όπως και η
άνοδος της τεχνητής νοηµοσύνης. Και φυσικά, όπως είπα και
πριν, οι απειλές για την ασφάλεια στη θάλασσα ως αποτέλεσµα
γεωπολιτικών αναταραχών. 

Πρώτη προτεραιότητα ήταν η ενίσχυση της ανταγωνιστικότη-
τας της ελληνικής Ναυτιλίας και η οµαλή µετάβαση σε ένα νέο
πράσινο και ψηφιακό µέλλον. Κινηθήκαµε αποφασιστικά. Κατα-
φέραµε µε ανάπτυξη της ψηφιοποίησης του Υπουργείου να δη-
µιουργήσουµε για πρώτη φορά το e-νηολόγιο και επιδιώκουµε
κάθε τόσο να κάνουµε πρώτα την απλοποίηση και µετά την ψη-
φιοποίηση για να υπάρχει όντως ιδιαίτερη ανταγωνιστικότητα σε
αυτόν τον τοµέα. 

Την ίδια στιγµή, µε πολύ ρεαλιστικές προτάσεις, λειτουργώ-
ντας ως γέφυρα µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΙΜΟ, καταφέ-
ραµε να φέρουµε κοντά τις ευρωπαϊκές προτάσεις µε τις
ανάλογες του ΙΜΟ και να έχουµε µια δυνατή επιρροή σε διαπρα-
γµάτευση που διεξάγεται αυτήν τη στιγµή για τους διεθνείς κα-
νόνες που θα έχουµε στη ναυσιπλοΐα για θέµατα απανθρακο-
ποίησης.

Δεύτερη προτεραιότητα, σηµαντική: Η ακτοπλοΐα. Ο στόλος
µας είναι γερασµένος, µε πολλά προβλήµατα ασφάλειας -κακά
τα ψέµατα- και επιχειρήσαµε να βρούµε λύσεις για να εκσυγχρο-
νιστεί ο στόλος και να αναβαθµιστεί η ασφάλεια. Ετοιµάσαµε -
και βρίσκεται σε εξέλιξη- ένα master plan, µια αναλυτική στρα-
τηγική για το Αιγαίο, µε στόχο τη σταδιακή ανανέωση του στό-
λου. 

Την ίδια στιγµή, βρίσκοντας λεφτά από ευρωπαϊκά ταµεία, εί-
µαστε στην εξέλιξη να αλλάξουµε πλήρως το τι συµβαίνει σήµερα
στις άγονες γραµµές. Επιχειρούµε ένα ΣΔΙΤ. Στις 31 του Μάρτη
θα είµαστε στο Λονδίνο για να παρουσιαστεί µπροστά σε private
funds έτσι ώστε να µπορέσουµε επιτέλους να αλλάξουµε πλήρως
την ακτοπλοΐα στις άγονες γραµµές. Έχουµε βρει 500 εκατοµ-
µύρια από τα ευρωπαϊκά λεφτά και µε µια µόχλευση από τα pri-
vate funds θα φτάσουµε στο 1 δισεκατοµµύριο. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό, µαζί µε τις δωδεκαετείς συµβάσεις
που έχει αποδεχθεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα συζητάµε για έναν
στόλο στην ακτοπλοΐα -νέα πλοία, έστω και συµβατικά- τα οποία
την ίδια στιγµή θα είναι και «πράσινα» και θα εξυπηρετήσουν µαζί
µε νέες λιµενικές υποδοµές το Αιγαίο, που είναι µια τόσο δύ-
σκολη θάλασσα. 

Τρίτη προτεραιότητα, είναι η δηµιουργία ενός cluster συνεργα-
τικού σχηµατισµού για να ενισχυθούν οι εγχώριες επιχειρήσεις,
ναυτιλιακός εξοπλισµός, ναυπηγοεπισκευή, αλλά και ανάπτυξη
«πράσινων» πλοίων όσων δεν είναι στις άγονες γραµµές. 
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Επίσης, επιχειρήθηκε και βρέθηκαν τριακόσια εκατοµµύρια -
πέραν και του Ταµείου Ανάκαµψης- για να αναβαθµίσουµε τις λι-
µενικές υποδοµές σε τριάντα λιµάνια της χώρας, δίνοντας
έµφαση στη διασφάλιση της εδαφικής συνοχής µεταξύ των νη-
σιών µας. 

Συνεχίζουµε µε δηµιουργία χρονοθυρίδων για τον ελλιµενισµό
των πλοίων στην ακτοπλοΐα, µε στόχο και πάλι την ανάπτυξη της
ασφάλειας και συνεχίζουµε µε την αναδιάρθρωση και τον εκσυγ-
χρονισµό των οργανωτικών δοµών του Υπουργείου, κάτι που είχε
καθυστερήσει για χρόνια και το Υπουργείο, δυστυχώς, είναι πολύ
πίσω σε θέµατα ψηφιοποίησης.

Και υπάρχει το µεγάλο ζήτηµα της ναυτικής εκπαίδευσης. Εί-
µαστε στο τελικό στάδιο να καταθέσουµε τις προτάσεις µετά από
διαβούλευση, έτσι ώστε να πάµε όλοι οι stakeholders µαζί για να
µπορέσουµε όντως να ξανακάνουµε το ναυτικό επάγγελµα ελκυ-
στικό για τους νέους µας. 

Αυτά ήθελα να καταθέσω, συνάδελφοι, για να ξέρετε τι επίκει-
ται στο Υπουργείο Ναυτιλίας, που µας αφορά όλους και πιστεύω
ότι κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες τα επόµενα δύο τρία χρό-
νια -έχουν βρεθεί αυτά τα ευρωπαϊκά λεφτά- και θα µιλάµε για
µια νέα ακτοπλοΐα στο Αιγαίο, για ένα νέο master plan, για µία
περισσότερη ασφάλεια στο Αιγαίο και την ίδια στιγµή, βοηθιέται
η ποντοπόρος Ναυτιλία, έτσι ώστε να έχει κρίσιµο πρωταγωνι-
στικό ρόλο στις διεθνείς εξελίξεις. 

Έχω ενάµιση λεπτό και θα επανέλθω στο θέµα της των Τε-
µπών. Νοµίζω ότι η οµιλία του Πρωθυπουργού το πρωί ήταν εξαι-
ρετική σε ό,τι αφορά τα επιχειρήµατα και δεν έχω να προσθέσω
οτιδήποτε άλλο, πέραν αυτών των τετράγωνων επιχειρηµάτων. 

Επιτρέψτε µου έναν προσωπικό τόνο αυτήν τη στιγµή ως ένας
άνθρωπος που έχει συµµετάσχει σε διεθνείς και ευρωπαϊκές κρί-
σεις και έζησα και σε άλλες χώρες τι συµβαίνει µετά από τέτοιες
εθνικές τραγωδίες. Ήµουν στη Γερµανία µε τις πληµµύρες στο
Βέλγιο, ήµουν στη Χιλή ως µέλος του ΟΑΣΕ ως µέλος της ευρω-
παϊκής επιτροπής. Σε τέτοιες στιγµές, όταν µάλιστα η κυβέρνηση
και ο Πρωθυπουργός της χώρας επιζητά τις ευρύτερες συναινέ-
σεις, θεωρώ ότι η αντιπολίτευση κάνει ένα πολύ µεγάλο λάθος
που δηµιουργεί ένα τοξικό κλίµα που θα συµπαρασύρει τα πάντα
και κυρίως θα δηµιουργήσει τέτοια αµφισβήτηση στους θεσµούς
και τέτοια απαξίωση θεµάτων πολιτικής που, ειδικά τους νέους
ανθρώπους οι οποίοι είναι επηρεασµένοι από µια έκρηξη των σό-
σιαλ µίντια, θα τους οδηγήσει µακριά από την πολιτική. 

Θεωρώ ότι µπορούσε και στη χώρα µας να ακολουθήσουµε
παρόµοια παραδείγµατα όπου βρέθηκαν συναινέσεις, ακριβώς
για να µπορέσουν να αντιµετωπιστούν οι παθογένειες του παρελ-
θόντος και να αντιµετωπιστούν κρίσιµα ζητήµατα που δεν λύνο-
νται µόνο από την Κυβέρνηση, αλλά θέλουν ευρύτερη συναίνεση
στο πολιτικό σύστηµα. 

Θεωρώ ότι αυτό έπρεπε να πω, παρά οτιδήποτε άλλο, έχοντας
µια άλλη εµπειρία, ίσως προερχόµενος από µια άλλη κουλτούρα
συναινέσεων, αλλά αυτό το κλίµα δεν βοηθά κανέναν άλλον πέρα
από ακραίες τοποθετήσεις ανθρώπων οι οποίοι πιστεύουν ότι
υπάρχουν λύσεις εκτός πολιτικής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, δικαιού-
ται µια παρέµβαση ο κ. Καζαµίας.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για την παρέµβασή σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν το έχετε συνειδητοποιήσει, αλλά

η πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε σήµερα αφορά την απο-
νοµιµοποίηση της Κυβέρνησής σας στην κοινωνία και αυτή σχε-
τίζεται µε δύο πράγµατα: Με την αδυναµία της να απονείµει
δικαιοσύνη στην περίπτωση του εγκλήµατος των Τεµπών, αλλά
και στην κατάχρηση της βίας από ένστολους. Τα λέω αυτά, διότι
το Υπουργείο σας έχει εµπλακεί πρόσφατα στην προσπάθεια
απαξίωσης του πορίσµατος του Συνηγόρου του Πολίτη για το πο-
λύνεκρο ναυάγιο στην Πύλο, για το οποίο δεν είπατε τίποτα. Σας

υπενθυµίζω ότι ο Συνήγορος του Πολίτη ζήτησε τη συνέργεια του
Υπουργείου σας, για να µπορέσει να συντάξει αυτό το πόρισµα,
να διεξαγάγει την έρευνα που χρειάζεται. Και διαµαρτυρήθηκε ο
Συνήγορος του Πολίτη για το γεγονός ότι το Υπουργείο σας δεν
συνεργάστηκε επαρκώς.

Σας υπενθυµίζω, επίσης, ότι στο πλαίσιο των στοιχείων που ζή-
τησε ο Συνήγορος του Πολίτη για το πόρισµα, υπήρχαν και τα
ηχητικά των συνοµιλιών των αξιωµατικών που επιχειρούσαν για
το ναυάγιο αυτό, ένα ναυάγιο που όπως γνωρίζετε στοίχισε τις
ζωές περίπου εξακοσίων πενήντα ανθρώπων. Την ώρα που επι-
χειρούσε το Λιµενικό, οι συνοµιλίες που καταγράφονταν χάθηκαν
ως διά µαγείας. Σας θυµίζει τίποτα αυτό; Μήπως σας θυµίζει τη
λέξη «συγκάλυψη» και εκεί;

Επίσης, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι το
Υπουργείο σας φρόντισε να απαξιώσει και τον Συνήγορο του Πο-
λίτη, που είναι µία Ανεξάρτητη Αρχή -και κατά τα άλλα παριστά-
νετε υποκριτικά ότι σέβεστε τις Ανεξάρτητες Αρχές και ότι
συντηρείτε ένα κράτος δικαίου, κάτι το οποίο δεν κάνετε ούτε
στα όνειρά σας- αλλά επιπλέον απαξιώσατε τον Συνήγορο του
Πολίτη όταν είπατε ότι το πόρισµά του ήταν πολιτικό. 

Από πότε εσείς διαλέγετε τι είναι πολιτικό από όσα παράγουν
οι Ανεξάρτητες Αρχές και το απορρίπτετε και το απαξιώνετε; Και
από πότε διαλέγετε αυτό που νοµίζετε ότι δεν είναι πολιτικό; Το
πόρισµα µιλάει για οκτώ αξιωµατικούς του Λιµενικού, στους οποί-
ους ρίχνει ευθύνες και λέει ότι έχουν σηµαντικές ευθύνες για
απώλεια ζωής, απώλεια υγείας και για σωµατική βλάβη των αν-
θρώπων αυτών. Και εσείς το απαξιώσατε και είπατε ότι είναι πο-
λιτικό. Παριστάνετε, επίσης, ότι είναι το µόνο πόρισµα το οποίο
κατατέθηκε για τις ευθύνες των αξιωµατικών του Λιµενικού, τους
οποίους προστατεύετε. 

Η Πλεύση Ελευθερίας κατέθεσε επίκαιρη ερώτηση εδώ και δεν
ήρθατε εσείς. Αποφύγατε -όπως κάνουν οι περισσότεροι Υπουρ-
γοί, και εσείς φοβάµαι- και στείλατε τον Υφυπουργό, ο οποίος ξέ-
ρετε τι µας είπε; Παρά τα όσα λέει το πόρισµα, είπε ότι το
Υπουργείο σας στηρίζει το Λιµενικό γιατί η προσπάθειά του είναι
ηρωική. 

Επίσης, παραστήσατε ότι είναι µόνο το πόρισµα του Συνηγό-
ρου του Πολίτη, ενώ ξέρετε πως και το Γραφείο Θεµελιωδών Δι-
καιωµάτων της Frontex έχει βγάλει πόρισµα-κόλαφο γι’ αυτό το
θέµα και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
επίσης και ότι ο Ευρωπαίος Συνήγορος του Πολίτη επιπλέον συ-
νεργαζόταν µε τον Έλληνα Συνήγορο του Πολίτη. Κι αυτός πολι-
τικός είναι; 

Αυτά δείχνουν ότι έχετε µια Κυβέρνηση που όχι µόνο συµπερι-
φέρεται µε απαξίωση στους θεσµούς του κράτους δικαίου, αλλά
επιπλέον δείχνουν ότι δεν ενδιαφέρεστε για την ανθρώπινη ζωή
και την απώλεια της ανθρώπινης ζωής που είναι το κεντρικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ να
ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Και κάτι ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και
θα κλείσω µε αυτό. 

Τον Συνήγορο του Πολίτη επίσης τον απαξιώσατε και προσπα-
θήσατε να τον αντικαταστήσετε µε τερτίπια του κ. Τασούλα µέσα
στην Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, ο οποίος σκαρφί-
στηκε έναν µηχανισµό εκπροσώπησης των ανεξαρτητοποιηθέ-
ντων Βουλευτών από τους Σπαρτιάτες για να ελέγξει µια
πλειοψηφία και να βγάλει καινούργιο Συνήγορο του Πολίτη. Δεν
τα κατάφερε, βεβαίως, γιατί η κ. Κωνσταντοπούλου κι εγώ πα-
ρεµβήκαµε σε αυτή τη διαδικασία και την ακυρώσαµε. Όµως, έτσι
χειραγωγείτε τους θεσµούς κι όταν δεν µπορείτε να τους ελέγ-
ξετε, τα πορίσµατά τους και τις απόψεις τους, τους απαξιώνετε.
Γιατί, βεβαίως, δεν ενδιαφέρεστε να διατηρήσετε ένα κράτος δι-
καίου και να απονείµετε δικαιοσύνη, που είναι το παλλαϊκό αίτηµα
των συλλαλητηρίων των τελευταίων ηµερών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τα τρία λεπτά αν γί-

νουν πέντε και δεκαπέντε, σηµαίνει διπλασιασµός του χρόνου,
κύριε Καζαµία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Μη φωνάζετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν µπορώ να

έχω διπλασιασµό του χρόνου µε τόσους Βουλευτές να περιµέ-
νουν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα σας δώσω τον
λόγο αµέσως, κύριε Υπουργέ. Μισό λεπτό.

Ανακοινώνω τους Βουλευτές για να µπορέσει να ολοκληρωθεί
ο κύκλος έτσι όπως προβλέπεται µε τις τριήµερες συνεδριάσεις.
Σήµερα πρέπει να πάµε µέχρι το νούµερο τριάντα, στον κ. Καπε-
τάνο. Αυτό θα γίνει. Θα πάµε µέχρι το νούµερο τριάντα. Το ανα-
κοινώνω. Δηλαδή, θα τελειώσει ο πρώτος κύκλος και θα µπούµε
και στον δεύτερο κύκλο. Οπότε παρακαλώ όλοι στον χρόνο τους.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την απάντησή του. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Απλώς για την αποκατάσταση της αλήθειας µε
βάση πραγµατικά γεγονότα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατά τα γεγονότα της
Πύλου δεν ήταν κυβέρνηση. Ήταν υπηρεσιακή κυβέρνηση. Τι να
συγκαλύψει; Ποια ευθύνη έχει; Αυτό είναι πραγµατικό γεγονός.
Δεν είχαµε σχέση µε το τι συνέβη στην Πύλο, αφού δεν ήµασταν
κυβέρνηση. Ήταν υπηρεσιακή κυβέρνηση. Νοµίζω αυτό µιλά από
µόνο του. Συγκαλύπτεις κάτι, όταν συµµετέχεις σε κάτι, ό,τι κι αν
έγινε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για τα Τέµπη, λοιπόν; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Δεύτερο γεγονός. Έχει υπάρξει µια οµάδα νοµι-
κών µε στόχο να ερευνήσει πλήρως το τι κατέγραψε ο Συνήγορος
του Πολίτη. Θεωρούµε ότι µέχρι το τέλος του µήνα θα έχουµε
ολοκληρώσει αυτή την καταγραφή της νοµικής οµάδας και θα
µπορέσουµε να συζητήσουµε µε τον Συνήγορο του Πολίτη, τον
οποίο σεβόµαστε, για όλα τα θέµατα που αφορούν κυρίως την
ποινικοποίηση της επιχειρησιακής ευθύνης. 

Τρίτο σηµείο. Το Λιµενικό Σώµα θεωρώ ότι είναι ένα Σώµα που
έχει καταφέρει να καταξιωθεί -και το λέω και ως πρώην Επίτρο-
πος Ανθρωπιστικής Βοήθειας που έχω γυρίσει όλον τον κόσµο
και δεν µπορώ να µην είµαι ευαίσθητος γι’ αυτά τα θέµατα και το
ζω καθηµερινά- σώζει ζωές και στο Λιβυκό Πέλαγος και στο Νότιο
Αιγαίο και στο Βόρειο Αιγαίο. Σας λέω ότι τις τελευταίες µέρες
εξαιτίας µιας συνεργασίας που έχουµε και µε την Τουρκία στα
θέµατα του µεταναστευτικού έχουµε φτάσει στο σηµείο ενώ όταν
παρέλαβα το Υπουργείο ήταν πάνω από χίλιες πεντακόσιες οι
ροές από την Τουρκία, σήµερα πολλές µέρες είναι και µηδέν ή
κάτω από τριάντα. Κι αυτά δεν τα κάνει ο Στυλιανίδης, τα κάνει
το Λιµενικό Σώµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα θα

πάρουν τρεις Βουλευτές από τον κατάλογο και θα ακολουθήσει
ο Υφυπουργός κ. Μαρινάκης. Ο κ. Τσιρώνης από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νίκης έχει τον λόγο και µετά η κ. Καραγεωρ-
γοπούλου και ο κ. Κόντης.

Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την πρόταση

δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη υπό τη σκιά του
εγκλήµατος των Τεµπών, το οποίο βαραίνει τόσο το έθνος όσο
και την ποιότητα της δηµοκρατίας µας, µιας δηµοκρατίας που
φέρει έντονα τα τελευταία δύο έτη τη σφραγίδα της εγκληµατι-
κής ανικανότητας, της εγκληµατικής καθυστέρησης, της εγκλη-
µατικής αδιαφορίας, αλλά και της επιχειρούµενης εγκληµατικής
συγκάλυψης. 

Φτάσατε, ως Κυβέρνηση, σε εκείνο το πραγµατικά άθλιο επί-
πεδο να προωθείτε και να πανηγυρίζετε το πόρισµα του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ που αποδεικνύει την έλλειψη συντονισµού και την
ασφάλεια των µεταφορών για να αποφύγετε τη βαρύτερη, ποι-
νικά και ηθικά, κατηγορία της συγκάλυψης και του µπαζώµατος.
Προτιµήσατε να µπαζώσετε την αριστεία του επιτελικού κράτους,
που τόσο πολύ διαφηµίζατε τα προηγούµενα χρόνια, για να µην

κατηγορηθείτε για το εγκληµατικό και ανίερο µπάζωµα του τόπου
του εγκλήµατος. Πόσο πιο χαµηλά τελικά θα πέσετε; Σίγουρα
υπάρχει πιο χαµηλά και θα το δείτε όσο θα επιµένετε στην ίδια
τακτική και όσο θα βρίσκεστε σε χάσµα µε το κοινό περί δικαίου
αίσθηµα της κοινωνίας και του κόσµου που διαδήλωνε µέχρι πριν
λίγο εκεί έξω. 

Το άσχηµο, όµως, δεν είναι ο ξεπεσµός της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. Το χειρότερο όλων είναι ότι δεν σας καίγεται καρφί για
το τι συµπαρασύρετε στην πτώση σας αυτή, χωρίς κανέναν εν-
δοιασµό, την ποιότητα, αλλά και την αξιοπιστία της ίδιας της δη-
µοκρατίας, αλλά και των θεσµών. Καίγεστε τόσο πολύ να µην
αποκαλυφθεί η προέλευση της εντολής του µπαζώµατος για να
µην µπει στο κάδρο και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, που προτιµή-
σατε να µπαζώσετε τους θεσµούς στη συνείδηση του κόσµου.
Παίζετε επικίνδυνα παιχνίδια µε τη λειτουργία της δηµοκρατίας
κι αυτά θα τα πληρώσετε.

Είναι δυνατόν να µην αντιλαµβάνεστε το µήνυµα των εκατοµ-
µυρίων πολιτών που βγήκαν την Παρασκευή στον δρόµο; Συζη-
τάµε σήµερα για την πρόταση δυσπιστίας της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, όταν τα εκατοµµύρια των διαδηλωτών εξέφρασαν
µε τον πλέον εκκωφαντικό τρόπο τη δυσπιστία τους στην µετα-
πολιτευτική δηµοκρατία. Κι εσείς, κλεισµένοι και φοβικοί αρχικά,
ακατάδεκτοι και ανίκανοι να αντιληφθείτε το µήνυµα των ηµερών
µέχρι σήµερα.

Άκουσα και την οµιλία του Πρωθυπουργού. Η αρχική αλαζο-
νεία του 2019 και του 2023 έχει µετατραπεί σε µια αξιολύπητη
πραγµατικά επιθετικότητα για να κρύψει τη φοβικότητα που τον
διακατέχει και να συσπειρώσει απλά τον κοµµατικό του στρατό
που ήδη του γυρίζει την πλάτη. 

Και για να αφήσω λίγο την Κυβέρνηση και το έγκληµα των Τε-
µπών και για να µπω σε αυτή καθ’ αυτή την πρόταση δυσπιστίας.
Πραγµατικά, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ και όσων συνυ-
πέγραψαν την πρόταση αυτή, σε τι ακριβώς αποσκοπείτε; Τι θέ-
λετε να πετύχετε πέρα από µία επικοινωνιακή φούσκα, η οποία
τελικά θα γυρίσει και στο δικό σας κεφάλι; Αυτό που κάνετε σή-
µερα δεν είναι τίποτα άλλο από ένα φιλί ζωής για άλλους έξι
µήνες στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη, µέχρι τον Σεπτέµβριο δη-
λαδή. Πιστεύει πραγµατικά ή πίστευε κάποιος από εσάς σε αυτή
την Αίθουσα πως υπάρχει η παραµικρή πιθανότητα στο πέρας
αυτής της διαδικασίας η Κυβέρνηση να πέσει; Από ποιον; 

Αυτό που πετυχαίνετε στην πραγµατικότητα είναι να επουλώ-
σετε όλες τις ρωγµές που άνοιξαν τα µεγαλειώδη συλλαλητήρια
στην Κυβέρνηση, αλλά και η λαϊκή απαίτηση για διαφάνεια και
κάθαρση, χωρίς να αφήσετε καν αυτές τις ρωγµές να λειτουργή-
σουν, υπό το βάρος πιθανών νέων στοιχείων που µπορεί να προ-
κύψουν, και τρέξατε αµέσως να τις επουλώσετε. Τι δώρο ήταν
αυτό; Ούτε εσείς αντιληφθήκατε, προφανώς, το µήνυµα των εκα-
τοµµυρίων πολιτών. Νοµίζατε ότι δεν σας αφορά. 

Ακούστε, λοιπόν, κι ας ακούσουν και όλοι οι Έλληνες πολίτες
για να καταλάβουν γιατί αυτή η πρόταση δεν είναι τίποτε άλλο
από µια αβανταδόρικη ένεση ζωής για τη συνέχιση του διεφθαρ-
µένου πολιτικού συστήµατος της Μεταπολίτευσης. 

Όταν το βράδυ της Παρασκευής όλοι οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας θα χειροκροτούν όρθιοι και ενωµένοι τον Πρωθυ-
πουργό -και µια γεύση αυτού πήρατε νωρίτερα όλοι σήµερα-,
όταν αντί να κρύβονται από την αγανάκτηση του κόσµου θα νιώ-
θουν και υπερήφανοι για άλλη µια κοινοβουλευτική νίκη πλει-
οψηφίας, όταν η οργή του κόσµου θα µεγαλώσει από το µήνυµα
που εστάλη αλλά ποτέ δεν ελήφθη -και δεν ελήφθη ούτε από
εσάς- τότε θα συνειδητοποιήσουν όλοι πως δεν είστε τίποτα άλλο
από χορηγοί της συνέχισης και αυτής της Κυβέρνησης, αλλά και
της απαξίωσης της µεταπολιτευτικής δηµοκρατίας.

Η Νίκη όπως έδειξε και στη φιλική σας πρόταση για σύσταση
επιτροπής µόνο για τον κ. Τριαντόπουλο και µόνο για παράβαση
καθήκοντος, έδειξε όχι απλά ότι αντιλήφθηκε το αίτηµα του κό-
σµου και των συγγενών των θυµάτων, αλλά πως είναι ο µόνος πο-
λιτικός φορέας αυτού του µηνύµατος εδώ. Η Νίκη µόνη της
εχθές απέναντι στο ενιαίο κόµµα της Μεταπολίτευσης -όπως κα-
ταντήσατε-, απέναντι στο κόµµα της κοµµατοκρατίας δηλαδή,
στάθηκε απέναντι και µας δικαίωσε το εξώδικο της κ. Καρυστια-
νού και του συλλόγου των συγγενών των Τεµπών.
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Και για να γυρίσω στην Κυβέρνηση, προφανώς και θα υπερψη-
φίσουµε την πρόταση δυσπιστίας και ο λόγος δεν είναι µόνο για
τα Τέµπη. Ο κυριότερος λόγος είναι εκείνη η σωστή πλευρά της
ιστορίας που αποδεικνύεται τελικά όλο και πιο λάθος, µέρα µε
τη µέρα, µε τις εξελίξεις στη γεωπολιτική σκακιέρα. Είναι επειδή
ο Πρωθυπουργός οδηγεί σταθερά -και µάλλον αυτό εννοεί στα-
θερότητα- τη χώρα στην πιο λάθος πλευρά της ιστορίας. Το κάνει
εµµονικά και επικίνδυνα πλέον. Πρέπει όσο πιο γρήγορα αυτή η
Κυβέρνηση να περάσει η ίδια στην ιστορία. Γιατί είναι ο Πρωθυ-
πουργός και η Κυβέρνηση που µέσα σε λίγα χρόνια κατάφερε να
κηρύξει πόλεµο σε πυρηνική υπερδύναµη, αφού επέλεξε τη
σωστή πλευρά του Ζελένσκι. Γιατί είναι ο Πρωθυπουργός και η
Κυβέρνηση που διέλυσε τις σχέσεις µε την Αµερική, αφού επέ-
λεξε τη λάθος πλευρά του εκλογικού αποτελέσµατος εκεί.

Η διεθνής πορεία της χώρας, η εξωτερική µας πολιτική, δεν
ασκείται µε όρους µονά ζυγά, ούτε µε το «πάµε και όπου βγει».
Δεν παίζεται στα ζάρια η εξωτερική πολιτική, ούτε στις µαντεψιές.
Κανείς δεν έχει δικαίωµα να το κάνει αυτό στην πλάτη των Ελλή-
νων. Αποµονώσατε τη χώρα σε τέτοιον βαθµό που βάλλατε απέ-
ναντι µας Ρωσία, Ηνωµένες Πολιτείες αλλά και την ίδια την
Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού η τακτική «ο πιο καλός και υπάκουος
µαθητής» µάς κατέστησε κυριολεκτικά καρπαζοεισπράκτορα
ακόµα και των Βαλκανίων και απόντες από κάθε σηµαντικό τρα-
πέζι διαπραγµατεύσεων, ρόλο που φέρεται να εκµεταλλεύεται η
Τουρκία µε τη δική σας προστασία και κατευναστική πολιτική
περί καλής γειτονίας και ήρεµων νερών.

Και επειδή ακούω την καραµέλα στο στόµα πολλών Υπουργών
σε µορφή ερώτησης προς άπασα την Αντιπολίτευση για το αν
έχουµε εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη -ξέρετε ποια δικαιοσύνη,
εκείνη που έχετε καταρρακώσει µε τα παιχνίδια σας στη συνεί-
δηση του κόσµου, εκείνη τη δικαιοσύνη που επτά στους δέκα Έλ-
ληνες δεν έχουν πλέον εµπιστοσύνη µε δική σας ευθύνη και όλων
όσων κυβέρνησαν την ευθύνη, αυτή τη δικαιοσύνη- εµείς θα σας
πούµε κάτι: Έχουµε εµπιστοσύνη στους Έλληνες δικαστές. Γι’
αυτό και ζητάµε να σας στείλουµε ακριβώς εκεί, εκεί που εσείς
δεν έχετε εµπιστοσύνη. Εσείς δεν έχετε εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη, εσείς που µε κάθε νοµικό τέχνασµα και τρόπο την αποφεύ-
γετε όπως ο διάολος το λιβάνι. Γιατί εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη
δεν έχει όποιος προσπαθεί να χτίσει γέφυρες µε αυτήν. Γιατί
εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη δεν έχει αυτός που συνεχίζει να το-
ποθετεί τους ανώτατους δικαστές. Γιατί εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη δεν έχει αυτός που καπελώνει τους ανεξάρτητους ιατρο-
δικαστές, βάζοντας επιτροπές ιατροδικαστών. Αυτά ο κόσµος τα
βλέπει και τα βιώνει στο πετσί του και γι’ αυτό δεν έχει εµπιστο-
σύνη ούτε σε εσάς και, δυστυχώς, ούτε στους θεσµούς.

Θα κλείσω, σεβόµενος και τον χρόνο των συναδέλφων, µε ένα
τελευταίο που διακινείται επικοινωνιακά τόσο από τον Πρωθυ-
πουργό όσο και από άλλους Υπουργούς της Κυβέρνησης. Αυτό
το ψευτοδίληµµα «Μητσοτάκης ή χάος» και «Μητσοτάκης ή ζού-
γκλα» ηχεί πραγµατικά αστείο για να µην πω γελοίο στα αυτιά
του µέσου Έλληνα ο οποίος βρίσκεται ήδη στη ζούγκλα και το
χάος της διακυβέρνησης σας, ο µέσος Έλληνας που φοβάται το
καλοκαίρι µην καεί το σπίτι του και τον χειµώνα µην του το πάρει
το ρέµα, ο µέσος Έλληνας που τρέµει να ανοίξει τον λογαριασµό
του ρεύµατος, ο µέσος Έλληνας που όποτε χρειαστεί να πάει σε
δοµή υγείας κάνει τον σταυρό του περισσότερες φορές από ό,τι
όταν πηγαίνει στην εκκλησία, ο µέσος Έλληνας που κλειδαµπα-
ρώνει το σπίτι του από την έξαρση της εγκληµατικότητας και νιώ-
θει ανασφαλής στον τόπο του, γιατί εσείς είστε ανίκανοι να του
προσφέρετε ασφάλεια.

Η δηµοκρατία, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι Υπουργοί, ούτε
αδιέξοδα έχει αλλά ούτε εκβιάζεται µε ανήθικα και επικίνδυνα δι-
λήµµατα.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σήµερα έχετε µια τε-
λευταία ευκαιρία και ένα πραγµατικό δίληµµα. Θα ταυτιστείτε µε
τον Πρωθυπουργό και θα καείτε πολιτικά µαζί του ή θα ταυτι-
στείτε µε το µήνυµα του κόσµου για να µπορέσετε να ξαναεµφα-
νιστείτε στις περιφέρειές σας; Γιατί κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας παραφράζοντας τα λόγια του µεγάλου µας ποιητή,
Ανδρέα Κάλβου, ο οποίος έγραψε πως θέλει αρετή και τόλµη η
ελευθερία, θα πω ότι θέλει αρετή και τόλµη και η δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Κόντης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ουσία

εγώ έρχοµαι εδώ για να επαναλάβω ό,τι είπα χθες. Δεν νοµίζω
να έχει διαφορά η χθεσινή µου προσέγγιση µε τη σηµερινή. Συ-
ζητάµε για το ίδιο θέµα. Έχουµε µια άλλη πρόταση πάλι µε
αφορµή το ίδιο θέµα και όλοι ξέρουµε ότι είναι µια πρόταση η
οποία γίνεται για πολιτικούς λόγους ή µάλλον για να δείξουµε ότι
κάτι γίνεται το οποίο δεν θα βγάλει πουθενά. Εµένα προσωπικά
µου κάνει µεγάλη εντύπωση. Ίσως δεν έχω και εµπειρία στην πο-
λιτική και τα λέω αυτά. Αλλά όταν εκ των προτέρων ξέρω ότι δεν
θα βγάλει πουθενά µια πρόταση µοµφής, όταν ξέρω ότι θα δυ-
ναµώσω την κυβερνώσα παράταξη, θα τη συσπειρώσω, θα της
δώσω δυναµική -και ας είπε ο συνάδελφος ότι περιµένει από Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας να στηρίξουν την πρόταση δυσπι-
στίας, ξέρει ότι δεν πρόκειται να συµβεί ποτέ αυτό, ίσα-ίσα το
είδαµε και την περασµένη φορά ότι βγαίνει πιο δυνατή, και από
τη Μεταπολίτευση και µετά δεν έχει ευδοκιµήσει καµία πρόταση
δυσπιστίας- πραγµατικά δεν καταλαβαίνω, είναι τρόπος για να
ερµηνεύσουµε τον λαϊκό ξεσηκωµό αυτό, τη λαϊκή οργή;

Ο κόσµος έχει ξεσηκωθεί, κύριοι, όχι µόνο µε αφορµή τη δυ-
στυχία των ανθρώπων που έχασαν τα παιδιά τους στα Τέµπη.
Είναι λογικό να έχει ξεσηκωθεί για όλη τη µίζερη ζωή που ζει τα
τελευταία χρόνια µετά την είσοδο στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή µάλ-
λον µετά την είσοδο στην οικονοµική Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί η
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι µια ωραία ιδέα που είχε ο Ντε Γκωλ και
είχαν κάποιοι άλλοι, αλλά έχει µεταµορφωθεί σε ένα διαφορετικό
πράγµα στο οποίο κυβερνούν µεγάλοι κεφαλαιούχοι, µεγάλοι κα-
πιταλιστές του εξωτερικού οι οποίοι δίνουν εντολές, έχουν αν-
θρωπάκια, όπως η κ. Φον ντερ Λάιεν και κάποιοι άλλοι χαρτογια-
κάδες γύρω-γύρω, οι οποίοι βγάζουν ένα σωρό ντιρεκτίβες, τις
στέλνουν εδώ και µια από τις ντιρεκτίβες ήταν «πουλήστε τους
σιδηροδρόµους» -γιατί έτσι πουλήθηκαν-, όπως πουλήσαµε τα
λιµάνια µας, όπως πουλήσαµε τα αεροδρόµια µας, έτσι πουλή-
σαµε και τη ΛΑΡΚΟ, έτσι πουλάµε και άλλα χρήσιµα περιουσιακά
µας στοιχεία και προσπαθούµε να επιζήσουµε, να επιβιώσουµε,
λέγοντας ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα µας δώσει χρήµατα, τα
οποία χρήµατα έρχονται εδώ και κάνουν πλουσιότερους δέκα αν-
θρώπους. Γιατί στην ουσία από όλα τα ΕΣΠΑ, από όλα τα προ-
γράµµατα ανασυγκρότησης, απ’ όσα χρήµατα ήρθαν µε
διάφορες µορφές στην Ελλάδα, λίγα είδε ο φτωχός ο Έλληνας,
ο κακοµοίρης, που δεν µπορεί να µπει σε µια τράπεζα, να προ-
σεγγίσει, να πάρει δανεισµό.

Έτσι, λοιπόν, η µίζερη αυτή κατάσταση έφτασε να κάνει και τα
τρένα µας να γίνουν ακόµα πιο µίζερα. Έτσι φτάσαµε µε διαχρο-
νικά λάθη, κύριοι, όλων εσάς που κάνετε την πρόταση µοµφής.
Γιατί όλοι φταίτε. Να πιάσω από το 2000, το 2004; Δεν µπορού-
σατε να βάλετε συστήµατα ασφαλείας; 

Κάποτε η Ινδία που φόρτωνε εκατοντάδες χιλιάδες άτοµα στα
τρένα, µέχρι τα τσαµπιά επάνω, είχε τρία δυστυχήµατα τρένων
κάθε µήνα. Και τι έκαναν; Έβγαλαν ένα σύστηµα ασφαλείας το
οποίο είναι το παλαιότερο στον κόσµο σήµερα εδώ και είκοσι
πέντε χρόνια. Οι Ινδοί σταµάτησαν να έχουν συγκρούσεις τρένων
εδώ και είκοσι πέντε χρόνια. Εδώ στην Ευρώπη δεν µπορέσατε
να βρείτε ένα σύστηµα όλοι όσοι κυβερνήσατε. Ψάχνετε να
βρείτε τον τελευταίο που έσκασε στα χέρια του; Αν είχαν γίνει οι
εκλογές σε άλλη ηµεροµηνία, θα είχε σκάσει σε άλλο κόµµα
αυτό. Δεν θα είχαν γίνει τα Τέµπη πάλι; Κατηγορείτε ο ένας τον
άλλον ποιος φταίει πιο πολύ; Κι εγώ επιµεριστικά θα δώσω την
Νέα Δηµοκρατία. Αλλά φταίνε και οι άλλοι. 

Δεν έπρεπε, κύριε Σπίρτζη, -για να πάω πίσω-, που µιλάς και
επαίρεσαι να ήσουν καλός, να είχες εφαρµόσει την 717; Δεν
έπρεπε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, να εφαρµόσετε τις άλλες, όπως την
1007, 1010, 1014 -δεν θυµάµαι τι ονόµατα από χιλιάρια έχουν
όλες αυτές ή χωρίς αριθµούς- και να έχετε βάλει συστήµατα
ασφαλείας; Την αυτόµατη πέδηση δεν έπρεπε να την έχετε βάλει;
Εξετάζουµε και ψάχνουµε –λέµε τα ίδια από χθες- αν είχε ξυλό-
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λιο, τολουόλιο ή οτιδήποτε άλλο; Σίγουρα είχε, γιατί αυτό το τρο-
µερό µανιτάρι που έγινε εκεί δεν είναι έκρηξη από τα φρένα. Για
να γίνει αυτό συγκρούστηκαν δύο τρένα. Γιατί συγκρούστηκαν
τα δύο τρένα; Γιατί όλα τα χρόνια, τα είκοσι χρόνια, απλά διορί-
ζατε ανθρώπους στον ΟΣΕ. Ήµουν στην εξεταστική επιτροπή και
είδα να µου λένε ανερυθρίαστα κάποιοι πρώην Υπουργοί ότι κά-
ποτε ο σταθµάρχης έπαιρνε 10.000 ευρώ. Αυτό κάνατε. Κάνατε
χαριστικές τοποθετήσεις ανθρώπων οι οποίοι ήταν άσχετοι, δεν
επιµορφώνονταν, δεν έκαναν τίποτα. 

Ένα µέρος, λοιπόν, του θέµατος είναι και το ανθρώπινο δυνα-
µικό που υπήρχε, το οποίο µετά αποψιλώσατε για να βάζετε µόνο
δικούς σας. Τους έµπειρους τους βγάλατε. Πουλήσαµε τα τρένα,
ήρθαν οι σοφοί Ιταλοί να µας δώσουν το know-how. Δεν επένδυ-
σαν τίποτα και απαιτούσαν κάθε χρόνο και έπαιρναν 30 εκατοµ-
µύρια από την Ελλάδα. Πουλήθηκαν τα τρένα στους Ιταλούς και
τα πουλήσατε εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν τα βελτιώσατε
και τα πουλήσατε; Είπε ένας συνάδελφος πριν ότι τα τρένα που-
λήθηκαν όσο ένας ποδοσφαιριστής πουλήθηκε στην Αγγλία. Και
είναι έτσι. Και σας είπα εγώ µια µέρα και για τα λιµάνια το ίδιο.
Όσο πουλήθηκε ο «Φίλιππος» της Καβάλας, 1 εκατοµµύριο, θα
µπορούσα να το πουλήσω και εγώ. Κάποτε είχα πάρει για µετα-
γραφή ένα τέτοιο ποσό, προµήθεια. 

Είναι κράτος αυτό, που πουλάµε ένα λιµάνι 1 εκατοµµύριο;
Πείτε, εξηγήστε το στον κόσµο. Τα λιµάνια, ο θησαυρός της Ελ-
λάδας, τα αεροπλάνα, τα αεροδρόµια, όλα αυτά τα έχουµε δώσει
στα χέρια; Ήρθαν οι Καναδοί συνταξιούχοι και πήραν το υπό-
λοιπο του ΤΑΙΠΕΔ που είχε το κράτος, το 41% στο Ελληνικό.
Έδωσαν 900 εκατοµµύρια ή 1 δισεκατοµµύριο και έχουν συµµε-
τοχή. Παίρνουν 400 εκατοµµύρια κέρδος κάθε χρόνο σε ένα αε-
ροδρόµιο το οποίο έχει κέρδη κάθε χρόνο. 

Για τα τρένα τι να ψάξουµε να βρούµε; Τις διαχρονικές ευθύ-
νες σας; Κάντε, λοιπόν, µια προανακριτική να πάει είκοσι χρόνια
πίσω. Έχετε το κουράγιο; Και αν δεν βρούµε υπευθύνους να τους
τιµωρήσουµε σίγουρα θα βρούµε ηθικά ποιοι έφταιγαν. Αλλά πού
να το κάνετε αυτό; Θα πρέπει να κάνουµε κι άλλες προανακριτι-
κές. Και γι’ αυτούς που φαλίρισαν τα κρατικά ταµεία, γι’ αυτούς
που έκλεψαν. Και ευτυχώς, δυστυχώς γι’ αυτούς, δεν είχαν θεία
στη Νιγηρία, η οποία Νιγηρία έστειλε δολάρια σε κάποιον και τη
γλίτωσε εδώ, στα δικαστήρια. Η Νιγηρία παρεµπιπτόντως έχει
µόνο νάιρα, δολάρια δεν έχει. Αλλά εκεί βρήκε η θεία του 2 εκα-
τοµµύρια και τα έστειλε.

Όλα αυτά δεν πρέπει να τα ψάξουµε; Μόνο τα τρένα είναι; Δυ-
στυχώς το δυστύχηµα αυτό µας έχει κάνει να βλέπουµε µόνο
αυτό. Αυτό είναι το κακό και πρέπει να τιµωρηθούν διαχρονικά.
Ο κόσµος απαιτεί και ο κόσµος έδειξε κύριοι ότι δεν κατεβαίνει
στους δρόµους για εσάς. Κατεβαίνετε πολιτικοί κάτω. Άκουσα
κάποιους και είδα κάποιους που πηγαίνουν κάτω -εµείς δεν πάµε,
γιατί δεν θέλουµε να εκµεταλλευθούµε τίποτα από αυτό- και δεν
τους χαιρετάει κανείς. Περνάνε δίπλα στον κόσµο, κάποιοι τους
λένε «γεια σας». Δεν τους χαιρετάει κανείς. Κανένας. Το έχετε
καταλάβει όλοι ότι δεν µπορείτε να εκµεταλλευτείτε την απο-
στροφή του κόσµου; Ο κόσµος αποστρέφεται πλέον όλο το πο-
λιτικό σύστηµα, όχι ένα κόµµα µόνο. Καταλάβετέ το. Εγώ µιλάω
µε κόσµο κάθε µέρα. Δόξα τω Θεώ έκανα και συνελεύσεις στον
Άρη µε δέκα χιλιάδες άτοµα και πέντε χιλιάδες στο Βελλίδειο.
Μιλάω µε κόσµο που επικοινωνεί µαζί µου. Δεν σας θέλει ο κό-
σµος έτσι όπως λειτουργήσατε. Θα το δείτε στις εκλογές. Μην
κοιτάτε, λοιπόν, ο ένας να βγάλει το µάτι του άλλου µε τη σφε-
ντόνα. 

Είπα χθες, µπορείτε όλοι µαζί να προσπαθήσετε να κάνετε κάτι
καλό για την Ελλάδα; Θα χειροκροτήσουµε εµείς. Είµαστε εδώ
για να δούµε να γίνεται κάτι καλό για τη χώρα. Μπορείτε; Αυτό
το «κατηγορώ εγώ εσένα και εσύ εµένα» δεν θα βγάλει πουθενά.
Το σιχάθηκε ο κόσµος πενήντα χρόνια. Οι µόνοι που έχουν δι-
καίωµα σήµερα να φωνάζουν για το δυστύχηµα και έγκληµα -θα
πω εγώ, επειδή εγκληµάτισαν κάποιοι- είναι οι γονείς. Κανένας
άλλος. Και µην τους αγγίζουµε τους γονείς, ό,τι στραβό και να
λένε και να κάνουν. Έχω δει κι εγώ γονείς ο ένας να είναι αντίθε-
τος µε τον άλλο. Είναι γονείς, όµως. Τελείωσε. Εγώ δεν µπορώ
να σκεφτώ πώς θα αντιδρούσα αν -χτύπα ξύλο- έχανα το παιδί
µου εκεί. Δεν ξέρω, µπορεί να είχα κάνει χειρότερα. Δεν µπορείς

να µπεις στη θέση τους. Αλλά δεν µπορούν να βλέπουν και αυτοί
τους πολιτικούς να αλληλοσκοτώνονται για το ποιος έχει πιο
πολύ δίκιο. 

Αυτό κάνετε. Κάνετε µία εξεταστική τώρα, µια προκαταρκτική
που θα τελειώσει µε ένα πόρισµα. Εγώ δεν θέλω να πω ποιος
φταίει ή δεν φταίει, δεν είµαστε δικαστές. Κάποιοι όµως κάνουν
τους δικαστές εδώ. Αν θυµάστε εδώ κάποιοι µοίραζαν τις έδρες
µας και ακόµα τις µοιράζουν, κάνοντας τους δικαστές. Πριν δι-
καστούµε σε δικαστήρια έλεγαν «πάρτε δύο από τους Σπαρτιά-
τες, τρεις εδώ, εκεί τρεις». Αυτοί που δεν εµπιστεύονται τη
δικαιοσύνη τώρα εµπιστεύονται στο θέµα αυτό. Όταν κοιτάµε την
πολιτική απατεωνιά. Αυτό είναι. Γιατί είναι πολιτική απατεωνιά
αυτό. 

Όταν εσείς αποφασίσετε ότι η Ελλάδα σας βαρέθηκε, όταν
αποφασίσετε ότι η Ελλάδα θέλει να δει κάτι καινούργιο, ότι τα
ελληνόπουλα στρέφονται πλέον σε άλλα πράγµατα εκτός από
την πολιτική και ψηφίζουν οι Έλληνες µε 60% αποχή, όταν δείτε
να έρχονται να ψηφίζουν µόνο 10% των Ελλήνων, οι οποίοι θα
είναι κάποιοι βολεµένοι οι οποίοι θέλουν να πάρουν θέσεις αλλού,
να γυρίσει ανάποδα, να έρθει το ΠΑΣΟΚ, να έλθει ο ΣΥΡΙΖΑ, να
ξαναµπούµε στην επικαιρότητα, αυτό θα είναι. Το πελατειακό
κράτος ξεχάστε το. Τελείωσε η Ελλάδα αυτή. Και όχι µόνο µε τα
Τέµπη, έχει τελειώσει λόγω της άθλιας πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση που όλοι ευαγγελίζεστε είναι µια τελει-
ωµένη κατάσταση. Και µακάρι ο Τραµπ, ο τεράστιος αυτός τελικά
άνθρωπος που βγήκε, γιατί οι παρεµβάσεις του τον κάνουν τε-
ράστιο, να διαλύσει αυτή την άθλια Ευρωπαϊκή Ένωση. Πήγε να
κάνει ειρήνη ο Τραµπ µε τον Ζελένσκι και η Ευρωπαϊκή Ένωση
ήθελε πόλεµο. Δεν υπάρχει παγκόσµια αυτό. Οι ειρηνευτές ήθε-
λαν πόλεµο. Και καθόµαστε εµείς και µας λέτε τι λέει η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Τι λέει; Κάντε πόλεµο; 

Είπε η Αγγλία να φτιάξει στο Δουβλίνο εργοστάσιο παραγωγής
όπλων και θα κοστίσει 800 δισεκατοµµύρια. Και κάθεστε και τους
ευαγγελίζεστε αντί να τους πάρετε µε τα γιαούρτια όταν έλθουν
άλλη φορά. Όποιος Ευρωπαίος έλθει από αυτές τις κυβερνήσεις
γιαουρτώστε τον στο αεροδρόµιο. Αυτό θέλουν, γιατί αυτοί δια-
λύουν τις κυβερνήσεις και τα έθνη. Και διέλυσαν και την Ελλάδα
όσο και να πιστεύετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Μαρινάκη,
που µε κοιτάτε έτσι. Δυστυχώς.

Κάνουµε ειρήνη και θέλει πόλεµο ο Στάρµερ. Ας πάει να πολε-
µήσει ο ίδιος. Ποιοι είναι αυτοί; Θα πουν σε Έλληνες «στείλτε ελ-
ληνικό στρατό στην Ουκρανία»; Στο πρώτο φέρετρο που θα έρθει
εδώ στην Ελλάδα, θα πέσουν τα πάντα. Έτσι δεν είναι; Ποιο παιδί
θα πάει να πολεµήσει στην Ουκρανία για τον Ζελένσκι; Πείτε µας.
Και τα παραµύθια που λένε ότι έχουµε την Κύπρο; Ασχοληθήκατε
ποτέ µε την Κύπρο; Ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Τελειώνω. Δεν θα µιλήσει και ο Κοινοβου-
λευτικός µας.

Ποτέ δεν ασχοληθήκατε. Η Κύπρος έχει πενήντα ένα χρόνια
κατοχής. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει πει κουβέντα. Προχθές
κάλεσαν την Τουρκία. Δεν κάλεσαν την Ελλάδα, κάλεσαν την
Τουρκία. Τη θεωρούν µεγαλύτερο και πιο σοβαρό κράτος στη
διαπραγµάτευση για όλα αυτά, ασφάλεια, κ.λπ., και καλούν την
Τουρκία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν είναι καλό να τα πούµε, γι’ αυτό έτσι;
Δεν κάλεσαν την Ελλάδα, αλλά η Τουρκία πήγε εκεί. Και καθό-

µαστε εµείς και ακούµε την Ευρωπαϊκή Ένωση τι µας λέει. Ας
έλθει η κ. Φον ντερ Λάιεν τα πει εδώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από την Πλεύση Ελευθερίας η κ. Καραγεωργοπούλου και µετά ο
Υφυπουργός κ. Μαρινάκης.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Η σήψη συντελείται αργά, βασανιστικά αργά, επικάθεται σαν

βρεγµένη σκόνη πρώτα στο πρόσωπο, και σταδιακά, ανεπαί-
σθητα σχεδόν καλύπτει τα αφτιά, τα µάτια, εισχωρεί στο αίµα,
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στους νευρώνες του εγκεφάλου. Δεν χρειάζεται να αναφερθούµε
εκτενώς στο έγκληµα των Τεµπών. Το κάναµε ήδη σ’ έναν καµβά
πενήντα επτά λόγων, πενήντα επτά κεριών που δεν µοιάζουν µε
αυτά που σβήσατε χθες, κύριε Πρωθυπουργέ, πενήντα επτά νε-
κρών και πολλών από αυτούς εξαϋλωµένων από την αιτία της πυ-
ρόσφαιρας που τύλιξε την αµελητέα για εσάς δική τους ζωή,
έναν καµβά εκατοντάδων άλλων σηµαδιών στους επιζώντες και
επιζώσες του δυστυχήµατος, κατ’ εσάς, και στους συγγενείς των
µικρών παιδιών που επιµένουν να µένουν στο σπίτι τους, γιατί τα
µικρά παιδιά δεν φεύγουν ποτέ από το σπίτι πια, πενήντα επτά
λόγους που η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κωνστα-
ντοπούλου ανέπτυξε ξεγυµνώνοντας τη θλιβερή σας παρουσία
σε αυτήν την Αίθουσα ελευθερώνοντας λίγο από το οξυγόνο που
µε την αφαίρεσή του αφαιρέθηκε η ζωή πενήντα επτά ανθρώπων,
τριάντα ενός στο άνθισµα της ζωής τους.

Προκλητικός, διχαστικός, κυνικός, αλαζόνας, αναξιόπιστος,
άνιωθος, αµετανόητος, ακατάλληλος, επικίνδυνος, η απανθρω-
ποποίηση σε όλο της το µεγαλείο. Σαν σήµερα πέθανε ο Στάλιν.
Αυτό βρήκατε να πείτε; Οι φίλοι σας από ποια οµάδα αλήθειας
σας ψέλλισαν τέτοια σπουδαία επέτειο, κύριε Μητσοτάκη; Δεν
θα είναι πουθενά για να σας ενηµερώσουν για το δικό σας πολι-
τικό τέλος. Ατύχηµα είπατε. Ούτε καν δυστύχηµα. Πώς είναι δυ-
νατόν µε το επικοινωνιακό επιτελείο σας -επειδή άλλο δεν έχετε-
να επιµένετε σε αυτή την απύθµενη αλαζονική γραµµή; Ένας
Πρωθυπουργός που απειλεί πολίτες από το Βήµα της Βουλής,
πού; Πότε ξανάγινε αυτό; «Θα βγάλουµε τις µάσκες του διαδι-
κτύου», λέει. Εµπλέξατε σαν έναν αηδιαστικό, παραληρηµατικό
λόγο «Marfin», Στάλιν, Μάτι, Κτηµατολόγιο, «112», ρωσικά bots
ξένων πρακτόρων, µέχρι και τον Καβάφη λερώσατε.

Ο ωτακουστής Υπουργός στρατιωτικών, δικαστικών, δηµοσιο-
γράφων αισχροί, αισχρότεροι λόγω του πλήθους τους και εξίσου
ένοχοι όλοι, και οι εκατόν πενήντα επτά χειροκροτητές, οι περισ-
σότεροι των οποίων «τιµούν» τις ψήφους των πολιτών µε την πα-
ρουσία τους στη Βουλή δύο µε τρεις φορές τον χρόνο. Απέξω
σας άκουσαν οι χαροκαµένοι γονείς, οι επιζώντες και χιλιάδες κό-
σµος. Μην το ξεχνάτε όταν αυτάρεσκα αυτοχειροκροτείστε. 

Θα αναφερθώ επιγραµµατικά στους κόκκους σκόνης που στα-
διακά και µεθοδικά επιστρώσατε στο πρόσωπο και σε όλο το
σώµα της χώρας. Διαρκείς επιθέσεις στο κράτος δικαίου και στα
ανθρώπινα δικαιώµατα. Ψήφισµα-καταδίκη για το κράτος δικαίου
στην Ελλάδα από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Παρακολουθήσεις
πολιτικού προσωπικού ανωτάτων στρατιωτικών, δηµοσιογράφων,
δικαστικών, ακτιβιστών, απλών πολιτών. Ολοκληρωτικό παρανά-
λωµα φωτιάς η Δαδιά Έβρου. Η µεγαλύτερη πυρκαγιά επί ευρω-
παϊκού εδάφους. Φωτιές καλοκαιριού 2023. Η χειρότερη χρονιά
από το 2006 και µετά. Εκατοµµύρια καµένα στρέµµατα, είκοσι
οκτώ θάνατοι. Εκκενώσεις αντί για πρόληψη. Πανικός, ανοργα-
νωσιά, αναλγησία. Πληµµύρες στη Θεσσαλία, περιβαλλοντική και
υγειονοµική τραγωδία. Ανυπολόγιστες καταστροφές σε καλλιέρ-
γειες, ζωικό και φυτικό κεφάλαιο, περιουσίες. Δεκαεπτά νεκροί
και αποκάλυψη µιας άλλης κοροϊδίας, τα δήθεν αντιπληµµυρικά
έργα της Πολιτικής Προστασίας, τα ακριβοπληρωµένα που κα-
τέληξαν στις τσέπες σας. Ξεπούληµα της γης στα νησιά µας.
Ερήµωση της υπαίθρου, εγκατάλειψη της νέας γενιάς. Ναυάγιο
στην Πύλο. Επτακόσιες ψυχές στο έλεος των παραβιάσεων των
διεθνών εγγυήσεων ανθρωπισµού, εξακόσιοι υπολογίζονται οι νε-
κροί πριν εκδοθεί το πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη. Προ-
σπαθήσατε λυσσαλέα να τον αντικαταστήσετε και όταν εκδόθηκε
του επιτεθήκατε. Μικρές λεπτοµέρειες. Όπως ότι δεν υπήρχε βί-
ντεο της εµπορικής αµαξοστοιχίας στα Τέµπη, ότι δεν υπήρχε βί-
ντεο του σκάφους του Λιµενικού, δεν λειτουργούσαν οι κάµερες.
Καµία συγκάλυψη, λέτε. «Είµαστε περήφανοι» –λέτε-«…που µε
δικές µας ενέργειες αποτρέψαµε την αντικατάσταση του Συνη-
γόρου του Πολίτη την ώρα που ερευνούσε το έγκληµα της
Πύλου». Διαφθορά, απευθείας αναθέσεις. Διαπλοκή, τακτοποί-
ηση ηµετέρων. Αµέτρητες καταδίκες από το Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου για ωµές παραβιάσεις των πιο
ιερών δικαιωµάτων της ζωής, της υγείας και της αξιοπρέπειας
του ανθρώπου.

Αµέτρητοι θάνατοι υπό κράτηση, σε αστυνοµικά τµήµατα, φυ-
λακές, κέντρα κράτησης. Κερδοσκοπείτε πάνω στα δηµόσια

κοινά πολύτιµα αγαθά και ορέγεστε την ιδιωτικοποίηση του
νερού, του πιο ζωτικού δηµόσιου αγαθού. Δεν είναι τυχαίο ότι
στο ίδιο δικαστήριο που παραπέµφθηκαν σήµερα ιδιώτες των
υποκλοπών, στο ίδιο δικαστήριο παραπέµπονται φτωχοί πολίτες
για κλοπή νερού που τους έκοψαν. Το κατήγγειλαν οι συνήγοροι
των θυµάτων παρακολούθησης.

Τα Τέµπη που δίκαια πυροδότησαν το ηφαίστειο της οργής
των πολιτών και τον ελληνικό σιδηρόδροµο. Δυστύχηµα τα
Τέµπη, πληµµέληµα το Μάτι, αδίκηµα ιδιωτών οι υποκλοπές, τρα-
γωδία χωρίς ενόχους η Πύλος. Αυτό το κράτος φτιάξατε, αυτό
υπηρετείτε µε τους διορισµένους εκλεκτούς σας.

Η Ελλάδα ακόµη δεν παρέχει στοιχεία στη Eurostat για το σύ-
στηµα ασφαλείας σύγκρουσης –ERTMS- στην εγκατάσταση του
οποίου αρκετές χώρες σηµειώνουν πρόοδο. Και είναι και η ακα-
ριαία εκταµίευση, 650.000 ευρώ για το µπάζωµα. «Εξυγίανση του
χώρου» το βάπτισε αισχρά Βουλευτής σας χθες στις 4 Μαρτίου
από αυτό εδώ το Βήµα. Ενώ στο Αρκαλοχώρι, εκεί όπου κατα-
στράφηκαν σπίτια τον Σεπτέµβριο του 2021 και τέθηκαν άµεσα
κατεδαφιστέα, χρειάστηκαν τριάµισι χρόνια για να εγκριθούν από
την Κυβέρνηση 800.000 ευρώ, ώστε να πληρωθούν οι εργολάβοι
των χωµατουργικών. Οι κατεδαφίσεις ξεκίνησαν πριν από µερικές
µέρες, δηλαδή Φλεβάρη του 2025. Στη Σάµο ακόµη να αποκατα-
σταθούν οι ζηµιές από τον σεισµό του 2020. Ακόµα σε θλιβερά
κοντέινερ κάνουν µαθήµατα οι µικροί ακρίτες µαθητές που έχουν
την τύχη να ζουν σε σπίτι κι όχι στη λεγόµενη «ασφαλή ζώνη του
Ζερβού» ανάµεσα σε κοριούς, χωρίς ρούχα, χωρίς παπούτσια,
στο πάτωµα γιατί είναι προσφυγόπουλα. Διάσπαρτη και επικρα-
τούσα ατοµική ευθύνη. Εφιαλτικό καθεστώς ατέρµονης ανασφά-
λειας τρόµου. Ένα διαρκές «πάµε κι όπου βγει».

Δεν θα παραθέσουµε οικονοµικά στοιχεία, ούτε τα σκάνδαλα
σε κάθε πεδίο που συσσωρεύτηκαν επί των ηµερών σας. Δεν
χρειάζεται. Ο µέσος πολίτης έχει πλέον κάνει τα δικά του µαθή-
µατα πολιτικής οικονοµίας µε βάση τις άδειες τσέπες του. Αρκεί
να πούµε για τον επί σαράντα έτη εργαζόµενο πολίτη που αδυ-
νατεί να ανταποκριθεί στα ενοίκια του φοιτητή γιου του και λέει
κλαίγοντας µε παράπονο: «Δεν µπορώ να ζήσω, µα ούτε και να
πεθάνω».

Μόνον αρκεί να αναφέρουµε ότι στη χώρα έχουµε πλέον 10%
υπερβάλλουσα θνησιµότητα και ότι οι συµπολίτες µας ζουν σ’
έναν τόπο µε το µεγαλύτερο ποσοστό κατάθλιψης µετά την ακα-
τοίκητη Γροιλανδία. Επιπρόσθετα, είναι το φτύσιµό σας πάνω στη
σκόνη που τη µετέτρεψε σε λάσπη πηχτή που πέτρωσε τα βλέµ-
µατά µας και τις ψυχές µας. Είναι το «τζάµπα πέθανε» που ξεστό-
µισε ο Υφυπουργός σας Βασίλης Οικονόµου για τους υπέρο-
γκους λογαριασµούς του ρεύµατος και τους πολίτες και τις οι-
κογένειες που αδυνατούν να τους πληρώσουν. Είναι το «τι θα κά-
νετε τα λεφτά; Πόσα θα φάει πια; Τριακόσια κιλά θα γίνει» που
εκσφενδόνισε ο Άδωνις Γεωργιάδης στην πρώτη περίοδο της
πανδηµίας, όταν µε κυνισµό υποστήριζε πως οι δικαιούχοι των
800 ευρώ δεν χρειάζονταν χρήµατα. Θύµισε βεβαίως τον κ. Τσί-
πρα, που απευθυνόµενος στους χαροκαµµένους και κατεστραµ-
µένους Ματιώτες, τους είπε: «και να σου τα έδινα, θα τα έτρω-
γες». Είναι το «τα φτωχά νοικοκυριά δεν έχουν αυτοκίνητο» του
συνεχιστή του κρεσέντο της ανοησίας κ. Σκυλακάκη. Σε σχέση
µε τις ΜΕΘ είναι το «έχουµε ενδείξεις ότι έχουµε µεγαλύτερη
θνησιµότητα σε αυτούς τους ασθενείς σε σχέση µε εκείνους που
είναι στις µονάδες εντατικής θεραπείας». «Δεν έχω τέτοια έν-
δειξη, δεν έχω. Έχετε εσείς;» είχε πει ο αρχιερέας της αναλγη-
σίας, πρώτος τη τάξει κ. Μητσοτάκης, για να πάρουν τη σκυτάλη
στον χορό της ακατάσχετης αντιστροφής της πραγµατικότητας
ο κ. Πέτσας «αν είχαµε ακούσει τους άλλους για τις ΜΕΘ θα εί-
χαµε πετάξει δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ», είχε πει, και ο κ. Γε-
ραπετρίτης «αν µε ρωτάτε, τότε, προφανώς θα θέλαµε να είχαµε
και δύο χιλιάδες και τρεις χιλιάδες και πέντε χιλιάδες ΜΕΘ. Αν
υποθέσουµε ότι έχουµε πέντε χιλιάδες ΜΕΘ, αυτό θα σήµαινε
κατά τη φυσιολογική φορά των πραγµάτων ότι θα είχαµε έναν
πολύ µεγαλύτερο αριθµό νεκρών γιατί η θνητότητα µέσα στις µο-
νάδες είναι περίπου στο µισό, 40% µε 50%». Είναι τα διαφυγόντα
εκ του έρκους οδόντων του κ. Χατζηδάκη. «Έχοντας προχωρήσει
µε τη διάσωση της ΔΕΗ…» µας είπε «…προχωρούµε τώρα στην
απελευθέρωση της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας για να πέσουν
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οι τιµές. Θα αδιαφορήσουµε για τις αντιδράσεις», ο οποίος τόλ-
µησε να εκστοµίσει µετά τις πρωτοφανείς παλλαϊκές συγκεντρώ-
σεις διαµαρτυρίας και οργής της 28ης Φεβρουαρίου «Είναι σαφές
το µήνυµα από τις συγκεντρώσεις κι αυτό είναι να επιτύχουµε το
έργο µας», έτσι λέει ο κ. Χατζηδάκης «…για παράδειγµα ο ΟΣΕ
που είναι κρατικός και θα πρέπει να ακολουθήσει τη µοίρα των
άλλων άλλοτε κρατικών οργανισµών, όπως ο ΟΤΕ».

Είναι το «δεν θα πάρουν µαντίλια για να κλαίνε όλα τα Τρίκαλα»
του πρώην Βουλευτή σας κ. Ταµήλου. Είναι ο ίδιος που επί µνη-
µονίων είχε πει το αµίµητο «δεν µπορούµε να καθόµαστε µε τις
ώρες στις επιτροπές της Βουλής και να µην πληρωνόµαστε».
Είναι το «ποιον απασχολούν πλέον τα Τέµπη;» του κ. Γεωργιάδη. 

Στο πεδίο του θετού δικαίου από το 2019 και µετά η Νέα Δη-
µοκρατία έχει φροντίσει να τροποποιήσει κάθε νοµοθέτηµα από
τα πιο βασικά µέχρι τα πιο φαινοµενικά αδιάφορα, σέρνοντάς µας
σε φωτογραφικές διατάξεις µε άπειρες ενδεικτικές ή περιοριστι-
κές απορρυθµίσεις, µετατρέποντας τον δικαστή από εφαρµοστή
και ερµηνευτή του δικαίου σε δηµοσιοϋπαλληλίσκο που εκτελεί
τις εγκυκλίους της Κυβέρνησης, τον δικαστή που ακόµη κι αν
θέλει να αντισταθεί έχει φροντίσει η Κυβέρνηση πείθοντας τον
λαό ότι κάνει πειθαρχικά για να αποβάλλει από το σώµα τους
οκνηρούς δικαστές, να δηµιουργεί φοβικούς δικαστές που δεν
τολµούν να ερµηνεύσουν εντός Συντάγµατος «contra legem»
όταν το µόρφωµα αυτό της δικαιοσύνης πλήττει την αξιοπιστία
των θεσµών για να περάσει νέους δικαστικούς χάρτες µε την
ανοχή της διορισµένη ηγεσίας του Αρείου Πάγου.

Κοιτάτε την πραγµατικότητα κατάµατα, σας λέµε. Καµιά τοξική
Αντιπολίτευση δεν σας µέµφεται αυτήν τη στιγµή. Αυτός που σας
απηύθυνε µοµφή στην ιστορική συγκέντρωση της 28ης Φεβρουα-
ρίου και θα συνεχίσει να το κάνει, ώσπου να το κατανοήσετε
έµπρακτα, είναι ο ίδιος ο λαός, αυτός που εσείς επικαλείστε µόνο
στις κάλπες ενώ σε κάθε άλλη περίπτωση τον αποκαλείτε όχλο.

Τα Τέµπη δεν θα καταγραφούν στην ιστορία ως συλλογικό
τραύµα, ως µια πληγή που µε τον καιρό θα θρέψει. Τα Τέµπη θα
µείνουν στην ιστορία ως συµβολικό, βαθύτατο και ενεργό ρήγµα
κοινωνικού ηφαιστείου, που η έκρηξη του θα δηµιουργήσει εύ-
φορο, ζωογόνο έδαφος για να ανθίσουν και να καρποφορήσουν
νέα είδη ανθρώπινης ύπαρξης. 

Και σας αναγνωρίζουµε το δικαίωµα να επαίρεστε ότι εσείς
ενεργοποιήσατε το επί πολλά έτη ανενεργό ηφαίστειο της συλ-
λογικής δηµοκρατικής κοινωνικής συνείδησης. Ακόµη και αν απο-
δεχθούµε πως τα εκατοµµύρια των Ελλήνων πολιτών στα πρόσ-
φατα παλλαϊκά συλλαλητήρια απαιτούσαν µόνο να αποδοθεί δι-
καιοσύνη για το έγκληµα των Τεµπών και όχι ατύχηµα, όπως συ-
νηθίζετε να λέτε, έχοντας εµπεδώσει βιωµατικά ταχύρρυθµη
µαθήµατα συνταγµατικού δικαίου, εννοούν κάτι πολύ βαθύτερο
από αυτό που θέλετε ή µπορείτε εσείς να καταλάβετε. 

Η απόδοση δικαιοσύνης περιλαµβάνει την εξαφάνιση της δια-
φθοράς, την ενίσχυση της δηµόσιας δωρεάν παιδείας και του
εθνικού συστήµατος υγείας, ικανοποιητικό, αξιοπρεπές, ασφα-
λές, επίπεδο διαβίωσης, εργασίας, γνώσης και όχι διαστρεβλω-
µατική επικοινωνία, ελεύθερα και δηµοκρατικά ΜΜΕ, που
υπηρετούν το δικαίωµα των πολιτών στην ενηµέρωση. 

Η δικαιοσύνη δεν είναι το ζητούµενο ωστόσο για εσάς. Αντι-
λαµβάνεστε τη δικαιοσύνη σαν έναν ακόµα θεσµό του κράτους.
Οι υπόλοιποι ενωµένοι σάρκα και αίµα αυτού του λαού οφείλουµε
να αγωνιστούµε για την αποκατάσταση της δικαιοσύνης και όχι
του θετού δικαίου. Δίνοντας τον ορισµό του δικαίου ο αείµνηστος
δάσκαλος Μανωλεδάκης έλεγε: «δίκαιο είναι η έλλογη, ρυθµι-
σµένη βία». 

Εµείς δεν ζητάµε απλώς την αποκατάσταση του θεσµού του
δικαίου του Κρέοντα. Εµείς διψάµε για τη δικαιοσύνη της Αντιγό-
νης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό, ο κ. Μαρινάκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εν όψει αυτής της οµιλίας µετά

την πρόταση δυσπιστίας προβληµατίστηκα για το τι οµιλία πρέπει
να κάνει κανείς στο πλαίσιο αυτής της κορυφαίας κοινοβουλευ-

τικής διαδικασίας. Αν µιλούσαµε για µία κανονική πρόταση δυ-
σπιστίας από κόµµατα τα οποία θα ήθελαν να ασκήσουν το σε
κάθε περίπτωση προβλεπόµενο από το Σύνταγµα και τον Κανο-
νισµό της Βουλής δικαίωµά τους, ένας εκπρόσωπος της Κυβέρ-
νησης, όπως και όλοι οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί αλλά κυρίως
οι Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας έρχονται εδώ να πα-
ρουσιάσουν τι έχουµε κάνει αυτά τα περίπου δύο χρόνια που
έχουν µεσολαβήσει από τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές και
τι θέλουµε να κάνουµε, τι λέει το πρόγραµµά µας στα δύο χρόνια
που ακολουθούν µέχρι τις επόµενες βουλευτικές εκλογές.

Νοµίζω, όµως, ότι δεν είναι καλό να κρυβόµαστε πίσω από το
δάχτυλό µας. Η σηµερινή πρόταση δυσπιστίας γίνεται στο πλαί-
σιο µιας ευρύτερης προσπάθειας εκµετάλλευσης ενός τραγικού
δυστυχήµατος, του δυστυχήµατος των Τεµπών. Είναι µέσα σε
ένα σχέδιο εργαλειοποίησης της Αντιπολίτευσης και γίνεται από
το ΠΑΣΟΚ, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µαζί µε
τρία άλλα κόµµατα, τρία κοµµάτια ενός παζλ το οποίο όταν ήταν
ενωµένο, πριν από ακριβώς δέκα χρόνια, προσπάθησε να οδηγή-
σει τη χώρα µας στο γκρεµό. Με αυτούς, λοιπόν, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, αποφασίσατε να συµπορευτείτε.
Ποιοι είναι οι συνοδοιπόροι σας; 

Τους γνωρίζουν πάρα πολύ καλά οι Έλληνες πολίτες, ειδικά
όσοι έχουν περάσει έστω και µια µέρα από δηµόσιο πανεπιστή-
µιο, οι Βουλευτές, ειδικά οι πολύ πιο έµπειροι Κοινοβουλευτικοί
αλλά και κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας από τους χώρους ερ-
γασίας τους. Είναι οι εκπρόσωποι ενός πολιτικού χώρου, κοµµά-
των αυτού του πολιτικού χώρου, που πίσω από κάθε τραγωδία,
από τα πιο τραγικά γεγονότα, εκεί που όλοι οι πολίτες οργίζονται,
στεναχωριούνται, απογοητεύονται, εκείνοι βρίσκουν µια ευκαιρία
για να αποκτήσουν πολιτική υπόσταση, να αποκτήσουν ένα σω-
σίβιο από την ανυπαρξία τους. 

Όσο και αν είναι τραγικό αυτό που ακούγεται κάθε φορά που
το σύνολο των Ελλήνων πολιτών, γιατί σε αυτά δεν υπάρχουν
κόµµατα και χρώµατα, βλέπει εικόνες τις οποίες κανείς δεν µπο-
ρεί να προσπεράσει, κανείς δεν µπορεί να ξεπεράσει, διηγήσεις
συγγενών, µαρτυρίες επιζώντων και συγκλονίζεται, χωρίς να σκέ-
πτεται ποιος είναι στην κυβέρνηση, χωρίς να σκέφτεται τίποτα
άλλο από το «ποτέ ξανά» και το να αποδοθεί δικαιοσύνη χωρίς
αστερίσκους, εσείς σταθερά προσπαθείτε να αποκοµίσετε πολι-
τικά οφέλη και µέσα σ’ αυτήν σας την προσπάθεια δηµιουργείτε
µια σειρά από ψευδή αφηγήµατα που µόνο στόχο έχουν να πολ-
λαπλασιάσουν την οργή των πολιτών. 

Μιλήσατε και συνεχίζετε να µιλάτε για συγκάλυψη. Είναι µία
έννοια που, δυστυχώς, λόγω της δικής σας προπαγάνδας έχει
περάσει σε αρκετά µεγάλο ποσοστό των Ελλήνων πολιτών. Ανα-
ρωτιέµαι, πραγµατικά, ποιον θέλουµε να συγκαλύψουµε. 

Εδώ και περίπου δύο χρόνια στη Λάρισα πραγµατοποιείται µια
κορυφαία νοµικά ανακριτική διαδικασία, µια διαδικασία που ήδη
έχει πενήντα πέντε χιλιάδες σελίδες δικογραφία. Υπάρχει κάτι
από αυτήν τη διαδικασία το οποίο έχει στείλει ο κύριος ανακρι-
τής; Έχετε συντάξει κατηγορητήριο και εµείς έχουµε πει όχι;
Υπάρχει κάποιο πρόσωπο που η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας θέλουν να κρύψουν και να συ-
γκαλύψουν; Υπάρχει κάποιο ερώτηµα που µας έχετε κάνει και
εµείς έχουµε πει όχι;

Ακόµα και στην περίπτωση του κ. Τριαντόπουλου,όπου από την
αρχή επισηµάναµε αυτό το οποίο εσείς λέτε «µπάζωµα µε δόλο
για συγκάλυψη», εµείς επισηµάναµε στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ
ότι δεν υπάρχει ούτε ένας -και το τονίζω για να ακούσουν οι πο-
λίτες, γιατί εσείς το ξέρετε πάρα πολύ καλά- µάρτυρας που να
λέει ότι πήρε κάποια εντολή από τον κ. Τριαντόπουλο, ούτε ένα
στοιχείο σ’ όλες αυτές τις σελίδες της πρότασής σας που συζη-
τήθηκε την Τρίτη στη Βουλή. Παρόλα αυτά εµείς και αυτήν την
πρόταση την κάναµε δεκτή. 

Υπάρχει κάτι που έχει ζητήσει η δικαιοσύνη και έχουµε πει όχι;
Ό,τι έχει ζητήσει η δικαιοσύνη, εµείς έχουµε σπεύσει να το ικα-
νοποιήσουµε και σε νοµοθετικό επίπεδο,αλλά ακόµα και σε επί-
πεδο προσώπων. Το γεγονός ότι µπορούµε και συζητάµε για
ευθύνες πολιτικών προσώπων, οφείλεται στην τελευταία συντα-
γµατική Αναθεώρηση που πλέον κάθε πολίτης έχει ακριβώς την
ίδια παραγραφή µε τα πολιτικά πρόσωπα. 
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Μιλάτε για το εύφλεκτο υλικό και µάλιστα λέτε, κατηγορώντας
την Κυβέρνηση, τους Βουλευτές, ότι αγνοήσαµε όσα έλεγαν οι
συγγενείς. Παραποιείτε την αλήθεια. Γιατί παραποιείτε την αλή-
θεια; Διότι, ενώ υπήρχε µία πρώτη δικαστική πραγµατογνωµο-
σύνη η οποία δεν µιλούσε για εύφλεκτο υλικό, αµέσως µόλις
υπεβλήθη το σχετικό αίτηµα από τους εκπροσώπους, τους τεχνι-
κούς συµβούλους των συγγενών τι έκανε η δικαιοσύνη; Παρήγ-
γειλε δεύτερη πραγµατογνωµοσύνη. Είναι η πραγµατογνωµο-
σύνη του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, την οποία και ανα-
µένουµε.

Ακόµα και στο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, δυνάµει του οποίου
καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας, υπάρχει µια πιθανολό-
γηση,= χωρίς κάτι συγκεκριµένο, και µια ανάγκη, όπως λέει το
πόρισµα οµόφωνα, για περαιτέρω διερεύνηση. Είναι ένα πόρισµα
που το διαβάσατε επιλεκτικά. Αγνοήσατε, για παράδειγµα, την
εκατοστή δέκατη έκτη σελίδα του που απαντάει ρητά και κατη-
γορηµατικά στο αν έγινε µπάζωµα µε δόλο για συγκάλυψη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν έγινε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας παρακαλώ. Έλεος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ! 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Δεν έγινε, κυρία Κωνσταντοπούλου, γιατί λέει ξεκάθαρα στη σε-
λίδα αυτή…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µουρµουράει
κανένας εδώ µέσα. Ανεβαίνει στο Βήµα και µιλάει όποιος θέλει
όταν έρθει η σειρά του.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
…ότι δεν δόθηκε καµιά εντολή.

Θα µπορούσα να µιλάω πάρα πολύ ώρα για µια σειρά από θε-
ωρίες τις οποίες διακινήσατε, και κάποια κόµµατα όπως το
ΠΑΣΟΚ, που δεν είχε ποτέ παράδοση σε κάτι τέτοιο, έφτασε κά-
ποιες φορές να τις υιοθετήσει. Όµως, θέλω λίγο να σταθώ στην
κατά τη γνώµη µου µεγάλη συζήτηση, τη συζήτηση που θα
έπρεπε όλοι µας να κάνουµε ξεκινώντας µε ένα πολύ µεγάλο συγ-
γνώµη, έχοντας περάσει έστω και µια µέρα από οποιοδήποτε δη-
µόσιο αξίωµα, µια συζήτηση η οποία θα έπρεπε να έχει έντονη
δόση αυτοκριτικής από όλα τα κόµµατα τα οποία έχουν κυβερ-
νήσει αυτόν τον τόπο. Είναι η συζήτηση για τις υποδοµές, για το
κράτος, για τους σιδηροδρόµους. Πραγµατικά και το πόρισµα
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ ήταν καταπέλτης. 

Τι είπε ο Εθνικός Οργανισµός Διερεύνησης; Είπε ότι εκείνο το
µοιραίο βράδυ, στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, συναντήθη-
καν πολύ σηµαντικά ανθρώπινα λάθη τα οποία θα διερευνήσει η
δικαιοσύνη -εµείς δεν είµαστε δικαστές, ούτε πότε πρόκειται να
γίνουµε- µε πολύ µεγάλες αδυναµίες, αστοχίες, καθυστερήσεις
του ελληνικού κράτους. 

Ποια, λοιπόν, είναι η συζήτηση; Η συζήτηση είναι για την Κυ-
βέρνηση τι έχει κάνει για τον σιδηρόδροµο και τι σκοπεύει να
κάνει τα περίπου δύο χρόνια που ακολουθούν µέχρι τις επόµενες
βουλευτικές εκλογές. Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να παρου-
σιάζει µια σειρά από αλλαγές και βελτιώσεις στον σιδηρόδροµο,
την ολοκλήρωση της τηλεδιοίκησης µε την εξαίρεση του κοµµα-
τιού που αποκαθίσταται λόγω του «Daniel», τις τριακόσιες κάµε-
ρες που έχουν τοποθετηθεί, το προσωπικό που έχει προσληφθεί,
το υπόλοιπο προσωπικό που θα προσληφθεί και κάποιες συγκε-
κριµένες εξαγγελίες µε δέσµευση υλοποίησης και για τον σιδη-
ρόδροµο αλλά και για την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Για να αντικρούσω τις δικές σας προτάσεις, των κοµµάτων που
καταθέσατε πρόταση δυσπιστίας, έκατσα να ψάξω να βρω τις
δικές σας προτάσεις. Με βοήθησαν, η αλήθεια είναι, οι επικεφα-
λής των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 

Το ΠΑΣΟΚ την τελευταία φορά που µίλησε για τον σιδηρό-
δροµο ήταν όταν κατέθεσε τον Μάρτιο του 2023, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, πριν τις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου, µια
πρόταση που περιείχε τέσσερις επιµέρους προτάσεις γενικόλο-
γες για τον σιδηρόδροµο. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα διά του Προέδρου του, του κ. Φάµελλου,
µας κατέθεσε µια εθνική στρατηγική την οποία έχει συντάξει ο κ.
Σπίρτζης όχι πριν τις εκλογές του 2023 αλλά πριν τις εκλογές του
2019. 

Δεν βρήκα κάτι από την κ. Κωνσταντοπούλου και την Πλεύση
Ελευθερίας που είναι τόσο πολύ ευαίσθητη µε το συγκεκριµένο
ζήτηµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και είστε τόσο επιµελής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Κωνσταντοπούλου. Παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γιατί φωνάζετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Φωνάζω, γιατί µουρ-
µουράτε συνέχεια και ενοχλείτε τους οµιλητές. Καταλάβατε ότι
ενοχλείτε τους οµιλητές; 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό ακριβώς δείχνει και την απόλυτη υποκρισία. Δεν υπάρχει

καµία συγκεκριµένη πρόταση. Δεν υπάρχει κάτι διαφορετικό το
οποίο έρχεστε και λέτε στους πολίτες, στα πολλά νέα παιδιά τα
οποία είναι οργισµένα -δικαιολογηµένα θα πω εγώ- µε πολλές
αδυναµίες του κράτους. Δεν έρχεστε να πείτε τίποτα διαφορετικό
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Και άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή
αρκετές οµιλίες της Αντιπολίτευσης. Μας είπαν όλοι πόσο κακιά
είναι αυτή η Κυβέρνηση. Δεν µας είπαν, όµως, τι θα ήθελαν ή τι
θα µπορούσαν να κάνουν καλύτερο. 

Εµείς έχουµε να πούµε πράγµατα για το κράτος. Έχουµε να
µιλήσουµε για το «112» που όπως είπε η εισαγγελέας της δίκης
για το Μάτι, αν υπήρχε θα έσωζε πολλούς συνανθρώπους µας
και -ω του θαύµατος!- από εµάς δηµιουργήθηκε µέσα σε λίγους
µήνες. Έχουµε να πούµε για το ψηφιακό κράτος που ήταν ανέκ-
δοτο επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. Μας έλεγαν ότι θα πηγαίναµε
στο διάστηµα και κορόιδευαν όλοι και πλέον εξυπηρετεί εκατοµ-
µύρια Έλληνες πολίτες. Έχουµε να πούµε για τα νέα νοσοκοµεία,
τα ογδόντα νοσοκοµεία και κέντρα υγείας που ανακαινίζονται.
Έχουµε να πούµε για τα µη κρατικά πανεπιστήµια που επιτέλους
θα µπορεί ένας νέος άνθρωπος να σπουδάσει στη χώρα του,
αλλά και για τη σύµπραξη των δηµοσίων πανεπιστηµίων µε κο-
ρυφαία πανεπιστήµια του εξωτερικού. Είναι πολλά αυτά τα οποία
έχουν γίνει στο κράτος και σίγουρα είναι πολλές οι «πληγές» που
οφείλουµε να επουλώσουµε. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας να κλείσω,
αναφερόµενος στην ψηφοφορία της Παρασκευής. Αυτό το οποίο
διακυβεύεται την Παρασκευή -αν και έχουµε τεράστια εµπιστο-
σύνη στην πιο αρραγή Κοινοβουλευτική Οµάδα που είχε ποτέ η
Νέα Δηµοκρατία-, αυτό το δίληµµα το οποίο προκύπτει από την
ψηφοφορία της Παρασκευής είναι αυτό που θα ζούµε όλο και πιο
έντονα µέχρι τις επόµενες βουλευτικές εκλογές το 2027. 

Ψηφίζοντας «κατά» στην πρόταση δυσπιστίας, δίνεις τη δυνα-
τότητα σε µια Κυβέρνηση που έχει εκλεγεί από τους Έλληνες πο-
λίτες για άλλα δύο χρόνια να ολοκληρώσει το πρόγραµµά της.
Αυτή η Κυβέρνηση είναι η Κυβέρνηση που έχει µειώσει την ανερ-
γία στο χαµηλότερο ποσοστό από το 2008 –βρίσκεται στο 8,7%-
, έχει δώσει δουλειά σε πεντακόσιες χιλιάδες ανθρώπους, σε µια
περίοδο µεγάλης ακρίβειας έχει αυξήσει 30% τον µέσο µισθό στη
χώρα. 

Είναι µια Κυβέρνηση που από µια χώρα-παρία, που βγαίναµε
εκτός συνόρων και µας κορόιδευαν όλοι ως χώρα, κάτι το οποίο
δεν άξιζε στους Έλληνες πολίτες, έκανε µια χώρα που πρωταγω-
νιστεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και στις προτάσεις για την ευρω-
παϊκή άµυνα. Θα γίνει κι αύριο ένα πολύ σηµαντικό έκτακτο
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο. Είναι η χώρα που έχει καταφέρει να προ-
χωρήσει µια σειρά από µεγάλες µεταρρυθµίσεις. Και αυτή η Κυ-
βέρνηση, προφανώς, έχει πολλά να κάνει ακόµα. 

Αλήθεια, αναρωτιέµαι: Έστω, λοιπόν, ότι γίνεται κάτι -που δεν
θα γίνει- και αποφασίζουν οι Βουλευτές και κάνουν δεκτό το αί-
τηµά σας, τι θα έχουµε; Θα έχουµε εκλογές. Αυτό λέει η υπερ-
ψήφιση της πρότασης δυσπιστίας. Αλήθεια, έχετε πρόγραµµα;
Κάποιο από τα κόµµατα που κατέθεσαν την πρόταση δυσπιστίας
έχει κάποιο προεκλογικό πρόγραµµα, έναν οδικό χάρτη για το
πού θα πάει η χώρα; Με ποιους θα κυβερνήσετε; Γιατί όποια δη-
µοσκόπηση και να πάρουµε τέτοια άκρη δεν βγαίνει. Συµφωνείτε
µεταξύ σας; Όπως συµφωνήσατε για να καταθέσετε την πρό-
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ταση δυσπιστίας, συµφωνείτε για πολύ βασικά ζητήµατα όπως η
εξωτερική πολιτική; Έχετε κοινές θέσεις; Όχι! Δεν σας νοιάζει το
πώς θα κυβερνηθεί η χώρα. Δεν έχετε ποτέ βγει από το καλούπι
στο οποίο έχετε κλειστεί από τα πολύ στενά όρια των κοµµατικών
σας γραφείων και τον δικό σας µικρόκοσµο. Δεν έχετε δει τι γί-
νεται στον κόσµο. Δεν έχετε δει τι συµβαίνει στην Ευρώπη αλλά
και εκτός Ευρώπης. Δεν σας ενδιαφέρει πού θα πάει η χώρα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Σε µια τέτοια εθνική
τραγωδία, το κράτος, η πολιτεία οφείλει πριν και πάνω απ’ όλα
µια συγγνώµη διαχρονική και να µη µιλάµε υποκριτικά µεταξύ
µας, γιατί αν δείτε το πόρισµα µιλούσε για ευθύνες πολλών ετών
και δικών µας ετών. Οφείλουµε, όµως, και το «ποτέ ξανά» να έχει
νόηµα, να µεταφράζεται σε πράξεις και όχι σε θεωρίες και κα-
ταγγελίες. Και πιστέψτε µε, θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι
µας για να έχει νόηµα αυτό το «ποτέ ξανά». Όµως, θα κάνουµε
και κάτι άλλο. Δεν θα σας επιτρέψουµε να διαλύσετε τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν ζητήσει πολ-
λοί Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τον λόγο. Τους έχω σηµει-
ωµένους. Θα γίνουν οι παρεµβάσεις και παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, θα απαντήσετε συνολικά στο τέλος.

Πρώτος θα λάβει τον λόγο ο κ. Χήτας.
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για την παρέµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, 
Πάρα πολύ σύντοµος θα είµαι. Ουκ εν τω πολλώ το ευ. 
Κύριε Μαρινάκη, δύο ερωτήµατα έχω κι αν έχετε την καλοσύνη

σηµειώστε τα για να απαντήσετε. 
Μάθατε από τις προάλλες µέχρι και σήµερα, τελικά, ποιος πλή-

ρωσε τις 650.000 ευρώ για το µπάζωµα; Μάθατε από πού βγήκαν
τα λεφτά αυτά; Γιατί το αγνοούσατε µέχρι προχθές. 

Δεύτερο ερώτηµα µιας και είστε παρά τω Πρωθυπουργώ, είστε
πολύ κοντά. Ερώτηµα που το κάναµε και στον κ. Μητσοτάκη σή-
µερα αλλά έφυγε. Εσείς που είστε παρά τω Πρωθυπουργώ,
µήπως γνωρίζετε; Είναι το ερώτηµα του ενός εκατοµµυρίου:
Ποιος παραπλάνησε τον Πρωθυπουργό; Μπορείτε να µας το
πείτε; Κάποιος τον παραπλάνησε! Να µας πείτε. Είστε ο Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος, πείτε σήµερα στην Ολοµέλεια ότι «τον πα-
ραπλάνησε ο τάδε». Γιατί αυτός που τον παραπλάνησε είναι ο
υπαίτιος για τη συγκάλυψη, για το µπάζωµα, για όλα. Αν δεν
φταίει ο Πρωθυπουργός, εµείς είπαµε ότι είµαστε καλόπιστοι και
λέµε ότι τον πιστεύουµε. Αλλά πάµε τώρα να δούµε ποιος τον πα-
ραπλάνησε. Πρέπει να µας απαντήσετε. 

Επίσης, κύριε Μαρινάκη, Κυβερνητικέ Εκπρόσωπε, επικαλε-
στήκατε τις δηµοσκοπήσεις. Προσωπικά ή µη προσωπικά, ως
κόµµα, δεν τις πιστεύουµε και λέµε ότι κάνουµε µια δουλειά κι
εµείς έχουµε την δηµοσκόπηση από τον κόσµο. Δείτε, όµως,
τώρα κάτι ενδιαφέρον από σηµερινή δηµοσκόπηση της GPO για
το «STAR». Στο ερώτηµα «πιστεύετε ότι η Κυβέρνηση στην υπό-
θεση των Τεµπών προσπαθεί να…», το 72% των Ελλήνων απα-
ντάει: «να τη συγκαλύψει». Ουάου!

Άλλη ερώτηση, κύριε Μαρινάκη. «Πιστεύετε ότι η Κυβέρνηση
έχει χάσει τη λαϊκή νοµιµοποίηση;». Κύριε Μαρινάκη, το 67,7%
των Ελλήνων λέει ότι η Κυβέρνηση έχει χάσει τη λαϊκή νοµιµο-
ποίηση. 

Πάµε λίγο τώρα παρακάτω. «Πιστεύετε ότι υπάρχει ευθύνη της
Κυβέρνησης για το δυστύχηµα των Τεµπών;». Εδώ είναι καθολική
η απάντηση. Το 85% των Ελλήνων λέει «ναι». 

Τελευταία ερώτηση, για να µη σας απασχολώ άλλο: «Πιστεύετε
ότι υπάρχουν και ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων στην
υπόθεση των Τεµπών;». Το 86,2% απαντάει σήµερα «ναι».

Θα θέλαµε ένα σχόλιο σε αυτό, να µας απαντήσετε ποιος πλή-
ρωσε τις 650.000 ευρώ και τελικά ποιος είναι αυτός που παρα-
πλάνησε τον κ. Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ για τη

συνέπεια στον χρόνο, κύριε Χήτα.
Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος από τη Νέα Αριστερά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ο κ. Μαρινάκης έβαλε µια σειρά από ερωτήµατα. Θεώρησε ότι

ήταν και πολύ ωραίο ρητορικό σχήµα και µας έβαλε και δύσκολα
ερωτήµατα. Ας δούµε κάποια απ’ αυτά. 

Ερώτηµα: «Υπάρχει κάποιο ερώτηµα που µας έχετε κάνει και
είπαµε όχι»; Ας προσπαθήσω να σκεφτώ λίγο. Έτσι πρόχειρα µου
έρχεται το ότι κάνατε µία εξεταστική και δεν φωνάξατε τους µη-
χανοδηγούς. Πώς το βλέπετε αυτό; Κουνάτε ειρωνικά το κεφάλι.
Κάνατε εξεταστική, δεν φώναξε τους µηχανοδηγούς, που τέσ-
σερα χρόνια προειδοποιούσαν, που έχουν εννέα νεκρούς συνα-
δέλφους και µας λέτε ότι σε όλα λέτε ναι. Σοβαρά τώρα, µας
κάνατε και χάρη που ήρθε ο Καραµανλής στην εξεταστική, χωρίς
µηχανοδηγούς; 

Ποιους άλλους δεν φωνάξατε; Δεν φωνάξατε τον Τσαλίδη της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ, τον Σπηλιόπουλο του ΟΣΕ, ανθρώπους, κεντρικά στε-
λέχη, που είχαν παραιτηθεί βάζοντας ζητήµατα ασφαλείας. Αυτό
είναι ένα πρώτο, για να δούµε αν έχετε να πείτε κάτι σε αυτό.

Ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι δεν ήταν καλή στιγµή του Κοινοβου-
λίου. Τώρα είστε στην έβδοµη αλλαγή γραµµής. 

Δεύτερο ερώτηµα: «Υπάρχει κάτι που µας ζήτησε η δικαιοσύνη
και είπαµε όχι»; Να σκεφτώ λίγο πρόχειρα. Ναι, είναι τα βίντεο
της εµπορικής αµαξοστοιχίας, τα οποία κατέστρεψε ο κρατικός
ΟΣΕ και δεν υπάρχουν τα βίντεο της εµπορικής αµαξοστοιχίας.
Γιατί ο κρατικός ΟΣΕ κατέστρεψε στοιχεία. Και ο άνθρωπος που
τα κατέστρεψε, ο Τερεζάκης είναι ακόµα στη θέση του! Αλλά
αυτό δεν είναι συγκάλυψη. Το 80% των ανθρώπων έχει τρελαθεί. 

Ποια είναι η καινούργια σας γραµµή που και εσείς την επανα-
λαµβάνετε; Έγινε το µπάζωµα -γιατί δεν µπορείτε πια να πείτε ότι
δεν έγινε- αλλά δεν είχατε δόλο. Επιµένετε ξανά στην απαλλαγή
λόγω βλακείας. «Καταστρέψαµε τα στοιχεία για το θάνατο πενή-
ντα επτά ανθρώπων, αλλά δεν είχαµε δόλο». Μπορείτε να απα-
ντήσετε από την πολιτεία ποιος ήταν ο υπεύθυνος για το πεδίο;
Αφήστε τη δικαιοσύνη. Ποιος ήταν ο υπεύθυνος για το πεδίο;
Γιατί ο κ. Τριαντόπουλος µε τα επίσηµα δελτία Τύπου που έβγαζε
ως Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ, έλεγε ότι µε εντολή
του Πρωθυπουργού πήγε εκεί για την αποκατάσταση του χώρου.

Ζούµε σε µία χώρα που έξι χρόνια εδώ όποιος ανεβαίνει πάνω
λέει «µε εντολή Μητσοτάκη το ένα, µε εντολή Μητσοτάκη το
άλλο» και όταν κάτι δεν πάει καλά, µόνο ο Μητσοτάκης δεν ξέρει.
Θα απαντήσετε στο πολύ απλό ερώτηµα, ποιος ήταν υπεύθυνος
για το πεδίο;

Επίσης µήπως µάθατε ποιος έδωσε τα 650 χιλιάρικα; Γιατί σε
µία τηλεοπτική σας εµφάνιση είπατε ότι θα το βρει η δικαιοσύνη.
Τι θα βρει η δικαιοσύνη; Τις αποφάσεις του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης; 

Και πάµε στο τελευταίο και το πιο εξοργιστικό, κύριε Μαρι-
νάκη, στο «ποτέ ξανά». Δύο χρόνια µετά θυµηθήκατε το «ποτέ
ξανά». Σαράντα χρόνια υπήρχε µονή γραµµή. Σαράντα χρόνια
δεν υπήρχαν συστήµατα ασφαλείας και υπήρχε ανθρώπινο δυ-
ναµικό όµως, υπήρχαν διπλές βάρδιες, υπήρχαν κλειδούχοι,
υπήρχαν άνθρωποι που προστάτευαν τον ΟΣΕ. 

Σήµερα έχουµε έναν ΟΣΕ µε λιγότερους εργαζόµενους και
λέτε ότι θα έχουµε ασφάλεια στο τρένο το 2027. Άρα, από την
πρώτη µέρα που µιλήσατε για ανθρώπινο λάθος, είπατε ψέµατα.
Γιατί αν ήταν όλα ένα ανθρώπινο λάθος, η αποµάκρυνση του
σταθµάρχη -που εσείς παρανόµως βάλατε- θα έφερνε µια ισορ-
ροπία στο σύστηµα και θα υπήρχε ασφάλεια. Και έρχεστε δύο
χρόνια µετά και λέτε ότι θα έχουµε ασφάλεια το 2027. Παραδέ-
χεστε ότι έχετε πει ψέµατα σε όλα.

Και µία Κυβέρνηση η οποία σκυλεύει τη µνήµη πενήντα επτά
ανθρώπων, λέει ψέµατα σε όλα πάνω σε ένα έγκληµα που έχουν
χαθεί πενήντα επτά άνθρωποι, είναι µια Κυβέρνηση που πρέπει
να φύγει, κύριε Μαρινάκη. Σας το έχει πει ο κόσµος πολύ καθαρά.
Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε, αλλά ξέρω ότι µέσα σας έχετε κα-
ταλάβει πού έχετε φτάσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Μαρινάκη, να ξεκινήσω από τα εύκολα, κάνοντας µια
αναδροµή σε αυτά που είπατε. 

Είπατε, κύριε Μαρινάκη, ότι όλα τα κοινοβουλευτικά εργαλεία
που χρησιµοποιεί ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, αλλά και τα
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υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης το κάνουν για εκµετάλ-
λευση και για εργαλειοποίηση. Θέλουµε να σας πούµε ότι δεν
µοιάζουµε σε σας. Δεν είµαστε σαν εσάς. Κρίνετε εξ ιδίων, κύριε
Μαρινάκη. Έτσι µάθατε στην παράταξη, στην οποία υπηρετείτε
τόσα χρόνια από τα φοιτητικά σας χρόνια. Θα επανέλθω και σε
αυτό.

Δεν είµαστε σαν εσάς. Δεν θέλουµε να αποκοµίσουµε ούτε µία
ψήφο, κύριε Μαρινάκη από τη συγκεκριµένη διαδικασία. Αυτό
που θέλουµε να κάνουµε είναι να ρίξουµε άπλετο φως σε µια
σκοτεινή υπόθεση την οποία εσείς, η Κυβέρνησή σας και εσείς
ως Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ προσπαθείτε να συγκα-
λύψετε. Και θα σας πω τι προσπαθείτε να συγκαλύψετε.

Επειδή, όµως, αναφερθήκατε στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, κύριε
Μαρινάκη, και βγάλατε συµπέρασµα για τις συµπεριφορές µας,
να θυµίσω ότι ο νεολαίος τότε Παύλος Μαρινάκης, φοιτητής της
Νοµικής Κοµοτηνής, έκανε µια φοβερή ανάρτηση το 2012 λέγο-
ντας για τον τότε πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι
αν ήµασταν στον εµφύλιο, θα πήγαινε από τα χέρια σας. Αυτό
ήταν το ήθος του νεολαίου τότε Παύλου Μαρινάκη. Δεν ξέρω αν
ήσασταν πρόεδρος της ΔΑΠ-ΝΔΦΚ, κύριε Μαρινάκη, τότε, άλλα
τα γραπτά µένουν. Γνωστό είναι αυτό, ξέρετε καλά λατινικά. Άρα,
αυτό θα σας κυνηγά. 

Δεν ξέρω αν είναι στα πλαίσια της πολιτικής συζήτησης ή του
σεβασµού στη διαφορετική άποψη ή στα πλαίσια των µαθηµάτων
συνταγµατικού δικαίου που κάνατε για τον σεβασµό στην άλλη
άποψη και στη δηµοκρατία. Πάντως αυτό γράψατε και θα σας
ακολουθεί. Μη µου πείτε ότι δεν είναι αναρτηµένο πλέον στον
τοίχο σας, γιατί αυτό δεν είναι απάντηση. Δεν είµαστε στα δικα-
στήρια. 

Ποιον θέλετε να συγκαλύψετε; Θέλετε να συγκαλύψετε τις πο-
λιτικές ευθύνες τις οποίες έχετε για το γεγονός ότι φτάσαµε σε
αυτό το τραγικό δυστύχηµα. Είχατε έναν σταθµάρχη, τον βάλατε
για δουλειά πέρα και έξω από τους νόµους. Δεν έπρεπε να είναι
εκεί πέρα. Όµως τον βάλατε για δουλειά, είναι δικό σας ρου-
σφέτι. Και έρχεται τώρα ο κ. Μητσοτάκης να µας πει ότι θα κου-
βεντιάσουµε -για τι πράγµα;- για την αξιοκρατία στο δηµόσιο, λες
και δεν υπάρχει ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας, τώρα θα τον
κουβεντιάσουµε. Αφού κάναµε τα ρουσφέτια, θα τον κουβεντιά-
σουµε τώρα.

Υπάρχει πρόσωπο που η πλειοψηφία θέλει να συγκαλύψει; Βε-
βαίως τον κ. Καραµανλή. «Τα κάστρα δεν πέφτουν». Τι σηµαίνει
ότι τα κάστρα δεν πέφτουν; Θα κάνουµε ότι µας αρέσει, ό,τι θέ-
λουµε. Μπορεί να φτάνουµε και µε δικές µας αβελτηρίες σε ένα
τραγικό δυστύχηµα, αλλά θα βγαίνουµε και Βουλευτές. Τα κά-
στρα δεν πέφτουν. Θα µας χειροκροτάει η πλειοψηφία. 

Ο κ. Παπαδόπουλος Αναπληρωτής Υπουργός στήνει µια φο-
βερή σκηνή µπροστά σε κάµερες, λέγοντας ότι δουλεύει η τηλε-
διοίκηση. Του λέει ο εργαζόµενος εκεί ότι αυτό είναι τοπικός
χειρισµός και βάζετε δικό σας συνδικαλιστή να του πει «τέλος,
δεν θα µιλάς». Και επειδή ήταν καλός παίκτης, δύο µέρες µετά
τον χρησιµοποιήσατε και σ’ ένα στηµένο ρεπορτάζ να πει ότι είναι
επιβάτης και ότι είναι ασφαλή τα τρένα. Και έρχεται ο κ. Μητσο-
τάκης και λέει ότι τώρα θα φτιάξετε την ασφάλεια των τρένων,
το 2027 θα είναι ασφαλή τα τρένα. 

«Υπάρχει κάτι που η δικαιοσύνη ζητά και δεν έχουµε κάνει»;
Βεβαίως, κρύψατε τον κ. Τριαντόπουλο από την εξεταστική. Δεν
τον καλέσατε. Γιατί; Τι ακριβώς συνέβη; Να µας πει εδώ η πλει-
οψηφία. Εννέα Βουλευτές σας στην εξεταστική έγιναν Υπουργοί.
Ας µας πουν. Γιατί δεν ήρθε ο Τριαντόπουλος, που τώρα τον
στέλνετε µε δικές σας ψήφους στην προανακριτική; Γιατί; Τι
έγινε; Τι συµβαίνει; 

Και, κύριε Μαρινάκη, µάλλον στο συνταγµατικό δεν ήσασταν
καλός φοιτητής. Λέτε ότι εσείς φέρατε την αλλαγή του Συντά-
γµατος σε σχέση µε την αποσβεστική προθεσµία του νόµου περί
ευθύνης Υπουργών. Υπήρχε η προτείνουσα Βουλή, η προηγού-
µενη. Την ψηφίσαµε. Ήταν µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Συζητήσαµε, κύριε
Πλεύρη, και είπαµε να αλλάξει µε την επόµενη. Σωστά; Η επό-
µενη έρχεται ακολουθώντας την προτείνουσα Βουλή και το αλ-
λάζει. 

Όµως, κύριε Πλεύρη, επειδή σας βλέπω ότι και εσείς κουνιέστε
πάρα πολύ, -ήσασταν καλός στο συνταγµατικό εσείς- τον νόµο

για την αποσβεστική προθεσµία δεν τον έχετε φέρει ακόµα. Δεν
έχετε φέρει ακόµα τον εφαρµοστικό νόµο. Πού είναι αυτός ο
νόµος, κύριε Πλεύρη; Τι γίνεται; Γιατί δεν φέρνετε τον νόµο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μπάρκα, πα-
ρακαλώ, σεβαστείτε τους συναδέλφους σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η χώρα είναι παρίας, κύριε Μαρινάκη, γιατί αυτήν τη στιγµή ο

κόσµος, η Ευρώπη και η χώρα µας αλλάζει και αλλάζει ταχέως.
Και ο κ. Μητσοτάκης αντί να είναι στα κέντρα αποφάσεων, εκεί
που αλλάζει η Ευρώπη, που παίρνονται οι αποφάσεις, πηγαίνει
και κάνει εγκαίνια στη Θεσσαλονίκη. Δεν µας καλούν πουθενά.
Έτσι είναι η Ελλάδα παρίας. 

Κι επειδή µας ρωτήσατε να µάθετε τι θέλουµε, δικαιοσύνη θέ-
λουµε, κύριε Μαρινάκη, να αφήσετε τη δικαιοσύνη να λειτουργή-
σει έχοντας όλα τα στοιχεία µπροστά της για να µπορέσουν
αυτές οι ψυχές των νέων παιδιών, των πενήντα επτά παιδιών, να
βρουν ηρεµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Μπάρκα.

Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των παρεµβάσεων των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων µε τον κ. Καζαµία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Μαρινάκη. Πάλι ήρθατε µεσάνυχτα στη συ-

ζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας. Θυµάµαι πρώτη φορά που
µπήκατε στη Βουλή ήταν πριν έναν χρόνο, πάλι µεσάνυχτα ήρ-
θατε, µε τους βρικόλακες, να έρθετε να µας πείτε αυτά που ακού-
σαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Μαρινάκης πά-
ντως για να ξέρετε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην διακόπτετε!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν έχετε το δικαίωµα να διακό-
πτετε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, ακούστε λίγο.
Ο κ. Μαρινάκης ήταν να µιλήσει στις 23.00’ και έκανε υποµονή
για να αφήσει συναδέλφους να µιλήσουν από τον κατάλογο.

Μηδενίζω τον χρόνο σας, κύριε Καζαµία. Στις 23.00’ ήταν προ-
γραµµατισµένος ο κ. Μαρινάκης. Σε συνεννόηση µε το Προ-
εδρείο µίλησε αργά για να µπορέσουν να µιλήσουν οι συνάδελ-
φοι. Τα «µεσάνυχτα» προέκυψαν, εντάξει; Ήταν πολύ ατυχές.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Αυτές οι παρεµβάσεις, κύριε Πρό-
εδρε, που δεν προβλέπονται στη διαδικασία, δείχνουν τον πανικό
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Καζαµία, µιλήστε επί του θέµατος! 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Σας βλέπουν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κάντε την παρέµ-

βασή σας, κύριε Καζαµία παρακαλώ! Όλους µας βλέπουν.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Συνεχίστε να διακόπτετε! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το «βρικόλακες» σάς πόνεσε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

Κωνσταντοπούλου, φτάνει το µουρµουρητό. Τι άλλο θα κάνετε;
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Εσείς τι άλλο θα κάνετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, κύριε Καζα-

µία, θα κάνετε την τρίτη παρέµβασή σας για σήµερα; Παρακαλώ,
µηδενίζω τον χρόνο, αλλά ξεκινήστε για την παρέµβασή σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πώς να την κάνω,
αφού εσείς την έχετε κάνει για µένα;

(Γέλωτες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, οπότε ολο-

κληρώσατε; Να δώσω στον κ. Μαρινάκη τον λόγο;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όχι, περιµένω να την αρχίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αρχίστε και δεν

θέλω ειρωνείες, κύριε Καζαµία, παρακαλώ. Παρακαλώ, κύριε Κα-
ζαµία, όχι ειρωνείες στο Προεδρείο!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Άµα κάνετε πράγµατα που χρή-
ζουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
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Καζαµία, κάντε την παρέµβασή σας!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι είναι αυτός ο τρόπος που µιλάτε!
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Μην φωνάζετε!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όταν σταµατήσετε να µε διακό-

πτετε θα την κάνω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ξεκινήστε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Λοιπόν, κύριε Μαρινάκη, µετά από

αυτήν την προστασία που σας έδωσε ο Πρόεδρος, συνεχίζω να
σας ρωτάω, ξέρετε, είστε ο Υπουργός που στα µάτια της κοινω-
νίας εµφανίζεστε ως ο Υπουργός προπαγάνδας της Κυβέρνησης,
του άλλου βραχίονα αν θέλετε, του πιο ήπιου βραχίονα, των κα-
τασταλτικών µηχανισµών της Κυβέρνησης. 

Γιατί τον σκληρό βραχίονα τον βλέπουµε έξω, εδώ και λίγες
ώρες, στα ΜΑΤ που χτυπάνε τους διαδηλωτές, που ήρθαν πάλι
να διαδηλώσουν για το έγκληµα των Τεµπών και για τη δικαίωση
των οικογενειών των θυµάτων, κι έτσι τους αντιµετωπίζετε.

Εσείς τώρα ως ένας µικρός Γκέµπελς, που ειρωνεύεται και
τους δηµοσιογράφους, τους λέει ότι θα τους φέρει λεξικό, όταν
τους εµπαίζει, γιατί δεν σας καταλαβαίνουν όταν τους κοροϊ-
δεύετε, εσείς λοιπόν τώρα ήρθατε να µας πείτε ότι επηρεάσαµε,
λέει, την κοινή γνώµη µε τη δική µας προπαγάνδα. Τι µηχανι-
σµούς προπαγάνδας έχει η Πλεύση Ελευθερίας, κύριε Μαρινάκη;
Εσείς έχετε όλους τους µηχανισµούς προπαγάνδας, τους χειρα-
γωγείτε εδώ και χρόνια, και επειδή αντιληφθήκατε τώρα ότι δεν
µπορείτε να επηρεάσετε την κοινωνία µε αυτόν τον τρόπο, έχετε
τροµοκρατηθεί. 

Ελπίζω να µου απαντήσετε στα ερωτήµατά µου, γιατί ξέρετε
τελευταία φορά που προσπάθησα να σας ρωτήσω για το σύ-
στηµα ETCS, το σύστηµα ασφαλείας του σιδηρόδροµου σε επί-
καιρη ερώτηση, που αν λειτουργούσε δεν θα είχαµε τη σύγκ-
ρουση των τρένων, όταν προσπάθησα να σας ρωτήσω και να σας
πω πώς είναι δυνατόν να λέτε στους δηµοσιογράφους ότι το σύ-
στηµα αυτό είναι σε προχωρηµένο στάδιο, ότι είναι σε φάση υλο-
ποίησης, αλλά ταυτόχρονα λειτουργεί, ενώ είναι σε προχω-
ρηµένο στάδιο υλοποίησης, ξέρετε τι κάνατε; Είπατε στην αρχή
ότι είστε αρµόδιος να έρθετε να απαντήσετε και µετά είπατε ότι
δεν είστε αρµόδιος και αποσυρθήκατε και δεν ήρθατε να µου
απαντήσετε. Πότε λέγατε ψέµατα, όταν λέγατε ότι είστε αρµό-
διος ή όταν αποφασίσατε µετά ότι δεν είστε αρµόδιος; Ελπίζω
τώρα να µας απαντήσετε.

Κοιτάξτε, κύριε Μαρινάκη, έχετε ένα µητρώο εµπαιγµού των
δηµοσιογράφων το οποίο είναι τροµερό. Πριν λίγες µέρες λέγατε
ότι δεν ξέρετε ποιος υπέγραψε τα συµβόλαια για το µπάζωµα του
τόπου του εγκλήµατος, ενώ τα έχει πει ο κ. Παπαθανάσης εδώ,
στις τρεις το πρωί, στην προηγούµενη πρόταση µοµφής. Αλλά
γενικά είστε και πολύ απρόσεκτος, δεν είστε επιµελής, και προ-
σπαθείτε µε αυτόν τον τρόπο να διαδίδετε ψεύδη.

Ελέγχετε και την ΕΡΤ βέβαια, όταν έγιναν οι διαδηλώσεις, οι
µεγαλειώδεις διαδηλώσεις, της 26ης Ιανουαρίου. Λέγατε ότι δεν
είχε συγκεντρωθεί, λέει, ο κόσµος στις 12.00’ και γι’ αυτό δεν παί-
χτηκε τίποτα στο δελτίο, ενώ εγώ που ήµουνα εκεί και εσείς δεν
ήσασταν, δεν µπορούσα να κινηθώ από τον πολύ κόσµο. Εν πάση
περιπτώσει, θέλω να σας πω ότι καλό είναι να είστε λίγο πιο επι-
µελής. 

Όσον αφορά αυτά που είπατε για τις θέσεις της Πλεύσης
Ελευθερίας σχετικά µε τον σιδηρόδροµο, γνωρίζετε πολύ καλά
ότι η θέση µας είναι ότι ο σιδηρόδροµος δεν έπρεπε να ιδιωτικο-
ποιηθεί, ότι οι στρατηγικοί τοµείς της οικονοµίας, όπως είναι οι
σιδηρόδροµοι, πρέπει να βρίσκονται υπό δηµόσιο έλεγχο. Και βε-
βαίως σας υπενθυµίζω ότι αυτός ιδιωτικοποιήθηκε το 2017 µε το
τρίτο µνηµόνιο, το οποίο και η Κυβέρνησή σας ψήφισε. 

Οπότε, κύριε Μαρινάκη, όταν έρχεστε στη Βουλή, καλό είναι
να µην προσπαθείτε να υπεκφεύγετε και να µας βγάζετε εµάς
προπαγανδιστές. Εσείς είστε ο Υπουργός προπαγάνδας και ο κό-
σµος όλος ξέρει πώς κοροϊδεύετε τους δηµοσιογράφους, πώς
προσπαθείτε να εµπαίξετε οποιαδήποτε ερώτηση σάς γίνεται,
είτε από Βουλευτές είτε από ανεξάρτητα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης. Και δυστυχώς καταλαβαίνουµε βέβαια ότι όταν φτάνετε σε
τέτοιες τακτικές είστε έµφοβοι και βρίσκεστε σε πραγµατικό
αδιέξοδο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ για τις απαντήσεις σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δύο πράγµατα καταφέρατε µε τις παρεµβάσεις σας. Το ένα

είναι να επιβεβαιώσετε πανηγυρικώς την οµιλία µου και πιστεύω
και τις οµιλίες που θα ακολουθήσουν από τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και τα µέλη της Κυβέρνησης. Καµία ουσία.
Ακούσαµε για βρικόλακες, ότι δεν είµαστε επιµελείς, προσωπι-
κούς χαρακτηρισµούς, αναφέρθηκε ο κ. Μπάρκας στα χρόνια του
πανεπιστηµίου, προσωπικές επιθέσεις. 

Το δεύτερο πράγµα το οποίο επιβεβαιώσατε είναι τις φοβίες
κάθε λογικού πολίτη για το τι θα πάθει η χώρα αν γίνει αυτή η
πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρνηση. Και ξεκινάω από αυτό,
γιατί νοµίζω σε όλες τις τοποθετήσεις –άρα, είναι κοινή απάντηση
και στον κ. Χήτα και στα υπόλοιπα κόµµατα, που όλα µαζί όταν
ήταν ένα κόµµα, όπως είπα και στην οµιλία µου, πήγαν να οδη-
γήσουν τη χώρα στον γκρεµό και η χώρα σώθηκε από τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας και το ΠΑΣΟΚ τότε- επιµείνατε στο
ποιος πλήρωσε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ …(Δεν ακούστηκε)
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Ηλιόπουλε, θα απαντήσω, ηρεµήστε. Σας άκουσα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ ήρεµος είµαι.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κατ’ αρχάς να σας πω ότι αν και η απάντηση αυτή δόθηκε ανα-
λυτικά από εµένα στην τελευταία ενηµέρωση των πολιτικών συ-
ντακτών -άρα, ο λόγος που κάνετε τις περισσότερες ερωτήσεις
είναι για τις εντυπώσεις και θα καταλήξω σε ένα συµπέρασµα στο
τέλος-η ερώτηση που µου έγινε είναι ποιος πλήρωσε το µπά-
ζωµα, αυτό το οποίο ονοµάζετε εσείς «µπάζωµα» και έχετε χτίσει
και µια σειρά από θεωρίες ως Αντιπολίτευση για µπάζωµα µε
δόλο µε σκοπό τη συγκάλυψη.

Αν θέλετε κάποια στιγµή να σας πάρει στα σοβαρά ο κόσµος…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ! Δεν γί-

νεται αυτό. Ρωτάτε, περιµένετε να πάρετε τις απαντήσεις.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Δεν σας διέκοψα. Να σέβεστε τους οµιλητές. Έχετε κάνει συνο-
λικά δεκαπέντε ερωτήσεις, θα περιµένετε να ακούσετε και τις
αντίστοιχες απαντήσεις. Αν σας αρέσουν. Αν δεν σας αρέσουν,
δικαίωµά σας.

Λοιπόν αν θέλετε κάποια στιγµή να σας πάρει στα σοβαρά ο
κόσµος και να µην βλέπετε και τα ποσοστά σας να καταρρέουν
µέρα µε τη µέρα, πρέπει να µάθετε κάποια βασικά για τη δηµόσια
διοίκηση. Έφερα µάλιστα κι ένα παράδειγµα για να το καταλά-
βουν οι πολίτες, που δεν ασχολούνται κάθε µέρα ούτε µε τα δη-
µόσια λογιστικά ούτε µε τη δηµόσια διοίκηση. 

Το κεντρικό κράτος, εν προκειµένω εκείνη την περίοδο ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός, αρχικά ο Υφυπουργός Ανάπτυξης και στη
συνέχεια µε µια τροποποιητική ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, µε αρµοδιότητα που πλέον είναι του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, σε µία δαπάνη που αιτείται η τοπική αυτοδιοίκηση, εν
προκειµένω η Περιφέρεια Θεσσαλίας, άλλες φορές ένας δήµος,
κάνει έλεγχο νοµιµότητας και όχι σκοπιµότητας. Αυτό δεν το λέω
εγώ, δεν το λένε οι συνάδελφοί µου Υπουργοί, το λέει ο νόµος. 

Τι σηµαίνει αυτό; Όταν γίνεται ένα αίτηµα χρηµατοδότησης,
άρα, τα λεφτά τα δίνει η τοπική αυτοδιοίκηση, εγώ δεν απαντώ
αν πλήρωσε κάποιος µπάζωµα. Γι’ αυτό λέω ότι θα το βρει η δι-
καιοσύνη, γιατί λόγω και της νοµικής µου ιδιότητας έχω µάθει αν
κάτι ερευνά η δικαιοσύνη, να απαντάω έτσι και να µην κάνω τον
δικαστή, όπως κάνετε εσείς. Αλλά αυτό στο οποίο αναφέρεστε
δεν είναι ποιος πλήρωσε το «µπάζωµα», όπως το λέτε αλλά ποιος
πλήρωσε την περιφέρεια.

Με τη δική σας λογική κάθε φορά που ελέγχεται ένας δήµαρ-
χος ή ένας περιφερειάρχης ή ένας αντιδήµαρχος για ένα ενδε-
χόµενο αδίκηµα, για παράδειγµα, γίνεται µια φυσική καταστροφή
και καταστρέφεται µία παιδική χαρά, και έρχεται ένας δήµαρχος
και αποκαθιστά την παιδική χαρά µε χρηµατοδότηση από το κρά-
τος, και αποδεικνύεται ότι υπάρχουν αµφιβολίες ότι αυτές οι ερ-
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γασίες δεν εκτελέστηκαν σωστά ή υπάρχει µια υπόνοια κάποιου
οικονοµικού εγκλήµατος, µε τη δική σας λογική πρέπει κάθε
φορά που πηγαίνει κατηγορούµενος ένας αυτοδιοικητικός, να
πηγαίνει και ο Υπουργός Οικονοµικών ή ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Καζαµία, µη διακόπτετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Παιδική χαρά, πολύ

ωραίο παράδειγµα!
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Με συγχωρείτε γι’ αυτό που θα πω, αλλά είστε ανίδεοι, δεν έχετε
ιδέα τι σας γίνεται. Είστε επικίνδυνοι. Το δείξατε όταν το κάνατε
τη µία φορά, κύριε Μπάρκα, κύριε Ηλιόπουλε, όταν ήσασταν µαζί,
και για έναν χρόνο και µε την κ. Κωνσταντοπούλου. Το είδαµε ευ-
τυχώς. Γιατί ευτυχώς υπάρχουν και κάποιοι νεότεροι. Είδαµε τι
πήγαµε να πάθουµε µε αυτά τα οποία λέτε. 

Ρωτήσατε, κύριε Χήτα, για την ενηµέρωση του Πρωθυπουρ-
γού. Επίσης, έχω απαντήσει δεκάδες φορές, απαντώ για άλλη
µία. Έχει απαντήσει και ο Πρωθυπουργός. Αναφέρεστε, φαντά-
ζοµαι, στο εύφλεκτο υλικό. Σωστά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Η παραπλάνηση…
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Στο εύφλεκτο υλικό, λοιπόν.
Ο Πρωθυπουργός είχε την επίσηµη ενηµέρωση που είχε η

Βουλή από την Hellenic Train και την Πυροσβεστική. Και επειδή
υπάρχει, επίσης, ένα άλλο ψέµα το οποίο διακινείται, ότι δύο χρό-
νια µετά, σε συνέντευξή του στον κ. Σρόιτερ, έκανε µετατόπιση -
λέτε και άλλες λέξεις, τις οποίες µας τις έκανε γνωστές ο ΣΥΡΙΖΑ-
έναν χρόνο πριν από σήµερα, δηλαδή έναν χρόνο µετά το τρα-
γικό δυστύχηµα, σε άλλη του συνέντευξη, στον κ. Παπαδάκη,
είπε ότι δεν µπορεί να γνωρίζει και αυτά θα τα απαντήσει η δι-
καιοσύνη. 

Γιατί το είπε αυτό τότε ο Πρωθυπουργός; Γιατί, όπως είπα και
στην οµιλία µου, όταν ήρθαν οι συγγενείς µε τους τεχνικούς τους
συµβούλους και αµφισβήτησαν την πρώτη δικαστική πραγµατο-
γνωµοσύνη, η δικαιοσύνη -και όχι εµείς, γιατί δεν είµαστε δικα-
στές- διέταξε δεύτερη πραγµατογνωµοσύνη, την οποία και περι-
µένουµε. Άρα, ο Πρωθυπουργός µεταφέρει την ενηµέρωση που
έχουµε όλοι. Αν ήθελε να συγκαλύψει κάτι ο οποιοσδήποτε, δεν
θα γίνονταν όλα αυτά και δεν θα δίνονταν αυτές οι απαντήσεις. 

Επικαλεστήκατε τις δηµοσκοπήσεις, κύριε Χήτα. Δεν τις αµφι-
σβητούµε τις δηµοσκοπήσεις. Και, µάλιστα, η επίκληση που
έκανα ήταν για τη συγκάλυψη, το πιστεύει µεγάλο µέρος των πο-
λιτών, λόγω της παραπλάνησης που υφίστανται από την Αντιπο-
λίτευση. Είπατε πολλά για τις δηµοσκοπήσεις. Δεν είπατε µία
ερώτηση σηµερινής δηµοσκόπησης: Τι ποσοστό των Ελλήνων πι-
στεύει ότι η Αντιπολίτευση εργαλειοποιεί το τραγικό δυστύχηµα
των Τεµπών; Το πιστεύει το 82,4%, το µεγαλύτερο ποσοστό, ή
ένα από τα δύο µεγαλύτερα όλων των ερωτήσεων, µε βάση τις
απαντήσεις των πολιτών.

Μιλήσατε ξανά για ποινικές ευθύνες, και µάλιστα κάποιοι µίλη-
σαν για την εξεταστική. Εγώ ρώτησα κάτι το οποίο το επαναλαµ-
βάνω -να µάθετε να τα ξεχωρίζετε- ποιο είναι το αίτηµα που
υπέβαλε η δικαιοσύνη, εν προκειµένω ο ανακριτής που ερευνά
µε απόλυτη µυστικότητα, όπως λέει ο νόµος το τραγικό δυστύ-
χηµα των Τεµπών; Ήρθατε εσείς να κάνετε κατηγορητήριο, και
εµείς είπαµε όχι; Άλλη µία απόδειξη, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει συ-
γκάλυψη είναι ότι απαντήσατε µε την Εξεταστική Επιτροπή. Ενώ
έχουµε πει, το έχουµε παραδεχτεί, αλλά διαχρονικά, ότι, δυστυ-
χώς, οι εξεταστικές επιτροπές δεν επιτελούν τον στόχο τους, για
αυτό και όλες οι απαντήσεις δίνονται από τη δικαιοσύνη. Άρα, µε
τη µη απάντησή σας, και εσείς και οι υπόλοιποι ερωτώντες Βου-
λευτές, µου επιβεβαιώσατε: Δεν υπάρχει κάποιο αίτηµα το οποίο
φέρατε και εµείς το απορρίψαµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, µε αυτό να ολοκληρώσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κύριε Ηλιόπουλε, ειρωνευτήκατε το «ποτέ ξανά». Αν δεν κάνω
λάθος, ήσασταν µέλος της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Σωστά; 

Να σας δώσω δύο παραδείγµατα για το «ποτέ ξανά» δύο δια-

φορετικών κοµµάτων σε µια άλλη τραγική ηµέρα για τη χώρα. Το
Μάτι. Για εµάς το «ποτέ ξανά» για το Μάτι, ήταν το «112», όπως
είπα και στην οµιλία µου. Για εσάς το υποκριτικό «ποτέ ξανά»,
κύριε Ηλιόπουλε -τώρα φύγατε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ήταν σε αυτήν
τη σύσκεψη παρών ο νυν πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ- ήταν η επικοι-
νωνιακή σύσκεψη ενώ ξέρατε ότι υπάρχουν νεκροί. Γιατί, δυστυ-
χώς, για αυτή τη χώρα έχουν υπάρξει εθνικές τραγωδίες µε
συλλογικές ευθύνες του πολιτικού συστήµατος, υπάρχουν, όµως,
κάποιοι που άλλες φορές εργαλειοποιούν µε αυτόν τον τρόπο,
όπως τώρα, και που άλλες φορές κάνουν επικοινωνιακές συσκέ-
ψεις για να τις εκµεταλλευτούν.

Για να µην αφήσω και κάτι αναπάντητο, µιλήσατε για τον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών, κύριε Μπάρκα. Δεν είπαµε κάτι διαφο-
ρετικό. Βάζετε και βαθµούς στο συνταγµατικό. Αλλά µια κακιά
ανάλγητη κυβέρνηση η οποία θέλει να συγκαλύψει, δεν…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μπορούσε να µην το περάσει.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Μπράβο, µπορούσε να µην το περάσει.
Ξέρετε, όµως, κάτι που ξεχνάτε µε τον νόµο περί ευθύνης

Υπουργών, κύριε Μπάρκα; Υπάρχει και ένας πρώην Υπουργός
που λέγεται Σπίρτζης. Αυτός ο πρώην υπουργός, αν φέρει κάποια
στιγµή κάποια δικαιοσύνη κάτι, κύριε Μπάρκα, δεν θα πάθει τί-
ποτα, κύριε Μπάρκα, γιατί γι’ αυτόν µετράει αλλιώς η παρα-
γραφή. Τον πιάνει η αποσβεστική προθεσµία. Οπότε όταν σηκώ-
νετε ένα θέµα, να ξέρετε την πραγµατικότητα, αντί να κάνετε
προσωπικές επιθέσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μια χαρά την ξέρω την πραγµα-
τικότητα. Πολύ καλά την ξέρουµε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν απαντάτε, όµως, στην ου-
σία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τον νόµο δεν φέρατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, µην δια-

κόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κλείνω µε αυτό.
Κύριε Καζαµία, µου έχετε κάνει τρεις ερωτήσεις. Σωστά; Σας

έχω απαντήσει τις δύο γιατί ήταν αρµοδιότητάς µου. Τι να κά-
νουµε που το ΦΕΚ διορισµού µου από τον Πρωθυπουργό αναφέ-
ρεται στην επικοινωνία και στην ενηµέρωση, και όχι στις υπο-
δοµές και στις µεταφορές; 

Σας απάντησα και στη Βουλή πολύ αναλυτικά δύο φορές ότι,
επειδή είµαι Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και απαντάω στις ενη-
µερώσεις για όλα τα Υπουργεία µε την ενηµέρωση που έχω από
τους Υπουργούς, αν απαντούσα στη Βουλή για όλα τα θέµατα,
θα ήµουν όλη µέρα και θα απαντούσα εγώ µόνο στη Βουλή για
όλα τα θέµατα. Το αντιλαµβάνεστε αυτό. Και δεν είπατε κάτι
πάρα πολύ ουσιώδες, κύριε Καζαµία, για να καταλάβετε πώς πο-
λιτεύεστε µε ψέµατα, και δεν ντρέπεστε. Είναι τακτική, δυστυχώς,
και του δικού σας κόµµατος.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, µην δια-

κόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Δεν είπατε κάτι πάρα πολύ ουσιώδες, κύριε Καζαµία. Απαντήθηκε
τελικά η ερώτηση η τρίτη από τον κ. Σταϊκούρα; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εσείς γιατί δεν απαντάτε;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Απαντήθηκε από τον κ. Σταϊκούρα; Απαντήθηκε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τη δική σας δεν άκουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καζαµία!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Με ρωτάει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καζαµία, εδώ

εσείς ρωτάτε και η Κυβέρνηση απαντάει. Δεν σηµαίνει ότι πρέπει
να συµφωνήσουµε. Αξιολογούνται και οι ερωτήσεις και οι απα-
ντήσεις. Αυτή είναι η δηµοκρατία µας. Τι να κάνουµε δηλαδή;
Αυτή είναι η δηµοκρατία µας. Δεν θέλετε αυτή τη δηµοκρατία;
Θέλετε κάτι άλλο; Εσείς ρωτάτε και η Κυβέρνηση απαντάει. Δεν
σηµαίνει ότι πρέπει να σας αρέσουν οι απαντήσεις.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Τελειώνω µε αυτό, κύριε Γεωργαντά. Και ζητώ συγγνώµη από
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τους Βουλευτές που έπρεπε να µιλήσουν. Υποχρεωτικά έπρεπε
να απαντήσω.

Μιλήσατε για βρικόλακες, κύριε Καζαµία, ένα λογοπαίγνιο το
οποίο κάνατε για την ώρα που µίλησα. Αυτή ήταν η προγραµµα-
τισµένη ώρα. Και µετά από πολλές οµιλίες, όπως είπε, ο κύριος
Πρόεδρος -και ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε- παραχωρούσα
τη σειρά µου στους Βουλευτές που περιµένουν και εκείνοι πάρα
πολύ ώρα.

Δύο πράγµατα, δύο συµπεράσµατα από αυτό το οποίο είπατε.
Το πρώτο συµπέρασµα είναι πόσο σοβαρά τελικά αντιµετωπίζετε
το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Μόνο ψήφους βλέπετε και
εργαλειοποίηση, γιατί ένας άνθρωπος που πραγµατικά συγκλο-
νίζεται, δεν έρχεται στη Βουλή ούτε για προσωπικές επιθέσεις
ούτε για κατηγορίες ούτε για τόσο βαρείς χαρακτηρισµούς. Και
δεν σας το κρύβω ότι είναι πολλές οι φορές που πρέπει όλοι
εµείς να κάνουµε φοβερή υποµονή για να µην πέσουµε στο δικό
σας επίπεδο. Δεν είναι πάντοτε εύκολο, το έχω πει και σε αντί-
στοιχη ενηµέρωση, χρειάζεται ψυχραιµία. 

Το δεύτερο και τελευταίο που θέλω να σας πω είναι ότι σας το
επιστρέφω το «βρικόλακας», όχι εσάς προσωπικά, στο κόµµα σας
και σε κάποια άλλα κόµµατα. Γιατί, ξέρετε, υπάρχουν κάποιοι σε
αυτό το Κοινοβούλιο που δίπλα σε πονεµένους ανθρώπους,
δίπλα σε ανθρώπους που έχουν χάσει τα παιδιά τους, τα αδέρφια
τους, τους φίλους τους, βλέπουν το πολιτικό τους σωσίβιο.
Ψάξτε, λοιπόν, τους ορισµούς των λέξεων, και ελάτε ξανά να τις
πείτε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Περνάµε στον

πρώτο κύκλο των οµιλητών, που πλέον οι οµιλητές έχουν από
επτά λεπτά. Θα µιλήσουν δύο οµιλητές και µετά έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Γερουλάνος.

Ο κ. Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρατία, έχει τώρα τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

αυτή η κορυφαία συζήτηση στην Εθνική Αντιπροσωπεία διεξάγε-
ται µε ένα βαρύ κλίµα, και είναι εύλογο, αφού διεξάγεται η συζή-
τηση µετά από την κατάθεση πρότασης δυσπιστίας προς την
Κυβέρνηση εξαιτίας του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών,
του πολύνεκρου αυτού δυστυχήµατος που έχει δηµιουργήσει
τόσες συσπάσεις στον πολιτικό και στον κοινωνικό βίο της
χώρας.

Όλα τα κόµµατα, και πάρα πολλοί Βουλευτές από όλα τα κόµ-
µατα, κάνουν την επίκληση του κράτους δικαίου και χρησιµοποι-
ούν και αξιοποιούν την έννοια της δικαιοσύνης ως τον µοχλό
διαφώτισης της παθογένειας, χρονίζουσας παθογένειας, της δη-
µόσιας διοίκησης, αλλά και αξιοποιούν τη δικαιοσύνη ως επιχεί-
ρηµα για να δοθεί ένα οριστικό πρόβληµα στην επίλυσή του, µε
πολλές µεταβλητές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όσοι, όµως, θέλουν να εµφανίζονται θεσµικοί παράγοντες στη
λειτουργία της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, επιτρέψτε µου
να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά και των κοµµάτων ως
προς τη δηµοκρατία του κράτους δικαίου, θα πρέπει να συµφω-
νούµε ότι η δικαιοσύνη είναι σταθερή µεταβλητή. Είναι εκείνη η
διάσταση που συνδέει την εµπιστοσύνη µε τον κορυφαίο θεσµό
της δηµοκρατικής νοµιµοποίησης των πράξεων µιας Κυβέρνη-
σης, µιας Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, τον κορυφαίο θεσµό
της δικαιοσύνης. Αυτά ως µια µικρή εισαγωγή, µιας και η επί-
κληση της δικαιοσύνης είναι το ζητούµενο σήµερα σ’ αυτήν τη
συζήτηση.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευδιά-
κριτη η προσπάθεια πολλών παραγόντων, κοµµατικών και κοινο-
βουλευτικών, να εργαλειοποιήσουν το τραγικό δυστύχηµα των
Τεµπών µέσα από την πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε σή-
µερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Στέκοµαι µε απόλυτο σεβασµό απέναντι σε όλους αυτούς που
έχασαν δικούς τους ανθρώπους στο τραγικό δυστύχηµα των Τε-
µπών. Κανείς δεν νοµιµοποιείται ηθικά και πολιτικά να τους κου-
νάει το δάχτυλο, όπως και να επιχειρεί να εργαλειοποιήσει αυτό

το πολύ τραγικό γεγονός για µικροκοµµατικά οφέλη. Το ίδιο,
ωστόσο, νιώθω και απέναντι σε κάθε πολίτη που την περασµένη
Παρασκευή δηµοκρατικά, ελεύθερα και ειρηνικά απαίτησε όχι
την παραίτηση της Κυβέρνησης, όπως κάποιοι λένε, αλλά τη δια-
λεύκανση της υπόθεσης και την απόδοση των ευθυνών. Αυτό δεν
λέει ο κάθε συνάδελφος που έρχεται στο Βήµα αυτό; 

Διερεύνηση, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τη δια-
φορά ότι στον κώδικα αξιών και αρχών του δηµοκρατικού πολι-
τεύµατος η διερεύνηση, αλλά και η τεκµηρίωση και η απόδοση
ευθυνών, είναι έργο της δικαιοσύνης. 

Ισχυρό στοιχείο προβληµατισµού είναι για εµένα, αλλά και για
όσους µπορούν να διακρίνουν τους κινδύνους, η προσπάθεια
φθοράς των θεσµών που επιχειρείται και δυστυχώς βρίσκει πρό-
σφορο έδαφος σε πολλούς από τους συνοµιλητές µας για τη διε-
ρεύνηση αυτού του εγκλήµατος, αυτού του δυστυχήµατος,
αυτού του ατυχήµατος, αυτής της πολύ τραγικής υπόθεσης,
όποια και αν είναι η λέξη που χρησιµοποιεί καθένας από εµάς για
να προσδιορίσει τις παραµέτρους που το συνθέτουν. 

Ωστόσο, όταν κάποιοι απαξιώνουν τον θεσµό της δικαιοσύνης,
απαξιώνουν και την ίδια τη δηµοκρατία. Τα «λαϊκά δικαστήρια»
του πρόσφατου παρελθόντος είδαµε όλοι τι κατάληξη είχαν.

Ένα πλήθος συναδέλφων από τα κόµµατα που συνυπογρά-
φουν την πρόταση δυσπιστίας αναφέρονται επιλεκτικά και κά-
νουν δικές τους ερµηνείες στο πόρισµα του Εθνικού Οργανισµού
Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και
Ασφάλειας Μεταφορών. Το τονίζω αυτό, κυρίες και κύριοι, γιατί
ο οργανισµός αυτός θα έπρεπε να είχε συσταθεί εδώ και δεκαο-
κτώ χρόνια. Αποτελούσε υποχρέωση της χώρας µας και κάθε κυ-
βέρνησης. Συστάθηκε, ωστόσο, και απέκτησε στελέχη από αυτήν
την Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Με-
σολάβησαν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ που δεν προχώρησαν στη σύστασή του και σήµερα,
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης χρησιµοποιούν επιλεκτικά, όπως
είπα, σηµεία του πορίσµατος για να επιτεθούν στην Κυβέρνηση
και να καταλογίσουν ευθύνες. Το γεγονός αυτό από µόνο του επι-
βεβαιώνει ότι η Κυβέρνηση είναι µακριά από κάθε προσπάθεια
χειραγώγησης και συγκάλυψης ευθυνών και αιτιών. 

Το πόρισµα του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπορι-
κών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφορών
είναι ένα πόρισµα ειδικών επιστηµόνων που δεν προσφέρεται για
κοµµατική εκµετάλλευση. Αντίθετα, το περιεχόµενό του αναφέ-
ρεται σε ανθρώπινα λάθη που πρέπει να δούµε πώς δεν θα επα-
ναληφθούν. Το πόρισµα του Εθνικού Οργανισµού αναφέρεται
στο τι πρέπει να γίνει για να διασφαλιστούν πλήρως οι συνθήκες
ασφάλειας στον σιδηρόδροµο και αυτές είναι οι προτεραιότητες
για την Κυβέρνηση. Το είπε ο Πρωθυπουργός, το είπαν οι Υπουρ-
γοί, το είπαν και οι Βουλευτές της κυβερνητικής παράταξης, γιατί
απ’ ό,τι φαίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτεραιότητα
για την Αντιπολίτευση είναι να δηµιουργήσει ένα κλίµα οξύτητας
και τοξικότητας µε αυθαίρετες ερµηνείες και συµπεράσµατα,
χωρίς καµία τεκµηρίωση. 

Προτεραιότητα για την Κυβέρνηση, όµως, κύρια και απόλυτη
προτεραιότητα είναι το µήνυµα που εστάλη από την ελληνική κοι-
νωνία την περασµένη Παρασκευή. Το µήνυµα αυτό όχι µόνο ελή-
φθη, αλλά είναι και απόλυτα σεβαστό από όλους µας. Η απαίτηση
για δικαιοσύνη, για απόδοση ευθυνών και για ξεκάθαρες και τε-
κµηριωµένες απαντήσεις που πρέπει να δοθούν σε όσα ερωτή-
µατα τίθενται µας εκφράζουν όλους, από τα αριστερά µέχρι τα
δεξιά. 

Η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν θα σταθεί εµπόδιο, αλλά θα συν-
δράµει σε αυτήν την προσπάθεια, στο έργο της δικαιοσύνης,
γιατί όπως είπα και πριν, η δικαιοσύνη είναι αυτή που διεξάγει
την έρευνα και θα αποδώσει τις ευθύνες. Αυτή η διαδικασία δεν
είναι υπόθεση των κοµµάτων ή των «λαϊκών δικαστηρίων». Το το-
νίζω και πάλι.

Εξέφρασα πριν την ανησυχία µου για τη φθορά των θεσµών,
την κρίση εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στο πολιτικό σύ-
στηµα. Εξάλλου και συνάδελφοι ανέφεραν την πρόσφατη δηµο-
σκόπηση των πολιτών. Αυτό το ζήτηµα, όµως, µας αφορά όλους.
Επιβεβαιώνεται από τις χαµηλές επιδόσεις της Αντιπολίτευσης,
που σε καµία περίπτωση δεν αποτελεί µια εναλλακτική πρόταση
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διακυβέρνησης, γιατί δεν έχει σοβαρές και επεξεργασµένες προ-
τάσεις διακυβέρνησης, γιατί την έχει ξεπεράσει η εποχή, η ίδια η
κοινωνία, γιατί επιχειρεί µια προσέγγιση µε παλιά εργαλεία σε µια
άλλη, νέα εποχή.

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα λεπτό µόνο.
Στη δική µας παράταξη ωστόσο υπάρχουν ισχυρές κοινωνικές

αναφορές. Η παράταξή µας έχει τη δύναµη να εκφράσει τις ανά-
γκες και τα προτάγµατα της νέας εποχής. Είµαι βέβαιος ότι θα
βρει τον δρόµο για να αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών απέναντι στους θεσµούς, για να χτίσει ένα κράτος ευθύνης,
απαλλαγµένο από νοσηρά φαινόµενα και διαχρονικές παθογέ-
νειες και κυρίως να διατηρήσει τη χώρα στο δρόµο της ασφά-
λειας και της σταθερότητας. 

Όπως ξέρετε, ζούµε σε ένα ασφαλές περιβάλλον στη χώρα
στο πλαίσιο µιας ασταθούς και µεταβαλλόµενης περιοχής στον
κόσµο ολόκληρο. Πιστεύει κανείς ότι υπάρχει στην Αντιπολίτευση
µια σοβαρή και συγκεκριµένη δύναµη που µπορεί να αντιµετωπί-
σει αυτές τις προκλήσεις, τους κινδύνους από τις γεωπολιτικές
ανακατατάξεις και να κρατήσει τη χώρα ασφαλή; Πιστεύει κανείς
ότι η τοξικότητα, ο διχασµός, η ρητορική του µίσους και η φθορά
των θεσµών αποτελούν σοβαρή πρόταση για τη χώρα και κυρίως
για το µέλλον;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ευ-
χαριστώ πολύ.

Δεν τοποθετούµαι ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Το-
ποθετούµαι και ως πολίτης και αισθάνοµαι προσωπικά προσβε-
βληµένος όταν καταλογίζετε στην παράταξή µας την πρόθεση
συγκάλυψης και όταν εκτοξεύονται χαρακτηρισµοί που περιλαµ-
βάνουν συλλήβδην όλους τους πολίτες που στήριξαν και στηρί-
ζουν αυτήν την παράταξη. 

Είµαι από αυτούς που δεν κρύβονται, που έχουν άµεση σχέση
µε τον κόσµο, που γνωρίζουν τι γίνεται στην κοινωνία και µάλιστα
την Παρασκευή όσοι ζήσαµε τα συλλαλητήρια και στα Δωδεκά-
νησα, είδαµε ότι συµµετείχαν πολίτες από όλο το πολιτικό
φάσµα, από τη Νέα Δηµοκρατία, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα,
τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ. Έδωσαν το «παρών» οι πολίτες.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω για άλλη µια
φορά ότι δεν είµαστε εδώ για να συγκαλύψουµε. Αντίθετα, η δι-
καιοσύνη τεκµηριώνει ευθύνες. Αυτές θα αποδώσει η δικαιοσύνη.
Η αλήθεια δεν φοβίζει. Αντίθετα, είναι λυτρωτική.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολου-
θούν ο κ. Μιχαηλίδης και ο κ. Γερουλάνος.

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ σε µια πολύ δύσκολη φάση και για το Κοινοβούλιο
και για τη χώρα µας και για όλους µας, µε αφορµή αυτό το προ-
διαγεγραµµένο, κατά την άποψή µου, έγκληµα των Τεµπών, για
το οποίο το ΠΑΣΟΚ καταθέτει πρόταση δυσπιστίας. Το αναφέρω
ως προδιαγεγραµµένο έγκληµα διότι ηχούσαν καµπάνες, όχι κου-
δούνια, από τους εργαζόµενους, από τα συνδικάτα, από τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Σιδηροδρόµων. Με χαρτιά, µε αναφορές, µε έγγρα-
φα ενηµέρωναν ότι ο σιδηρόδροµος δεν πάει καλά. Αυτοί που
µόνο που έβλεπαν να πηγαίνουν όλα καλά ήταν η Κυβέρνηση και
ο τότε Υπουργός Μεταφορών. Δεν θα αναφερθώ για την 717.
Έχουν ειπωθεί πολλά, θα ειπωθούν και άλλα. 

Θα ήθελα να σταθώ σε δύο-τρία άλλα θέµατα. Σε ένα τέτοιο
µείζον ατύχηµα, δυστύχηµα, έγκληµα υπάρχουν δύο σκέλη, το
πριν, το πώς έπρεπε να φροντίζεται ένα τέτοιο σύστηµα ώστε να
µην καταλήξει σε δυστύχηµα και δεύτερον, το πώς θα διερευνη-
θεί, ώστε να εντοπιστούν τα αίτια για να µην ξαναγίνει κάτι τέτοιο
και βεβαίως η δικαστική εξουσία να διερευνήσει το ποιος φταίει.

Για να δούµε αυτά τα δύο σκέλη, τα δεύτερα σκέλη. Τι συµβαί-
νει; Η Κυβέρνηση κατά τραγική ειρωνεία ένα µήνα πριν απ’ αυτό
το τραγικό δυστύχηµα, αυτό το έγκληµα, έφερε ένα νοµοσχέδιο
εδώ και έγινε νόµος, ο ν.5014/2023, όπου ενσωµάτωνε κάποιες
οδηγίες που έπρεπε να έχουν ενσωµατωθεί, µπορεί και δέκα χρό-

νια πριν, από το 2016. Στο ένα σκέλος αυτού του νόµου περιγρά-
φεται η διαδικασία διερεύνησης για τα αεροπορικά και στο άλλο
σκέλος για τα σιδηροδροµικά ατυχήµατα. 

Απορώ -επιτρέψτε µου τον προσωπικό τόνο διότι έχω ασχολη-
θεί για δεκαετίες µε τέτοια θέµατα- για ποιο λόγο ξεχωρίζονται
αυτά τόσο πολύ. Στο ένα, για τα αεροπορικά έχουν αφιερωθεί
σαράντα άρθρα µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια. Για δε τα σιδηρο-
δροµικά εφτά σε γενικότητες. Στο ένα προβλέπεται στο τέλος ότι
συντάσσεται πόρισµα από τη διερεύνηση -θα σας πω παρακάτω
πώς γίνεται- και στο δεύτερο απλώς αναφέρεται «αν θέλει λίγο
πολύ η κυβέρνηση, ο διαχειριστής, η αρχή, ότι συντάσσεται µία
έκθεση». 

Κι εδώ έρχοµαι να µιλήσω για την παρατήρηση που έκανε ο
Πρωθυπουργός. Μας εγκαλούσε εάν το έχουµε διαβάσει. Μάλ-
λον εκείνος δεν το έχει διαβάσει. Είχε διαβάσει µόνο ό,τι του έδω-
σαν οι συνεργάτες του διότι αν το είχε διαβάσει δεν θα ανέφερε
ποτέ τη λέξη «πόρισµα». Δεν υπάρχει πόρισµα. Και δεν το λέω
επειδή είναι µια λέξη διαφορετική. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία
για τις διατάξεις του νόµου τι είναι πόρισµα και τι είναι έκθεση.
Έχουµε, λοιπόν, αυτήν τη διαδικασία που την ξεχωρίζει. Τι
έπρεπε να γίνει από την πρώτη στιγµή και γιατί δεν έγινε; Από
την πρώτη στιγµή -αν δεν είναι σε µία ώρα, είναι σε δύο ώρες,
είναι σε µια µέρα, το πολύ δύο µέρες- συγκαλείται αυτή η επι-
τροπή που την προβλέπει ο νόµος, πάει στο πεδίο και αναλαµβά-
νει τα πάντα σε συνεργασία µε τον εισαγγελέα, αν θέλετε. Αλλά
χωρίς τη δική του έγκριση δεν µπαίνει κανείς, δεν αγγίζει κανείς
τίποτα. Δεσµεύουν ηχητικά, εικόνες, φορτωτικές, συντρίµµια. Δεν
αγγίζεται τίποτα. Έγινε τίποτα από όλα αυτά; Όχι. Γιατί δεν έγινε;
Για να συγκαλυφθούν αυτά τα οποία εσείς ξέρετε και εσείς έχετε
την ευθύνη να πείτε ότι δεν έχετε συγκαλύψει τίποτα. 

Και φτάσαµε στον τραγικό αριθµό των πενήντα επτά ανθρώ-
πων που έχουν χάσει τη ζωή τους -νέοι άνθρωποι- και περίπου
ογδόντα και παραπάνω να έχουν τραυµατιστεί σοβαρά σωµατικά
και ψυχικά. Αυτή είναι η κατάσταση. Και ερωτούµε. Έχετε ευθύ-
νες; Βεβαίως και έχετε ευθύνες. Τι δουλειά είχαν µέλη της Κυ-
βέρνησης; Από πού προβλέπεται να πάνε και να συντονίζουν; Και
µην το αρνηθείτε διότι ο κ. Τριαντόπουλος που ελέγχεται από
χτες ανέφερε ότι πήγε να συντονίσει. Ποιος τον έστειλε; Με ποια
αρµοδιότητα; Θα απαντήσει στις δικαστικές αίθουσες διότι ο συ-
ντονισµός του ήταν συντονισµός χάους. Ποιος µπορεί σήµερα να
µας πει µε σιγουριά ποιος είχε το γενικό πρόσταγµα σε ένα τόσο
τραγικό δυστύχηµα; Ποιος είχε το γενικό πρόσταγµα; Γράφει και
η έκθεση ότι όποιος φορούσε ένα κίτρινο γιλέκο έµπαινε κι
έβγαινε. Και στο τέλος πήραν όλα τα πειστήρια, ό,τι υλικό θα µπο-
ρούσε να βοηθήσει για να ανακαλυφθούν τα αίτια, για να δούµε
από τι έγινε αλλά και για τις ευθύνες και τα πήγαν στη χωµατερή.
Και ακολούθως διαβάσαµε ότι και δείγµατα αίµατος καταστρά-
φηκαν και φορτωτικές και ανακαλύπτονται κάθε χρόνο ή κάθε
δύο χρόνια βίντεο. Δεν υπάρχει περίπτωση πραγµατικά να χαρα-
κτηριστεί χειρότερη απ’ αυτήν την οποία εσείς διαχειριστήκατε.

Κι έρχοµαι και σε ένα δεύτερο κοµµάτι. Υπάρχει η Ρυθµιστική
Αρχή Σιδηροδρόµων. Εάν διαβάσετε τις εκθέσεις της των τελευ-
ταίων ετών απορεί κανείς γιατί δεν είχε κλείσει τον σιδηρόδροµο.
Μια γραµµή είχατε όλη κι όλη. Μία γραµµή και τα κάνατε θά-
λασσα. Το έβλεπε. Διαβάστε τις εκθέσεις του 2020, του 2021, του
2022, του 2023. Το τι γράφει µέσα... Στη ναυτιλία υπήρχε τουλά-
χιστον η επιθεώρηση εµπορικών πλοίων. Αν κάτι δεν πάει καλά,
το δένεις και τελειώνει. Γιατί οι σιδηρόδροµοι δούλευαν και φτά-
σαµε στους δώδεκα θανάτους το 2019 στο σύστηµα των σιδηρο-
δρόµων, στους δύο το 2020, στους έξι το 2021, στους δέκα το
2022, στους εξήντα το 2023; Η διαχείρισή σας είναι διαχείριση
που σκορπά θάνατο. Είναι σκληρά λόγια αλλά είναι η πραγµατι-
κότητα. Οι ρυθµιστικές αρχές, αυτούς που διορίζετε τι κάνουν;
Θα ελεγχθεί κανένας απ’ αυτούς; Να αποδοθεί δικαιοσύνη. Φω-
νάζει όλος ο κόσµος. Θέλουµε δικαιοσύνη. Μην τα κρύβετε.

Και φτάσαµε και στο µανιτάρι. Υπάρχει κανένας σ’ αυτή την Αί-
θουσα και στα εκατοµµύρια των Ελλήνων που δεν πιστεύει, όπως
γράφει και η περιβόητη έκθεση, ότι υπάρχουν υπόνοιες, ισχυρές
ενδείξεις ότι υπήρχε καύσιµο πτητικό που έγινε αυτή η πυρό-
σφαιρα; Αν το πιστεύουµε µεταφερόταν πάνω σε κάποιο βαγόνι.
Και έρχεστε τώρα να πιστέψουµε ότι µία Κυβέρνηση µε ένα ελε-
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γκτικό σύστηµα, µε καταγραφικά κ.λπ., δεν µπορεί να βρει ποιος
το µετέφερε τι και σε ποιο σηµείο του τρένου µεταφερόταν. Σε
ποιον τα λέτε αυτά; Σας πιστεύει κανείς; Κανείς δεν σας πιστεύει.
Γι’ αυτό σας καταλογίζουν ευθύνη ότι συγκαλύπτετε. Και θα
φανεί ποιον συγκαλύπτετε, τι συγκαλύπτετε πέρα από το βίδωµα
το δικό σας στις κοινοβουλευτικές σας θέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ. Σας έχω δώσει κι ένα λεπτό.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Δευτερόλεπτα µου έχετε δώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και ένα

λεπτό που δεν το είδατε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Εντάξει.
Τελειώνω λέγοντας ότι κυβερνάτε ένα καράβι που καλάρει

νερά. Πολλά νερά. Κοιτάξτε να φύγετε γιατί θα µας πνίξετε ό-
λους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Γε-
ρουλάνος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, έχει τον
λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου από αυτό εδώ το Βήµα να διορθώσω κατ’ αρχάς

τον κ. Μητσοτάκη που προσπάθησε να µου πιστώσει, τρόπον
τινά, τη σηµερινή πρωτοβουλία τεσσάρων κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης και ανεξάρτητων Βουλευτών για την πρόταση δυσπι-
στίας. Τον ευχαριστώ για την προσπάθεια αλλά θα πρέπει να τον
διαψεύσω. Άλλωστε δεν έχω µιλήσει ποτέ για συνεργασία κοµ-
µάτων. Ποτέ. Γι’ αυτό του απάντησα την τελευταία φορά που το
είπε να σοβαρευτεί και να σταµατήσει να συµπεριφέρεται ως
τρολ του διαδικτύου. Αλλά του άρεσε πολύ αυτό που είπε. Το
βρήκε πολύ έξυπνο και το επανέλαβε κιόλας, διαδίδοντας κι
αυτός δηλαδή τις µπουρδολογίες της οµάδας αλήθειας. Και εις
ανώτερα.

Δυστυχώς γι’ αυτόν, όµως, ο πραγµατικός αρχιτέκτονας αυτής
της πρωτοβουλίας δεν είµαι εγώ, είναι ο ίδιος. Ο κ. Μητσοτάκης
είναι. Η πολιτική του συµπεριφορά είναι που κατάφερε να ενώσει
κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα απέναντί του και στις πλατείες.
Σε αυτή τη λαϊκή απαίτηση ανταποκρίνεται η πρωτοβουλία των
κοµµάτων µας. Προφανώς, όµως, τον ενοχλεί πολύ. Και ψάχνει
κάπου αλλού να ρίξει την ευθύνη. Γι’ αυτό προσπαθεί να απαξιώ-
σει την πρωτοβουλία µας µιλώντας για εργαλειοποίηση. Το επα-
ναλαµβάνετε όλοι σας. Χωρίς να σκέφτεστε. Δηλαδή, να
καταλάβω κάτι. Αν εγώ αύριο µιλήσω για την κατάσταση σε ένα
νοσοκοµείο είναι εργαλειοποίηση της υγείας. Δηλαδή, να κατα-
λάβω, αν εγώ µιλήσω για σχολεία που καταρρέουν, είναι εργα-
λειοποίηση της παιδείας. Μάλιστα. Ξέρετε πόσο επικίνδυνο είναι
αυτό που λέτε; Ξέρετε πόσο αντιδηµοκρατικό είναι;

Αν θεωρείτε ότι µία νόµιµη κοινοβουλευτική διαδικασία αποτε-
λεί εργαλειοποίηση του οποιουδήποτε θέµατος, τότε δεν αντι-
λαµβάνεστε ούτε τον ρόλο του Κοινοβουλίου ούτε τον ρόλο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και αυτό σας καθιστά εξαιρετικά
επικίνδυνους για τη δηµοκρατία.

Ίσως, γι’ αυτό αν άνοιγε σήµερα την τηλεόρασή του κάποιος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έβλεπε έναν Πρωθυπουργό γε-
µάτο έπαρση και αλαζονεία, που του φταίνε όλοι, εκτός από τον
ίδιο. Θα έβλεπε έναν Πρωθυπουργό που ζει σε µία άλλη πραγµα-
τικότητα. Ο Πρωθυπουργός του κ. Βορίδη, του κ. Γεωργιάδη και
της κ. Βούλτεψη λέει ότι η Νέα Δηµοκρατία απέφυγε να φορτίσει
το δηµόσιο διάλογο. Αλήθεια, τώρα; Σε ποια χώρα ζει; Δεν τον
ενηµερώνει κανένας σας πια; Δεν βλέπει τηλεόραση, κάτι; Μπο-
ρεί να βγαίνουν αυτά τα λόγια από το στόµα του; Και θα έβλεπε
έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος πλέον δεν ξέρει τι λέει. Έναν Πρω-
θυπουργό που, επί των ηµερών του, ένα µοιραίο ρουσφέτι έγινε
σταθµάρχης, ο εξίσου µοιραίος Υπουργός Μεταφορών αξιολο-
γήθηκε ικανός να ξαναµπεί στο ψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και σχεδόν το σύνολο των διοικήσεων, διοικητικών θέσεων
ευθύνης στο σιδηρόδροµο γέµισε µε γαλάζια ρουσφέτια. Αυτός
ο Πρωθυπουργός µιλά για αξιολόγηση; Το έχει χάσει τελείως
µετά από έξι χρόνια;

Και ο Πρωθυπουργός που ανέχτηκε την κινδυνολογία, τον εκ-
φοβισµό και τη συκοφαντία των συγκεντρώσεων της προηγού-

µενης Παρασκευής, τώρα λέει να γίνουν τα Τέµπη –πώς το είπε;-
εφαλτήριο της ενότητας.

Μην ανησυχείτε, κύριε Μητσοτάκη, µια χαρά ενωµένος είναι ο
ελληνικός λαός. Εσείς τον ενώσατε, απέναντί σας. Η Ελλάδα,
πλέον, ολόκληρη απαιτεί οξυγόνο. Πώς αλλιώς θέλετε να σας πει
ότι πνίγεται; Πώς αλλιώς θέλετε να σας εκφράσει ότι νιώθει πως
λυγίζει; Πώς αλλιώς θέλετε να το ακούσετε, για να το καταλά-
βετε;

Η πάνδηµη απαίτηση για οξυγόνο δεν αφορά µονάχα την τιµω-
ρία των ενόχων για τα Τέµπη. Αφορά ένα συναίσθηµα µε το οποίο
ξυπνάνε όλο και περισσότεροι Έλληνες και Ελληνίδες κάθε µέρα.
Αφορά τον φόβο που κυριεύει όλους µας, τον φόβο ότι τα πρά-
γµατα οδηγούνται στα βράχια, διότι τίποτα -µα, τίποτα- δεν στε-
ρεί έναν άνθρωπο από οξυγόνο όπως το κάνει ο φόβος. Γι’ αυτό
η απαίτηση για οξυγόνο συνοδεύεται και από µία άλλη φράση:
κάντε κάτι. Εξ ου και η πρόταση δυσπιστίας. Διότι η πηγή του
φόβου δεν είναι µία πια, είναι πολλές. Μία πηγή φόβου είναι αυτά
που γίνονται γύρω µας. Βλέπουν την πατρίδα µας να αποµονώ-
νεται διεθνώς. Βλέπουν γύρω µας τα σύνορα να αλλάζουν και η
Ελλάδα κάθεται πάνω στο ρήγµα, το οποίο ανοίγει σιγά-σιγά, εκεί
που αλλάζουν τα σύνορα Ρωσία, Ουκρανία, Τουρκία, Συρία, Ισ-
ραήλ, Παλαιστίνη.

Και µας ρωτάει ο κ. Μαρινάκης αν έχουµε εµείς πολιτική εξω-
τερική. Αυτό δεν έκανε πριν από λίγο; Εµείς αν έχουµε εξωτερική
πολιτική; Για να δούµε τη δική σας. Έχει καταλάβει ο κ. Μαρινά-
κης ότι ο κ. Μητσοτάκης ανέτρεψε την εξωτερική πολιτική σαρά-
ντα χρόνων και έξι πρωθυπουργών, όλων από διαφορετικά
κόµµατα, µόνο για να βρεθεί σήµερα αποµονωµένος; Καταλαβαί-
νετε τι έκανε; Και µας εγκαλείτε εµάς για εξωτερική πολιτική.

Ο κόσµος βλέπει, επίσης, τη φτώχεια γύρω του να µεγαλώνει.
Δεν βγαίνει ο µήνας. Δεν το έχετε ακούσει αυτό; Δεν είναι σύν-
θηµα. Συνθήκη είναι, πλέον. Και βλέπουν γύρω µας τους θε-
σµούς, τα εργαλεία της δηµοκρατίας µας δηλαδή, έργο των
οποίων είναι να υπερασπίζονται τα δικαιώµατα όλων των πολιτών,
να αδυνατούν να αντεπεξέλθουν στο έργο τους. Κρισιµότατο
µέρος αυτού του έργου είναι και το τι συνέβη στα Τέµπη.

Αλλά και εδώ ακόµα, στο µεγάλο θέµα των Τεµπών, η συζή-
τηση που κάνουµε είναι µονάχα ένα µέρος της δουλειάς που πρέ-
πει να γίνει. Διότι το έργο αφορά δύο µέρη: Το πρώτο είναι,
βεβαίως, να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι, αυτοί που ευθύνονται γι’
αυτό που έγινε, συµπεριλαµβανοµένης και της απαράδεκτης
προσπάθειας της Κυβέρνησης να συγκαλύψει αυτό το οποίο συ-
νέβη. Και το δεύτερο, το οποίο την «πληρώνει» από την προσπά-
θεια της συγκάλυψης, είναι να εγγυηθούµε την ασφάλεια των
σιδηροδρόµων.

Το είπε πολύ γλαφυρά µια µάνα: «Δηλαδή, θέλετε να µου πείτε
ότι εγώ µπορώ να παρακολουθήσω µε το τηλέφωνό µου την πα-
ραγγελία που έκανα για το φαγητό των παιδιών µου το βράδυ,
αλλά εσείς δεν µπορείτε να παρακολουθήσετε σε ποια γραµµή
µπήκε το τρένο, µε τα παιδιά µου, που πάει στη Θεσσαλονίκη».
Αλλά τα παιδιά έχουν λύση: «µη σε νοιάζει, µάνα, θα µείνουµε
στα πίσω βαγόνια». Αυτή είναι η λύση.

Και τι λέει η Κυβέρνηση; Ότι µετά από έξι χρόνια διακυβέρνη-
σής µου, δύο χρόνια µετά τα Τέµπη, χρειάζοµαι άλλα δύο για να
εγγυηθώ την ασφάλειά τους. Αλήθεια τώρα; Οκτώ χρόνια ευθύ-
νης, κύριε Μητσοτάκη; Αυτό και αν γεµίζει τη µάνα φόβο. Αυτό
και αν την οδηγεί στις πλατείες.

Όσο δεν διορθώνουµε τα λάθη, τα λάθη θα επαναλαµβάνονται
και όσο επαναλαµβάνονται τα λάθη, ο κόσµος θα γεµίζει φόβο
και όσο ο κόσµος γεµίζει φόβο, θα γεµίζουν οι πλατείες. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίποτα δεν στερεί µια κοι-
νωνία από οξυγόνο όπως ο φόβος και τίποτα -µα τίποτα- δεν
εντείνει τον φόβο από µία Κυβέρνηση που δείχνει να µην κατα-
λαβαίνει τι της λέει ο κόσµος. Χειρότερο ακόµα, όταν κάνει πως
δεν καταλαβαίνει.

Γι’ αυτό εµείς πήραµε την πρωτοβουλία της πρότασης δυσπι-
στίας. Ξέρουµε καλά ότι είναι το υπέρτατο όπλο της Αντιπολίτευ-
σης και ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι µπορείτε να την αποκρού-
σετε µε την πλειοψηφία σας. Αλλά ξέρουµε, επίσης, ότι είναι και
το µόνο όπλο που έχουµε στη διάθεσή µας. Διότι, σας φέραµε
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προτάσεις για τα τρένα, τις απορρίψατε. Σας φέραµε προτάσεις
καταπολέµησης της φτώχειας, για την υγεία, για την παιδεία. Τις
απορρίψατε. Σας φέραµε προτάσεις για την προστασία του πο-
λίτη. Τις απορρίψατε. Σας φέραµε προτάσεις για τις τράπεζες
και τις επιχειρήσεις -ειδικά τις µικρές και τις µεσαίες- για ένα νέο
παραγωγικό µοντέλο και τις απορρίψατε. Σας φέραµε προτάσεις
για το δηµογραφικό, για την ανάπτυξη στις περιφέρειες. Τις
απορρίψατε. Σας φέραµε προτάσεις για τα νέα ζευγάρια, για τη
νέα γενιά, για την κατοικία. Και αυτές τις απορρίψατε.

Τι άλλο θέλετε πια για να καταλάβετε ότι είστε εσείς αυτοί που
στερείτε αυτήν την κοινωνία από οξυγόνο; Μπορεί, ίσως, κάποιοι
στη Νέα Δηµοκρατία να νιώθετε πραγµατικά –και να το πι-
στεύετε- ότι δεν υπάρχει διέξοδος µετά τον κ. Μητσοτάκη, αλλά
σας διαβεβαιώνω στα µάτια του κόσµου το αδιέξοδο σήµερα
είναι ο κ. Μητσοτάκης.

Και εξηγήστε µου, σας παρακαλώ, πού βρέθηκαν τόσοι πρό-
θυµοι αυτοφωράκηδες, πρώην περιφερειάρχες, διευθυντές γρα-
φείων και ανίψια, γενικοί γραµµατείς και Υπουργοί, πρόεδροι
εξεταστικών, για να συγκαλυφθεί τι; Το προφανές πρόβληµα. Ο
προφανής αδύναµος κρίκος, ο πρώτος, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
σάς βάζει όλους εσάς ασπίδα και εσείς προθυµοποιείστε. Αλλά
η δηµοκρατία έχει διέξοδο και γι’ αυτό. Ας το έχουµε, λοιπόν, υπ’
όψιν όλες και όλοι, ειδικά εσείς της Νέας Δηµοκρατίας που νιώ-
θετε και καταλαβαίνετε πολύ καλά αυτό που λέω.

Από εδώ και πέρα, η κοινωνία είναι πολύ µπροστά µας. Η κοι-
νωνία είναι ήδη αλλού. Από εδώ και πέρα, εσείς θα φυλάτε τα
νώτα σας, όταν αυτή η κοινωνία χρειάζεται µία Κυβέρνηση που
κοιτάει µπροστά.

Γνωρίζετε καλά, κυρίες και κύριοι της πλειοψηφίας, πως ακόµα
και αν απορριφθεί η πρόταση δυσπιστίας από εδώ και στο εξής,
κάθε µέρα, θα γίνονται τα πράγµατα για εσάς χειρότερα. Αλλά
αυτό είναι το λιγότερο πρόβληµα. Θα γίνονται χειρότερα και για
τη χώρα. Ας της δώσουµε, λοιπόν, διέξοδο, ας της δώσουµε ελ-
πίδα, ας της δώσουµε οξυγόνο. Αλλιώς και εσείς, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, πέρα από την
Κυβέρνηση, θα γίνετε µέρος του προβλήµατος. Και αυτό δεν
πρόκειται να σας το συγχωρήσει ποτέ ο ελληνικός λαός. Σας ευ-
χαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη

δηµοκρατία υπάρχουν κανόνες πολιτικοί, καθώς και κοινοβου-
λευτικοί κανόνες που όλοι οφείλουµε να τηρούµε µε σεβασµό.
Είµαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε την πρόταση δυσπι-
στίας που κατατέθηκε στο πλαίσιο των κοινοβουλευτικών κανό-
νων. Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό θα πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν ότι
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει πολιτική ισχύ, έχει
τη δεδηλωµένη στη Βουλή. Την τίµησε µε την ψήφο της η πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού στις εκλογές.

Είναι αυτονόητα πράγµατα που, δυστυχώς, καλούµαστε να
υπενθυµίσουµε σε όσους επιχειρούν, µαταίως βέβαια, να δηµι-
ουργήσουν ένα κλίµα διχασµού πόλωσης και τοξικότητας, ανά-
λογα µε αυτά του παρελθόντος και της εποχής των µνηµονίων.
Ένα εθνικό και συλλογικό πένθος εργαλειοποιείται απροκάλυπτα
από την Αντιπολίτευση.

Το ισχυρό αίτηµα για αλήθεια και δικαιοσύνη δεν ανήκει στην
Αντιπολίτευση. Εκφράζεται από το σύνολο του ελληνικού λαού.
Εκφράζει κι όλους εµάς. Εκφράζει κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλ-
ληνα. Αυτό το αίτηµα εκφράστηκε ηχηρά από τους πολίτες την
προηγούµενη Παρασκευή και όχι το αίτηµα να πέσει η Κυβέρ-
νηση, όπως είναι η αυθαίρετη ερµηνεία της Αντιπολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε όλοι να λαµβάνουµε
και να ερµηνεύουµε ορθά τα µηνύµατα που µας στέλνουν οι πο-
λίτες. Αυτό ισχύει για το σύνολο του πολιτικού κόσµου, τόσο για
την Κυβέρνηση όσο και για την Αντιπολίτευση. Η Κυβέρνηση
οφείλει να κάνει τα πάντα για να ενδυναµωθεί ακόµα περισσό-

τερο η εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στους θεσµούς, να
αποδοθεί δικαιοσύνη, να λάµψει όλη µα όλη η αλήθεια και κυρίως
να αντιµετωπιστούν διαχρονικές παθογένειες του κράτους.

Ανάλογα µηνύµατα σαφώς υπάρχουν και για την Αντιπολίτευση
και εκπέµπονται από τους πολίτες. Η τοξικότητα όχι απλά δεν
αποτελεί συνταγή επιτυχίας, αλλά αποδεδειγµένα αποτελεί συ-
νταγή βεβαίως αποτυχίας. Επιβεβαιώθηκε, άλλωστε, στις πρό-
σφατες εκλογές. Η ύβρις, η ρητορική του µίσους και η προσπά-
θεια ενοχοποίησης µε ακραίους χαρακτηρισµούς µιας ολόκλη-
ρης παράταξης όχι απλά δεν συγκινεί, αλλά εξοργίζει τους πολί-
τες.

Είναι ιδιαίτερα χρήσιµη η τριήµερη συζήτηση επί της πρότασης
δυσπιστίας για δύο λόγους: Πρώτον, γιατί θα διαπιστώσουν οι
Έλληνες πολίτες την ακραία εργαλειοποίηση του τραγικού δυ-
στυχήµατος των Τεµπών από κόµµατα που αδιαφορούν όχι µόνο
για τη δικαιοσύνη και τους θεσµούς, αλλά και για την ανάγκη πο-
λιτικής, οικονοµικής και κοινωνικής σταθερότητας. Δεύτερον,
γιατί όσοι παρακολουθούν αυτή τη συζήτηση θα αντιληφθούν ότι
η Αντιπολίτευση όχι µόνο δεν αποτελεί εναλλακτική επιλογή για
τη χώρα και για τους πολίτες, αλλά δεν έχει καµία επεξεργα-
σµένη πρόταση, κανένα σχέδιο.

Σαφέστατα και υπάρχουν ευθύνες στο τραγικό αυτό δυστύ-
χηµα που οδήγησε στο θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων. Οι ευ-
θύνες αυτές θα αποδοθούν από τη δικαιοσύνη και η Κυβέρνηση
έπραξε, πράττει και θα πράξει ό,τι πρέπει και ό,τι της αναλογεί
προς αυτή την κατεύθυνση. Δεν είµαστε εδώ για να συγκαλύ-
πτουµε. Σαφέστατα και υπάρχουν σηµεία που πρέπει να διερευ-
νηθούν περαιτέρω, να φωτιστούν και να µη µείνει καµία σκιά.
Αυτό γίνεται µέσα από την έρευνα της δικαιοσύνης, µε τεκµήρια
και αποδείξεις.

Από κει και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλη είναι η
πρόθεση που συνοδεύει την κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας.
Η πρόθεση είναι η δηµιουργία κλίµατος έντασης, τοξικότητας και
διχασµού της ελληνικής κοινωνίας. Αν κυριαρχήσει αυτό το κλίµα,
τότε η χώρα οδηγείται σε µία περίοδο αστάθειας, αναταραχής
και αποσταθεροποίησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον Ιούλιο του 2019 στην
Ελλάδα έχουν γίνει βήµατα προόδου που κανείς δεν µπορεί να
αµφισβητήσει. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει έως
τώρα προχωρήσει σε µείωση περισσότερων από εξήντα φορο-
λογικών επιβαρύνσεων, των περισσότερων φόρων που έχει µει-
ώσει ποτέ κυβέρνηση µετά τη Μεταπολίτευση. Μάλιστα, το 2025
ενεργοποιούνται δεκαοκτώ συνολικά νέες µειώσεις φόρων και
επιβαρύνσεων, καθώς και επτά µέτρα στήριξης των εισοδηµά-
των, µε δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις ύψους 1,5 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ, που θα ενισχύσουν ακόµα περισσότερο το διαθέσιµο
εισόδηµα των πολιτών.

Αυτή η Κυβέρνηση µείωσε την ανεργία σε µονοψήφιο ποσο-
στό, συγκεκριµένα στο 8,7%. Δεν χρειάζεται να υπενθυµίσω ότι
το 2019 το αντίστοιχο ποσοστό ήταν στο 17,9%. Αυξήθηκαν οι µι-
σθοί των δηµοσίων υπαλλήλων για πρώτη φορά µετά από δεκα-
τέσσερα ολόκληρα χρόνια. Αυξήθηκαν οι συντάξεις για πρώτη
φορά εδώ και δώδεκα χρόνια. Η αύξηση του κατώτατου µισθού
συνοδεύτηκε από αύξηση του επιδόµατος ανεργίας, στο επίδοµα
µητρότητας, στα επιδόµατα τριετιών, στην αµοιβή των υπερω-
ριών.

Σε έναν κόσµο που µεταβάλλεται διαρκώς, µε ασύµµετρες
απειλές και γεωπολιτικές ανακατατάξεις, η Ελλάδα έχει σταθερό
τιµόνι. Αποτελεί µια νησίδα σταθερότητας και ανάπτυξης, µε την
ελληνική οικονοµία να αναβαθµίζεται διαρκώς από τους ξένους
οίκους αξιολόγησης, ενώ ταυτόχρονα καταγράφει σταθερά υψη-
λούς ρυθµούς ανάπτυξης σε σύγκριση µε τον µέσο όρο των
χωρών της Ευρωζώνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο διχασµός, η τοξικότητα, η ρη-
τορική του µίσους και οι ακρότητες µόνο δεινά έχουν συσσωρεύ-
σει στη χώρα ιστορικά και διαχρονικά. Το αίτηµα για αλήθεια και
η δικαιοσύνη στηρίζεται από όλους µας. Η Κυβέρνηση, η παρά-
ταξη και το σύνολο όσων στηρίζουν αυτή την παράταξη είναι δε-
σµευµένη σε αυτό το αίτηµα. Η δικαιοσύνη θα πράξει το καθήκον
της κι εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη, γιατί η δικαιο-
σύνη αποτελεί ένα από τα θεµέλια του δηµοκρατικού πολιτεύµα-
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τος. Χωρίς εµπιστοσύνη σε αυτή και στους θεσµούς δεν νοείται
δηµοκρατία.

Υπάρχει κι ένα ακόµα εξίσου ισχυρό αίτηµα, το αίτηµα για στα-
θερότητα, ανάπτυξη, ασφάλεια και ενότητα του ελληνικού λαού.

Για τη διασφάλιση, λοιπόν, και των δύο αυτών αιτηµάτων το
σύνολο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας στηρίζει την Κυβέρ-
νηση και απορρίπτει την πρόταση δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Βεσυ-
ρόπουλος έδειξε τον δρόµο. Ευχαριστούµε πάρα πολύ.

Η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας κατά της

Κυβέρνησης για το διπλό έγκληµα των Τεµπών, αυτό του σιδη-
ροδροµικού δυστυχήµατος, αλλά και από την άλλη της επακό-
λουθης ανίερης συγκάλυψης, υπαγορεύτηκε από τις µεγαλειώ-
δεις διαδηλώσεις που απαίτησαν, όπως και η σηµερινή, δικαιο-
σύνη, δηµοκρατία και διαφάνεια. Όση βία, όση καταστολή κι αν
δείξει η Κυβέρνηση, η πανικόβλητη Κυβέρνηση, η κοινωνία θα
βρίσκεται στις πλατείες, διεκδικώντας να αποδοθούν οι πολιτικές
και ποινικές ευθύνες.

Η αποτίµηση των γεγονότων που έχουν συµβεί από την απο-
φράδα εκείνη νύχτα έως και σήµερα, αλλά και παράλληλα η κα-
ταγραφή της ευρύτερης πραγµατικότητας σε ζωτικούς τοµείς
της καθηµερινότητας, αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση είναι ανεπαρ-
κής, ιδεοληπτική, αποτυχηµένη και πρέπει να φύγει άµεσα.

Για το έγκληµα του δυστυχήµατος των Τεµπών να σηµει-
ώσουµε περιληπτικά κάποια πράγµατα. Πρώτα απ’ όλα, την ανυ-
παρξία τοπικής τηλεδιοίκησης που υπήρχε µέχρι τον Ιούλιο του
2019 και καταστράφηκε χωρίς να επιδιορθωθεί µετά, µε συνέπεια
να προκύψει το τραγικό συµβάν στις 28 Φλεβάρη του 2023. Την
έλλειψη δεύτερου σταθµάρχη, που οµοίως υπήρχε µέχρι τον Ιού-
λιο του 2019. Την απαξίωση και την παύση λειτουργίας το 2020
του δευτεροβάθµιου κέντρου ελέγχου στην Αθήνα που ελέγχει
την πορεία όλων των συρµών πανελλαδικά. Τις σχεδόν µηδενικές
επενδύσεις από το 2019 έως το 2023 από τον δηµόσιο κάτοχο
υποδοµής και δικτύων, τον ΟΣΕ δηλαδή. Το ανεξιχνίαστο ζήτηµα
του κυβερνητικού ρουσφετιού µε τη µετάταξη και τοποθέτηση
ενός άπειρου σταθµάρχη στην περιοχή, παρά το γεγονός ότι δεν
επιτρεπόταν από τον νόµο µέχρι τότε. Και τέλος, την ανεξιχνία-
στη υπόθεση µε το καύσιµο υλικό που υπήρχε στην αµαξοστοιχία
και προκάλεσε την έκρηξη που σκότωσε επιβαίνοντες που είχαν
επιζήσει της σύγκρουσης.

Για το έγκληµα της συγκάλυψης ο κατάλογος των κυβερνητι-
κών ευθυνών είναι εξίσου µεγάλος. Με την πρωτοφανή ασυλία
του κ. Καραµανλή. Εδώ τον χειροκροτούσατε. Με την απουσία
συγκρότησης προανακριτικής για τη σύµβαση 717, παρά την
ύπαρξη πορίσµατος του Ευρωπαίου Εισαγγελέα.

Με τη µονταζιέρα του ηχητικού που διοχετεύθηκε σε φιλικά
µέσα µαζικής ενηµέρωσης λίγες ώρες µετά την τραγωδία, για να
εξυπηρετηθεί το αφήγηµα του αποκλειστικά ατοµικού λάθους,
το εξέφρασε πρώτα ο Πρωθυπουργός την πρώτη στιγµή. Με την
αχαρακτήριστη στάση των κυβερνητικών Βουλευτών και το πλυ-
ντήριο ευθυνών κατά τη συζήτηση της εξεταστικής, το οποίο πα-
ραδέχτηκε ακόµη και ενορχηστρωτής, ο κύριος Πρωθυπουργός.
Με το ζήτηµα της καύσης της ύλης όπου στην αρχή ο κ. Μητσο-
τάκης, ως ειδικός εµπειρογνώµονας, αναφερόταν σε ψεκασµένες
θεωρίες και αργότερα παραπλανηµένος έλεγε ότι το απίθανο
έγινε πιθανό. Με τη διαχείριση στον τόπο τραγωδίας -έτσι το λέτε
τώρα-, όπου αναρµόδιοι Υπουργοί, γενικοί γραµµατείς, κυβερνη-
τικοί αξιωµατούχοι µε την εντολή του Πρωθυπουργού, όπως ανε-
ρυθρίαστα ή αφελώς ίσως, αλλά πάντως µε ειλικρίνεια ανέφεραν,
πήγαιναν στον τόπο της τραγωδίας για να πιέσουν τους αρµόδι-
ους να µπαζώσουν τον χώρο. Το αποτέλεσµα; Παράνοµη αλλοί-
ωση του τόπου, µεταφορά χώµατος µε γενετικά στοιχεία,
µετακίνηση βαγονιών των δύο συρµών και εκχέρσωση της περιο-
χής, γεγονός που επέφερε την καταστροφή πολύτιµων για τις
έρευνες αποδεικτικών υλικών. Τέλος, τεράστιο ζήτηµα προκύπτει
µε τη χρηµατοδότηση της εργολαβικής εταιρείας που ανέλαβε
το µπάζωµα, καθώς εγείρεται ζήτηµα κακουργηµατικής απιστίας

κατά του δηµοσίου.
Αλλά και σήµερα, δύο χρόνια µετά το έγκληµα των Τεµπών και

σχεδόν έξι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δεν
έχει γίνει τίποτα για την ασφάλεια και την αναβάθµιση των σιδη-
ροδρόµων. Ο κ. Μητσοτάκης έχει το θράσος να αναφέρει ότι θα
το λύσει σε δύο χρόνια, λες και τόσα χρόνια ήταν παρατηρητής
αυτών των γεγονότων. Η αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνηση έχει απο-
τύχει παντού και ότι τα τραγικά θύµατα θα µπορούσαν να έχουν
σωθεί, αν εφαρµόζονταν οι κατάλληλες πολιτικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζοντας για τη σηµερινή
πραγµατικότητα πρέπει να πω ότι οι πολίτες αναγνωρίζουν πλέον
ότι η διαβίωσή τους γίνεται χειρότερη επί των ηµερών του κ. Μη-
τσοτάκη, παρά τον επικοινωνιακό ορυµαγδό και τον ψευδεπί-
γραφο εκσυγχρονισµό. Το 52% των πολιτών δηλώνει ότι το 2019,
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή, περνούσαν καλύτερα, µε το πο-
σοστό να εκτινάσσεται άνω του 60% έως 65% για τους αγρότες
και τους εργάτες, ενώ ακόµη και η µεσαία τάξη δηλώνει σε πο-
σοστό 49% έναντι 31% ότι διαβιούσε καλύτερα το 2019. Και πώς
θα µπορούσε να γίνει αλλιώς, όταν το κόστος στέγασης έχει αυ-
ξηθεί κατά περίπου 25%, ενώ υπάρχουν περιοχές που η αύξηση
σχεδόν είναι 50%, το κόστος για την ενέργεια έχει αυξηθεί πάνω
από το 40%, ναρκοθετώντας τους οικογενειακούς και επιχειρη-
µατικούς προϋπολογισµούς, το κόστος για τη διατροφή έχει αυ-
ξηθεί κατά περίπου 30%; Είµαστε τελευταίοι σε αγοραστική
δύναµη.

Στην παιδεία έχουµε την έλλειψη ιδιωτικών πανεπιστηµίων που
είναι υποδεέστερα των δηµοσίων ελληνικών. Στην υγεία έχουµε
την αποδιάρθρωσή της, γιατί δεν σας ενδιαφέρει η εκπαίδευση,
η δηµόσια δωρεάν υγεία, η έρευνα, η συνεισφορά στην κοινωνία,
αλλά η κατάλυση του κοινωνικού κράτους και η αντικατάσταση
µε τα αγοραία συµφέροντα. Στον τουρισµό, που είναι και ο το-
µέας µου, η Κυβέρνηση παραµένει πιστή στο δόγµα της ποσοτι-
κής επέκτασης, αλλά στρουθοκαµηλίζει για τις πολυεπίπεδες
επιπτώσεις που δεν βλέπει αυτό που της υποδεικνύουν όλοι οι
φορείς, τα επιµελητήρια, οι σύλλογοι, αλλά και η κοινωνία, ότι το
µοντέλο δηλαδή που πρεσβεύει και υπηρετεί δεν είναι βιώσιµο,
ανταποδοτικό και µακροπρόθεσµο. Ναρκοθετείτε το περιβάλλον,
τον φυσικό πλούτο, τον πολιτισµό, τη στέγαση και τις υποδοµές
της χώρας χωρίς καµία εναλλακτική και θεµατική διάσταση.

Δυστυχώς δεν έχω τον χρόνο να επεκταθώ, αλλά η κατάσταση
είναι δραµατική παντού, στον αγροτικό τοµέα, στη µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα, τον πολιτισµό, παντού και βέβαια στην κα-
ταδίκη της δυτικής Μακεδονίας σε µαρασµό µε τη βίαιη απολι-
γνιτοποίηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση µοµφής είναι µία
αναγκαιότητα, είναι η έκφραση µιας µεγάλης κοινωνικής δυσα-
ρέσκειας που αναζητά θεσµική διέξοδο. Η Κυβέρνηση έχει πλέον
απαξιωθεί. Σε κανένα επίπεδο διαχείρισης, ηθικής, δεοντολογίας
και αποτελεσµάτων δεν έχει πάρει καλό βαθµό. Περιµένουµε,
όπως περιµένουν και οι πολίτες, να αποχωρήσετε, ώστε η επό-
µενη µέρα να είναι ηµέρα προοπτικής και ευηµερίας. Είναι το λι-
γότερο που µπορείτε να κάνετε για την ύβρη που διαπράξατε στο
ζήτηµα του εγκλήµατος των Τεµπών, το λιγότερο που µπορείτε
να κάνετε για την αναποτελεσµατικότητα, την ιδεοληψία και την
ανεπάρκειά σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Γιόγιακας, µετά ο κ. Κατσώτης και µετά η κυρία Υπουρ-
γός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµούµενος την τελευταία πρόταση
δυσπιστίας που συζητήθηκε τέτοια εποχή πέρυσι πάλι µε αφορµή
το δυστύχηµα των Τεµπών, δεν µπορώ παρά να πω ότι κάποιοι
επαναλαµβάνουν τον εαυτό τους και πάλι χωρίς επιτυχία και ότι
για τα όποια τότε επικρίναµε την Αντιπολίτευση συνολικά ισχύουν
και σήµερα. Δεν θέλει άλλωστε και ιδιαίτερη πολιτική φαντασία
για να τα διακρίνει κανείς.

Βλέπουµε πάλι την προσπάθεια να µετατραπεί ένα εθνικό πέν-
θος και ένα πάνδηµο αίτηµα σε αντικείµενο πολιτικής εκµετάλ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’ - 5 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 9113



λευσης. Βλέπουµε δηλώσεις γεµάτες αντιφάσεις όπου από τη
µία κάποιοι κόπτονται για τη δικαιοσύνη και την ανεξαρτησία και
από την άλλη έχουν, ήδη, βγάλει την ετυµηγορία τους, έχουν από
καιρό αποφασίσει για τους ενόχους. Βλέπουµε πάλι να διαβάζουν
στοιχεία και πορίσµατα µε τον τρόπο που τους βολεύει και βλέ-
πουµε στον βωµό των εντυπώσεων και του οφέλους -που νοµί-
ζουν ότι έχουν- να υιοθετούν και να διαδίδουν διάφορες θεωρίες
και ανακρίβειες.

Όσοι, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε και κάνουν όλα
αυτά, δεν αντιλαµβάνονται ένα πράγµα, ότι δηλητηριάζουν το
κοινωνικό κλίµα µε συνέπειες που δεν έχουν υπολογίσει. Δεν αντι-
λαµβάνονται ότι οι πράξεις και οι δηλώσεις τους συµβάλλουν
στον κλονισµό της εµπιστοσύνης των πολιτών στο κράτος δικαίου
και στους θεσµούς. Δεν αντιλαµβάνονται ότι µε τη στάση τους
αυτοί γίνονται µέρος του προβλήµατος και όχι της λύσης, όπως
νοµίζουν. Δεν αντιλαµβάνονται ότι όταν αµφισβητούν την ανεξαρ-
τησία των εξουσιών και είναι καχύποπτοι προς τη δικαιοσύνη και
τους λειτουργούς της στην ουσία προοιωνίζουν το κλαδί στο
οποίο κάθεται η κοινοβουλευτική δηµοκρατία µας. Δεν συνειδη-
τοποιούν ότι το να καλλιεργείς ή να τροφοδοτείς τον διχασµό,
την πόλωση και τον φανατισµό, σπέρνεις ανέµους για να θερίσεις
θύελλες.

Ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό δεν περίµενα να
το καταλάβουν τα κόµµατα που βλέπουν την ευκαιρία τους µέσα
από την κοινωνική αναστάτωση. Περίµενα, όµως, ή έπρεπε να το
καταλάβουν τουλάχιστον όσα κόµµατα έχουν κυβερνήσει και θα
ήθελαν να ξανακυβερνήσουν. Αλλά το 2025 δεν είναι ούτε 2015
ούτε 2012. Και όσοι περιµένουν ξανά ένα κύµα αγανακτισµένων
σε πλατείες το οποίο θα καβαλήσουν για να βγουν στην επιφά-
νεια, φοβάµαι ότι θα απογοητευτούν. Το κόλπο αυτό δεν πιάνει,
δεν κόβει εισιτήρια. Η κοινωνία περιµένει απαντήσεις, περιµένει
λύσεις, περιµένει θέσεις και η τυφλή καταγγελία, ο αρνητισµός,
η απόρριψη, δεν δίνουν στην κοινωνία τις απαντήσεις και τις λύ-
σεις που ζητά.

Καταθέτουν πρόταση δυσπιστίας, δηλαδή ιδανικά θέλουν να
ρίξουν την Κυβέρνηση. Και ρωτάω: Με ποια ατζέντα, µε ποιο πρό-
γραµµα, µε ποιες προτάσεις; Μέχρι πότε θα καλύπτουν την πο-
λιτική τους γύµνια µε παιχνίδια εντυπώσεων; Και ρωτάω κάτι
ακόµα: Πόσο εθνικά υπεύθυνο είναι να θέλεις να ρίξεις µια κυ-
βέρνηση στη µέση της θητείας της για να φέρεις το χάος, όταν
έχουµε µπροστά µας πρωτοφανείς γεωπολιτικές εξελίξεις µε
άγνωστες συνέπειες, όταν έχουµε καταφέρει η Ελλάδα να έχει
αποκτήσει ισχυρή φωνή, µε µία Κυβέρνηση και έναν Πρωθυ-
πουργό που ακούγονται εκεί που παίρνονται οι αποφάσεις, όπως
δείχνουν οι προτάσεις για την κοινή αµυντική θωράκιση της Ευ-
ρώπης και για τη µείωση του ενεργειακού κόστους;

Πόσο εθνικά υπεύθυνο είναι να επιδιώκεις την πολιτική αστά-
θεια, όταν η χώρα κάνει αγώνα δρόµου για να απορροφήσει τα
χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης µέχρι τα µέσα του 2026 και για
να τρέξουν στην ώρα τους εκατοντάδες έργα και δράσεις σε όλη
τη χώρα; Σε µία εποχή που παίζονται τόσα πολλά, σε µία τόσο
κρίσιµη καµπή για τη χώρα, πόσο υπεύθυνο είναι να θέλεις να ρί-
ξεις µια κυβέρνηση χωρίς να µπορείς και να έχεις να προτείνεις
κάτι για την επόµενη µέρα; Αν αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης, δεν είναι «πάµε και όπου βγει», τότε τι είναι;

Ακούστε, η χώρα έχει Κυβέρνηση, Κυβέρνηση µε τετραετή
εντολή. Έχει µία σταθερή Κυβέρνηση που δίνει µάχη σε πολλά
και διαφορετικά µέτωπα, για να αλλάξει τη χώρα προς το καλύ-
τερο. Υπάρχουν αστοχίες και παραλείψεις που πρώτοι σπεύ-
δουµε να αναγνωρίσουµε και να διορθώσουµε. Υπάρχουν, όµως,
και πολλές επιτυχίες που µέχρι πριν µερικά χρόνια ήταν δύσκολο
να φανταστούµε, µε ορατό, θετικό αντίκρισµα στη ζωή των πολ-
λών, από την αναβάθµιση των νοσοκοµείων και κέντρων υγείας,
τις προληπτικές εξετάσεις και τις χιλιάδες προσλήψεις εκπαιδευ-
τικών, µέχρι τις χιλιάδες ψηφιακές υπηρεσίες, τα προγράµµατα
απασχόλησης και στέγασης και τον ενεργειακό εκσυγχρονισµό
νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

Είµαστε, λοιπόν, εδώ και θέλουµε να συνεχίσουµε να εργαζό-
µαστε για το καλύτερο. Ακούµε την καλόπιστη κριτική, αλλά δεν
δεχόµαστε την ανθρωποφαγία. Ακούµε την κοινωνία που σωστά
αναζητεί την αλήθεια και τη δικαιοσύνη, αλλά δεν δεχόµαστε αυ-

τόκλητους δικαστές, που µιλούν για δικαιοσύνη, χωρίς στ’ αλή-
θεια να νοιάζονται αν θέλουν να αποδοθεί δικαιοσύνη. Και είναι
η κοινωνία που σίγουρα δεν χρειάζεται ένα πράγµα, µία Αντιπο-
λίτευση η οποία και δικάζει και διχάζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Ο κ. Κατσώτης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο λαός και η νεολαία µίλησε µε την πρωτοφανή συµµετοχή

τους στα συλλαλητήρια στις 26 Γενάρη, στις µεγάλες διαδηλώ-
σεις µαθητών, φοιτητών στις 7 Φλεβάρη, στη συγκλονιστική συµ-
µετοχή των εργαζοµένων στην πανεργατική απεργία και
συγκέντρωση στις 28 Φλεβάρη, στα µαζικά συλλαλητήρια σή-
µερα, αλλά και τη συνέχεια που δίνεται µε συλλαλητήριο την Πα-
ρασκευή το απόγευµα και θα πρέπει να είναι ακόµα πιο µαζικό
και να δοθεί απάντηση στη βία και στην καταστολή.

Σε αυτές τις συγκεντρώσεις έγινε η µαζικότερη µοµφή και
αυτό, κύριοι, δεν το αντέχετε. Εκδηλώνουν την απόφασή τους οι
εργαζόµενοι, ο λαός να συγκρουστεί µε τις αντιλαϊκές πολιτικές
που οδηγούν στα Τέµπη, την απαίτησή του να πληρώσουν οι ένο-
χοι της εγκληµατικής πολιτικής. Η βία και η καταστολή του κρά-
τους του κεφαλαίου, µε την αξιοποίηση των διαφόρων παρακρα-
τικών οµάδων, να ξέρετε ότι θα φουντώσει παραπέρα τη συµµε-
τοχή του λαού. Ναι, το δίκιο θα κριθεί στους δρόµους του αγώνα.
Και το ΚΚΕ πρωτοστατεί γι’ αυτό, για την ανατροπή της πολιτικής
και της σηµερινής Κυβέρνησης που ευθύνεται για τον θάνατο των
πενήντα επτά νέων ανθρώπων στα Τέµπη, καθώς και για τους
τριακόσιους νεκρούς εργάτες τα δύο τελευταία χρόνια από την
έλλειψη µέτρων ασφάλειας στους χώρους εργασίας.

Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Αριστεράς και της
Πλεύσης Ελευθερίας στην πρόταση δυσπιστίας στέκεστε ιδιαί-
τερα στα ζητήµατα που προέκυψαν µετά τη σύγκρουση των τρέ-
νων, τα οποία βεβαίως είναι σοβαρά και απαιτείται διερεύνηση
για τους υπεύθυνους του µπαζώµατος, για το υλικό, ποιο ήταν
αυτό που δηµιούργησε την έκπληξη. Ναι, πρέπει να καθίσουν στο
σκαµνί όλοι οι υπεύθυνοι όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. Καµία συ-
γκάλυψη δεν δέχεται ο λαός και το φωνάζει.

Η κύρια αιτία της σύγκρουσης, όµως, είναι η εγκληµατική πο-
λιτική της απελευθέρωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που οδή-
γησε στη σύγκρουση και στον θάνατο. Αυτή την πολιτική
ακολουθήσατε και εσείς, κύριοι, ως κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ΣΥ-
ΡΙΖΑ, του όλου ΣΥΡΙΖΑ. Διασπάσατε τη λειτουργία του ΟΣΕ, που-
λήσατε το µεταφορικό κοµµάτι, µειώσετε δραστικά τη χρηµατο-
δότηση, διώξατε πάνω από τους µισούς εργαζόµενους, τους ενα-
ποµείναντες τους υποχρεώσατε να δουλεύουν ασταµάτητα εί-
κοσι εννέα µέρες τον µήνα χωρίς ξεκούραση, µε υποσυντήρηση
του δικτύου και απαρχαιωµένο τροχαίο υλικό, µε εκκίνηση γερα-
σµένων τρένων από τη Hellenic Train και µάλιστα µε άδεια του
Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρόµων.

Οι συµβάσεις για τηλεδιοίκηση και τα άλλα συστήµατα ασφα-
λείας χάθηκαν στον ανταγωνισµό, στον πόλεµο των συµφερό-
ντων. Η φωτοσήµανση, ανύπαρκτη. Έχετε, λοιπόν, και εσείς
µεγάλο µερίδιο ευθύνης, όλοι όσοι κυβερνήσατε. Η Νέα Δηµο-
κρατία βεβαίως απογείωσε την απελευθέρωση µε όλα εκείνα τα
µέτρα που προδιέγραψαν το έγκληµα.

Το ΚΚΕ και στη Βουλή και κυρίως κάτω στον λαό µε τη δράση
του κάνει καθηµερινά µοµφή στην Κυβέρνηση, στο σάπιο σύ-
στηµα και το πολιτικό του προσωπικό, που θυσιάζει βασικές ανά-
γκες της πλειοψηφίας του λαού, όπως το να έχει ασφάλεια στη
ζωή του, στην εργασία του, στις µεταφορές, στην κατοικία, να
έχει στέγη, επαρκή τροφή, ρούχα, παπούτσια, γιατρό να µπορεί
να νοσηλευτεί αν χρειαστεί, να έχει επαρκείς συντάξεις, να µορ-
φώνουν τα παιδιά του. Μοµφή γιατί απελευθερώσατε τις απολύ-
σεις, 2.271.833 απολύσεις το πρώτο εννεάµηνο του 2024, όσοι
είναι περίπου και οι µισθωτοί του ιδιωτικού τοµέα. Διατηρείτε τη
µνηµονιακή ρύθµιση για τον δοκιµαστικό χρόνο για τον οποίο δεν
καταβάλλετε αποζηµίωση από δύο µήνες που ήταν σε έναν
χρόνο, καταργώντας τις αποζηµιώσεις απόλυσης που λειτουρ-
γούσε ως αντικίνητρο για τις απολύσεις.
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Καταργήσατε τον σταθερό ηµερήσιο χρόνο δουλειάς, το οκτά-
ωρο πενθήµερο σαραντάωρο, νοµοθετήσατε δεκατρίωρο και
επταήµερη εργασία µε τους γνωστούς νόµους Χατζηδάκη - Γε-
ωργιάδη. Καταργήσατε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις, το
ύψος του κατώτατου µισθού αποφασίζεται από την εκάστοτε κυ-
βέρνηση και τη µεγαλοεργοδοσία, µε αλγόριθµο που θα διασφα-
λίζει πάνω από όλα τα κέρδη των µεγαλοεργοδοτών. Νόµο που
το ΠΑΣΟΚ ψήφισε τα εννέα άρθρα από το δεκαπέντε. Όλα αυτά
δηλαδή που συνθέτουν αυτό το αντεργατικό νοµοθέτηµα.

Ο κατώτατος µισθός το 2025 είναι µόλις 90 ευρώ τον µήνα
πάνω από τον κατώτερο µισθό του 2009. Με την ακρίβεια να έχει
απογειωθεί και µε την απίστευτη φοροληστεία, αυξήσετε τις
απλήρωτες υπερωρίες και τις κάνατε πιο φτηνές για τον εργο-
δότη. Ποσοστό 72% των ανέργων είναι χωρίς καµία οικονοµική
ενίσχυση. Όσοι επιδοτούνται έχουν επίδοµα πείνας. Αυξήσατε
τις προϋποθέσεις για επιδότηση των εποχικά εργαζόµενων στον
τουρισµό από 100 στις 125, µε διατήρηση της µνηµονιακής ρύθ-
µισης για µέχρι τετρακόσια ηµερήσια επιδόµατα στα τέσσερα
προηγούµενα χρόνια.

Κάνουµε µοµφή σε όλους σας για τη διάλυση της κοινωνικής
ασφάλισης, την αρπαγή των αποθεµατικών, το τσάκισµα των συ-
ντάξεων, για την ιδιωτικοποίηση του ασφαλιστικού, µε αιχµή το
ταµείο επικουρικής κεφαλαιοποιητικής ασφάλισης που νοµοθέ-
τησε η Νέα Δηµοκρατία και τα λεγόµενα επαγγελµατικά ταµεία
που καθιερώθηκαν µε τον ν.2002 της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ,
µε βάση το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, µε τις εισφορές στον
τζόγο. Καταργήσατε την εγγύηση του κράτους για τις συντάξεις.
Εγγύηση έχει µόνο η λεγόµενη εθνική σύνταξη, η οποία σήµερα
είναι µόλις 436,40 ευρώ µεικτά για είκοσι χρόνια αδιάλειπτης ερ-
γασίας και 393,8 για δεκαπέντε χρόνια και για τους συνταξιού-
χους του ΟΓΑ µόλις 360 ευρώ µεικτά. Αλήθεια, µπορεί να
επιβιώσει κάποιος µε αυτές τις πενιχρές συντάξεις; Νοµοθετή-
σατε την αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης ανάλογα µε το
προσδόκιµο ζωής. Η συζήτηση γίνεται για σύνταξη στα σαράντα
τέσσερα χρόνια. Δουλειά µέχρι θανάτου. Εµπορευµατοποιήσατε
περαιτέρω την υγεία, την παιδεία, την πρόνοια επιδεινώνοντας
τη ζωή του λαού.

Η ακρίβεια σε συνδυασµό µε τη φοροληστεία, αλλά και τους
µισθούς και τις συντάξεις πείνας οδηγούν µεγάλο ποσοστό του
λαού να στερείται ακόµη και βασικών αναγκών, να µην µπορεί να
ανταποκριθεί στις δόσεις του δανείου και να αρπάζουν το σπίτι
τους οι τράπεζες και τα διάφορα funds. Στηρίζετε όλοι σας τον
οργανισµό πολέµου, το ΝΑΤΟ, την εµπλοκή της χώρας στις ιµπε-
ριαλιστικές επεµβάσεις, την αύξηση των πολεµικών δαπανών.
Κάθε απεργία των εργαζοµένων χαρακτηρίζεται παράνοµη από
τη δικαιοσύνη µε βάση τους απεργοκτόνους νόµους, που όλοι
ψηφίσατε, ακόµα και αυτές που έχουν ως κύριο ζήτηµα την
ασφάλεια των εργαζοµένων και των επιβατών, όπως των εργα-
ζοµένων στον σιδηρόδροµο.

Όλα τα παραπάνω, κύριοι, δεν είναι απόκλιση από την κανονι-
κότητα και το θεσµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
αντίθετα η πιστή εφαρµογή τους. Αυτή είναι η σταθερότητα για
το κεφάλαιο και η αστάθεια για τον λαό. Αυτές είναι οι προτεραι-
ότητές σας: Τα κέρδη του κεφαλαίου και γι’ αυτό κάνετε τα χει-
ρότερα εγκλήµατα σε βάρος του λαού.

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω πως η µοµφή γίνεται καθηµερινά
σε όλες τις δυνάµεις που υπερασπίζονται αυτό το άδικο, σάπιο,
εκµεταλλευτικό σύστηµα. Και καλούµε σε µαζική αµφισβήτηση
και σε βαθιές ανατροπές. Σήµερα µεγαλώνει η ανάγκη οι εργα-
ζόµενοι, οι νέοι να βγουν έξω από τα όρια του σάπιου αυτού συ-
στήµατος που στερεί παντού τον πόνο και τις ανάγκες του λαού.
Να στηρίξουν τη µόνη εναλλακτική πρόταση του ΚΚΕ που θα
απαλλάξει οριστικά τον λαό από την εξουσία του κεφαλαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Κατσώτη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Καλούµε τους εργαζόµενους, τον λαό
να συµπορευτεί µε το ΚΚΕ, να ενισχύσει τον ταξικό αγώνα, να
απορρίψει τις αυταπάτες περί φιλολαϊκών λύσεων και να παλέψει
για µία κοινωνία όπου οι εργαζόµενοι θα είναι οι πραγµατικοί
αφέντες του πλούτου που παράγουν.

Ψηφίζουµε υπέρ της πρότασης µοµφής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Κατσώτη.

Η Υπουργός κ. Ζαχαράκη έχει τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Πρόκειται για µία µακρά διαδικασία, όµως, πραγµα-
τικά άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον τις οµιλίες που έχουν γίνει µέχρι
τώρα καθ’ όλη τη διάρκεια της ηµέρας.

Βέβαια, νοµίζω ότι γίνεται ξεκάθαρο, αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, όσες και όσοι ίσως καλοπροαίρετα και µε ανοιχτούς
ορίζοντες και µυαλό παρακολουθήσουν αυτό το οποίο συζητείτε
εδώ πέρα, ότι η Αντιπολίτευση κατέθεσε αυτή την πρόταση δυ-
σπιστίας ως µια απέλπιδα -θα µου επιτρέψετε τη λέξη- προσπά-
θεια πολιτικής κεφαλαιοποίησης της τραγωδίας, η οποία συνέβη
πριν από λίγο καιρό, κυρίως όµως και τώρα, µιας διαµαρτυρίας
της αγωνίας των πολιτών, αλλά και µιας θολής εικόνας η οποία
αυτήν τη στιγµή έχει σκόπιµα δηµιουργηθεί µε αφορµή την τρα-
γωδία των Τεµπών.

Το αίτηµα των πολιτών -για να ξεκαθαρίζουµε από την αρχή
πράγµατα τα οποία θα ακουστούν, έχουν ακουστεί και θα ξανα-
κουστούν πολλές φορές, αλλά είναι σαφές ότι πρέπει να λέγο-
νται, ότι είναι εύλογο και αυτό- είναι να διασφαλίσουµε ότι η
τραγωδία δεν θα επαναληφθεί και θα αλλάξουµε µε βάση όσα µε
τρόµο είδαµε στον εθνικό καθρέφτη των Τεµπών, όχι για να εξω-
ραΐσουµε καταστάσεις εδώ, αλλά κάνοντας µία εικόνα η οποία
ούτως η άλλως δεν µπορεί να την επιβεβαιώσει η πραγµατικό-
τητα, αλλά για να τις αλλάξουµε ριζικά.

Αυτό το ζητούν, δίκαια και επιτακτικά, οι πολίτες. Και σ’ αυτό
το αίτηµα έχω την αίσθηση και την πεποίθηση και γι’ αυτό και το
µεταφέρω στο Κοινοβούλιο ότι η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι είναι
η δύναµη η οποία µπορεί να ανταποκριθεί µε υπευθυνότητα, µε
σεβασµό στους γονείς και τους συγγενείς, στις οικογένειες, στο
σύνολο, στην κοινωνία, αλλά και µε ευθύνη απέναντι στη χώρα.

Από την άλλη επιτρέψτε µου να πω ότι βλέπουµε µία ακατα-
νόητη προσπάθεια συµµαχίας της Αντιπολίτευσης. Δεν κρύβουν
ότι ο στόχος της ενεργοποίησης όλης αυτής της επιχείρησης
είναι να πληγεί η Κυβέρνηση, να πληγεί ο Πρωθυπουργός. Μάλι-
στα, δεν συµφωνούν απ’ ό,τι παρακολουθώ στα τηλεοπτικά κα-
νάλια ή στον τηλεοπτικό ποµπό, αν τελικά ο στόχος είναι να
γίνουν εκλογές ή να µη γίνουν. Γιατί κάποιοι διατείνονται ότι δεν
µπορεί αυτό να επισυµβεί, να προκληθούν οι εκλογές, κάποιοι
άλλοι θα ήθελαν να γίνει, κάποιοι άλλοι λένε ότι είναι σίγουροι
ότι δεν µπορεί να γίνει, αλλά σίγουρα χρειάζεται µια πολιτική αλ-
λαγή.

Αυτό, όµως, που σίγουρα δεν µπορούν να κρύψουν είναι ότι
δεν έχουν απαντήσεις τα προβλήµατα των πολιτών και όταν κλή-
θηκαν να απαντήσουν στα προβλήµατα των πολιτών σίγουρα δεν
απάντησαν, γιατί όσοι έχουν κυβερνήσει, και δεν είναι όλοι εδώ
παρόντες και παρούσες, σίγουρα δεν έδωσαν απάντηση σε αυτό
το οποίο σήµερα καλούµαστε, να απαντήσουµε σε διαχρονικές
παθογένειες, σε προβλήµατα τα οποία έχουµε όλοι υποστεί, αλλά
σίγουρα δεν έχουν βρει απάντηση.

Κατέφυγαν, λοιπόν, σε αυτήν την εργαλειοποίηση ενός εθνικού
συλλογικού τραύµατος, µία επιλογή που δείχνει µία υποκρισία
την οποία οι πολίτες, να είστε σίγουρες και σίγουροι, ότι και την
ανιχνεύουν και την αναγνωρίζουν.

Η θέση µας, λοιπόν, είναι ξεκάθαρη. Για τη Νέα Δηµοκρατία
δεν υπάρχει θέση ότι τα κάναµε όλα σωστά. Η Νέα Δηµοκρατία
κάνει και αυτοκριτική και κυρίως δεν µένει στα λόγια. Ακούει τους
πολίτες, συναισθάνεται µε πράξεις. Κι ακόµα και σε αυτή τη, θα
έλεγα, ρήση και αιτίαση, ότι το «ποτέ ξανά» δεν έχει ουσία, να
απαντήσω ότι έχει ουσία και δεν είναι απλά ένα σύνθηµα. Κυρίως
γιατί το οφείλουµε στους ανθρώπους και κυρίως στους νέους αν-
θρώπους. Τους χρωστάµε όλοι. Και µη νοµίζει η Αντιπολίτευση
ότι η οφειλή αυτή είναι χρέος µόνο της Κυβέρνησης και ότι η
Αντιπολίτευση εξοφλεί το δικό της χρέος µετατρέποντας την πο-
λιτική ζωή σε αρένα εξόντωσης πολιτικών αντιπάλων, δηµιουρ-
γώντας συνθήκες αµφισβήτησης των θεσµών της πολιτείας και
υπονοµεύοντας το αίσθηµα εµπιστοσύνης στην πολιτεία και τους
θεσµούς.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να µιλήσουµε γι’ αυτούς τους
νέους ανθρώπους. Είναι νέοι άνθρωποι οι οποίοι µπορεί να στά-
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θηκαν έξω από το Κοινοβούλιο και θα ξανασταθούν. Είναι, όµως,
και νέοι άνθρωποι που γυρίζουν στην Ελλάδα τα τελευταία χρό-
νια µετά από την άνω δεκαετίας απουσία τους από τη χώρα αυτή.
Είναι οι τριακόσιες πενήντα χιλιάδες άνθρωποι που έφυγαν µέσα
σε συνθήκες πολιτικής και οικονοµικής κρίσης. Είναι οι πεντακό-
σιες χιλιάδες άνθρωποι που βρήκαν δουλειά τα τελευταία χρόνια,
από το 2019 και µετά, απέκτησαν εργασία, εισόδηµα, αυτονοµία,
ζωή, αισιοδοξία και ελπίδα. Και, βέβαια, όλοι αυτοί οι άνθρωποι
περιµένουν να ακούσουν το τι θα γίνει και µέσα σε ένα κλίµα ενό-
τητας. Και αυτό το κλίµα ενότητας αυτήν τη στιγµή, συγγνώµη,
αλλά µπαίνει σε ένα τεράστιο κίνδυνο. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά
και φέρετε ευθύνη γι’ αυτό.

Το 2019, όταν αναλάβαµε την ευθύνη της διακυβέρνησης της
χώρας, κάναµε µια στρατηγική επιλογή την οποία τηρούµε απα-
ρέγκλιτα: Την ενότητα της κοινωνίας και των πολιτών, βάση για
κάθε οικοδόµηµα που µέχρι τώρα έχει επιτευχθεί, αλλά και ανα-
γκαία συνθήκη για οτιδήποτε καλύτερο µπορεί να πετύχει η χώρα
µας.

Η Αντιπολίτευση δυστυχώς, µε ελάχιστες εξαιρέσεις, λιγότε-
ρες από όσες θα ήθελα η αλήθεια είναι, επανέρχεται µε αφορµή
το τραγικό δυστύχηµα που προκάλεσε το συλλογικό αυτό
τραύµα στη λογική «τους τελειώνουµε». Το θυµάστε, το ζήσαµε,
το έχουµε υποστεί. Και βέβαια εµείς αισθανόµαστε ότι αυτό που
πρέπει να τελειώσουµε και µόνο είναι το έργο το οποίο µας έχει
αναθέσει ο ελληνικός λαός και να το φέρουµε εις πέρας. Μας
έχουµε δώσει αυτήν την εντολή δύο φορές ήδη. Και δεν το λέω
µε τη λογική, αν θέλετε, µιας φτηνής ιδιοτέλειας ότι µόνο εµείς
µπορούµε να φέρουµε εις πέρας αυτό το οποίο έχει αναθέσει ο
λαός, έχει αποδειχθεί, όµως, ότι η εµπιστοσύνη των πολιτών έχει
επιβεβαιωθεί µε δύο, ήδη, εκλογικές µάχες, µε µία θετική ψήφο
και µία εµπιστοσύνη που ακόµα και αν έχει στιγµές ρήγµατος σί-
γουρα µπορεί να επιβεβαιωθεί µε ακόµα πιο σκληρή δουλειά και
µε λογοδοσία την οποία είναι µέσα στη βάση ούτως ή άλλως της
σχέσης µας µε τους Έλληνες πολίτες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το 41%.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Αυτό το 41% ή το 29% ή οποιοδήποτε ποσοστό θα
επιτρέψει στον κόσµο ούτως ή άλλως αυτό το δικαίωµα να δώσει.
Εµείς θέλουµε να το τιµήσουµε, κύριε Μπάρκα, και αυτό θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε.

Και στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
καθώς µου δίνεται αυτήν τη στιγµή στο επόµενο δίλεπτο η ευκαι-
ρία να µιλήσω γι’ αυτό, αυτό προσπαθούµε να κάνουµε. Αυτήν
τη σχέση µε την κοινωνία να τιµήσουµε, έτσι ώστε να µη νιώθει
κανένας πολίτης ότι είναι µόνος του, να µη νιώθει µόνος ένας πο-
λίτης ο οποίος αυτήν τη στιγµή θέλει να δηµιουργήσει τη δική
του οικογένεια. Ξέρετε ότι το δηµογραφικό είναι από τα σηµαντι-
κότερα ζητήµατα. Εκπονήσαµε, ήδη, το σχέδιο δράσης, έχουµε
εκατό δράσεις µπροστά µας, έχουµε 20 δισεκατοµµύρια για την
επόµενη δεκαετία.

Κύριε Γερουλάνο, απλά πρέπει να σας επισηµάνω, αν και δεν
θα ήθελα να το κάνω, ότι δεν συµµετείχε το ΠΑΣΟΚ σε αυτήν τη
διαβούλευση, ενώ είχε κληθεί και είµαι σίγουρη ότι θα συµµετά-
σχει τώρα σε δηµόσια διαβούλευση όταν, ήδη, έχει εκπονηθεί το
σχέδιο δράσης. Δεν το έκανε, όµως, πριν που του ζητήθηκε. Θα
επαναλάβω πως ήταν µόνο το ΚΚΕ το οποίο έστειλε τις απόψεις
του.

Κι αυτό το λέω απλά και µόνο για να θυµόµαστε αυτό το οποίο
έχει γίνει. Είµαι σίγουρη ότι δεν θα είναι αυτή η πορεία από εδώ
και πέρα, αλλά αυτό συνέβη.

Επίσης, πρέπει να µιλήσουµε και στον νέο άνθρωπο ο οποίος
αυτήν τη στιγµή θέλει να βρει στέγη. Πολλές φορές το αναφέ-
ρουµε µέσα στην ελληνική Βουλή και καλά κάνουµε. Αυτήν τη στι-
γµή 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ πηγαίνουν και κατευθύνονται στο
θέµα της στέγης. Πάνω από 3 δισεκατοµµύρια θα επιτρέψουν σε
άνω των τριάντα χιλιάδων νέων συµπολιτών µας να αποκτήσουν
το πρώτο τους σπίτι, ενώ συγχρόνως πάρα πολλά προγράµµατα
θα διευρύνουν και την κοινωνική στέγαση, έτσι ώστε να µη νιώθει
κανένας πολίτης ότι είναι ξεχασµένος. Και στο θέµα της παιδικής
προστασίας προσπαθούµε ως Υπουργείο συνεχώς να βγάζουµε
παιδιά από τα ιδρύµατα, να αυξάνουµε τη ροή και τη συχνότητα

και της υιοθεσίας και της αναδοχής, να µπορούµε να δίνουµε πε-
ρισσότερες επιλογές στους συµπολίτες µας µε αναπηρία. Μέσα
στο 2025 θα τρέξουν προγράµµατα άνω των 130 εκατοµµυρίων
ευρώ, έτσι ώστε να µπορέσουµε να βοηθήσουµε ποικιλοτρόπως
τους συµπολίτες µας µε αναπηρία.

Και δεν µιλάω µόνο για τα επιδόµατα, µιλάω για ενεργητικές
πολιτικές.

Όλα αυτά τα λέω, γιατί η σχέση µε τους πολίτες πρέπει να έχει
και τη λογική της λογοδοσίας, αλλά και τη λογική αυτής της θε-
ραπείας των ρηγµάτων που οι πολυετείς κρίσεις έχουν φέρει
στην Ελλάδα. Σίγουρα, πάντως αυτό το οποίο δεν χρειάζονται οι
πολίτες είναι να πορευτούµε µε τη λογική των ρηγµάτων και µε
την λογική της αναληθείας απέναντι στους. 

Και θα πω και κάτι άλλο, το οποίο σκεφτόµουν αν έπρεπε να
το αναφέρω ή όχι. Πάρα πολλοί προσπαθούµε να ερµηνεύσουµε
τον τελευταίο καιρό τι είπαν οι πολίτες, οι οποίοι βρέθηκαν πρά-
γµατι κατά εκατοντάδες χιλιάδες στον δρόµο. Και πάρα πολλοί
ήρθαν και συναντήθηκαν σε αιτήµατα που είπαµε ότι είναι η επού-
λωση παθογενειών πολυετών, σε αιτήµατα πράγµατι για πιο ρη-
ξικέλευθη αντιµετώπιση ή αντίδραση. Νέοι άνθρωποι είναι,
µπορεί να πουν οτιδήποτε. 

Αυτό, όµως, που γίνεται µε το να κατευθύνουµε τους πολίτες
σε µια τοξική αντιµετώπιση, πού θα µας φτάσει; Αισθανόµαστε
καλά µε τον εαυτό µας, όταν χτυπάνε τα τηλέφωνα στα πολιτικά
µας γραφεία και µας λένε κάποιοι δολοφόνους; Αισθανόµαστε
καλά, όταν µπορεί από µέρα σε µέρα συνεχώς να λαµβάνουµε
φωτογραφίες από πολιτικά γραφεία συναδέλφων σας, που έχουν
προκληθεί ζηµιές δεξιά και αριστερά; Αισθανόµαστε καλά, όταν
προχθές στο πολιτικό µου γραφείο στην Παλλήνη, σε µια εργα-
ζόµενη γυναίκα του µόχθου κάποιος την πήρε τηλέφωνο και την
απείλησε; Γιατί εκεί οδηγούµαστε. Όταν συνεχώς ανεβάζουµε
τους τόνους στο πολιτικό περιβάλλον δείχνουµε, προσωποποι-
ούµε και συγχρόνως µε άδικες κατηγορίες βάζουµε τους ανθρώ-
πους στο στόχαστρο και κάποια στιγµή θα γυρίσει και απέναντί
µας. 

Και αυτό το λέω, αν θέλετε, ίσως µε µια ένταση, γιατί αισθάνο-
µαι πολλές φορές αυτήν την προσωπική προσβολή, όταν κάποιος
γυρίζει και µου λέει ότι δολοφόνησες ένα παιδί. Σε αυτό ακριβώς
εµείς θα πρέπει οι υπόλοιποι ενωµένοι να πούµε, ναι, στην αλή-
θεια, είναι λυτρωτική και νοµίζω ότι σίγουρα θα αποδοθεί µέσα
από την απόλυτη εµπιστοσύνη στους θεσµούς και στη δικαιο-
σύνη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητούµε σήµερα την πρόταση δυσπιστίας που κατατέ-
θηκε. Μας δίνει πραγµατικά την ευκαιρία να παρουσιάσουµε το
έργο µας σε κάθε Υπουργείο και µέσα από αυτό να δώσουµε τη
δυνατότητα στους πολίτες να προβούν σε µια σύγκριση ανάµεσα
στα δικά µας έργα και πράξεις και σε εκείνα της δικής τους δια-
κυβέρνησης, να συγκρίνουµε τη θέση της χώρας µας όταν εσείς
κυβερνούσατε, έχοντας να επιδείξετε κατορθώµατα, όπως τον
µηδενικό ρυθµό ανάπτυξης, τις κλειστές τράπεζες, τα capital
controls και πολλά άλλα, τα οποία δεν θα ήθελα να αναφέρω
τώρα, εκτός από το περιβόητο µε ένα νόµο και ένα άρθρο και
άλλα πολλά.

Σήµερα, παρά τις διαδοχικές, πρωτοφανείς κρίσεις η χώρα µας
αναπτύσσεται µε ταχύ ρυθµό, σηµειώνει ιστορικά ρεκόρ στην
αποµείωση του δηµόσιου χρέους, προχωράει σε επενδύσεις, αυ-
ξάνει τις εξαγωγές, δηµιουργεί πεντακόσιες χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας σε ένα χρόνο, µειώνει την ανεργία σε µονοψήφιο νούµε-
ρο, προσελκύει διάφορες επενδύσεις. Ο ρυθµός ανάπτυξης είναι
υπερδιπλάσιος της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε αύξηση του βασικού
µισθού και του µέσου µισθού µε ορίζοντα το 2027. 

Στην παιδεία τριάντα οκτώ χιλιάδες µόνιµοι διορισµοί. Με το
πρόγραµµα «Μαριέττα Γιαννάκου» για την ανακαίνιση εκατοντά-
δων σχολείων διπλασιάσαµε τον αριθµό των µαθητών σε πρό-
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τυπα και πειραµατικά δηµόσια σχολεία. Από φέτος ιδρύµατα του
εξωτερικού καταθέτουν αιτήσεις για τη λειτουργία µη κρατικών
πανεπιστηµίων.

Υγεία, το µεγαλύτερο πρόγραµµα ανακαίνισης τόσο των Κέ-
ντρων Υγείας όσο και των νοσοκοµείων µετά τη δηµιουργία του
ΕΣΥ. Έµφαση στην Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας, προληπτική
ιατρική που για πρώτη φορά περνάµε σε ένα ολοκληρωµένο πρό-
γραµµα, το οποίο φυσικά, πολλοί από εσάς δεν το ψήφισαν, ένα
πρόγραµµα το οποίο, όπως είπε και η κ. Αγαπηδάκη, η Αναπλη-
ρώτρια Υπουργός, και το ανέλυσε µε εξετάσεις για καρκίνους
του παχέος εντέρου κ.λπ., καθώς επίσης και δηµιουργία κέντρων
εγκεφαλικών επεισοδίων. Δηµιουργούνται κινητές µονάδες υ-
γείας, οι οποίες κινητές µονάδες αυτές θα είναι κοντά στον πο-
λίτη σε εκείνα τα σηµεία, τα οποία δεν θα µπορούν και θα είναι
αποµακρυσµένες οι βοήθειές τους.

Το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη δηµιουργεί ειδική διεύ-
θυνση για την αντιµετώπιση εγκληµάτων. Πήραµε µέτρα για την
ενδοοικογενειακή βία. Έχουµε το panic button, το safe house για
την προστασία των ανηλίκων και πολλά άλλα. 

Έγιναν πολλές παρεµβάσεις όσον αφορά τη σύνδεση και τη
διασύνδεση των POS µε το TAXIS.

Στον αθλητισµό µε την εφαρµογή e-Kouros περνάµε σε ένα
άλλο στάδιο, όπου καταγράφονται όλα τα σωµατεία.

Η πολιτική προστασία µε το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» αναβαθµίζεται
σε µια πολιτική προστασία που πραγµατικά αντιµετώπισε µονα-
δικά καιρικά φαινόµενα πρωτόγνωρης έντασης.

Προχωρά η ψηφιοποίηση του κράτους σε κάθε επίπεδο, περιο-
ρίζοντας ολοένα τη γραφειοκρατία. Το gov.gr, πλέον, έφτασε
στις 2.170 εφαρµογές. Προχωρά η ψηφιοποίηση ολόκληρου του
ελληνικού κράτους, δηµιουργείται το Κτηµατολόγιο.

Άλλαξε ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας. Δηµιουργήσαµε το
Υπουργείο Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής µε αυτά που είπε
πριν η Υπουργός.

Είµαστε ικανοποιηµένοι µε όλα αυτά; Φυσικά και δεν είµαστε.
Φυσικά και προχωρούµε, κάνοντας πράγµατα, τα οποία πάντα
είναι για όφελος του Έλληνα πολίτη, βλέποντας τη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα, η οποία είναι κάτι το οποίο πρέπει πάντα να
προσέχουµε για να έχουµε τη χώρα µας εκεί στη θέση που πρέ-
πει να ανήκει. 

Εσείς τώρα συνεχίζετε, σπάζοντας παγκόσµιο ρεκόρ στην πα-
ραγωγή λάσπης, χρησιµοποιώντας τους θεσµούς µε σκοπό τη
σπίλωση πολιτικών αντιπάλων. Στη Βουλή ακούγεται χυδαία φρα-
σεολογία, ακραίες συµπεριφορές. Κεντρικός σας στόχος είναι να
στιγµατίζετε τους Βουλευτές και την κυβερνώσα παράταξή µας
µε έµφαση µόνο στην τοξικότητα. 

Η αδυναµία να παράξετε ουσιαστική αντιπολίτευση, οι πολιτι-
κές σας και η χρησιµοποίηση θέσεων για να κερδίσετε δηµοσιό-
τητα και ίσως κάποιους λίγους ψήφους, οδηγούν µε µαθηµατική
ακρίβεια, όπως και οι δηµοσκοπήσεις το δείχνουν και το ξέρετε
πολύ καλά, στην απαξίωση του πολιτικού µας συστήµατος. Με-
τατρέψατε τη Βουλή σε ένα τεράστιο δικαστήριο. Γίνατε όλοι ει-
σαγγελείς και φτάσατε να παίρνετε αποφάσεις και να δείξετε α
λα καρτ τη δικαιοσύνη.

Η δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα λάµψει. Δεν
υπάρχει τίποτα κρυφό. Όσοι πρέπει να πληρώσουν, όποιοι και
όπου και αν βρίσκονται, θα πληρώσουν το τίµηµα που θα τους
αποδώσει η δικαιοσύνη. Οικειοποιείστε την κοινωνική ευαισθησία
και τον πατριωτισµό. Σταµατήστε, επιτέλους, τις ατελείωτες επι-
θέσεις λάσπης, τις εξιστορήσεις ωρών ολόκληρων στη Βουλή,
επαναλαµβάνοντας συνθήµατα που προσβάλλουν πρώτα από
όλα την προσωπικότητά σας, προσπαθώντας κραυγάζοντας να
καλύψετε την ανεπάρκεια των επιχειρηµάτων σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυστύχηµα των Τε-
µπών δεν είναι και δεν θα επιτρέψουµε να γίνει πεδίο µικροπολι-
τικής αντιπαράθεσης. Η Κυβέρνηση και όλος ο ελληνικός λαός
θέλει τη δικαιοσύνη, θέλει την αλήθεια και τη δέσµευση ότι πρέ-
πει ό,τι είναι ανθρωπίνως δυνατό να γίνει για να µην ξαναθρηνή-
σουµε ανθρώπινες ζωές. Θα δοθεί προτεραιότητα, όπως και
σήµερα µας είπε ο Πρωθυπουργός, έτσι ώστε στο συντοµότερο
δυνατό να µπορέσει να γίνει ό,τι είναι αναγκαίο για να εξασφαλί-
σουµε µια µέγιστη ασφάλεια στον σιδηρόδροµο. 

Θα µπορούσα να συνεχίσω να σας παραθέτω στοιχεία, τα
οποία αποδεικνύουν ότι σας ενδιαφέρει µόνο το πολιτικό µέλλον
σας, όπως να σας θυµίσω ότι καταψηφίσατε τη δηµιουργία του
Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Ατυχηµάτων και ό,τι άλλο νο-
µοθετήσαµε για να θωρακίσουµε τη δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα αιτήµατα των πολιτών για την
αλήθεια και την απονοµή δικαιοσύνης, αποτελούν και δική µας
σηµαία και θα παλέψουµε για αυτά τα δικαιώµατα. Το διχαστικό
κλίµα, το οποίο καλλιεργείτε, η τοξικότητα του πολιτικού σας
λόγου δεν είναι κάτι το οποίο θα περάσει για εµάς. Η Ελλάδα δεν
θα ξαναγυρίσει πίσω. Θα τηρήσω τον όρκο µου στο Σύνταγµα και
τους νόµους και θα πάµε την Ελλάδα µπροστά.

Το θλιβερό γλωσσολόγιο σας από το «γερµανοτσολιάδες» σε
«προδότες», «λαθρέµπορους», ακόµα και «δολοφόνους», αποδει-
κνύει περίτρανα το ποιόν σας -όσοι τα είπαν αυτά- την ανεπάρ-
κεια και την ανικανότητα παραγωγής πολιτικού λόγου και επι-
χειρηµάτων. Συγχωρέστε µε, αλλά πραγµατικά ενοχλούν και προ-
σβάλλουν αυτές οι λέξεις. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τις διεθνείς
αντιξοότητες, τις µεγάλες γεωπολιτικές και ενεργειακές κρίσεις,
η Κυβέρνησή µας οδηγεί τη χώρα µπροστά. Τα λαϊκά δικαστήρια,
η απαξίωση της δικαιοσύνης, η διάκριση των εξουσιών, η διά-
βρωση των θεσµών, η αστάθεια, ο διχασµός µε σκοπό την µπα-
χαλοποίηση της πολιτικής ζωής, αποτελούν δικές σας πρακτικές
που η Κυβέρνησή µας θα πολεµήσει µε όπλα, τα οποία της έδωσε
ο κυρίαρχος ελληνικός λαός και το Σύνταγµά µας. 

Σηµαία µας είναι η διαφύλαξη της δηµοκρατίας, της αλήθειας
και της δικαιοσύνης. Για αυτά θα παλέψουµε και να είστε σίγου-
ροι πως θα τα καταφέρουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοτίδης από την Ελληνική Λύση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, το τροµερό δυ-

στύχηµα, έγκληµα των Τεµπών αποτελεί την φυσική συνέπεια της
χρόνιας διακυβέρνησης του λεγόµενου δηµοκρατικού τόξου.
Κόµµατα που εναλλάσσονται στην εξουσία, καλύπτουν το ένα το
άλλο και είναι αυτά που φέρανε εδώ πέρα την κατάσταση αυτή.
Δηλαδή, Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση σφάζονται για την περί-
φηµη Σύµβαση 717 που θα καθιστούσε το τρένο το πιο ασφαλές
µέσο µεταφοράς στη χώρα. Καµία, όµως, από τις δύο δεν φρό-
ντισε για την υλοποίησή της. 

Αλληλοκατηγορείστε για τα µάτια του κόσµου, ενώ και οι δύο
δεν κάνατε αυτό που έπρεπε να γίνει. Ή είστε ανίκανοι ή εξυπη-
ρετείτε αλλότρια συµφέροντα. Η έλλειψη χρηµάτων δεν αποτελεί
δικαιολογία. Πακτωλός χρηµάτων δόθηκε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για το έργο αυτό. Κυβερνήσεις και Υπουργοί άλλαξαν,
αλλά ακόµα και σήµερα η ασφάλεια των σιδηροδροµικών µετα-
φορών αποτελεί ουτοπία. Την τελευταία φορά που κάποιος εγ-
γυήθηκε για αυτό, προέκυψε το έγκληµα των Τεµπών. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός το προσδιόρισε κάπου το 2027. Όποιος, δηλαδή,
ταξιδεύει µε τρένο, το κάνει µε δική του ευθύνη. Αυτά µας είπε.

Η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή, την ώρα που οι δήθεν
υπερασπιστές σήµερα της δικαιοσύνης, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, τη
χλεύαζαν, έδωσε στον ελληνικό λαό την πλήρη εικόνα αυτού του
εγκλήµατος. Όταν µιλούσαµε για λαθρεµπόριο, παράνοµο φορ-
τίο και µπάζωµα, εκείνοι που σήµερα τάχα κόπτονται για την αλή-
θεια, µας αποκαλούσαν ψεκασµένους και µυθοµανείς. Αντί,
λοιπόν, να ξεκινήσει ο αγώνας για την αποκάλυψη της αλήθειας
από τον Μάρτιο του 2023, χάθηκαν δύο πολύτιµα χρόνια. 

Έρχεστε τώρα µε την πρόταση δυσπιστίας να πείτε ότι πρέπει
να φύγει αυτή η ανίκανη Κυβέρνηση. Σοβαρά; Ο Πρωθυπουργός
στις 17.30’ περίπου, στα τρία λεπτά που µίλησε, αυτά που είπε
ήταν ανάµεσα στις τέσσερις πολιτικές δυνάµεις: ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ,
Πλεύση Ελευθερίας και Νέα Αριστερά, οι οποίες κατέθεσαν την
πρόταση δυσπιστίας και υπέγραψαν γι’ αυτήν, βλέπει µια συνερ-
γασία. 

Ας θυµηθεί, όµως, ο Πρωθυπουργός ότι αυτές οι δυνάµεις
ήταν κι αυτές που του δώσανε τη χρυσή ευκαιρία την ώρα της
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ψήφισης του γάµου οµοφυλοφίλων. Ήταν µια ευκαιρία που θα
µπορούσαµε να απαλλαγούµε από αυτή την επικίνδυνη Κυβέρ-
νηση. Βλέπατε τον αλληλοσπαραγµό στο εσωτερικό της Κυβέρ-
νησης και τον αναβρασµό ανάµεσα στους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Τι κάνατε τότε, κύριοι της Αντιπολίτευσης; Κρίνατε
ότι τα δικαιώµατα των ΛΟΑΤΚΙ ήταν πάνω από το εθνικό συµφέ-
ρον και τους δώσατε τη χείρα βοηθείας που χρειαζόντουσαν.
Τους κρατήσετε στην εξουσία και τώρα έρχεστε να τους σώσετε
ξανά και να τους συσπειρώσετε. Ακόµα και τη φωνή των εκατοµ-
µυρίων Ελλήνων που γέµισαν κάθε σπιθαµή της χώρας στις 28
Φεβρουαρίου, ζητώντας άπλετο φως και απόδοση ευθυνών για
το έγκληµα των Τεµπών, προσπαθήσαµε να καπελώσετε. 

Ο λαός βγήκε στους δρόµους, όχι, κύριοι, για εσάς, ούτε για
εµάς φυσικά. Βγήκε για τη δική του αξιοπρέπεια. Νέοι, γέροι, αρι-
στεροί, δεξιοί, οικογένειες έγιναν µια γροθιά απέναντι στην αναι-
σθησία του Πρωθυπουργού και των Υπουργών του. Σταµατήστε
την καπηλεία τώρα! 

Ενδιαφέρεστε άραγε, κύριοι της Κυβέρνησης, για την ασφά-
λεια του απλού Έλληνα πολίτη; Οι ελληνικοί δρόµοι γεµίζουν
αίµα κυρίως από νέους ανθρώπους. Πάρα πολλοί χάνονται κάθε
χρόνο στην άσφαλτο. Εσείς, κύριοι, τι κάνατε; Τα µέτρα που σας
προτείνουν οι ειδικοί µένουν στο συρτάρι. Και όταν λέω «ειδικοί»
εννοώ τους συναδέλφους µου, τους εκπαιδευτές οδήγησης. Η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Εκπαιδευτών Οδήγησης προτείνει κά-
ποια πράγµατα, όπως το να µπουν κάµερες στις εξετάσεις οδή-
γησης, να γίνουν πανεπιστηµιακά αυτές οι εξετάσεις των δασκά-
λων οδήγησης κι εσείς δεν τους ακούτε! 

Επιτέλους δείξατε το πραγµατικό ενδιαφέρον. Δυστυχώς,
πέρα από το εσωτερικό, κατορθώσατε να µας εκθέσετε και στο
εξωτερικό. Η εµµονή σας µε τη σωστή πλευρά της ιστορίας, εξε-
λίχθηκε σε µνηµειώδη αποτυχία. Κατορθώσατε τη µεγαλύτερη
οµόδοξη στον κόσµο χώρα να τη µετατρέψετε σε εχθρό. Στείλετε
όπλα και προµήθειες του ελληνικού Στρατού για να στηρίξετε τον
νεοναζί Ζελένσκι. Μέχρι και στη Βουλή δώσατε βήµα στην ουκρα-
νική προπαγάνδα. Τώρα που ο Πρόεδρος Τραµπ ανατρέπει όλα
αυτά, τι θα κάνετε; 

Οι προσωπικές εµµονές σας, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν µας
αφορούν, αλλά δυστυχώς αφορούν όλη τη χώρα. Ο πιστός και
δεδοµένος σύµµαχος, όπως θέλετε τη χώρα µας πλέον, τρέχει
πίσω από τις εξελίξεις. Αλήθεια, αν βρεθείτε µε τον Πρόεδρο
Τραµπ, θα του αναλύσετε το φαινόµενο τραµπισµού, όπως µε
έπαρση διαλαλούσατε τόσον καιρό; 

Εν κατακλείδι, ούτε έξω πάµε καλά, αλλά ούτε και µέσα. Η
ακρίβεια πνίγει τον Έλληνα και τον φτωχοποιεί κάθε µέρα όλο
και περισσότερο. Ενέργεια, φόροι, διατροφή απλώνουν το χέρι
τους και παίρνουν τα εισοδήµατα κυριολεκτικά µέσα από την
τσέπη µας. Η αντίδρασή σας; Καµιά! Ευρισκόµενος σε καθεστώς
αποδοµής, το µόνο που σας νοιάζει είναι η προσωπική σας σω-
τηρία. 

Οι πραγµατικές, όµως, δηµοσκοπήσεις είναι οι ίδιες οι εκλο-
γές. Σας καλούµε, λοιπόν, να τις ανακοινώσει το ταχύτερο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-

χαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Υψηλάντης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε κάθε ανα-

φορά σε τραγικά συµβάντα ή δυστυχήµατα που βίωσε η χώρα
µας -αναφέροµαι ενδεικτικά στο Εξπρές Σάµινα, στη Marfin, στο
Μάτι και στα Τέµπη-, οφείλουµε κατ’ αρχάς, να τοποθετούµαστε
µε σεβασµό στη µνήµη των θυµάτων, αλλά και συνάµα να ευχό-
µαστε οι συγγενείς και φίλοι να έχουν κουράγιο και ουσιαστική
υποστηρικτική αρωγή από την πολιτεία και την κοινωνία. Αυτό
πράττω και εγώ στην αρχή της οµιλίας µου. 

Το δηµόσιο πένθος άλλωστε µετά από µία τραγωδία είναι µια
συλλογική αντίδραση που εκφράζει τη θλίψη, την αλληλεγγύη και
την ανάγκη για αποκατάσταση του αισθήµατος δικαιοσύνης, της
δικαιοσύνης που σε κάθε δηµοκρατική πολιτεία, σεβόµενη τους
πολίτες της, λειτουργεί και αποφασίζει βάσει των προβλεπόµε-
νων από το Σύνταγµα και τους νόµους και ουδείς τρίτος και µε

κανέναν τρόπο δεν µπορεί να υποκαταστήσει. 
Από τη στιγµή που σταµατούν όλα αυτά και ξεκινά µια τοξική

και κυνική εκµετάλλευση των δραµατικών αυτών γεγονότων από
πολιτικά κόµµατα, από την ώρα που στην αγνή διαδήλωση της
απαίτησης αυτής από τον λαό µας, µε σεβασµό στη µνήµη των
αδικοχαµένων, µπαίνει η πολιτική τοξικότητα, ο µικροκοµµατι-
σµός και η επιδίωξη ποινικοποίησης της πολιτικής ζωής του
τόπου ή της δικονοµικοποίησης της πολιτικής, τότε την υποχρέ-
ωση αποτροπής τους και κάθε απόπειρα αποσταθεροποίησης
αναλαµβάνουν οι υγιείς πολιτικές δυνάµεις που λειτουργούν µε
συνέπεια, βάσει των δηµοκρατικών αρχών και της δεδηλωµένης
και το σηµαντικό εκείνο κοµµάτι της κοινωνίας που επιθυµεί τον
δρόµο της ουσιαστικής διόρθωσης των προβληµάτων και της συ-
νεπούς και µε πολιτική σταθερότητα πορείας του τόπου, ειδικά
στους δύσκολους αυτούς καιρούς που η υφήλιος βιώνει.

Δεν υπάρχει πλέον καµία αµφιβολία ότι το τραγικό δυστύχηµα
των Τεµπών γίνεται αντικείµενο στυγνής πολιτικής εκµετάλλευ-
σης µε τις προεκτάσεις που ανέφερα από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας, την κ. Κωνσταντοπούλου και την ολιγοµελή Κοινοβουλευ-
τική της Οµάδα, τον πάλαι ποτέ κραταιό ΣΥΡΙΖΑ, την Νέα Αρι-
στερά και ορισµένους ανεξάρτητους κυρίως από τους χώρους
αυτούς. Είναι εκείνοι που προκρίνουν, παροτρύνουν και αποδί-
δουν απαράδεκτους χαρακτηρισµούς σε καθένα από εµάς εδώ
στη Νέα Δηµοκρατία, που στηρίζουµε µε ευθύνη την πατρίδα. 

Αισθάνοµαι πραγµατικά πολλές φορές να βρίσκοµαι έναντι των
παιδιών µου, οι οποίοι απευθύνονται και λένε: «Πατέρα, εσένα
κάποιοι κύριοι από εκεί µέσα, από το σύστηµα αυτό, σε δείχνουν
µε µατωµένα χέρια; Εσένα που δεν έχεις πειράξει ποτέ ένα µυρ-
µήγκι;». Κι όµως έχουµε φτάσει και παροτρύνουµε µεγάλο τµήµα
της κοινωνίας µας από την υγιή αυτή η συµπεριφορά, που προ-
ανέφερα, σε µία αντίθετη κατεύθυνση.

Είναι αυτοί οι οποίοι δεν µπορούν όλοι µαζί ακόµα και σήµερα
να δηµιουργήσουν κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και ούτε βε-
βαίως δηµοσκοπικά. Και αν θα το έπρατταν αυτό, δεν θα µπορού-
σαν να το εκτελέσουν µε συνέπεια και υπευθυνότητα. Είναι οι
περισσότεροι από αυτούς που επέδειξαν στο πρόσφατο παρελ-
θόν εγκληµατική ανικανότητα στη διακυβέρνηση της χώρας,
αλλά και τραγική διαχείριση άλλων δραµατικών για την πατρίδα
µας συµβάντων µε απώλειες ανθρώπινων ζωών και οι οποίοι παρ’
όλα αυτά ως εισαγγελείς λαϊκών δικαστηρίων κουνούν σήµερα
το δάχτυλο. 

Είναι αυτοί που έχουν στις τάξεις τους καταδικασµένους για
αδικήµατα συνυφασµένα µε τη διασφάλιση δηµοκρατικών και πο-
λιτικών δικαιωµάτων και οι οποίοι έρχονται σήµερα να µας µιλή-
σουν για τις ατοµικές ελευθερίες και την προσβολή τους. Και
είναι εκείνοι που µε πολιτικά τεχνάσµατα επιδιώκουν να οδηγή-
σουν τη χώρα σε πολιτική κρίση και αβάσιµα να ενοχοποιήσουν
πολιτικούς τους αντιπάλους. Δίχως να περιµένουν σήµερα την
ολοκλήρωση της δηµοκρατικής διαδικασίας ελέγχου της Κυβέρ-
νησης για τα Τέµπη, άρον-άρον καταθέτουν πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας απλά και µόνο για
να δηµιουργήσουν εντυπώσεις. 

Πρόκειται για µία κίνηση χωρίς ουσιαστικό αντίκρισµα, που δεν
στηρίζεται σε πραγµατικά δεδοµένα αλλά σε έναν άκρατο λαϊκι-
σµό και την τεχνητή συντήρηση της αντιπολιτευτικής τους επι-
βίωσης και ατζέντας, µε αναφορές σε γεγονότα που είτε έχουν
απαντηθεί είτε έχουν πάρει τον δρόµο της δικαιοσύνης, µε αντι-
φατικούς ισχυρισµούς που αναιρούν στην ουσία τα επιχειρήµατά
τους. Αρκεί να δει κανείς αναλυτικά την πρότασή τους. Και σε
καµία περίπτωση δεν µπορούν να στηρίξουν τη σοβαρότερη αντι-
πολιτευτική πράξη, που είναι η πρόταση δυσπιστίας, αδύναµοι
να αµαυρώσουν πολιτικά τις προσπάθειες και το συνολικό έργο
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη που οδήγησαν τη
χώρα σε κατακτήσεις, που δεν έχει ποτέ άλλοτε στα µεταπολι-
τευτικά χρόνια γνωρίσει η πατρίδα µας. 

Όλα αυτά σε µια στιγµή που η Ελλάδα συνεχίζει την ανοδική
της πορεία σε όλους τους βασικούς τοµείς της οικονοµίας, της
ανάπτυξης, της ασφάλειας, της κοινωνικής συνοχής και της διε-
θνούς της θέσης. 

Είναι µια Αντιπολίτευση συνιστωσών που έναν κοινό παρονο-
µαστή έχουν, να κλονίσουν και να ανατρέψουν την Κυβέρνηση
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Μητσοτάκη, µια Αντιπολίτευση που επιστρέφει στην αριστερή
της κανονικότητα, στο πεζοδρόµιο, όπου δεν ασκεί πολιτική,
αλλά αρνητισµό και καταστροφολογία. Ο ελληνικός λαός γνωρί-
ζει και αισθάνεται ότι παρά τα προβλήµατα και τις αναγκαίες τα-
χύτητες που πρέπει περαιτέρω να αναπτύξει η Κυβέρνηση, έχει
αναλάβει σηµαντικές πρωτοβουλίες για την πρόοδο της χώρας
µας. Η εµπιστοσύνη αυτή είναι αδιαµφισβήτητη. 

Παρά τις κρίσεις, τις γεωπολιτικές αναταράξεις, τις προκλή-
σεις που προέκυψαν από την πανδηµία και τον πόλεµο στην Ου-
κρανία, η Κυβέρνηση και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχουν κατα-
φέρει να κρατήσουν την Ελλάδα όρθια και περήφανη να διατη-
ρήσει ισχυρούς ρυθµούς ανάπτυξης, να µειώσει την ανεργία και
να ενισχύσει το κοινωνικό κράτος, την εκπαίδευση και τις δοµές
υγείας. 

Η πρόταση δυσπιστίας είναι καταδικασµένη να αποτύχει, όχι
µόνον γιατί η Κυβέρνηση διαθέτει κοινοβουλευτική Πλειοψηφία,
αλλά γιατί η πλειοψηφία του ελληνικού λαού δεν µπορεί να ξα-
ναµπεί σε ταλαιπωρία και πειραµατισµούς, ειδικά όταν έχει να
κάνει µε µια νοσηρή, κατακερµατισµένη και αδύναµη Αντιπολί-
τευση, που σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να αποτελέσει σο-
βαρή εναλλακτική πολιτική πρόταση. 

Θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε µε υπευθυνότητα, διαψεύδο-
ντας όσους επενδύουν στην αποτυχία της χώρας. Η απόρριψη
της πρότασης δυσπιστίας σηµαίνει για τη χώρα πολιτική σταθε-
ρότητα, εµπόδιο σε παραληρηµατικούς ισχυρισµούς µιας νοση-
ρής Αντιπολίτευσης και συνέχεια ενός συνεπούς έργου για µια
ισχυρή Ελλάδα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Βρεττός από τη Νίκη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ανεβαίνοντας στο Βήµα µετά από έναν Ροδίτη συνάδελφο δεν

µπορώ να µην αναφερθώ στο ότι την Παρασκευή µε προτροπή
του Προέδρου µας θα βρίσκοµαι στις εορτές της 77ης επετείου
ενσωµάτωσης των Δωδεκανήσων. Χαίροµαι που είστε εδώ. Ελ-
πίζω να είστε και στις γιορτές.

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί είµαστε σε µία περίοδο -και ξεκινώ από
αυτό το θέµα γιατί είναι πιο σηµαντικό- όπου έχουµε έναν
Υπουργό Εξωτερικών, ο οποίος ως νοµικός ασχολήθηκε µε την
επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών,  τόσο χαλαρό και ενδοτικό
και δεν τον πειράζει αν τον πουν και µειοδότη, που δεν πιστεύει
ότι είναι σε θέση η πατρίδα µας να υπερασπιστεί τα χωρικά της
ύδατα. Και απέναντί της έχει µια Αντιπολίτευση -που σύσσωµη
τώρα έκανε αυτή την πρόταση µοµφής- όπου πιστεύει ότι δεν
υπάρχουν και θαλάσσια σύνορα. Από πού να σωθείς; Από αυτούς
που απεργάζονται τις νέες Πρέσπες του Αιγαίου, όπου συµφωνεί
και η Κυβέρνηση αλλά κυρίως και η Αντιπολίτευση;

Ας έρθουµε όµως στην πρόταση δυσπιστίας. Είναι µια πρό-
ταση τελικά που -όπως αναφέρθηκα και στη συνεδρίαση της σύ-
στασης της προανακριτικής- είναι η δευτερολογία µιας αποδο-
µηµένης παράστασης -και προσέχω πολύ καλά- που έχει να κάνει
µε το ότι πλέον η πατρίδα όλη αυτή την περίοδο της Μεταπολί-
τευσης βρέθηκε βαριά πληγωµένη. Και αυτή την περίοδο της Με-
ταπολίτευσης ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να την
κλείσει. Και γι’ αυτό αυτή η πρόταση δυσπιστίας δίνει τη δυνατό-
τητα και στην Κυβέρνηση και στην Αντιπολίτευση να δώσουν
άλλη µια παράταση του πολιτικού τους βίου. 

Να δούµε, όµως, για ποια Ελλάδα είναι ικανοποιηµένη η Κυ-
βέρνηση, γιατί αυτή σήµερα κρίνεται. Είναι η Ελλάδα που υπε-
ρασπίζεται, των αξιών και των αρχών; Όχι. Η Ελλάδα που υπε-
ρασπίζεται σήµερα η Κυβέρνηση δεν είναι η Ελλάδα των αρχών
και των αξιών του γένους. Δεν είναι η Ελλάδα του δηµοκρατικού
κεκτηµένου. Δεν είναι η Ελλάδα της νοµιµότητας. Δεν είναι η Ελ-
λάδα του κράτους δικαίου. Δεν είναι η Ελλάδα της σύγκλισης µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν είναι η Ελλάδα της προόδου. Δεν
είναι η Ελλάδα της κοινωνικής συνοχής. Δεν είναι η Ελλάδα της
αυτάρκειας, της παραγωγής, της διασφάλισης της ασφάλειας
των πολιτών. Δεν είναι η Ελλάδα της εθνικής κυριαρχίας. 

Γιατί; Γιατί η Ελλάδα που προσπαθεί η Κυβέρνηση να πει ότι
είναι πολύ ικανοποιηµένη, είναι η Ελλάδα των νέων που είναι στο

εξωτερικό. Η Ελλάδα που υπερασπίζεται και είναι ικανοποιηµένη
η Κυβέρνηση, είναι η Ελλάδα των µικρών επιχειρηµατιών, που
είναι χρεοκοπηµένοι. 

Η Ελλάδα που υπερασπίζεται η Κυβέρνηση είναι η Ελλάδα των
νοικοκυραίων, που είναι χωρίς σπίτια. Η Ελλάδα που υπερασπί-
ζεται η Κυβέρνηση είναι η Ελλάδα των αγροτών, που είναι χρεω-
µένη. Είναι η Ελλάδα του πρωτογενούς τοµέα, που είναι εγκα-
ταλελειµµένη. Είναι η Ελλάδα της βιοµηχανίας, που είναι κλειστή.
Είναι η Ελλάδα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, που είναι
βαριά ελλειµµατική. Είναι η Ελλάδα της ανάπτυξης, που είναι
υπερχρεωµένη. 

Είναι η Ελλάδα της πολεµικής βιοµηχανίας, που είναι διαλυ-
µένη. Με µια µικρή παρατήρηση, ότι ο µόνος κλάδος της πολεµι-
κής βιοµηχανίας που δουλεύει αυτήν την περίοδο στην Ελλάδα
είναι ο κλάδος παραγωγής µολότοφ. Και ενώ κάποτε οι βόµβες
µολότοφ είχαν χρησιµοποιηθεί για να σταµατήσουν τα τανκς του
ναζισµού, σήµερα χρησιµοποιούνται οι βόµβες µολότοφ για να
σταµατήσουν τους Έλληνες πολίτες να διαµαρτύρονται ειρηνικά.
Αυτή τη βιοµηχανία εσείς την έχετε διαλυµένη, εκτός από αυτόν
τον κλάδο που είναι η βιοµηχανία παραγωγής οµαδικά βοµβών
µολότοφ. 

Η Ελλάδα, εποµένως, των παιδιών που εσείς είστε ικανοποι-
ηµένοι είναι νεκρή. Η Ελλάδα του εγκλήµατος των Τεµπών είναι
µπαζωµένη. Η Ελλάδα της δικαιοσύνης, που εσείς επικαλείστε
και είστε ικανοποιηµένοι, είναι σκληρά άδικη. Η Ελλάδα της ναυ-
τιλίας που υπερασπίζεστε είναι αφελληνισµένη. Η Ελλάδα της
προόδου είναι µαραζωµένη.

Η Ελλάδα της υγειονοµικής φροντίδας είναι σε βαθύ κώµα. Η
Ελλάδα της προστασίας του περιβάλλοντος είναι κατακαµένη. Η
Ελλάδα των αξιών των Ελλήνων είναι προδοµένη. Η Ελλάδα της
εθνικής κυριαρχίας είναι παραδοµένη. Η Ελλάδα του φωτός είναι
σκοτεινιασµένη. Η Ελλάδα της αλήθειας είναι διαψευσµένη και
συκοφαντηµένη. Η Ελλάδα της κοινωνίας είναι όµως στα πεζο-
δρόµια ενωµένη.

Και εσείς έρχεστε σήµερα να πείτε µέσω του Πρωθυπουργού
και οι κυβερνητικοί Βουλευτές να υπερασπιστούν ότι µε αυτή την
πρόταση δυσπιστίας θα σας δοθεί η ευκαιρία να ανεβάσετε την
Ελλάδα ψηλά. 

Αλλά ποια Ελλάδα, κύριε Μητσοτάκη; Την Ελλάδα των bots;
Την Ελλάδα των πολυεθνικών; Την Ελλάδα των ολιγαρχών; Την
Ελλάδα των λαθρεµπόρων; Την Ελλάδα των κορακιών; Την Ελ-
λάδα των κολλητών; Την Ελλάδα των ρουσφετιών; Την Ελλάδα
των σηµιτοφυλάκων, που είναι οι περισσότεροι Υπουργοί; Την Ελ-
λάδα των νταβατζήδων; Την Ελλάδα των τραπεζιτών ή των αρ-
χιερέων της διαπλοκής; Την Ελλάδα του παρακράτους, του
οργανωµένου εγκλήµατος, των παρακολουθήσεων, των λαθρο-
µεταναστών, των προσκυνηµένων, των εγκληµατικών οργανώ-
σεων, που ο ένας µετά τον άλλο σκοτώνει όποιον βρίσκεται στο
πεζοδρόµιο; 

Αυτή την Ελλάδα θέλετε να ανεβάσετε ψηλά; Μα αυτή η Ελ-
λάδα είναι η Ελλάδα µαϊµού. Και ξέρετε τι λέει ο λαός, ότι όσο
πιο ψηλά ανεβαίνει η µαϊµού, τόσο περισσότερο φαίνεται ο ξε-
βράκωτος πισινός της. Αυτή η Ελλάδα που εσείς θέλετε να ανε-
βάσετε ψηλά δεν έχει καµία σχέση µε την Ελλάδα των αρχών,
των αξιών και των παραδόσεων του γένους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο. 

Ο κ. Σταυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και
αµέσως µετά η κ. Μάλαµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΤΑΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή
πρόταση δυσπιστίας που καταθέτει η Αντιπολίτευση δεν είναι τί-
ποτα άλλο, παρά µια ακόµη προσπάθεια δηµιουργίας τεχνητής
κρίσης. Δεν στηρίζεται σε πραγµατικά γεγονότα, δεν καταθέτει
νέα στοιχεία, δεν προσφέρει τίποτα ουσιαστικό στον δηµόσιο διά-
λογο. 

Είναι µια ακόµη προσπάθεια να δηµιουργηθεί ένταση, να διχα-
στεί η κοινωνία, να επιστρέψει η χώρα σε ένα παρελθόν που όλοι
γνωρίζουµε, ένα παρελθόν που οι πολίτες πλήρωσαν ακριβά. 

Εµείς δεν θα τους ακολουθήσουµε, γιατί δε ήρθαµε εδώ για
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να παίξουµε πολιτικά παιχνίδια. Δεν ήρθαµε εδώ για να αναφερ-
θούµε σε έναν ατέρµονο κύκλο αντιπαραθέσεων χωρίς ουσία. 

Ήρθαµε για να κάνουµε πραγµατικό έργο, για να δώσουµε λύ-
σεις σε προβλήµατα που ταλανίζουν τη χώρα εδώ και χρόνια, για
να δηµιουργήσουµε ένα σταθερό, ασφαλές ευρωπαϊκό µέλλον
για την Ελλάδα. 

Ακούσαµε βαριές κατηγορίες, κατηγορίες περί συγκάλυψης,
περί έλλειψης σεβασµού στους θεσµούς και στους πολίτες.
Όµως η αλήθεια είναι µία και αδιαµφισβήτητη. Η Κυβέρνησή µας
σέβεται πλήρως τους θεσµούς, σέβεται τη δικαιοσύνη, σέβεται
τον ελληνικό λαό. Δεν υπήρξε ούτε µπορεί να υπάρξει από την
πλευρά µας καµία σκέψη για µη σεβασµό, πολύ περισσότερο σε
ό,τι αφορά τα θύµατα µιας τραγωδίας και τις οικογένειές τους. 

Είναι ντροπή να προσπαθεί κανείς να εκµεταλλευτεί τον πόνο
των πολιτών για µικροπολιτικά οφέλη, να πατάει πάνω στην αγω-
νία των ανθρώπων που έχασαν τους δικούς τους, προκειµένου
να χτίσει ένα αφήγηµα που δεν έχει καµία σχέση µε την πραγµα-
τικότητα. Γιατί η πραγµατικότητα είναι διαφορετική και η πρα-
γµατικότητα είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει έµπρακτα
πως δεν φοβάται την αλήθεια. 

Όµως, αλήθεια, τι σηµαίνει αυτή η συνεχής αναπαραγωγή κα-
τηγοριών περί συγκάλυψης; Πού βασίζονται; Ποιος τις στηρίζει
µε στοιχεία; Η απάντηση είναι προφανής: πουθενά. Είναι αβάσι-
µες, ανυπόστατες, καθαρά πολιτικά υποκινούµενες. Έχουν µόνο
έναν στόχο, την επιστροφή στο τοξικό περιβάλλον της περασµέ-
νης δεκαπενταετίας, µιας περιόδου που όλοι θυµόµαστε, µιας πε-
ριόδου που δεν θέλουµε να ξαναζήσει η χώρα. 

Η Κυβέρνησή µας θέλει διαφάνεια. Θέλει πλήρη θεσµική και
ανεξάρτητη διερεύνηση κάθε υπόθεσης. Και αυτό ακριβώς κάνει.
Η δικαιοσύνη είναι η µόνη αρµόδια να αποδώσει ευθύνες. Αυτή
είναι η λειτουργία µιας δηµοκρατίας. Οποιαδήποτε άλλη επιλογή
οδηγεί σε επικίνδυνα µονοπάτια. 

Γιατί ποια είναι η εναλλακτική που προτείνουν όσοι αµφισβη-
τούν τη δικαιοσύνη; Θέλουν λαϊκά δικαστήρια; Θέλουν αποφά-
σεις στη βάση εντυπώσεων και όχι στοιχείων; Θέλουν να αντικα-
ταστήσουν τους θεσµούς µε τηλεοπτικά πάνελ και δικαστήρια
του δρόµου; 

Αυτό δεν είναι δηµοκρατία. Αυτό δεν είναι κράτος δικαίου.
Αυτό είναι εκµετάλλευση του συναισθήµατος, υπονόµευση των
θεσµών, αποσταθεροποίηση. Και η Κυβέρνησή µας δεν θα το επι-
τρέψει. 

Η Κυβέρνησή µας από την πρώτη µέρα που ανέλαβε την ευ-
θύνη της διακυβέρνησης πολεµάει τις παθογένειες που ταλανί-
ζουν τη χώρα εδώ και δεκαετίες, παθογένειες, δυσλειτουργίες,
καθυστερήσεις, εµπόδια που κρατούσαν την Ελλάδα πίσω και συ-
νεχίζουν να αντιστέκονται, γιατί κάποιοι τα υπερασπίζονται. 

Αυτή είναι η πραγµατική σύγκρουση, η σύγκρουση ανάµεσα
σε εκείνους που θέλουν τη χώρα να προχωρήσει µπροστά και σε
εκείνους που θέλουν να γυρίσουν πίσω, σε εκείνους που επεν-
δύουν στη σταθερότητα και την πρόοδο και σε εκείνους που επι-
λέγουν τον λαϊκισµό και την τοξικότητα. 

Εµείς δεν θα κάνουµε πίσω. Δεν θα επιτρέψουµε να χαθούν οι
θυσίες των πολιτών. Δεν θα αφήσουµε να χαθεί η ευκαιρία που
έχουµε µπροστά µας για µια καλύτερη Ελλάδα. Η Κυβέρνησή
µας εργάζεται για τη σταθερότητα, πολιτική σταθερότητα, οικο-
νοµική σταθερότητα, θεσµική σταθερότητα. Γιατί χωρίς σταθε-
ρότητα δεν υπάρχει πρόοδος, χωρίς σταθερότητα δεν υπάρχει
εµπιστοσύνη και χωρίς εµπιστοσύνη δεν υπάρχει µέλλον. 

Δεν ήρθαµε για να νικήσουµε µε λόγια, αλλά µε πράξεις. Δεν
ήρθαµε για να διαιωνίσουµε τα προβλήµατα, αλλά για να τα λύ-
σουµε. Κάποιοι επιλέγουν την οπισθοδρόµηση και την πόλωση.
Εµείς επιλέγουµε τη δουλειά, τη µεθοδικότητα, την ευθύνη και οι
πράξεις αυτές αποδεικνύονται καθηµερινά. 

Στηρίζω µια Κυβέρνηση, που στην περιφερειακή µου ενότητα
υλοποιεί σηµαντικά έργα, που αλλάζουν τη ζωή των πολιτών.
Ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη µελέτη µετεγκατάστασης του ΕΚΑΒ
και της πυροσβεστικής υπηρεσίας. Προχωρά η ίδρυση ενός πο-
λυδύναµου εκπαιδευτικού κέντρου επαγγελµατικής κατάρτισης,
επιστηµονικής έρευνας και διά βίου µάθησης στον τοµέα της νο-
σοκοµειακής φροντίδας. Δροµολογείται η ίδρυση αρχαιολογικού
µουσείου και αγροτικών φυλακών. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση ενισχύει την τουριστική προβολή
του Νοµού Γρεβενών. Αναβαθµίζεται το Δηµοτικό Στάδιο Γρεβε-
νών. Και δεν σταµατάµε εδώ. Δροµολογούµε έργα που θα χτί-
σουν µόνιµο αποτύπωµα στην περιοχή µας, τη δηµιουργία
υποδοµών για µηχανοκίνητο αθλητισµό, την ίδρυση πυροσβεστι-
κής υπηρεσίας αυτοκινητόδροµου, καθώς και την επέκταση της
Σχολής Δοκίµων Αστυφυλάκων µε νέα πτέρυγα. 

Αυτά είναι τα πραγµατικά έργα. Αυτά αποδεικνύουν τον σεβα-
σµό της Κυβέρνησης στους πολίτες. Αυτά είναι η απάντηση στη
στείρα αντιπολίτευση και στην τοξικότητα. 

Σας καλούµε λοιπόν να αφήσουµε πίσω µας τις τοξικές αντι-
παραθέσεις, να δώσουµε χώρο στη σοβαρότητα, να τιµήσουµε
τη δηµοκρατία, τους θεσµούς και πάνω απ’ όλα τους Έλληνες.
Και πάντα στο κέντρο αυτής της προσπάθειας θα είναι οι πολίτες,
κάθε Ελληνίδα, κάθε Έλληνας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Μάλαµα και αµέσως µετά ακολουθεί ο κ.
Κούβελας.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτή τη συζήτηση της πρότα-

σης δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης το κρίσιµο επίδικο είναι
ένα, εάν θα αφήσουµε την Κυβέρνηση να συνεχίσει, µέσω της
κοινοβουλευτικής της Πλειοψηφίας, να συγκαλύπτει το έγκληµα
των Τεµπών και να κλιµακώνει τη βία σε κάθε συγκέντρωση δια-
µαρτυρίας των εκατοντάδων χιλιάδων διαδηλωτών για αυτό το
έγκληµα. Αυτή είναι η βασική ερώτηση για όλους εµάς σε αυτή
τη συζήτηση.

Η Κυβέρνηση, το είδαµε και στην προανακριτική επιτροπή, το
είδαµε και χθες, χρησιµοποιεί την κοινοβουλευτική της Πλει-
οψηφία ως ασπίδα απέναντι στο έργο της δικαιοσύνης. Με αυτήν
την Κυβέρνηση γνωρίζουµε όλοι, το γνωρίζει και ο ελληνικός
λαός, ότι η κοινοβουλευτική της Πλειοψηφία δεν πρόκειται να επι-
τρέψει να ολοκληρώσει το έργο της η δικαιοσύνη, ιδιαίτερα σε
ό,τι αφορά τα πολιτικά πρόσωπα που έχουν ευθύνες για τη δια-
χείριση της τραγωδίας των Τεµπών σε όλες τις πτυχές της.

Αυτή η κυβερνητική πλειοψηφία απάλλαξε τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών της τραγωδίας, τον κ. Καραµανλή. Αυτή
η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία έβγαλε λάδι -ας µου επιτραπεί η
έκφραση- όλους τους πολιτικούς που είχαν εµπλακεί µε τη δια-
χείριση του θέµατος. Αυτή η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία θα συ-
νεχίσει να εµποδίζει τη δικαιοσύνη να φτάσει όσο ψηλά και αν
είναι οι ευθύνες. 

Αυτό σας είπαν οι πολίτες, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης.
Σας το είπαν µε τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις τους σε όλη τη
χώρα. Σας είπαν ότι δεν σας έχουν εµπιστοσύνη. Δική τους είναι
η πρόταση µοµφής, δεν είναι της Αντιπολίτευσης. Και αυτό καλά
θα κάνετε να το λάβετε πολύ στα σοβαρά υπ’ όψιν σας στις το-
ποθετήσεις σας, αλλά και στη στάση σας από εδώ και πέρα. 

Η κοινωνική µοµφή που κατατέθηκε µε τα µεγαλειώδη αυτά
συλλαλητήρια έχει, όµως, ακόµη ένα µήνυµα. Δεν πιστεύουν οι
πολίτες ότι οι προθέσεις σας για την εξυγίανση του σιδηροδρό-
µου είναι ειλικρινείς. Δεν σας πιστεύει κανείς όταν λέτε ότι το
2027 ο σιδηρόδροµος στη χώρα θα είναι ασφαλής. Πάτε και
όπου βγει µέχρι το 2027; Αυτό µας λέτε; Διότι µέχρι σήµερα,
όπως αποκάλυψε και το πρόσφατο πόρισµα του Εθνικού Οργα-
νισµού Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµά-
των και Ασφάλειας Μεταφορών, ο σιδηρόδροµος παρουσιάζει
τριτοκοσµικές εικόνες. 

Τίποτα δεν έχετε κάνει αυτά τα έξι χρόνια που κυβερνάτε. Πριν
από την τραγωδία των Τεµπών αγνοούσατε τις προειδοποιήσεις.
Μετά από το έγκληµα των Τεµπών το µόνο που κάνατε είναι να
µπαζώνετε και να συγκαλύπτετε. Τίποτε άλλο δεν έχετε κάνει. Συ-
νεπώς, η απώλεια της κοινωνικής εµπιστοσύνης είναι διπλή, σε
σχέση µε το έγκληµα των Τεµπών. Και µας κάνει πραγµατικά
εντύπωση που κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε. Όµως, πλέον ο κοι-
νωνικός παράγοντας αποτελεί πολύ ενεργό στοιχείο της κάθαρ-
σης του εγκλήµατος, και αυτό ακριβώς το µήνυµα στέλνει η
σηµερινή πρόταση µοµφής, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά εµάς,
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έτσι το βλέπουµε. 
Οι οικογένειες των θυµάτων έχουν ζητήσει συγκεκριµένα πρά-

γµατα και από την Κυβέρνηση και από τη Βουλή, δηλαδή από
όλους εµάς, έχουν ζητήσει να άρουµε κάθε εµπόδιο που αφορά
την ασυλία πολιτικών προσώπων και την ευθύνη Υπουργών. Και
πρέπει να φτάσουµε όλα αυτά στην τακτική δικαιοσύνη τώρα.
Εµείς σας έχουµε καταθέσει και τροπολογία για τη νοµοθετική
κατάργηση της παραγραφής των υπουργικών αδικηµάτων. Τι κά-
νατε; Τίποτα, αποσιωπήσατε τα πάντα. Εσείς, εσείς που µε κάθε
ευκαιρία ισχυρίζεστε ότι η δικαιοσύνη είναι ο µόνος δρόµος.
Εσείς, εσείς που φράζετε τον δρόµο στη δικαιοσύνη για τη δια-
λεύκανση όλων των πτυχών του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Για αυτούς τους λόγους, και επειδή υπάρχει µια σαφής ανα-
ντιστοιχία ανάµεσα στα λόγια και στα έργα της παρούσας Κυ-
βέρνησης µε την παρούσα κοινοβουλευτική Πλειοψηφία -που
σίγουρα η δικαιοσύνη δυσκολεύεται να πράξει το έργο της- λέµε
ότι η πρόταση δυσπιστίας πρέπει να υπερψηφιστεί και δεν πρέπει
αυτή η Κυβέρνηση να συνεχίσει, γιατί όσο συνεχίζει τόσο θα µέ-
νουν στο απυρόβλητο βασικοί συντελεστές της υπόθεσης των
Τεµπών, τόσο δεν θα µπορεί η δικαιοσύνη να προχωρήσει µε τις
αγωγές που έχουν καταθέσει οι οικογένειες σε όλα τα πολιτικά
πρόσωπα που εµπλέκονται. 

Η δική µας στάση είναι ξεκάθαρη και απολύτως συντονισµένη
µε τον αγώνα των οικογενειών και µε τον αγώνα της κοινωνίας,
καµία συγκάλυψη, άρση κάθε εµποδίου στο έργο της δικαιοσύ-
νης, απόδοση ευθυνών σε όλα τα πρόσωπα που θα αποφασίσει
η δικαιοσύνη ότι ευθύνονται, όσο ψηλά και αν βρίσκονται αυτά
τα πρόσωπα. Για να γίνει αυτό, η υπερψήφιση της πρότασης δυ-
σπιστίας είναι µονόδροµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κούβελας. Και ακολουθεί ο κ. Νικητιάδης
από το ΠΑΣΟΚ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι κοινός

τόπος ότι η τραγωδία των Τεµπών συγκλόνισε την ελληνική κοι-
νωνία και άφησε ανεξίτηλα σηµάδια σε όλους µας. Το συλλογικό
πένθος και ο πόνος για την απώλεια τόσων ανθρώπινων ζωών,
νέων παιδιών, είναι πολύ βαθιά. Να συµφωνήσουµε, όµως, ότι σε
αυτή την τραγωδία δεν χωρούν παιχνίδια εντυπώσεων, θεωρίες
συνωµοσίας και η δικαιοσύνη στα τηλεπαράθυρα. Προ πάντων
να συµφωνήσουµε ότι ο πόνος δεν επιτρέπεται να µετατραπεί σε
πολιτικό όπλο. 

Το αίτηµα για πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης και τιµωρία
των ενόχων είναι καθολικό, όπως εκφράστηκε στα ειρηνικά, παλ-
λαϊκά συλλαλητήρια. Παράλληλα είναι κρίσιµο να διαφυλαχθεί η
αυτονοµία της δικαιοσύνης, η οποία είναι η µόνη αρµόδια για να
εξετάσει τα στοιχεία µε ψύχραιµη προσέγγιση και να αποφανθεί
µε τον πλέον θεσµικό τρόπο. Στον δυτικό δηµοκρατικό κόσµο άλ-
λωστε, η ανεξάρτητη δικαιοσύνη είναι το αντίδοτο στον λαϊκισµό
και στη συνωµοσιολογία. Και είναι τουλάχιστον υποκριτικό και
επικίνδυνο από τη µία η Αντιπολίτευση να υπεραµύνεται του κρά-
τους δικαίου και από την άλλη ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης να δηλώνει ξεκάθαρα ότι δεν εµπιστεύεται τη
δικαιοσύνη. 

Η Αντιπολίτευση µε την τοξική ρητορική της επιτείνει σκόπιµα
την καχυποψία και τη σύγχυση της κοινωνίας, µε στόχο να εκµε-
ταλλευτεί µικροπολιτικά την τραγωδία. Αυτό πιστεύει, σε ποσο-
στό πάνω από 80%, το σύνολο των πολιτών, δηλαδή ότι η
Αντιπολίτευση εργαλειοποιεί τον ανθρώπινο πόνο. Το χειρότερο
είναι ότι τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης πιστεύουν πως έτσι φθεί-
ρουν την Κυβέρνηση. Αντιθέτως αυτό που πέτυχαν µέχρι στιγµής,
είναι να κλονιστεί η εµπιστοσύνη των πολιτών στη δικαιοσύνη αφ’
ενός, και να απαξιώσουν το πολιτικό σύστηµα και την κοινοβου-
λευτική δηµοκρατία µας αφ’ ετέρου, των ιδίων µάλιστα συµπερι-
λαµβανοµένων. 

Τελικά, η πρόταση δυσπιστίας δεν στοχεύει στην αναζήτηση
της αλήθειας, ούτε στην επιθυµία για δικαιοσύνη που θα αποδο-
θεί θεσµικά. Το διατυπώνετε, µάλιστα, στην τελευταία σκέψη της
πρότασής σας, ότι η δικαιοσύνη είναι υπόθεση της κοινωνίας. Δη-
λαδή προτείνετε λαϊκά δικαστήρια; Και όποιος τολµά να εκφράσει

διαφορετική άποψη, φυσικά στιγµατίζεται. Τι περισσότερο διχα-
στικό και αντιδηµοκρατικό από αυτό όµως;

Για εµάς στόχος είναι η ανάληψη ευθύνης, η ουσιαστική λει-
τουργία των θεσµών και η θεραπεία των αδυναµιών του κράτους,
ώστε να µην ξαναζήσει η χώρα τέτοιες στιγµές ποτέ ξανά. 

Η Κυβέρνηση αυτή ανέλαβε την πολιτική ευθύνη της τραγω-
δίας από την πρώτη στιγµή. Δεν κρύφτηκε. Αντιθέτως, τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης καταψήφισαν νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες που ως στόχο είχαν να επιταχύνουν τη δικαστική διαδικασία
και να ενισχύσουν τους µηχανισµούς πρόληψης και ελέγχου.

Το ΠΑΣΟΚ δεν στήριξε τις διατάξεις για τη σύσταση, ούτε τη
θεσµική θωράκιση και ενίσχυση οικονοµικά του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, του
πλέον αρµόδιου για την τεχνοκρατική διερεύνηση κάθε πτυχής
του δυστυχήµατος, αλλά και να προτείνει λύσεις για τη βελτίωση
της ασφάλειας στις σιδηροδροµικές µεταφορές. 

Επιπλέον, καταψηφίσατε και τις ρυθµίσεις του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης µε τις οποίες επετράπη η απευθείας παραποµπή σε
δίκη κατηγορουµένων για τόσο σοβαρές υποθέσεις, χωρίς να µε-
σολαβήσει η χρονοβόρα διαδικασία του δικαστικού συµβουλίου.
Διευθετήθηκε ήδη και ο χώρος που θα φιλοξενήσει τη δίκη, όταν
αυτή αρχίσει.

Αλήθεια, αναρωτιέται κάποιος: Θέλετε να ξεκινήσει η δίκη και
να αποδοθεί δικαιοσύνη; Το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ πάντως δεν
χάιδεψε αυτιά. Έχει φωτίσει πολλές πτυχές της τραγωδίας και
ανέδειξε χρόνιες παθογένειες στον σιδηρόδροµο, οι οποίες δεν
πρέπει να συνεχιστούν. Επίσης, επιβεβαίωσε αστοχίες και παρα-
λείψεις στη διαχείριση κατά τις πρώτες ώρες µετά το δυστύχηµα
λόγω έλλειψης εγχειριδίου σαφών οδηγιών και βηµάτων που θα
έπρεπε να έχει ακολουθήσει η κρατική µηχανή, η οποία είναι αλή-
θεια ότι βρέθηκε αντιµέτωπη µε πρωτόγνωρες τραγικές συνθή-
κες. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση οφείλει να επι-
ταχύνει τις µεταρρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό του ελληνικού
σιδηροδρόµου, µε στόχο να φτάσουν η ασφάλεια και η αποτελε-
σµατικότητα στα υψηλότερα δυνατά επίπεδα, σύµφωνα µε τα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα. Αυτό είναι και στόχος και στοίχηµα. 

Δυστυχώς, τόσο καιρό δεν έχουµε ακούσει από την Αντιπολί-
τευση µία πρόταση για τις διαχρονικές παθογένειες του ΟΣΕ, για
το κακό πρόσωπο του Ελληνικού Δηµοσίου, µε το οποίο η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη αναµετριέται κατάµατα. Έχει ενδιαφέρον να
δούµε εάν η Αντιπολίτευση θα στηρίξει στην επικείµενη συντα-
γµατική Αναθεώρηση -που έρχεται µε κυβερνητική πρωτοβουλία-
για την αξιολόγηση στο Δηµόσιο. 

Η αλήθεια είναι ότι η Ελλάδα σήµερα δεν έχει καµία σχέση µε
αυτήν του 2019. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τίµησε τη
συµφωνία αλήθειας µε τους πολίτες και αυτό αποδεικνύεται µε
κάθε ευκαιρία. Επιµένουµε στο σύγχρονο ψηφιακό κράτος. Το
αποδεικνύουν το gov.gr, οι χιλιάδες ψηφιακές υπηρεσίες στη διά-
θεση του πολίτη και ο περιορισµός της γραφειοκρατίας. Το απο-
δεικνύουν οι γενναίες µεταρρυθµίσεις και επενδύσεις στον χώρο
της υγείας και της παιδείας. Χιλιάδες ζωές συµπολιτών µας σώ-
θηκαν από τις δωρεάν προληπτικές εξετάσεις που προσφέρουµε
µέσω του συστήµατος υγείας που χτίζουµε. 

Από την άλλη, η ανεργία βρίσκεται στα χαµηλότερα επίπεδα
της τελευταίας δωδεκαετίας. Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε στα
830 ευρώ και συνεχίζει. Τα ολοένα αυξανόµενα έσοδα από την
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής ενισχύουν την εθνική οικονο-
µία και επιστρέφουν στους πολίτες. Φροντίσαµε η χώρα µας να
θωρακιστεί αµυντικά και πετύχαµε να θεωρείται ισχυρός και υπο-
λογίσιµος παίκτης στην Ευρώπη και αξιόπιστος σύµµαχος διε-
θνώς. Αυτήν την πρόοδο θέλει να ανακόψει η Αντιπολίτευση που
επιλέγει τη σύγκρουση, τον διχασµό και την οπισθοδρόµηση.

Σήµερα η σταθερότητα και η συνέπεια είναι πιο αναγκαίες από
ποτέ. Οφείλουµε να παραµείνουµε προσηλωµένοι στην προσπά-
θεια να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα του πολίτη και έτσι κρί-
νουµε ότι η πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε δεν προσθέτει
κάτι νέο σε αυτήν τη συζήτηση ούτε συνοδεύεται από συγκεκρι-
µένες προτάσεις για την αναβάθµιση των σιδηροδρόµων ή την
ενίσχυση των θεσµών. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία έχουµε θέσει στην κρίση των πολι-
τών το όραµά µας για την Ελλάδα των επόµενων πολλών χρόνων.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να ξαναγυρίσει η Ελ-
λάδα στην αστάθεια και την ανασφάλεια. Βλέπουµε τι συµβαίνει
στον πλανήτη, πόσο ρευστό είναι το γεωπολιτικό περιβάλλον και
σε τι δίνη ακυβερνησίας έχουν βρεθεί ευρωπαϊκές χώρες. Οι πο-
λίτες απαιτούν σοβαρότητα, σταθερότητα και υπεύθυνη διακυ-
βέρνηση. Προφανώς, ο δρόµος της προόδου δεν είναι εύκολος
ούτε γρήγορος, όπως πίστευε και η νοµπελίστας Μαρί Κιουρί.
Σας καλώ να βαδίσουµε ενωµένοι για το καλό της χώρας. 

Για τους λόγους αυτούς καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολου-

θούν ο κ. Νικητιάδης και ο κ. Μαρκογιαννάκης.
Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα

να καταλάβω, µετά από τις µεγαλειώδεις διαµαρτυρίες που έλα-
βαν χώρα από εκατοντάδες χιλιάδες κόσµο που αξίωνε δικαιο-
σύνη και αποκατάσταση του δικαίου, πού το πάει η Νέα Δηµο-
κρατία µε τη στάση που έχει κρατήσει. Εκτιµώ ότι κάνει µια τε-
λευταία προσπάθεια µήπως και ανακάµψει. Κάνει µια τελευταία
προσπάθεια ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης για να δει αν µπο-
ρεί να ξανακερδίσει τα χαµένα ποσοστά ή αν θα συνεχίσει ο δη-
µοσκοπικός κατήφορος που παρακολουθούµε τον τελευταίο
καιρό. 

Κύριε Σπανάκη, κύριε Πετραλιά, δεν πρόκειται να ανακάµψει.
Εδώ είσαστε και εδώ είµαι και εσείς, κύριε Κούβελα που ακούτε
παραλλήλως. Δεν πρόκειται να ανακάµψει και θα εξηγήσω γιατί. 

Ψηφίστηκε από τη Νέα Δηµοκρατία η πρότασή µας για σύ-
σταση προανακριτικής επιτροπής για να παραπεµφθεί ο κ. Τρια-
ντόπουλος. Νοµίζω ότι ο περισσότερος κόσµος βλέπει ότι η
αποδοχή της πρότασης αποτελεί έναν εµπαιγµό και θα πω γιατί.
Όταν έγινε η πρότασή µας για σύσταση προανακριτικής για τον
κ. Καραµανλή, ξανά η επιχειρηµατολογία ήταν ότι δεν υπάρχουν
επαρκείς υπόνοιες και ότι δεν µπορεί να παραπεµφθεί. Τώρα
ξανά για τον κ. Τριαντόπουλο ακούµε τα ίδια πράγµατα. 

Αναρωτιέµαι: Για τον κ. Καραµανλή δεν υπήρχαν λόγοι για σύ-
σταση προανακριτικής και υπάρχουν για τον κ. Τριαντόπουλο;
Ποια είναι τελικά τα κριτήρια; Ποιος είναι ο αξιακός κώδικας
αυτού του κόµµατος; Σε τι διαφέρει η µία υπόθεση από την άλλη; 

Θα σας πω. Στην πρώτη περίπτωση είχαµε έναν Καραµανλή,
δεν είχαµε Τριαντόπουλο. Ο Τριαντόπουλος δεν είναι γόνος. Κυ-
ρίως, όµως, στην πρώτη περίπτωση δεν είχαµε τις εκατοντάδες
χιλιάδες των διαµαρτυροµένων που έχουµε στην περίπτωση
Τριαντόπουλου. Τότε δεν συστάθηκε προανακριτική επιτροπή.
Πήγαµε σε εκλογές. Της βγήκε της Νέας Δηµοκρατίας. Κατά-
φερε να µην περάσει το ζήτηµα της µη αποκατάστασης της δι-
καιοσύνης σε ό,τι αφορά sτα Τέµπη. 

Σήµερα, όµως, τα πράγµατα είναι διαφορετικά. Σήµερα είναι
µονόδροµος. Δεν είχε τη δυνατότητα η Νέα Δηµοκρατία να απο-
φύγει την πρόταση σύστασης προανακριτικής και έρχεται, όµως,
και επιχειρηµατολογεί και όλα τα στελέχη της τι µας λένε; «Ναι,
να γίνει προανακριτική, αλλά αυτός τον οποίο παραπέµπουµε
είναι αθώος». 

Ο κ. Βορίδης ήλθε σ’ αυτό το Βήµα, έφερε τον Ποινικό Κώδικα,
τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Μιλούσε επί δεκαέξι λεπτά επι-
χειρηµατολογώντας νοµικά για να εξηγήσει τι ισχύει µε το άρθρο
259, τι ισχύει µε την παράβαση καθήκοντος, µας µίλησε για την έν-
νοια του υπαλλήλου, ποια είναι τα καθήκοντα του υπαλλήλου που
υπάρχει παράβαση γι’ αυτά και ότι δεν υπήρχαν αυτά τα καθήκο-
ντα. Μας µίλησε για την προϋπόθεση της πρόθεσης και εδώ κατά
την άποψή του υπάρχει αµέλεια. Μας µίλησε για κάτι που είναι
προφανές ότι κανένας συνάδελφος δεν καταλαβαίνει. Μας µίλησε
για το έγκληµα της υπερχειλούς υποκειµενικής υποστάσεως για
το παράνοµο όφελος. Καταλάβατε τίποτα; Είναι απολύτως βέβαιο
ότι ουδείς αντιλαµβάνεται τόσο δύσκολες νοµικές έννοιες. Ο κ. Βο-
ρίδης, όµως, για να επιχειρηµατολογήσει και να εξηγήσει ότι ο κ.
Τριαντόπουλος είναι αθώος, µας µίλησε και γι’ αυτά. 

Πιστεύετε εσείς ότι ο κόσµος δεν θα αντιληφθεί ότι αυτή η
προανακριτική θα είναι ένα θέατρο από τη δική σας πλευρά;

Αφού τον έχετε αθωώσει είναι τόσο δύσκολο να πείτε «θα πάµε

στην προανακριτική και αν δεν προκύψουν στοιχεία εις βάρος
του ανθρώπου, θα ψηφίσουµε να µην παραπεµφθεί»; Είναι τόσο
δύσκολο να το πείτε εξαρχής; Πού είναι η αλήθεια; Γιατί συστή-
νεις µια προανακριτική και θα ταλαιπωρήσεις έναν άνθρωπο αν
πιστεύεις ότι είναι αθώος, αν πιστεύεις ότι δεν υπάρχουν καν
υπόνοιες γι’ αυτό; Θα µπορούσε πολύ εύκολα να πει «θα πάµε
στην προανακριτική και αν βρεθεί ένας µάρτυρας» που δεν ξέρεις
«που θα πει ναι, ο κ. Τριαντόπουλος ήταν αυτός που µας έλεγε
πάµε να µπαζώσουµε»… Ουδείς το ξέρει. Κανείς δεν ξέρει τι θα
πει ο κάθε µάρτυρας που θα κληθεί εκεί. Δεν το είπατε, όµως,
ούτε αυτό. 

Τελικά όλη αυτή η ιστορία, επαναλαµβάνω, δείχνει τις επιλογές
της Νέας Δηµοκρατίας ξανά για επικοινωνιακή πολιτική, που
εκτιµά η Νέα Δηµοκρατία, εκτιµά ο κ. Μητσοτάκης ότι θα κατα-
φέρει να ξεγελάσει τον κόσµο έτσι ώστε µετά από τρεις-τέσσερις
µήνες να δει δηµοσκοπικά ότι ανακάµπτει και να αποφύγει αυτή
τη φοβερή πίεση ότι αυτή η κατηφόρα σου δεν µπορεί να συνε-
χιστεί κι είσαι αναγκασµένος να πας σε εκλογές. Γιατί θα έχεις
και εσωτερική πίεση στο τέλος-τέλος.

Ο κ. Μητσοτάκης, βέβαια, έρχεται εδώ και τι µας λέει σε ό,τι
αφορά στο τι εισέπραξε από τις εκατοντάδες χιλιάδες του κό-
σµου; Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου έκανε φο-
βερή εντύπωση. Το µήνυµα λέει που βγήκε από τον λαό αυτό
ήταν: «Είµαστε ψηλά αλλά ο λαός θέλει να ανεβούµε ψηλότερα».
Πραγµατικά, είδατε εσείς κάπου να βγαίνει ένα τέτοιο µήνυµα
από τους εκατοντάδες χιλιάδες του κόσµου; Να λέει ο κόσµος
«είµαστε ψηλά, προχώρα Πρωθυπουργέ, θέλουµε να πάµε ψη-
λότερα;». Πραγµατικά, υπήρξε ένα τέτοιο µήνυµα πέραν της αγα-
νάκτησης και του αιτήµατος για απόδοση δικαιοσύνης; Θεωρώ,
λοιπόν, ότι αυτή η στάση της Νέας Δηµοκρατίας που δείχνει από-
λυτη έλλειψη ενσυναίσθησης θα οδηγήσει σε συνέχιση της πτώ-
σης της δεδοµένου ότι όφειλε στοιχειωδώς να αναλάβει έστω και
µερική ευθύνη. Κάποια ευθύνη, να αποδεχθεί κάποια λάθη. Αυτό
η Νέα Δηµοκρατία δεν το έκανε, ο κ. Μητσοτάκης δεν το έκανε.
Η αλαζονεία τους τους επέβαλε να µην το κάνουν; Ξανά σήµερα
εδώ όρθιοι χειροκροτάγατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν
πήρατε το µάθηµα ότι το να χειροκροτάτε όρθιοι σε τόσο δύσκο-
λες στιγµές δεν περνάει, ο κόσµος το εισπράττει διαφορετικά.
Το επαναλάβατε. Δικό σας το πρόβληµα. Ο κόσµος θα το εισπρά-
ξει και θα σας τιµωρήσει αναλόγως.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Μαρκογιαννάκης έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η δεύτερη φορά µέσα σε

έναν χρόνο και µέσα στην ίδια κυβερνητική θητεία που σε αυτήν
την Αίθουσα καλούµαστε να συζητήσουµε πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης. Ήταν πέρυσι, πάλι µήνα Μάρτιο, όταν
αυτό συνέβη. Και τότε αλλά και τώρα τόσο στο περιεχόµενο της
πρότασης δυσπιστίας όσο και στην κοινή γνώµη το κυρίαρχο
θέµα ήταν το θέµα της τραγωδίας των Τεµπών. Ο Πρωθυπουρ-
γός, η Κυβέρνηση και όλη η κοινοβουλευτική οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας είµαστε ξεκάθαροι πάνω σε αυτό. Μόνο η δικαιο-
σύνη µπορεί να δώσει τις απαντήσεις που ζητούν οι συγγενείς
των θυµάτων αυτής της τραγωδίας αλλά και όλοι οι Έλληνες και
όλες οι Ελληνίδες. Κι έχουµε πλήρη εµπιστοσύνη στο ότι θα το
κάνει. Όλοι οι υπόλοιποι και πρωτίστως, φυσικά, εµείς ως Κυβέρ-
νηση οφείλουµε να παρέχουµε κάθε απαραίτητη συνδροµή σε
αυτό το έργο. Κι εµείς από την πλευρά µας το πράττουµε. Το
πράττουµε γιατί η εµπιστοσύνη στους θεσµούς είναι προϋπό-
θεση ώστε να µπορούν εκείνοι να ανταποκρίνονται στην απο-
στολή τους.

Εµείς, ακριβώς, αυτό θέλουµε να γίνει και στην υπόθεση των
Τεµπών. Θέλουµε η ελληνική δικαιοσύνη να αποφανθεί και να
δώσει τις απαντήσεις που περιµένει όλη η κοινωνία. Το πράξαµε
και µε τη σύσταση της προανακριτικής επιτροπής που υπερψη-
φίσαµε εχθές. Την υπερψηφίσαµε παρότι δεν θεωρούµε ότι η
πρόταση περιείχε στοιχεία ικανά, αλλά έχουµε δηλώσει ότι δεν
στεκόµαστε εµπόδιο σε καµία διερεύνηση. Το πράττουµε σε κάθε
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περίσταση που απαιτείται. Αυτό ακριβώς λέει το πόρισµα του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ τον οποίο ίδρυσε αυτή εδώ η Κυβέρνηση. Συγκεκριµένα
στο σηµείο εκείνο που ξεκαθαρίζει ότι δεν έχει διαπιστώσει ως
επιτροπή οποιαδήποτε παρέµβαση κυβερνητικών παραγόντων σε
ζητήµατα, όπως στη διαχείριση του χώρου της τραγωδίας. Για
τα όσα πέραν της τραγωδίας των Τεµπών περιλαµβάνονται στην
πρόταση δυσπιστίας έχει αξία να γίνουν κάποιες ακόµα επιση-
µάνσεις γενικότερου αλλά όχι αφηρηµένου και αδιάφορου πολι-
τικού περιεχοµένου. 

Ο παρατηρήσεις µου είναι πολύ συγκεκριµένες. Και είναι πολύ
συγκεκριµένες γιατί πατάνε στην ανάγνωση όχι µόνο του εσωτε-
ρικού, αλλά και του διεθνούς πολιτικού σκηνικού το οποίο είναι,
τουλάχιστον, ταραχώδες. Στο κείµενο της πρότασης δυσπιστίας
υπάρχει ένας ισοπεδωτικός και αστήρικτος αντιπολιτευτικός
λόγος. Ένας λόγος τον οποίο σήµερα εκφέρουν από κοινού µε
µία φωνή το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά και η Πλεύση
Ελευθερίας. Και έχει σηµασία το ότι όλοι συµφωνείτε σε αυτήν
την ισοπέδωση και υιοθετείτε οµόφωνα αυτό το ύφος και αυτό
το περιεχόµενο. Μόνο που αυτός ο µανιώδης καταγγελµατισµός
όχι απλώς δεν περιέχει ουσία, αλλά δηλητηριάζει και πάλι τις πο-
λιτικές εντάσεις σε µία στιγµή που η ψυχραιµία και η ηρεµία θα
πρέπει να χαρακτηρίζει τις πολιτικές ηγεσίες. 

Λέτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης, επί λέξει σε κάποιο σηµείο στην πρότασή σας ότι ο κ. Μη-
τσοτάκης και η Κυβέρνησή του είναι υπεύθυνοι για την εκτε-
ταµένη και οριζόντια φτωχοποίηση του ελληνικού λαού. Οι Ελλη-
νίδες και οι Έλληνες βρίσκονται στον µισθολογικό πάτο της Ευ-
ρώπης µε τον πληθωρισµό και την ακρίβεια να κατατρώνε τα ήδη
χαµηλά εισοδήµατα τους. Το λέτε εσείς. Εκτεταµένη και οριζό-
ντια φτωχοποίηση του ελληνικού λαού η περίοδος 2019-2025. Και
τότε µε ποιες λέξεις θα περιγράφατε τα αµέσως προηγούµενα
χρόνια; Ξέρετε. Εκείνα τα χρόνια µε τα τρία µνηµόνια. Τότε που
η ανεργία ήταν πάνω από το 20%. Τώρα είναι στο 8,7% ποσοστό
που είχαµε να δούµε από το µακρινό 2008. Ενδεικτικά. Από τότε
κύλησε πολύ νερό στο αυλάκι. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας µέσα σε ένα σκηνικό διεθνών πολέµων, αλλά και της πανδη-
µίας πρόσφατα έχει καταφέρει να ανατάξει πρώτα τη δηµοσιο-
νοµική κατάσταση της χώρας και τώρα πια προχωρά στην ενί-
σχυση των µισθών και των εισοδηµάτων. Έχει και η υπερβολή τα
όριά της, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και όταν αυτά ξεπερνι-
ούνται συστηµατικά οδηγούµαστε σε αδιέξοδα συνεννόησης. Και
όπως θα υποστηρίξω παρακάτω πολύ σύντοµα θα χρειαστούµε
τη συνεννόηση. 

Σε ένα άλλο σηµείο πάλι καταλήγετε στο συµπέρασµα ότι η
Ελλάδα µοιάζει όλο και λιγότερο µε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή
χώρα καθώς η Κυβέρνηση, λέτε, αδυνατεί να διασφαλίσει στους
πολίτες αξιοπρεπές εισόδηµα, στοιχειώδη ασφάλεια και τα δια-
χρονικά κεκτηµένα του κοινωνικού κράτους. Μήπως το απόσπα-
σµα είναι και αυτό από κείµενο άλλης χρονικής στιγµής; Γιατί δεν
είναι αυτή η Ελλάδα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Οι
απολογισµοί των Υπουργείων όπως ακούγονται και θα ακουστούν
αυτές τις ηµέρες σε αυτή τη συζήτηση είναι η απάντηση σε τέ-
τοιους αστήρικτους αφορισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την τραγωδία των Τεµπών
οι απαντήσεις θα δοθούν από τη δικαιοσύνη και µόνο µέσα από
αυτή. Το δικό της έργο µε τη συνεργασία των επιστηµονικά τε-
χνικά αρµοδίων είναι αυτό που θα αποδώσει δικαιοσύνη. Η αµφι-
σβήτηση των λειτουργών και του ίδιου του θεσµού της δικαιο-
σύνης µόνο ζηµιά κάνει στον αγώνα των συγγενών για να λάµψει
η αλήθεια και µόνο ζηµιά κάνει συνολικά στην ελληνική δηµοκρα-
τία. Και δεν υπάρχει περιθώριο. Αυτές οι απαντήσεις είναι καθο-
λική, εθνική, κοινωνική και ηθική απαίτηση να δοθούν. Και δεν
ζούµε πια σε εποχές αθωότητας και ανεµελιάς. Αυτή τη στιγµή
υπάρχουν δυνάµεις γύρω µας οι οποίες πάντοτε επιθυµούσαν και
τώρα νοµίζουν ότι ίσως µπορούν να πλήξουν τους θεσµούς των
φιλελεύθερων δηµοκρατιών. Και όπως βλέπουµε δεν διστάζουν,
όταν παρουσιαστεί η ευκαιρία, να την εκµεταλλευτούν. Οι υπεύ-
θυνες πολιτικές δυνάµεις του τόπου δεν πρέπει να τους τη δώ-
σουµε. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα συνεχίσει να κρατάει
το τιµόνι της χώρας µε αποφασιστικότητα. Και θα συνεχίσει να

δίνει τις µάχες που έχει αναλάβει. Η καταψήφιση της πρότασης
δυσπιστίας είναι και ένα νέο σηµείο εκκίνησης για να τρέξουµε
ακόµα πιο γρήγορα έως το 2027 και να κριθούµε τότε από τους
πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο και ακολουθεί ο

κ. Παπασωτηρίου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν την Παρασκευή, που συ-

µπληρώθηκαν δύο χρόνια από εκείνη τη βραδιά που σηµάδεψε
βαθιά το συλλογικό ασυνείδητο της χώρας, όλοι µας -εκτός του
Πρωθυπουργού σας- σταθήκαµε και αναρωτηθήκαµε, τι είναι
αυτό που υπερνικά τον φόβο, που γκρεµίζει τα αόρατα τείχη της
ατοµικότητας και γίνεται µία ασταµάτητη δύναµη, µία δύναµη
που κάνει χιλιάδες ανθρώπους να βαδίζουν µαζί, να ενώνουν τις
φωνές τους, να απαιτούν.

Είναι το κοινό αίσθηµα δικαίου, η ενότητα απέναντι σε ένα αί-
σθηµα απόγνωσης, το αίσθηµα του «δεν πάει άλλο», το αίσθηµα
του «αρκετά». Και όχι, ας µη γελιόµαστε, δεν µιλάµε για µια χού-
φτα αγανακτισµένους. Μιλάµε για µια ολόκληρη κοινωνία που
βλέπει το µέλλον της να στενεύει, που νιώθει πως κάθε µέρα
χάνει λίγο ακόµα από την προοπτική της. Γιατί το κράτος, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, το έχετε µετατρέψει σε κοµµατικό
λάφυρο. 

Δεν είναι, όµως, τσιφλίκι σας, είναι µία σύµβαση, ένα κοινωνικό
συµβόλαιο, ένα συµβόλαιο, που από την πρώτη στιγµή έθεσε µία
αδιαπραγµάτευτη προϋπόθεση: Ο πολίτης παραχωρεί εξουσία
στο κράτος µε αντάλλαγµα την ασφάλεια. Και εσείς αποτύχατε
παταγωδώς ακόµα και σε αυτό το στοιχειώδες, το αυτονόητο.

Τι σηµαίνει τελικά, όµως, η ασφάλεια; Ασφάλεια είναι τα πάντα.
Η ίδια µας η ύπαρξη προϋποθέτει ασφάλεια. Ασφάλεια είναι να
έχεις µια δουλειά και να µην τρέµεις µην τη χάσεις. Ασφάλεια
είναι να µπορείς να πληρώσεις το ρεύµα, το ενοίκιο, να γεµίζεις
το καλάθι του σουπερµάρκετ, να ζεστάνεις το σπίτι σου. Είναι να
ξέρεις πως ό,τι κι αν συµβεί, υπάρχει το δηµόσιο σύστηµα υγείας
να σε φροντίσει και όχι η τύχη σου. Είναι η ψυχολογική ηρεµία, η
κοινωνική δικαιοσύνη, η δηµιουργία οικογένειας, η δυνατότητα
να µπορείς να προγραµµατίζεις το µέλλον σου, είναι η ίδια σου η
ύπαρξη. Και σήµερα όλα αυτά καταρρέουν, γιατί η κοινωνία δεν
αντέχει άλλο. Γιατί κάθε εργαζόµενος, κάθε µικροµεσαίος, κάθε
οικογένεια, κάθε νέος άνθρωπος σε αυτήν τη χώρα ζει κάτω από
τον φόβο και κάτω από τη δαµόκλειο σπάθη του επιτελικού σας
κράτους.

Και ποιοι είναι αυτοί οι άνθρωποι; Είναι εκείνοι που επένδυσαν
τη ζωή τους εδώ, που πάλεψαν, που δούλεψαν, που έβαλαν το µέλ-
λον τους, τον µόχθο τους, τα όνειρά τους, την ίδια τους την ασφά-
λεια σε αυτήν εδώ τη χώρα και το κράτος δεν τη σεβάστηκε και δεν
την προστάτευσε. Ξέρετε γιατί; Γιατί η ασφάλεια των πολιτών και
η µανία σας για εξουσία είναι δύο τρένα που κινούνται αντίθετα
πάνω στην ίδια γραµµή. Κι αυτό δεν είναι ανθρώπινο λάθος.

Όλα, όµως, αυτά θα τα ξέρατε, αν ήσασταν µέσα στην κοινω-
νία, αν ακούγατε τον κόσµο, αν περπατούσατε δίπλα του, αν τον
κοιτούσατε στα µάτια και αν βλέπατε την αγωνία του. Αλλά δεν
µπορείτε, γιατί δεν είστε πια κοµµάτι αυτής της κοινωνίας. Γιατί
φτιάξατε έναν κόσµο στα µέτρα σας, έναν κόσµο αποστειρωµένο,
κλειστό, περιφραγµένο από προπαγάνδα, fake news και αυταρέ-
σκεια. Έναν κόσµο όπου όλα είναι υπό έλεγχο, εκτός από την
πραγµατικότητα και αυτή η πραγµατικότητα σας εκδικείται. Γιατί
έξω στους δρόµους, η κοινωνία βράζει. Γιατί οι πολίτες ζορίζο-
νται περισσότερο απ’ ότι ζοριζόντουσαν στα µνηµόνια. Γιατί οι
άνθρωποι δεν αντέχουν να ζουν άλλο στο διαρκές έλλειµµα δι-
καιοσύνης. Γιατί το να δουλεύεις δεκαπέντε ώρες και να µη σου
φτάνουν τα χρήµατα να βγάλεις το µήνα, δεν είναι δίκαιο, είναι
γενικευµένο έλλειµµα δικαιοσύνης. 

«Δικαιοσύνη και ασφάλεια». Αυτό φωνάζει ο κόσµος. Γιατί όταν
το δίκιο καταρρέει, όταν οι πολίτες βλέπουν πως κάποιοι έχουν
ασυλία και κάποιοι πληρώνουν το µάρµαρο, όταν αισθάνεται πως
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τίποτα δεν λειτουργεί γι’ αυτούς, τότε, κύριοι της Κυβέρνησης,
βγαίνουν στον δρόµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, µε την οµιλία του Πρω-
θυπουργού γίναµε µάρτυρες της ύψιστης προσπάθειας διαστρέ-
βλωσης της πραγµατικότητας. Μας σερβίρατε ψευτοδιλήµµατα
βαφτισµένα σε τροµολαγνεία, µας χαρίσατε µια φετιχιστική πα-
ράσταση αυτοαναίρεσης, µας επιδείξατε την υβριστική υποτί-
µηση της νοηµοσύνης των πολιτών, µας χαρίσατε έναν Πρωθυ-
πουργό να χλευάζει τον λαό, έναν αµετανόητο αλαζόνα βασιλιά,
που είναι πια γυµνός. 

Και έρχεστε και µας µιλάτε για θλιβερή προσπάθεια κοµµατι-
κής εργαλειοποίησης ενός εγκλήµατος. Εσείς; Εσείς που κάνετε
τα πάντα για να µην φτάσουν οι υπεύθυνοι στον φυσικό δικαστή;
Εσείς που στήσατε ολόκληρο σύστηµα συγκάλυψης; Εσείς που
διαστρεβλώνετε, που εξαπατάτε, που στήνετε επικοινωνιακά τρικ
για να κρατηθείτε στην εξουσία; Πόσα ακόµα επικοινωνιακά τε-
χνάσµατα, πόσες ακόµα χοντροκοµµένες προσπάθειες για να πα-
ραµείνετε γαντζωµένοι στις καρέκλες σας; 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, ξαφνικά θυµηθήκατε την
εθνική ενότητα, τη σταθερότητα, τη συναίνεση. Μα, είστε σοβα-
ροί; Εσείς που θυµάστε αυτές τις λέξεις µόνο όταν ο κόσµος
βγαίνει στον δρόµο; Εσείς που τις δυναµιτίζετε καθηµερινά και
ανελλιπώς; Εσείς µιλάτε για εθνικό καθρέφτη, που αρνείστε να
κοιτάξετε µέσα σε αυτόν; Αλλά, δεν σας αδικώ. Πόση ασχήµια
µπορεί να αντέξει πια αυτή η χώρα; 

Και µέσα σε όλο αυτό, µας προειδοποιείτε για τον κίνδυνο της
κατρακύλας της πολιτικής ζωής, για τη διάρρηξη της εµπιστοσύ-
νης της κοινωνίας στο πολιτικό σύστηµα. Ποιος φταίει για όλα
αυτά; Ποιος κυβερνά τα περισσότερα χρόνια την τελευταία εικο-
σαετία; Ποιος έχει οδηγήσει τη δηµοκρατία σε θεσµική απα-
ξίωση; Και τώρα τι κάνετε; Τραβάτε µαζί σας σε αυτήν την
κατάρρευση ολόκληρη την πολιτική ζωή του τόπου. Ρίχνετε
λάσπη στους θεσµούς, στέλνετε τη δηµοκρατία σε έναν βούρκο,
σε µια κούρσα φθοράς που εσείς ηγείστε. 

Ναι, λοιπόν, είναι όντως επικίνδυνο. Αυτό είναι επικίνδυνο για
τη δηµοκρατία. Γιατί η προσπάθειά σας να συγκαλύψετε την αδυ-
ναµία σας στην απόδοση της δικαιοσύνης δηµιουργεί ρήγµα στη
δηµοκρατία. Είστε επικίνδυνοι. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η πρόταση δυσπιστίας δεν
είναι τίποτα άλλο παρά η αντανάκλαση ενός παλλαϊκού αιτήµα-
τος για δικαιοσύνη, διαφάνεια, αλήθεια, για ένα ισχυρό κράτος
δικαίου, που καθηµερινά πλήττεται από την εξουσιοµανία-αλαζο-
νεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Γιατί η Κυβέρνηση δεν κυ-
βερνά, επιβιώνει. Δεν υπηρετεί, εξυπηρετεί. Και ο µόνος στόχος
είναι να κρατήσετε λίγο παραπάνω τις καρέκλες σας, όµως, αυτό
το «λίγο παραπάνω», αυτό το «λίγο ακόµα», το έχει πληρώσει
πολύ ακριβά η ελληνική κοινωνία. 

Και µιας και µιλάµε για ευθύνη, θα σας µιλήσω ως εκπρόσωπος
µιας γενιάς που εσείς την ξεγράψατε, µιας γενιάς που δεν µεγά-
λωσε µε ανέσεις, που µεγάλωσε στην κρίση, στα µνηµόνια, στη
διάλυση του κοινωνικού κράτους, µιας γενιάς που έχει νιώσει στο
πετσί της τι σηµαίνει να την αγνοεί το κράτος. Και αυτό δεν σας
το συγχωρεί ποτέ. Δεν θα σας το συγχωρέσει ούτε στο µέλλον.
Δεν σας συγχωρεί που της αφαιρέσατε την προοπτική. Δεν σας
συγχωρεί που της στερήσατε το δικαίωµα στο µέλλον. Και εγώ
ως κοµµάτι αυτής της γενιάς δεν σας το επιτρέπω άλλο. 

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα για εξυγίανση του πολιτικού συστήµατος.
Ήρθε η ώρα για πολιτική αλλαγή. 

Και κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σταθώ στο εξής: Τα
Τέµπη, όπως ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει, ήταν η στιγµή
που συγκρούστηκε το ανθρώπινο λάθος µε τις χρόνιες παθογέ-
νειες της χώρας. Αυτό το ανθρώπινο λάθος τιµωρήθηκε. Ωραία,
λοιπόν, θα τιµωρήσετε το λάθος για την µη ολοκλήρωση της σύµ-
βασης 717, το ανθρώπινο λάθος που έβαλε την υπογραφή για το
µπάζωµα, το ανθρώπινο λάθος που έδωσε την εντολή εκείνη, το
ανθρώπινο λάθος της συγκάλυψης, το ανθρώπινο λάθος της
απόκρυψης στοιχείων, το ανθρώπινο λάθος της παραπλάνησης
του κοινού ή µήπως όλα αυτά δεν ήταν λάθη, αλλά ένα οργανω-
µένο σχέδιο συγκάλυψης µιας στυγνής κυβερνητικής επιλογής;

Στην πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και στον
ιδιωτικό τοµέα που έχω δουλέψει και τον έχω υπηρετήσει, υπάρ-

χουν κανόνες. Στον ιδιωτικό τοµέα σε θέση ευθύνης όταν πεις
«συγγνώµη, έκανα λάθος» αποµακρύνεσαι γιατί είσαι ακατάλλη-
λος. Όταν πεις «συγγνώµη, δεν ήξερα» αποµακρύνεσαι γιατί εί-
σαι επικίνδυνους. Όταν πεις «και ήξερα και δεν έπραξα» είσαι
εγκληµατικός. Όταν, όµως, δεν είσαι µόνο ακατάλληλος, δεν
είσαι µόνο επικίνδυνος, δεν είσαι µόνο εγκληµατικός, αλλά προ-
σπαθείς να συγκαλύψεις την αλήθεια και να κουκουλώσεις τις ευ-
θύνες σου, τότε, δυστυχώς, δεν έχεις καµία θέση ούτε στην
πολιτική ούτε στην κοινωνία. Έχεις µόνο µία θέση και είναι ενώ-
πιον της δικαιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Παπασωτηρίου από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά ο κ.
Ξανθόπουλος και αµέσως µετά ο κ. Καπετάνος και κλείνουµε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία των Τεµπών, δύο χρό-
νια µετά το µοιραίο βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου, όταν χάθηκαν
άδικα δεκάδες νέοι άνθρωποι, δεν έχει χαθεί ούτε µπορεί να δια-
γραφεί. Και δεν πρόκειται να χαθεί από τη συλλογική µνήµη, όχι
µόνο γιατί είναι ένα βαθύ κοινωνικό τραύµα, αλλά επειδή, ειδικά
για τη Νέα Δηµοκρατία, αποτελεί κορυφαίο πρόταγµα για βαθιές
αλλαγές στο κράτος και στους θεσµούς του. 

Στόχος µας δεν είναι µόνο η αποκατάσταση της ασφάλειας
των σιδηροδρόµων, αλλά ταυτόχρονα και η ανάδειξη του τι πρα-
γµατικά συνέβη εκείνο το µοιραίο βράδυ. Η αλήθεια, δηλαδή, και
µόνο αυτή χωρίς ωραιοποιήσεις ή δαιµονολογίες, χωρίς θεωρίες
συνωµοσίας για βαγόνια που χάθηκαν από λαθρέµπορους και µε-
ταφορά υλικών του ΝΑΤΟ στην εµπορική αµαξοστοιχία. Φτάσαµε
στο σηµείο να ακούµε από τον κ. Φάµελλο µέχρι και την εξωφρε-
νική χυδαιότητα περί σύνδεσης του πρόσφατου χαµού ενός νέου
ανθρώπου στη Λάρισα µε τη δήθεν απόπειρα συγκάλυψης της
υπόθεσης των Τεµπών από την Κυβέρνηση.

Ένα θετικό αποτέλεσµα από τη συζήτηση της δεύτερης πρό-
τασης µοµφής, µε το ίδιο ακριβώς αντικείµενο µε την περσινή,
θα ήταν, λοιπόν, να υπερβούµε όλες αυτές τις αρρωστηµένες θε-
ωρίες για να δούµε τι, πραγµατικά, έφταιξε και πώς µπορούµε να
το διορθώσουµε. 

Αυτό, όµως, προϋποθέτει µια τεράστια υπέρβαση από την Αντι-
πολίτευση, την οποία δεν πιστεύω ότι µπορεί να την κάνει. Γιατί,
όπως πέρυσι τον Μάρτιο, έτσι και τώρα, τα ίδια ακριβώς κόµµατα
καταθέτουν πρόταση δυσπιστίας µε τους ίδιους ισχυρισµούς και
την ίδια στόχευση, να φύγει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Ας πούµε, λοιπόν, ότι µε έναν µαγικό τρόπο αυτό τελικά συµ-
βαίνει την Παρασκευή. Ας υποθέσουµε, δηλαδή, ότι το φαντα-
στικό σενάριο υπερψήφισης της πρότασης δυσπιστίας της
Αντιπολίτευσης γίνεται πραγµατικότητα και εποµένως ότι από το
Σάββατο το πρωί η χώρα θα πρέπει να ψάχνει για νέο πρωθυ-
πουργό. Ποιος θα ήταν αυτός άραγε; Ο κ. Ανδρουλάκης µήπως,
ο οποίος όπως απέδειξαν οι τελευταίες ευρωεκλογές ηγείται
ενός µικρού ΠΑΣΟΚ, χωρίς εκλογική δυναµική, το οποίο, µάλιστα,
διαρκώς συρρικνώνεται σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις. Ή
µήπως ο κ. Φάµελλος, που προεδρεύει του µονοψήφιου πλέον
ΣΥΡΙΖΑ ενός κόµµατος σκιά του παρελθόντος, που διαρκώς
θρυµµατίζεται, χάνοντας ψηφοφόρους και στελέχη του προς
όλες τις κατευθύνσεις. 

Με άλλα λόγια, µιλάµε για ανύπαρκτες εναλλακτικές, για επιλο-
γές που προφανώς δεν έκανε ο ελληνικός λαός το 2023 και δεν
θέλει να το κάνει ούτε και σήµερα. Μιλάµε για µη λύσεις σε µεγάλα
προβλήµατα της εθνικής οικονοµίας και της κοινωνίας µας. 

Θα πω, όµως, και κάτι άλλο. Εκείνα τα κόµµατα που παράτη-
σαν τον σιδηρόδροµο στην τύχη του πριν από το 2019 δεν µπο-
ρούν σήµερα να εµφανίζονται ως µέρος της λύσης. Ανατοµία της
εν λόγω κοµµατικής παθογένειας αποτελεί η Ρυθµιστική Αρχή Σι-
δηροδρόµων, η γνωστή µας ΡΑΣ. Πρόκειται για την Εθνική Αρχή
Ασφάλειας των Σιδηροδροµικών Μεταφορών που έπρεπε να
ελέγχει την ασφαλή λειτουργία της Hellenic Train, αλλά όπως
αποδείχθηκε δεν το έκανε. 

Η δικαιολογία της Προέδρου της ΡΑΣ, της κ. Ιωάννας Τσιαπαρί-
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κου ήταν πως η αρχή αυτή δεν διέθετε το κατάλληλο πρόσωπο.
Πολύ σωστά. Θα συµφωνήσω, λέγοντας, όµως, ότι αυτό αφορά
πρώτα στην ίδια, πρώην συνεργάτη του ιστορικού στελέχους του
ΠΑΣΟΚ Θεόδωρου Κατσανέβα που τοποθετήθηκε το 2017 σε αυτή
τη θέση υψηλής ευθύνης, χωρίς να έχει καµία σχέση µε το αντι-
κείµενο, χωρίς να είναι καν µηχανικός, αλλά υπάλληλος του τότε
ΙΚΑ. Τι είδους επιθεώρηση σιδηροδρόµων να προγραµµατίσει η κ.
Τσιοαπαρίκου και τι είδους πορίσµατα ελέγχου να συντάξει;

Το ίδιο, δυστυχώς, ισχύει και για άλλα κοµµατικά στελέχη που
επίσης τοποθετήθηκαν στη ΡΑΣ χωρίς να έχουν σχέση µε το αντι-
κείµενο. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η αναπληρώτρια εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Τάνια Καραγιάννη. Επίσης ορµώµενη από
το ΙΚΑ, βρέθηκε και εκείνη στη ΡΑΣ δυστυχώς αυτό που µπόρεσε
να κάνει ήταν απλώς να βλέπει τα τρένα να περνούν. 

Τα λέω όλα αυτά γιατί τόσο το ΠΑΣΟΚ όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ έχουν
αυτοανακηρυχθεί σε κήνσορες της αξιοκρατίας και σε υπέρµα-
χους της ασφάλειας των σιδηροδρόµων, άνθρωποι που στελέ-
χωσαν την Εθνική Αρχή Ασφάλειας των Σιδηροδρόµων, την ίδια
Ανεξάρτητη Αρχή που δεν κατάφερε να ελέγξει τη λειτουργία των
συρµών της Hellenic Train. Καταθέτω τα σχετικά για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Παπασωτηρίου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά η µόνη υπεύθυνη πολιτική
δύναµη που µπορεί να φέρει θετικές αλλαγές στους θεσµούς και
το κράτος είναι η Νέα Δηµοκρατία. Είναι η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, που από το 2019 πηγαίνει διαρκώς τη χώρα µπρο-
στά, προσφέροντας έργο και προοπτική στους Έλληνες. 

Είναι αυτή η Κυβέρνηση που δηµιούργησε πάνω από πεντακό-
σιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, ρίχνοντας στην ανεργία µετά
από δεκαετίες σε µονοψήφιο ποσοστό. Έφερε ξένες επενδύσεις
και µείωσε πλήθος φόρων για πολίτες και επιχειρήσεις. Πολλα-
πλασίασε τις δηµόσιες επενδύσεις σε νέες υποδοµές και υπηρε-
σίες, αυξάνοντας παράλληλα τις αποδοχές στο δηµόσιο µε ειδική
οικονοµική ενίσχυση του προσωπικού του ΕΣΥ ιδιαίτερα σε απο-
µακρυσµένες περιοχές. Στήριξε την αύξηση των εισοδηµάτων και
του ιδιωτικού τοµέα µε τον κατώτατο µισθό να έχει φτάσει το
2024 τα 830 ευρώ, συνεχίζοντας την ανοδική πορεία του προς τα
950 ευρώ το 2027 και τον µέσο µισθό των 1.500 ευρώ να αποτελεί
δέσµευση διετίας. 

Παράλληλα, εφαρµόζουµε µέτρα ενίσχυσης του κοινωνικού
κράτους, όπως είναι η ψηφιακή κάρτα εργασίας για την προστα-
σία των εργαζοµένων, µε την τήρηση του ωραρίου και την κατα-
γραφή των πραγµατικών υπερωριών τους. Η προώθηση της πλή-
ρους απασχόλησης µε την παροχή κινήτρων µετατροπής συµβά-
σεων µερικής απασχόλησης. 

Οι τριάντα οκτώ χιλιάδες διορισµοί µονίµων εκπαιδευτικών για
πρώτη φορά, οι χιλιάδες διορισµοί στην ειδική αγωγή, µε παράλ-
ληλη ανακαίνιση εκατοντάδων δηµοσίων σχολείων, η υλοποίηση
του µεγαλύτερου προγράµµατος εκσυγχρονισµού νοσοκοµείων
και κέντρων υγείας της χώρας που έγινε ποτέ στο ΕΣΥ, µε παράλ-
ληλη αύξηση του προσωπικού του κατά 10% σε σχέση µε το 2019. 

Αυτό το έργο κλήθηκε από τον ελληνικό λαό η Νέα Δηµοκρατία
να συνεχίσει το 2023 και αυτό θα κάνουµε, αφήνοντας πίσω τις
ψευδεπίγραφες καταγγελίες για εκείνους που τις κάνουν, χωρίς
να έχουν να προτείνουν τίποτα για το µέλλον της πατρίδας µας.
Γι’ αυτό καταψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας και σας κα-
λούµε να σταµατήσετε τη συνωµοσιολογία όσο είναι καιρός, για
το καλό της δηµοκρατίας και της Ελλάδας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ξαν-

θόπουλος έχει τον λόγο και ολοκληρώνουµε µε τον κ. Καπετάνο. 
Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι τρεις τα

ξηµερώµατα και η ώρα δεν προσήκει σε νοµοθετικό έργο ούτε
σε συνεδρίαση της Βουλής, αλλά εν πάση περιπτώσει έτσι επέ-
λεξε το Προεδρείο και είµαστε υποχρεωµένοι να ανταποκριθούµε
σε αυτήν την επιλογή. 

Συνεδριάζουµε για µια µείζονος σηµασίας και βαρύτητας κοι-
νοβουλευτική διαδικασία. Είναι η πρόταση δυσπιστίας που
έχουµε καταθέσει τέσσερα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολί-
τευσης κι αυτό από µόνο του ενέχει έναν συµβολισµό ο οποίος
δίνει ελπίδα στην κοινωνία ότι µπορεί να υπάρξει οργανωµένη
αντεπίθεση και αντίδραση στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Η αφορµή για την πρόταση δυσπιστίας είναι το έγκληµα των
Τεµπών -και µιλάω για έγκληµα µε την ποινική του διάσταση,
έχουν ασκηθεί ποινικές διώξεις, έχουν κρατηθεί προσωρινά στις
φυλακές εµπλεκόµενοι στο έγκληµα των Τεµπών- και, βεβαίως,
όλα όσα φόρτωσε αυτή η Κυβέρνηση στην ελληνική κοινωνία,
αρχής γενοµένης, κατά την άποψή µου, µε το µείζον θέµα των
υποκλοπών. Διότι οι υποκλοπές ουσιαστικά προκάλεσαν ανήκε-
στο βλάβη στο κράτος δικαίου και το έγκληµα των Τεµπών προ-
κάλεσε ανήκεστο βλάβη στην ελληνική κοινωνία. 

Και τα δύο πολύ µεγάλα αυτά ζητήµατα είχαν ένα δεύτερο
σκάνδαλο, αυτό της συγκάλυψης και αυτό, ουσιαστικά, είναι που
έκανε το ποτήρι να ξεχειλίσει και αυτό, ουσιαστικά, είναι το κινούν
αίτιο εξαιτίας του οποίου εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι σε όλη
την Ελλάδα, αλλά θα έλεγα και όπου ζει Ελληνισµός, έχουν βγει
και διαδηλώνουν για δικαιοσύνη και διαφάνεια. Και αυτό, η συ-
γκάλυψη δηλαδή, είναι το οποίο δεν µπορεί να αντέξει ο νους του
ανθρώπου. 

Τον Γενάρη του 2025 η κοινωνία αντέδρασε και αιφνιδίασε την
Κυβέρνηση, η οποία είχε επαναπαυθεί στο 41% των εκλογών του
του Μαΐου και του Ιουνίου του 2023. Μάλιστα, είχαµε ακούσει
από υπουργικά χείλη ότι η κοινωνία µίλησε, δεν υπάρχει θέµα
πλέον για τα Τέµπη, έχει κλείσει το θέµα διότι η κοινωνία µίλησε
µε έναν εµφατικό τρόπο. Τον αιφνιδιασµό του Γενάρη ακολού-
θησε ο πανικός του Φεβρουαρίου του 2025.

Στις 28 Φεβρουαρίου, λοιπόν, όλη η Ελλάδα κατακλείστηκε
από τους πολίτες που διαδήλωναν, παρά τις µεθοδεύσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, παρά την καλλιέργεια ενός κλίµατος ότι θα
δηµιουργηθούν επεισόδια και µιας προσπάθειας να δηµιουργηθεί
ανασφάλεια στον κόσµο και παρά την προσπάθεια που έκανε η
Νέα Δηµοκρατία µε προτροπές όπως «στηρίζουµε την ελληνική
δικαιοσύνη», «έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη» και
«δεν συµµετέχουµε σε αυτού του είδους τις κινητοποιήσεις».
Θαρρείς και η παρουσία του κόσµου στη διαδήλωση που ασκεί
ένα κυριαρχικό του δικαίωµα βάλλει ευθέως κατά της δικαιοσύ-
νης και θαρρείς αυτό το πράγµα αποτελεί και ένα δίπολο «ή πας
στη διαδήλωση ή στηρίζεις τη δικαιοσύνη».

Σήµερα, µετά από τη συζήτηση που είχε ξεκινήσει, τις δηλώ-
σεις του Πρωθυπουργού, τις οµιλίες των Πολιτικών Αρχηγών,
υπάρχουν ορισµένα στοιχεία, γεγονότα, δεδοµένα, για τα οποία
η Κυβέρνηση δεν µπορεί να αποκρύψει την ευθύνη της.

Πρώτον, ότι ο µοιραίος σταθµάρχης, τη µοιραία νύχτα, ήταν
αποτέλεσµα µιας ρουσφετολογικής πολιτικής της Νέας Δηµο-
κρατίας, η οποία άλλαξε τις προϋποθέσεις για να µπορέσει να
διορίσει αυτόν τον άνθρωπο, µάλλον µε µετάταξη από άλλο
πόστο του ΟΣΕ να τον κάνει σταθµάρχη.

Δεύτερον, παλαιότερα επί ΣΥΡΙΖΑ υπήρχαν δύο σταθµάρχες,
ακριβώς γιατί ήταν ένας κορυφαίος, κοµβικός σταθµός της Λά-
ρισας, έτσι ώστε ο ένας να καλύπτει τις ελλείψεις και τα κενά του
άλλου. Δεν συνέβη αυτό.

Τρίτον, η στοιχειώδης τηλεδιοίκηση που υπήρχε, η οποία
έβλεπε από τους Νέους Πόρους της Πιερίας µέχρι τη Λάρισα,
είχε καεί από µια πυρκαγιά τον Ιούλιο του 2019 και µέχρι τη σύ-
γκρουση -τον Φλεβάρη του 2023- δεν είχε αντικατασταθεί. 

Τέταρτον, ο εφεδρικός σταθµός, αυτός στην Καρόλου, ήταν
εκτός λειτουργίας και θα µπορούσε αυτός να αντιµετωπίσει το
αδιανόητο γεγονός ότι στην κεντρική σιδηροδροµική γραµµή της
χώρας, σε µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επί δώδεκα λεπτά
δύο συρµοί κινούνται ο ένας αντίθετα από τον άλλον και κανείς,
µα κανείς δεν µπορεί να δώσει ένα alarm και οι άνθρωποι πηγαί-
νουν προς έναν προδιαγεγραµµένο θάνατο.

Έγινε η σύγκρουση και παρατηρούµε ασύλληπτα πράγµατα.
Πρώτον, τη στιγµή που κανείς δεν ήξερε ποιοι είναι αυτοί που
έχουν σκοτωθεί, πόσοι έχουν σκοτωθεί, πόσοι είναι τραυµατίες,
κάποιοι στον νου τους είχαν να µπουν στα γραφεία του ΟΣΕ, εκεί
όπου φυλάσσονται οι συνοµιλίες, να νοθεύσουν τις συνοµιλίες,
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να κάνουν κοπτοραπτική, έτσι ώστε να ενισχυθεί η κυβερνητική
γραµµή την οποία εκφώνησε την εποµένη κιόλας ηµέρα ο Πρω-
θυπουργός, λέγοντας ότι πρόκειται για ανθρώπινο λάθος.

Δεύτερον, αυτή η ιστορία που ξεκίνησε, είχε ως εξέλιξη την
προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας να κλείσει τη συζήτηση για
την ευθύνη της στο επελθόν αποτέλεσµα στα Τέµπη, γιατί ακρι-
βώς η Νέα Δηµοκρατία δεν ανταποκρίθηκε στις στοιχειώδεις
υποχρεώσεις µιας κυβέρνησης, που είναι η περιφρούρηση της
ανθρώπινης ζωής. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχαµε παραδώσει ένα πρόγραµµα,
ένα έργο, µια επεξεργασία για την επόµενη µέρα του σιδηροδρό-
µου και η Νέα Δηµοκρατία, φυσικά, το αγνόησε. Βλέπουµε την
εµµονή, τη ζέση και την έντονη αντίδρασή της, όταν ήρθε η ει-
σαγγελική παραγγελία από την Ευρωπαία Εισαγγελέα για τη σύµ-
βαση 717 που δεν συνέχετε στενά, που δεν έχει άµεση σχέση,
αλλά µόνο ως προϋπόθεση µε το έγκληµα των Τεµπών και µε
ποιον τρόπο προστάτεψε τον παραπεµπόµενο, τον αναφερόµενο
στο εισαγγελικό έγγραφο Υπουργό Μεταφορών, τον κ. Καρα-
µανλή. Αυτό την απονοµιµοποίησε πλήρως και τώρα δεν µπορεί
να στήσει ένα άλλο ανάλογο δίχτυ προστασίας για τον παραπε-
µπόµενο κ. Τριαντόπουλο, ο οποίος ενέχεται σε αυτήν την υπό-
θεση της επιχωµάτωσης, του µπαζώµατος, για το οποίο, κυρίες
και κύριοι της Πλειοψηφίας, ασκήθηκε ποινική δίωξη, δηλαδή
υπάρχει δικαστική πράξη η οποία το θεωρεί παράνοµη πράξη,
για το οποίο και εγκαλείται πλέον ο κ. Τριαντόπουλος.

Έχουµε µια απονοµιµοποιηµένη κυβέρνηση και κατά την
άποψή µας η Βουλή πρέπει να συµβαδίσει µε αυτό που επικρατεί
στην κοινωνία. Η Κυβέρνηση έδωσε εξετάσεις στο ζήτηµα της
ασφαλούς µετακίνησης των πολιτών στον σιδηρόδροµο και απέ-
τυχε παταγωδώς και αντί να αναλάβει την ευθύνη της, προσπά-
θησε να συγκαλύψει. Είναι η ώρα να αναλάβουµε τις δικές µας
ευθύνες και να υπερψηφίσουµε την πρόταση δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ολοκληρώνουµε µε τον κ. Καπετάνο από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύ-

ριοι συνάδελφοι Βουλευτές, έχω την τιµή να κλείνω µε την οµιλία
µου τον κατάλογο των οµιλητών της πρώτης ηµέρας της συζή-
τησης της πρότασης δυσπιστίας.

Όταν συζητάµε για την τραγωδία των Τεµπών, οφείλουµε να
«κλίνουµε το γόνυ» µε σεβασµό απέναντι στους ανθρώπους που
έφυγαν εκείνη τη νύχτα της 28ης Φεβρουαρίου, απέναντι στις οι-
κογένειές τους. Πέρα από έναν κοµµατικό µανδύα που όλοι φο-
ράµε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, είµαστε πρώτα απ’ όλα
άνθρωποι, γονείς, αδέρφια, φίλοι. Κανείς δεν έχει µεγαλύτερη
κοινωνική ευαισθησία ανάλογα µε το κόµµα που στηρίζει ή ανά-
λογα µε τον τρόπο που εκφράζει τα συναισθήµατα του, ανάλογα
µε το αν πήγε στο συλλαλητήριο ή όχι. Εγώ δεν πήγα στο συλλα-
λητήριο. Είµαι Βουλευτής που εκπροσωπώ τον Νοµό Λάρισας.
Πήγα την Κυριακή και άναψα ένα κερί στα Τέµπη στο εκκλησάκι.
Δεν µπορεί κανένας να βάλει µέτρο στο πώς θα εκφράζουµε τα
συναισθήµατά µας.

Ακούσαµε όλοι µε προσοχή τα µεγαλειώδη συλλαλητήρια σε
όλη τη χώρα. Τι ζητούσαν οι πολίτες αυτοί, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Ζητούσαν δικαιοσύνη, ζητούσαν κάθαρση και το «ποτέ
ξανά». Ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, την επόµενη
ηµέρα του δυστυχήµατος των Τεµπών, µε αυτοκριτική, µε γεν-
ναία αυτοκριτική, δήλωσε: «Οφείλω µια συγγνώµη τόσο προσω-
πική, όσο και στο όνοµα όσων κυβέρνησαν διαχρονικά. Δεν
µπορούµε και δεν θέλουµε να κρυφτούµε πίσω από το ανθρώπινο
λάθος. Τώρα έχουµε χρέος να σταθούµε δίπλα στις οικογένειες
των θυµάτων, αναγνωρίζοντας µε θάρρος τα λάθη του κράτους».
Αυτή τη συγγνώµη ο Πρωθυπουργός την είπε εξ ονόµατος όλων
των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και όλης της παράταξης.

Τώρα θα σας διαβάσω την αντίστοιχη δήλωση κάποιου άλλου
πολιτικού, σε µια άλλη εθνική τραγωδία: «Λάθη µπορεί να έγιναν,
από την αµηχανία µπροστά στο µέγεθος της καταστροφής και
από την στεναχώρια στην οποία βρισκόµασταν». Ποιος το είπε

αυτό; Αλέξης Τσίπρας, µετά από την τραγωδία στο Μάτι και τους
εκατόν τέσσερις νεκρούς.

Από τα κόµµατα τα πέντε -γιατί δεν είναι τέσσερα- ο ΣΥΡΙΖΑ, η
Πλεύση Ελευθερίας -όπου για χρονικό διάστηµα ήταν στον ενιαίο
ΣΥΡΙΖΑ-, η Νέα Αριστερά, αλλά την πρόταση την υπογράφουν
και οι Βουλευτές του κ. Κασσελάκη, που είναι ανεξάρτητοι µεν,
αλλά είναι στον κ. Κασσελάκη, από αυτά τα τέσσερα κόµµατα,
λοιπόν, είχαν Αρχηγό αυτόν που έκανε αυτήν τη δήλωση. Το πέ-
µπτο κόµµα τώρα, το ΠΑΣΟΚ, οµιλεί και στην πρόταση δυσπι-
στίας που κατέθεσε περί απονοµιµοποιηµένης Κυβέρνησης και
Πρωθυπουργού.

Διαβάζω από το λεξικό τι σηµαίνει απονοµιµοποίηση: «Άρση
του νόµιµου χαρακτήρα ενός θεσµού». Πώς γίνεται αυτή η άρση;
Υπάρχει κάποιος άλλος τρόπος να αρθεί η εµπιστοσύνη εκτός
από τη βούληση του ελληνικού λαού και της Βουλής; Δεν υπάρχει
τέτοιο πράγµα. 

Τα µηνύµατα τώρα των πολιτών σε συνέχεια της απονοµιµο-
ποιήσεις δεν αντιλαµβάνονται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ότι
είναι προς ολόκληρο το πολιτικό σύστηµα. Ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης δήλωσε και σήµερα εδώ, ότι εµείς το λά-
βαµε, αλλά σας διάβασα και αυτό το οποίο δήλωσε αµέσως µετά
από την εθνική τραγωδία των Τεµπών. Τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης είδατε να το έχουν αντιληφθεί το µήνυµα των µεγαλει-
ωδών συλλαλητηρίων σε ολόκληρη τη χώρα; 

Σύµφωνα µε τη δηµοσκόπηση που δηµοσιεύτηκε της GPO
µόλις το 82,4% των πολιτών θεωρεί ότι η Αντιπολίτευση εργαλει-
οποιεί την υπόθεση των Τεµπών και το 60% βεβαίως των πολιτών
αυτών δικαιολογηµένα ζητά τη δικαιοσύνη. Αυτήν τη δικαιοσύνη
που κάνει το έργο της, που είναι ένας εφέτης ανακριτής στη Λά-
ρισα ο οποίος πραγµατικά έχει υπερβεί εαυτόν σε µια υπόθεση
που όµοιά της µεταπολιτευτικά δεν είχε δει η χώρα µας. 

Τέλος, επιτρέψτε µου να πω και ως νέος Βουλευτής ότι η ελευ-
θερία του λόγου και η δυνατότητα της δηµοκρατικής έκφρασης
κάθε Βουλευτού είναι µια κατάκτηση της κοινοβουλευτικής µας
δηµοκρατίας. Σήµερα, δυστυχώς, παρακολουθούµε από το πρωί
να προσπαθούν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να εκφρά-
σουν την άποψή τους και από συγκεκριµένο πολιτικό χώρο, που
εδώ και ώρες δεν έχει καν εκπρόσωπο µέσα στην Αίθουσα της
Βουλής, από την Πλεύση Ελευθερίας, να µην αφήνεται κανένας
να οµιλεί. Έχει ποινικοποιηθεί η αντίθετη άποψη, το να εκφρά-
ζουµε τη θέση µας, πρέπει να διακοπτόµαστε συνεχώς. Εάν αυτό
είναι Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, µε συγχωρείτε αλλά κάτι δεν
πάει καλά. 

Εµείς ως παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας ούτε φοβόµαστε
ούτε θα σταµατήσουµε να λέµε αυτά τα οποία πιστεύουµε και εκ-
φράζουµε. Στη δηµοκρατία τα κόµµατα και οι πολιτικοί µετριού-
νται πάντα µε το µπόι τους. Η Αριστερά είχε διαχρονικά
σπουδαίους πολιτικούς. Όµως, δυστυχώς, η σηµερινή Αριστερά
µετριέται µε τον ίσκιο της και δυστυχώς τον πατάει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 3.27’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα, Πέµπτη 6 Μαρτίου 2025 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης επί της προτά-
σεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Σωκράτης Φάµελλος, «Νέα Αριστερά» κ. Αλέξανδρος (Αλέξης)
Χαρίτσης, «Πλεύση Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου» κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου, οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων και εννέα ανεξάρτητοι Βουλευτές, σύµφωνα µε τα
άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής. 

9126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


